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پرونده دو غول 
ثروتمند خسته

روسای دو سازمان بیمه ای
مهم کشور ديروز تعیین شدند همین  درست  است!

درباره فوتبال مداحان و کافه چهره های جوان  اصولگرا

مصطفی آرانی| این آن جایی است که باید پشت عبدالرضا 
هلالی و محمدرضا شهبازی بایستیم. این آن جایی است 
که باید حب و بغض های سیاسی را کنار بگذاریم و فارغ از 
اینکه طنز شهبازی در صداوسیما را سطح پایین و توام با 
کینه می دانیم یا اینکه مواضع سیاسی هلالی در انتخابات ها 
را نمی پسندیم از این دو کاری که آن ها در این آخر هفته 

کردند حمایت کنیم. از فوتبال بازی کردن و کافه زدن. 
روز جمعه جمعی از مداحان و فعالان رسانه ای در ورزشگاه 
سهند تهران با هدف جمع آوری کمک  های مردمی برای 
مردم غزه و لبنان یک بازی فوتبال دوســتانه انجام دادند 

و در سکوی تماشاگران، زن و مرد کنار یکدیگر نشستند.
می توانســتیم این را علم کنیم و از ایــن بگوییم که چرا 
برخی ها این امتیاز را دارند و برخی  نه ولی نه! یک بار بیایید 
این تاکتیک را کنار بگذاریم و اتفاقا چنین کاری را تحسین 
کنیم. نگوییم اگر زنان نباید به استادیوم بیایند، هیچ زنی 

نباید بیاید. 
اصلاح طلبان در سال ۱۳۸۴ و در دولت احمدی نژاد مقابل 
پروژه ورود زنان به استادیوم ایستادند چون او تلاش داشت 
این کار را مجاز کند و به هدف خود هم رسیدند ولی عاقبت 

چه شد؟ ماجرا کلاف گوریده ای شد که جز با تهدید فیفا 
باز نشد. 

ماجرای کافه زدن محمدرضا شــهبازی هم همین است. 
فراموش کنیم خاطره تلخ بســتن کافی شاپ ها را در دهه 
هفتاد )به خاطر اصل کافی شاپ بودنش( تا امروز به خاطر 
حجاب. این ماجرا باعث می شود شــهبازی و شهبازی ها 
بهتر بفهمند وقتی می گوییم بستن کافی شاپ به اقتصاد 
چند خانــواده ضربه می زند یعنی چه و نیازی نیســت به 
خاطر عدم رعایــت حجاب در یک کافی شــاپ، کل این 
کسب وکار بسته شــود. این طوری آن ها بهتر می فهمند 

وقتی از تورم مواد غذایی حرف می زنیم یعنی چه. 
فراموش نکردیم که همین آقای شــهبازی چندی قبل بر 
سر یک مجادله کلامی با آقای دهباشی که از هر دو سو با 
ادبیات رکیکی هم دنبال شده بود؛ قرار دعوای خودش را 
گذاشــته بود جلوی کافه تاریخ حسین دهباشی در مرکز 
شهر که آن ماجرا با وســاطت عده زیادی من جمله افراد 
سطح بالایی چون مدیر شبکه چهار صداوسیما، حل و فصل 
شــد. حالا همین فرد خود کافه زده است و قطعا با پوست 
و اســتخوان می فهمد که آن کار قبلی چقدر اشتباه بوده 

اســت. حتی اگر معذوریت های سیاسی باعث شود که به 
این موضوع اعتراف نشود. 

یا از ســوی دیگر یادمان نرفته ماجرای کافه کوچ وحید 
اشتری را. پسر عدالتخواه آرمان طلب، برای کسب روزی 
در اندرزگو، یک جایی بالای شــهر تهران کافه زد. ما جزو 
کسانی نبودیم و نیستیم که این را نیش و کنایه کنیم ولی 
خوشحالیم که واقعیت نشــان داد که اگر پول می خواهی 
باید بروی در محله افرادی کــه برای چنین خدماتی پول 
خرج می کنند و خــب کافه داری در اندرزگــو اقتضائاتی 
داشــت که در نهایت باعث شــد کافه بعد از اجرای حکم 
حبس اشتری، تعطیل شود و وسایل آن هم فروخته شود. 
لابد چون رقم اجــاره ملک در اندرزگــو، می تواند چنین 
واقعیتی را تحمیل کند.  خلاصه که ماجرا از نظر ما خیلی 
هم خوب اســت. حرکت بخش مقید به اصول مذهبی و 
دارای گرایش خاص سیاسی به سمت این مظاهر مدرنیته. 
ورزشگاه و فوتبال و کافی شاپ. چیزهایی که خیلی وقت 
نگذشته از زمانی که برخی هایش جرثومه هایی بودند در 
دست شیطان. خلاصه که خوب است آقایان. همین دست 

فرمان را بروید. همین درست است. 

آنالیز  کامل بازار خودرو  در سال  1403
گفت وگو با مسیح فرزانه، کارشناس و فعال صنعت و بازار خودرو صفحه 05 را بخوانید
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شکايت سوم در شورای رقابت ؛ هیچ رقیبی ديگر نمی تواند با رستوران ها قرارداد ببندد!  صفحه 08

ارادت    زیرپوستی پیچیده
درباره جوکر 2 ،  ديپلماسی و لیورپول   صفحه 04

10 وام   کار راه    انداز    برای 
خریداران  لوازم  خانگی

چطور می توانیم بهترين وام خريد کالا 
را دريافت کنیم؟  صفحات 6 و 7 را بخوانید

بابک کریمی عزیز درباره  ســریالی صحبت کرد که در ایتالیا 
بازی کــرده بود و الان در فیلیمو در دســترس اســت. خط 
اصلی داســتانی که گفت کنجکاوی برانگیز بود و باعث شــد 
ســراغ تماشــای »خط عمودی« بروم. یک مینی سریال ۸ 
اپیزودی به زبان ایتالیایی و با زیرنویس فارسی که هر قسمت 
آن۲۰ دقیقه بیشتر نیست و اصلا همین انگیزه  بیشتری داد 
که تماشــایش کنم. پیش تر هم در این ســتون نوشته ام که 
کمدی هایی با مایه  تراژیک محبوب من هستند. سریال هایی 
شبیه »متد کامینســکی« و »آخرت« ریکی جرویس که در 
آن با سختی های زندگی، با تنهایی و با مرگ شوخی می شود. 
»خط عمودی« نمونه  بسیار خوبی از همین ژانر است. و البته 
اینکه ســریال اتوبیوگرافیک بوده و کارگردان واقعا این تلخ 
و شــیرینی ها را تجربه کرده، تاثیرش را بیشتر هم می کند. 
سریال درباره  مردی اســت که ناگهان متوجه می شود تومور 
سرطانی دارد. وقتی برای یک چکاپ ساده رفته بیمارستان و 
دکتر می گوید که باید بلافاصله عمل شود. لوییجی ترسیده، 
نمی داند چطور این بلا ســرش آمده، آمادگی اش را ندارد و 
همســر باردارش تمام زورش را می زند که او را آرام کند. کل 
سریال در بیمارســتان اتفاق می افتد. هرچند راوی لوییجی 
اســت اما از دریچه  نگاهش اتفاقاتی را که برای سایر بیماران 
می افتد هم می بینیم. یک بخش هایی از سریال از خنده قهقهه 
زدم و حیرت کردم که تجربه  بستری شدن در بیمارستانی در 
ایران مثلا چقدر می تواند شــبیه تجربه یک بیمار در ایتالیا 
باشــد. انســان ها بخصوص در موقعیت هــای دردناک انگار 
واکنش های مشابهی دارند. مثلا لوییجی جایی روایت می کند 
که چطور در بیمارستان های ایتالیا سیر بروز خشم عمودی 
اســت و هر آدمی نه به همرده  خودش که به آدم زیردستش 
خشمش را نشان می دهد. یا اینکه وقتی خدمات و پرستاران 
فرسوده می شوند چطور بعضی از آن ها روی بیماران فرافکنی 
می کنند. یا دکترها چند دسته هستند: آن هایی که برای بیمار 
شبیه فرشته  نجات عمل می کنند و آن هایی که با مریض حتی 
حرف هم نمی زنند. خود مریض ها خیلــی بامزه اند. بعضی از 
آن ها ترســو و ناامید، برخی دیگر حــراف و اعصاب خردکن. 
یکی از بامزه ترین کاراکترهای ســریال بیماری است که به 
علوم دارویی و پزشــکی علاقه دارد و وظیفه  خودش می داند 
به بقیه  بیماران ســر بزند و آزمایش هایشــان را چک کند و 
راهکار بدهد. وقتی احمد، با بازی بابک کریمی که تخت بغل 
اســت به لوییجی می گوید به او بها ندهد چون بیمارستان پر 
از بیمارهایی اســت که به اندازه  دکترها نظر دارند و در پایان 
گفت وگو خودش برای مشکل لوییجی دو واحد دارو پیشنهاد 
می کند و حتــی روی دو واحد بودنش تاکیــد می کند، واقعا 

سکانس خنده داری از کار درآمد. 
از آن ســریال هایی اســت که به گمانم در جهان هم معروف 
نیســت و اگر فیلیمو هم آن را پخش می کند به خاطر حضور 
بابک کریمی در یک پروژه  خارجی است اما ملودرام نمی شود، 
مبتذل نیســت و با یک موقعیت انسانی با وقار و شوخ طبعانه 
برخورد می کند. نکته  مجذوب کننده  دیگری هم در ســریال 
وجود دارد. چند سال پیش در همین ستون از کتاب »مواجهه 
با مرگ« برایان مگی نوشتم. داستانی مشابه همین سریال که 
کاراکتر اصلی می فهمد بیمار اســت و چگونگی مواجهه  او با 
اتفاقی که برایش پیش آمده. مجتبی عبدالله نژاد مترجم پیش 
از انتشار کتاب درگذشــته بود. خودش در مقدمه گفته بود 
گمان می کرده کتاب که تمام شود می میرد ولی نمرده! این 
اتفاقی است که برای نویسنده و کارگردان سریال، ماتیا تاور، 
افتاد. سال ۲۰۱۸ این ســریال را درباره  بیماری اش ساخت و 

۲۰۱۹ از دنیا رفت.

مواجهه  شوخ طبعانه با مرگ

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

آرایش غلیظ؟
جنجال  هايی بیهوده که دامن مجريان و برخی 

مهمانان تلويزيونی را گرفته است...  صفحه 09

 قيمت 10000 تومان

فاطمه رجبی|دیــروز دو وزیر دولــت تقریبا 
همزمان، تکلیف ریاســت دو موسســه بیمه ای 
بزرگ را روشــن کردند. عبدالناصر همتی، وزیر 
اقتصاد؛ علــی جباری را به عنــوان رئیس بیمه 
ایران معرفی کرد و مهم تــر از آن احمد میدری، 
وزیر رفاه؛ با انتخاب مصطفی سالاری به ریاست 
سازمان بیمه تامین اجتماعی تکلیف این سازمان 
را که مدتی با سرپرست اداره می شد روشن کرد. 
بیمه ایران که تنها صندوق بیمه ای تماما دولتی 
است و نزدیک به ۵ هزار میلیارد تومان سرمایه 
دارد و ســازمان تامین اجتماعی که تقریبا ۴۳ 
میلیون زیــر مجموعه دارد و مالک بســیاری از 
نهادهای اقتصادی بزرگ محسوب می شود، هر 
دو از نهادهای بیمه ای بســیار مهمی هستند که 
در سال های اخیر با انواع بحران ها دست و پنجه 

نرم کرده اند.

  کشتی با بیشتر از 40 میلیون سرنشین
وقتی نزدیک به ۱۰۰ ســال پیش سازمان تامین 
اجتماعی از دل »صندوق احتیاط کارگران راه آهن« 
راه آهن متولد شد کمتر کسی فکرش را می کرد که 
این سازمان با زیر پوشش قرار دادن میلیون ها نفر 
در عین حال که یکــی از ثروتمندترین نهادهای 
اقتصادی شبه خصوصی شود بلکه یکی از بحران 

زده ترین سازمان ها هم باشد. 
در واقــع ســازمان تامیــن اجتماعــی نهــاد 
عمومی غیردولتی اســت که با وجود اســتقلال، 
پیوستگی اش به دولت از مسیر وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی می گذرد. مشــترکان اصلی این 
ســازمان کارگران و صاحبان حرف و مشاغل آزاد 
هســتند؛ هر چند که شــماری از کارکنان دولت 
از جمله کارکنان قراردادی هم زیر پوشــش آن 
هستند. سازمانی که با بیش از ۴۳ میلیون مشترک 
)اعم از شاغلان، مســتمری بگیران و خانواده های 
آنها( عنوان بزرگترین ســازمان بیمه ای کشور را 
یدک می کشد. یکی از مشــکلات اصلی سازمان 
تامین اجتماعی مســائل مالی است؛ سازمانی که 
اگرچه بر روی کاغذ نهادی غیردولتی محســوب 
می شــود اما در عمل قوانیــن و مقرراتی از طرف 
دولت برآن اعمال می شــود؛ قوانینی اغلب بدون 
پشــتوانه مالی کافی که به مرور زمــان به یکی از 
مشــکلات اصلی این سازمان بدل شــده است. 
قوانینی همچون بازنشســتگی زودرس یا تحت 
پوشش قرار دادن مشاغل و حرف جدید که معمولا 
دولت در ابتدا وعــده تامین منابع مالــی آنها را 
می دهد اما در عمل این وعده محقق نمی شــود؛ 
تا جایی که چند سال پیش اعلام شد مبلغ بدهی 
دولت به ســازمان تامین اجتماعی به ۳۲۰ هزار 
میلیارد تومان رســیده اســت. بعدتر دولت های 
مختلــف از راه هــای گوناگــون مثــل واگذاری 
شرکت ها این بدهی را به ۱۶۰ هزار میلیارد تومان 
فعلی رســاندند اما آیا این واگذاری ها هم مشکل 
تامین اجتماعی را حل می کند؟ فقط مرور وضعیت 
یک قلم شرکت هپکو اراک نشان می دهد که چطور 
خیلی از همین شرکت ها به جای کمک به تامین 
اجتماعی، به باری روی دوش آن تبدیل شدند اما 
وضعیت همه شرکت های تامین اجتماعی اینطور 
نیست. اگر اسم تمام شرکت های بزرگی که تامین 
اجتماعی مالک آنها است بدانید از میزان ثروتی که 
این سازمان دارد حیرت خواهید کرد. بیایید بعضی 

از آنها را با هم مرور کنیم.

  شستا کافی است 
مهم ترین، بزرگ ترین و ثروتمند ترین شــرکت 
زیر مجموعه سازمان تامین اجتماعی که در ابعاد 
ملی هم غول بســیار بزرگی در حوزه اقتصادی 
محسوب می شود شستا است با نام کامل شرکت 
سرمایه گذاری تأمین اجتماعی. این شرکت در 
سال ۱۳۶۵ به منظور حفظ و ارتقاء ارزش ذخایر 
سازمان با سرمایه اولیه ۲ میلیارد تومان تأسیس 
شد و در سال های بعد طی چند مرحله افزایش 

سرمایه داشت. ادامه در صفحه 03

طیب و قاسم سماورساز
قصه های گمشده پاورقی روزهای فرد صفحه 04

  خبر یک

دیروز  جلسه بیست و نهم حراج سکه طلا در مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران برگزار شد که از ۱۵ هزار و ۶۳۵ قطعه انواع 
سکه عرضه شده، در مجموع هفت هزار و ۸۱۳ قطعه انواع 
سکه به متقاضیان اختصاص یافت که نشان از تخصیص ۵۰ 
درصدی ســکه به متقاضیان دارد. در این حراج از مجموع 
پنج هزار و ۵۸۰ قطعه ربع ســکه ثبت سفارش شده، سه 
هزار و ۷۲۹ قطعه با میانگین قیمت ۱۶ میلیون و ۶۹۶ هزار 
تومان به متقاضیان تخصیص داده شد. همچنین، از مجموع 
دو هزار و ۹۴۲ قطعه نیم سکه ثبت سفارش شده، یک هزار 
و ۶۳۵  قطعه با میانگین قیمــت ۲۶ میلیون و ۷۱۱ هزار 
تومان به متقاضیان اختصاص یافت. در بخش حراج تمام 
سکه نیز، هفت هزار و ۱۱۳ قطعه سکه ثبت سفارش شد که 
دو هزار و ۴۴۹  قطعه با میانگین قیمت ۵۱ میلیون و ۵۳۸ 
هزار تومان به برندگان حراج اختصاص یافت. براین اساس، 
تا امروز و متعاقب برگزاری ۲۹ جلســه حراج سکه از زمان 
برگزاری اولین جلســه در تاریخ ۱۳ اسفند ماه ۱۴۰۲، در 
مجموع ۴۲۰ هزار و ۲۳۰ قطعه انواع سکه طلا به متقاضیان 
تخصیص داده شده است که ســهم ربع سکه از این حجم 
تخصیص ۲۲۱ هزار و ۲۹۶ قطعه، نیم ســکه ۸۰ هزار و ۳ 

قطعه و تمام سکه ۱۱۸ هزار و ۹۳۱ قطعه است.

  زمان بندی تحويل سکه
متقاضیان جهت دریافت ســکه، باید به جــدول زمانی 

تحویل سکه توجه داشته باشند. زمان تحویل بدون هزینه 
انبارداری سکه طلا از ۲۱ آبان ماه آغاز و تا ۲۸ آبان ماه ادامه 
دارد؛ طی این دوره فقط هزینه تحویل از سوی شعب بانک 
عامل دریافت و هزینه تحویــل ۳۰ هزار تومان به ازای هر 

سکه برای کل دوره خواهد بود.
با این حال، اشــخاصی که طی بازه زمانــی ۲۹ آبان ماه تا 
۶ آذرماه برای دریافت ســکه اقدام کنند، علاوه بر هزینه 
تحویل، باید هزینه انبارداری نیــز پرداخت کنند. هزینه 
انبارداری ســکه طلا ۵۰ هزار تومان در هر روز به ازای هر 
سکه خواهد بود و به شعبه بانک عامل پرداخت می شود؛ 

این هزینه شامل روزهای تعطیل نیز خواهد بود.

  حراج سی ام چه زمانی برگزار می شود؟
طبق اعلام مرکز مبادله ارز و طلای ایران، براساس شیوه  
نامه نحوه برگزاری حراج سکه طلا در سامانه مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران، مورخ ۱۳ شهریورماه ماه ۱۴۰۳ منتشره 
در تارنمای رسمی www.ice.ir، سی امین  جلسه حراج 
سکه طلا در روز دوشنبه مورخ ۱۴ آبان ماه ۱۴۰۳، از طریق 
market. سامانه معاملات این مرکز به آدرس اینترنتی
ice.ir برگزار می شــود و موضوع حراج، تمام سکه، نیم 
سکه و ربع سکه بهار آزادی ضرب سال ۱۳۸۶ بانک مرکزی 

و بدون بسته بندی است.
کلیه اشخاص حقیقی با تابعیت ایرانی بالای ۱۸ سال تمام 

شمسی می توانند در این حراج شــرکت کنند و حداکثر 
حجم ســفارش و خرید برای هر متقاضــی مجموعا پنج 

قطعه سکه است. 
به نحوی که می توان پنج  قطعه ربع سکه یا پنج قطعه نیم 
سکه یا پنج  قطعه تمام سکه، و یا ترکیبی از هر سه شامل 
تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه باشد که جمع هر سه باهم 

نباید بیش از پنج قطعه باشد.
متقاضیان باید توجه داشته باشند که در هر سفارش خود 
از انواع سکه، صرفا می توانند یک ســفارش فعال داشته 
باشند؛ به این معنی که متقاضیان برای ثبت سفارش خرید 
هر نوع قطعه سکه، فقط یک بار می توانند تعیین قیمت و 

تعیین تعداد سکه را انجام دهد.
همچنین، بازه واریز وجه، ساعت ۸ تا ۲۳ روز یکشنبه مورخ 
۱۳ آبان ماه اســت و پس از اتمام این دوره زمانی، امکان 

پرداخت وجه و در نتیجه شرکت در حراج وجود ندارد.

  حراج شمش طلا در خانه شصت و چهارم
امروز یکشــنبه ۱۳ آبان ماه، جلســه شــصت و چهارم 
حراج شــمش طلا در مرکز مبادله ایران برگزار می شود 
و متقاضیان تا ســاعت ۲۴ فرصت داشــته تا با واریز سه 
میلیارد و پانصد میلیون ریــال )۳۵۰ میلیون تومان( به 
عنوان وجه الضمان به ازای هر قطعه شمش طلا، در این 

حراج شرکت کنند.

حراج شمش و سکه در خیابان وزرا 
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آیت الله خامنه ای، رهبر انقلاب اسلامی صبح 
روز شــنبه 12 آبان ماه در دیــدار هزاران نفر 
از دانش آموزان و دانشــجویان با تبیین علل 
اساســی مبارزه   حداقل ۷0 ساله ملت ایران با 
ظلم و زیاده خواهی های آمریکا، تأکید کردند: 
مقابله اســلامی، ملی، عقلانی، خردمندانه و 
انسانی ملت ایران با استکبار آمریکا که منطبق 
با قوانین بین المللی است، با نقشه راه صحیح و 
بدون غفلت یا تعلل ادامه خواهد یافت و در این 
مسیر پیروزمندانه، رژیم صهیونیستی و آمریکا 
در قبال هر اقدام ضدّ ملت ایران، قطعاً پاســخ 

دندان شکنی خواهند گرفت.
  همه بدانند در این مبــارزه، هر اقدام لازم 
نظامی، تسلیحاتی و سیاسی برای آمادگی ملت 
ایران، انجام خواهد شد و مسئولان هم اکنون نیز 

مشغول اینگونه کارها هستند.
  حرکت کلی ملت و مســئولان در مقابله با 
استکبار جهانی و دســتگاه جنایتکار حاکم بر 
نظم جهانی کنونی، حرکتی منطقی و منطبق با 
دین و شرع و اخلاق و قوانین بین المللی است و 
ملت و مسئولان در این جهت هیچگونه تعلل و 

کوتاهی نخواهند کرد.
   بعضی می گویند ســفارت آمریکا هم مثل 
ســفارتخانه همه کشــورها، محــل تحرکات 

دیپلماتیک و جمع آوری اطلاعات بوده است؛ 
پس چرا تسخیر شد؟ سفارت آمریکا در تهران، 
همانگونه که اسناد به دســت آمده از آن تأیید 
می کند، ســتاد برنامه ریزی بــرای تحریک و 
ساماندهی ضدانقلاب و تفاله های ساواک شاه، 
ایجاد اختلاف، تحریک قومیت ها، کودتا، تهدید 
جان امام خمینی)ره( و نابودی انقلاب بود و این 
واقعیت حتی اگر برخــی از عاملان آن حادثه 

دچار تردید شده باشند، تغییر نمی کند.
  پهلوی با هدایت آمریکا و تأمین نفت و دیگر 
پشتیبانی ها، در خیانتی فراموش  ناشدنی، رژیم 
غاصب را تقویت می کرد؛ آن هــم در حالیکه 
اغلب دولت های منطقه با رژیم صهیونیســتی 

قطع رابطه کرده بودند.
   متأسفانه امروز هم برخی دولت ها بی اعتنا 
به جنایات بسیار فجیع رژیم صهیونیستی در 
غزه و لبنــان، به این دشــمن خونخوار کمک 

اقتصادی و حتی نظامی می کنند.
   با انتقاد از افرادی که به دنبال غیرمنطقی 
نشان دادن حرکت ملت ایران در مقابل استکبار 
هستند: این افراد را متهم به خیانت نمی کنیم 
اما وقتی این حرکت صحیح، عقلایی و منطبق 
بر منطــق بین المللــی را غیرعقلایــی جلوه 
می دهند، حداقلش این اســت که کوته بین و 

کوته نظر هستند.
   اینکه پس از عملیات وعده صادق، مردم در 
خیابان های کشورهای مختلف شادی می کنند 
یعنی حرکت ملت ایران، مــورد قبول منطق 
بین المللی و البته منطق اسلامی و قرآنی است.

   مطمئن باشید هیچ حرکت دشمن از جانب 
کســانی که به عنوان نماینده ملــت ایران در 
حال تلاش برای مقابله با آن هستند، بی پاسخ 
گذاشــته نمی شــود و فراموش نخواهد شد و 
دشمنان چه رژیم صیهونیســتی و چه ایالات 
متحده آمریکا در خصوص آنچه در قبال ملت 
ایران و جبهه مقاومت انجــام می دهند، قطعاً 

پاسخ دندان شکنی دریافت خواهند کرد.
   به توفیــق الهی، با این حرکت اســلامی و 
انســانی، ملت ایران و جبهــه مقاومت جایگاه 
خود را در دنیا پیدا خواهد کرد و قطعاً دشمن را 

شکست خواهد داد.
   راه پیش رو، کوتاه و آســان نیست و لازم 
اســت شــما جوانان عزیز با مناجات و دعا و 
توسل و انس با قرآن و شکر نعمت های الهی از 
جمله نعمت وجود یک نظام مبارز با باندهای 
جنایتکار بین المللی، همت و معرفت و تلاش 
خود را برای ادای وظایف سنگینِ پیمودن این 

راه پر افتخار، افزایش دهید.

رهبرانقلاب: راه پیش رو، کوتاه و آسان نیست

 رژیم صهیونیستی و آمریکا 
پاسخ دندان شکن دریافت خواهند کرد

عکس یک             مهلا جوادپور    

روز جمعــه جمعــی از مداحــان و فعالان 
رسانه ای در ورزشگاه ســهند تهران با هدف 
جمع آوری کمک  های مردمــی برای مردم 
غزه و لبنان یک بازی فوتبال دوستانه انجام 
دادند و در سکوی تماشاگران، زن و مرد کنار 

یکدیگر نشستند.

  از وحید شمســایی تا رضا هلالی آمده 
بودند

این بازی در قالب پویش »ایران همدل« و به 
منظور جمــع آوری کمک های مردمی برای 
مردم غزه و لبنان در استادیوم سهند واقع در 

محله خزانه برگزار شد. 

محمد انصاری، مدافع ســابق پرسپولیس و 
مداح، مربیگری تیم مداحان را بر عهده داشت 
و وحید شمسایی مربیگری تیم رسانه. در تیم 
مداحان، افــرادی از جمله عبدالرضا هلالی، 
احســان بی آزار طهرانی، حنیــف طاهری، 
ســید رضا نریمانی، موســی رضایی، حامد 
خمسه، امین قدیم، محســن عراقی و سید 
ایمان یار احمدی حضور داشتند. سید مهدی 
سید صالحی، بازیکن سابق تیم ملی و مداح 

هم در این تیم حضور داشت. 
در تیم اهالی رسانه، علاوه بر وحید شمسایی، 
مجری صداوســیما علی رضوانــی، وحید 
یامین پور، حامد عسگری و یوسف سلامی، 

حضور داشــتند.  عباس قانع،  ایــن بازی را 
گزارش کرد. رضا درویش هم در این رویداد 
حضور داشــت. این بازی با نتیجه 2 بر یک 
به نفع تیم اهالی رســانه به پایان رســید و 
تک گل مداحــان را عبدالرضا هلالی از روی 
نقطه پنالتی به ثمر رســاند.  پیــش از این 
هم محمد انصاری مســابقه  دوستانه ای بین 
مداحان و یک تیم خیریه در همین ورزشگاه 
ترتیب داده بود و مربیگــری تیم مداحان را 
برعهده داشــت.  برخی نشستن تماشاگران 
در کنار یکدیگر را روزنه امیدی برای حضور 
خانوادگــی در بازی های ملــی و لیگ برتر 

فوتبال دانستند. 

مداحان در مستطیل سبز

از مهم ترین پایگاه های هوایی 
سرزمین های اشغالی چه 

می دانیم؟
مهسا مژدهی| حزب الله لبنان دیروز 
در عملیاتی به دو پایگاه مهم اسرائیل 

در سرزمین های اشغالی حمله کرد. 
پالماخیم پیش از این هم مورد حمله 
پهپادی مقاومت اسلامی عراق قرار 

گرفته بود. اما این دو پایگاه چرا برای 
اسرائیل دارای اهمیت ویژه هستند؟

پایگاه هوایی زولوفون یکی از 
مهم ترین پایگاه های هوایی اسرائیل 

است که در نزدیکی شهر زولوفون 
و در نزدیکی مرزهای لبنان قرار 

دارد. این پایگاه در سال 1948 
تأسیس شد و از آن زمان به عنوان 
یکی از پایگاه های اصلی اسرائیل 

برای نظامیان و انتظامیان اسرائیلی 
محسوب می شود. این پایگاه در 

جنوب شهر رحووت و در فاصله ۵ 
کیلومتری از آن واقع شده است. نام 

دیگر این پایگاه تل نوف است. این 
پایگاه به عنوان مرکز مهمی برای 

عملیات های هوایی اسرائیل مطرح 
می شود. تل نوف میزبان چندین 

اسکادران جنگنده، بالگرد و پهپاد 
است. این پایگاه به ویژه از زمان های 
گذشته به عنوان محل ذخیره سازی 

احتمالی سلاح های هسته ای 
اسرائیل مورد توجه قرار گرفته 

است. با توجه به گزارش ها، برخی از 
تسلیحات هسته ای اسرائیل ممکن 

است در مناطق امنی در تل نوف 
نگهداری شوند. البته به نظر می رسد 

صحت و سقم این اطلاعات هرگز 
مشخص نشود. این پایگاه همچنین 

دارای امکانات آموزشی پیشرفته 
برای خلبانان و نیروهای ویژه است. 
آموزش های عملیاتی و تکنیکی در 
این مرکز به نیروهای هوایی کمک 

می کند تا توانمندی های خود را 
تقویت کنند.

گزینه بعدی پالماخیم است. پایگاه 
هوایی پالماخیم  یکی از پایگاه های 
کلیدی نیروی هوایی اسرائیل است 

که در مرکز اسرائیل و در فاصله 
1۲ کیلومتری از تل آویو واقع شده 

است. این پایگاه در سال 194۷ 
تأسیس شد و به عنوان یک مرکز 

مهم برای عملیات های هوایی و 
آموزشی شناخته می شود. پالماخیم 
دارای یک باند فرود آسفالت به طول 
۲4۰۳ متر است و در ارتفاع 1۰ متری 

از سطح دریا قرار دارد. این پایگاه 
به عنوان پایگاه اصلی بالگردها در 

نیروی هوایی اسرائیل عمل می کند 
و شامل چندین اسکادران بالگرد و 
پهپاد است. اسکادران های مستقر 

در این پایگاه برای عملیات های 
شناسایی و حملات هوایی استفاده 

می شوند. پالماخیم به دلیل موقعیت 
جغرافیایی اش، نقش مهمی در 

استراتژی دفاعی رژیم اسرائیل ایفا 
می کند. این پایگاه به عنوان مرکز 

نگهداری سامانه های پیشرفته 
دفاعی مانند سامانه ضد بالستیک 

پیکان ۲ و رادارهای پیشرفته 
شناخته می شود. ایران در بهمن ماه 

در مانوری به ماکت شبیه سازی شده 
پالماخیم حمله کرد. در آن زمان 

رسانه صهیونیستی اورشلیم پست 
در گزارشی اذعان کرد: پایگاه هوایی 

پالماخیم محل استقرار بخش دفاع 
هوایی نیروی هوایی ارتش اسرائیل 

است. پایگاه هوایی پالماخیم نه 
تنها یک مرکز نظامی مهم برای 

صهیونیست ها است، بلکه به عنوان 
یک عنصر کلیدی در معادلات 
امنیتی منطقه ای و تهدیدات 

احتمالی از سوی ایران شناخته 
می شود.
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خود شستا که اساســا برای سرمایه 
گذاری حق بیمه، بیمه شدگان تامین 
اجتماعی در شرکت ها وفعالیت های 
اقتصادی مختلف تاســیس شد حالا 
آنقدر ثروتمند اســت که تقریبا 10 
درصد ارزش کل بازار ســهام ایران 
متعلق به شــرکت های زیر مجموعه 
آن است. برای اینکه درباره سودآوری 
شستا بیشتر روشــن بشوید همین 
کافی اســت که بدانید این مجموعه 
در ســال مالی منتهی بــه آخر بهار 
1402 به رقم ســود خالص 34هزار 
میلیارد تومانی رســیده بود. در واقع 
فقط ســود یک ســال این شرکت 
نزدیک به 35 هــزار میلیارد تومان 
بوده است. بد نیســت فقط به چند 
شرکت معروف زیر مجموعه شستا هم 
اشاره کنیم: شــرکت سرمایه گذاری 
نفت، گاز و پتروشیمی تأمین تاپیکو، 
شرکت پالایش نفت ســتاره خلیج 
فارس، شــرکت پتروشیمی فناوران، 

پتروشیمی خراسان، پتروشیمی غدیر، 
پتروشیمی آبادان، پتروشیمی فارابی، 
پتروشیمی شــیمی بافت، کشتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران، شــرکت 
ملی نفتکش ایران، شــرکت پالایش 
نفت ایرانول، شرکت نفت پاسارگاد، 
شــرکت پرســی ایران گاز، شرکت 

لاستیک بارز و...
همانطور که گفتیم اینها فقط بخش 
کوچکی از شرکت های زیر مجموعه 
شستا هســتند و اغراق نیست اگر 
بگوییم شستا در چند حوزه از جمله 
پتروشیمی،  دارو، کاغذ و سیمان اگر 
تاثیرگذارترین بازیگر نباشد حتما در 

بین سه بازیگر اصلی است. 
فقط شستا نیست

برای نشــان دادن اینکه ســازمان 
تامین اجتماعــی غیر از اهمیتی که 
برای بیمه شدگانش دارد، چقدر در 
اقتصاد ایران نقش تعیین کننده ای 
ایفا می کند همان بررســی شســتا 
کافی اســت اما این تنها شــرکت 

مهم زیر مجموعه ســازمان تامین 
اجتماعی نیست.

بانک رفاه کارگران، تولید تجهیزات 
سنگین هپکو، ســهامی ذوب آهن 
اصفهان، پالایشــگاه نفــت لاوان، 
شــرکت میــلاد ســلامت تأمین 
اجتماعــی )یکــی از مهمتریــن 
هلدینگ های درمانی کشور(، شرکت 
سرمایه گذاری خانه سازی ایران و... 
دیگر شــرکت های ثروتمند تامین 
اجتماعی هستند که در کنار شستا 
کاری کرده اند که این ابرشرکت در 
ســال 1401 به درآمــد 544 هزار 

میلیارد تومانی برسد. 
وقتی گوشــه ای از این عدد و رقم ها 
را می خوانیــم می فهمیــم که کار 
مصطفی ســالاری در این سازمان 
مهم و ثروتمند چقدر اهمیت دارد. 
او که 4۸ ســاله و نسبتا جوان است 
پیش از این هم در تاریخ 4 تیر 139۸ 
پس از ۸ ماه خالی بودن سمت مدیر 
عاملی ســازمان تأمین اجتماعی با 

تیتر دو

تأیید هیأت امنای ســازمان تأمین پرونده دو غول ثروتمند خسته
اجتماعی، مدیرعامل سازمان تأمین 
اجتماعی شــده بــود. او در دولت 
یازدهم استاندار بوشهر و جوان ترین 
استاندار ایران بود بعد هم به گیلان 
رفت و آنجا اســتاندار شد.  سالاری 
تحصیلکرده لیســانس رشته حقوق 
از دانشگاه آزاد بوشهر، فوق لیسانس 
حقوق عمومی از دانشــکده حقوق و 
علوم سیاسی دانشگاه تهران دارد و 
در حال حاضر در رشــته حقوق در 
مقطع دکتری تحصیــل می کند و 
عضو هیات علمی موسسه مطالعات 

بین المللی انرژی است.

  خسته اما همچنان مهم
شرکت بیمه ایران اگرچه از نظر اندازه 
و ثروت و اهمیت با تامین اجتماعی 
قابل مقایسه نیســت اما از آنجا که 
اولین، بزرگ تریــن و قدیمی ترین 
شرکت بیمه در ایران و تنها شرکت 
دولتی در زمینه بیمه است که سهام 
آن کاملًا در اختیــار دولت قرار دارد 
اهمیت زیادی پیدا می کند چرا که 
در عین حــال که اعتبــار آن باعث 

جذب مشتری زیادی می شود، تماما 
دولتی بودن هم تاثیــر زیادی روی 

عملکردش می گذارد. 
در واقــع یکی از مشــکلاتی که در 
شــرکت ســهامی ایران به عنوان با 
سابقه ترین شرکت های ارائه دهنده 
خدمــات بیمه گری به وجــود آمد 
اعتماد بیش از انــدازه مردم به برند 
این ســازمان بزرگ بود که از سال 
1314 تاکنون در حال فعالیت است 
ولی به اعتقاد کارشناسان موضوعاتی 
مثل رانت خــواری و فامیل بازی و 
ایجاد پروژه های غیر مرتبط با حوزه 
بیمه گری مانع توسعه بیشتر در این 

حوزه شد.
وضعیت تخلف و فساد در بیمه ایران 
چندباری هم ســر زبان ها افتاد مثلا 
در سال 91 مطلبی در روزنامه ایران 
منتشــر شــد که پرده از تخلفات و 
فســاد مالی بزرگ در این شرکت بر 
می داشت. بعدتر در جریان رسیدگی 
به پرونده تخلفات و فســاد در بیمه 
ایران حتی پای مسئولان رده بالای 
دولتی مانند رحیمــی،  معاون اول 

احمدی نژاد هم به ماجرا باز شد. 

این حاشــیه ها تا همیــن اواخر هم 
همراه بیمه ایران بوده است تا جایی 
که مدیر اسبق این شرکت در میانه 
تعطیلات عید در حالی برکنار شــد 
که مدت ها بود حرف و حدیث های 
زیادی در مورد عملکردش شــنیده 
می شــد. حتی یک بار هم کارزاری 
چند هزار امضایی برای برکناري او 
به راه افتاد. از نظــر اقتصادی هم با 
وجود ســرمایه چند هزار میلیاردی 
که بیمه ایران دارد، بارها در لیست 
شــرکت های زیان ده دولتی دیده 
شده است. اواخر سال گذشته اعلام 
شــد که این شــركت حدود 9 هزار 
میلیارد تومان زیان انباشــه داشته 
و تازه در دولت ســیزدهم توانسته 
از زیاندهــی خارج شــود. بنابراین 
کار علی جبــاری مدیرعامل جدید 
بیمه ایران هم بســیار سخت به نظر 
می رســد، علی جبــاری از مدیران 
صنعــت بیمه به شــمار مــی رود 
که عضویت در هیــات مدیره بیمه 
ایــران، مدیرعامل صنــدوق تامین 
خسارت های بدنی و مدیرعامل بیمه 

رازی را در کارنامه دارد.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
ماجرای دختر دانشــجو در واحد علوم و تحقیقات 
دانشگاه آزاد چه بود؟ دیروز صبح، در واحد علوم و تحقیقات 
دانشگاه آزاد در تهران، یک خانم لباس های خود را درآورد و بعد 

از مدتی بازداشت شد. 
روایت اپوزیسیونی از ماجرا که نخســت آمد این بود که خانم 
مقنعه نداشته و نیروهای بسیج و حراست، در جریان الزام وی 
به رعایت پوشــش، لباس وی را هم پاره کردند و این خانم در 
اعتراض این کار را کرده است.  کمی بعد خبرگزاری فارس گفت 
که این ادامه پروژه کشف حجاب است که به برهنگی رسیده و 
تذکر حراست را تایید کرد ولی گفت این تذکر توسط دو نیروی 
حراســت با آرامش صورت گرفته ولی این دانشــجو با لباس 

نامناسبی در کلاس درس حاضر شده بود.
فارس در ادامه هم نوشت: این دانشــجو نیز که اخیرا متارکه 
کرده از افرادی است که در بی عفتی و ترویج فساد در دانشگاه 

پیشگام بوده است.
در ادامه، روایت روابط عمومی دانشگاه آزاد را هم داشتیم. روابط 
عمومی گفت حراست او را به کلانتری تحویل داده و در کلانتری 
و با بررسی  تیم های پزشکی مشــخص شد که وی تحت فشار 

روحی شدید و دارای اختلالات روان بوده است.
روابط عمومی دانشگاه آزاد جدایی وی را هم مورد تاکید قرار 
داد و ضمنا گفت او مادر دو فرزند بوده و ابراز امیدواری کرد که با 

جلوگیری از شایعه پراکنی های  مجازی با آبروی خانواده و آینده 
فرزندان او بازی نشــود. با توجه به اینکه در روایت اپوزیسیون 
آمده بود که این خانم مورد ضرب و شتم قرار گرفته و سر وی به 
ماشینی که برای بازداشت وی به محل رسیده بود نیز برخورد 
کرده، روابط عمومی دانشــگاه آزاد این اخبار را »شــایعات و 
خیالپردازی های  مجــازی« خواند و مســئول روابط عمومی 
نوشت: »هیچ زد و خوردی بین حراست و این دانشجو صورت 
نگرفته است...شخصا با حضور در کلانتری، جویای حال ایشان 
شــدم و بنابر تایید اورژانس حال جسمی ایشان کاملا مساعد 

گزارش شد.«
پس از آن کانال روزنامه فرهیختگان هم حوالی ساعت ۸ و سی 

دقیقه دیشب نوشت:
»حمله ای دركار نبود. خانم آ.د همكلاســی اینجانب در رشته 
ادبیات فرانسه از ســلامت روان برخوردار نیست. پرونده های 
انضباطی زیادی در دانشــگاه داره.  به شــدت هــم مزاحمت 
فیزیكی و روانی برای ما و سایر دانشجوها داشت.« این روایت 
یکی از کاربران شــبکه ایکس با نام ترانه اســت درباره یکی از 
دانشــجویان دانشــگاه آزاد واحد علوم و تحقیقات در عملی 
عجیب و خلاف شــان عمومی در فضای این واحد دانشگاهی 
برهنه شد... برپایه اطلاعاتی که تاکنون توسط منابع رسمی و 
غیررسمی منتشر شده فردی که اقدام به چنین حرکتی کرده 

اختلالات روانی و روحی شدید داشته و براساس کسب اطلاع 
خبرنگار فرهیختگان پس از تحویل به کلانتری توسط عوامل 
حراست دانشــگاه، اکنون در یکی از بیمارستان های بیماران 

روانی بستری است.

با دستور پزشکیان FATF در حال بررسی است؛ مجید 
انصاری، معــاون حقوقی رئیس جمهــور در خصوص آخرین 
وضعیت FATF بیان کرد: بنا به دستور رئیس جمهور، بررسی 
FATF از ابعاد مختلف توســط وزیر اقتصاد و دارایی در حال 

بررسی و انجام است.
 FATF وی با بیان اینکه امیدواریم زمینه لازم برای رفع موانع
فراهم شود، اظهار کرد: ما از چهار کنوانسیون به دو کنوانسیون 
پیوسته ایم و دو کنوانسیون پالرمو و CFT باقی مانده است که 
در مجمع تشخیص از دستور خارج شده ولی هنوز قابل بررسی 

در مجمع تشخیص است.
معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: بررسی کارشناسی از سوی 
دستگاه های ذی ربط در حال انجام است و امیدواریم به نتایج 

خوبی برسیم. )برنا(
روانبخش: بعیــد اســت دو لایحــه FATF رای بیاورد؛ 
حجت الاسلام قاســم روانبخش در واکنش به اعلام خبرهایی 
مبتنی بــر احتمال تصویــب لوایح پالرمــو و CFT در مجمع 

تشخیص مصلحت نظام، اظهار کرد: تجربه گذشته به ما نشان 
داده است که راهکار رفع مشکلات کشور، FATF و مواردی از 
این دست نیســت؛ همان طور که خود برجام هم راه حل رفع 
مشکلات ما نبود و ما تقریباً ۸ سال فرصت های کشور را به امید 
برجام از دســت دادیم و در نهایت هم هیــچ آورده ای برای ما 
نداشت. نماینده مردم قم در مجلس متذکر شد: اگر ما در مقابل 
آنان احساس ضعف کنیم، فشــار بیشتری بر کشورمان اعمال 
 FATF خواهند کرد. اگر مســئولان ما امروز بگویند که اگر به
نپیوندیم یــا پالرمو را تصویب نکنیم مشــکلات کشــور حل 
نمی شــود، این کار اعلام ضعف در مقابل دشمن است و باعث 

می شود دشمنان فشار بیشتری بر کشورمان اعمال کنند.
نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس 
ادامه داد: دشمنی که ما می شناسیم، همان است که این روزها 
به مردم مظلوم غزه و لبنان رحم نمی کنــد و جان و مال آنان 
را مورد تعرض قرار می دهد. دشــمنی که بــا طرفداران ایران 
اینگونه برخورد می کند، قطعاً قساوت و دشمنی اش نسبت به 
جمهوری اسلامی ایران که حامی اصلی جبهه مقاومت است، 

بسیار بیشتر است.
روانبخش تاکید کرد: پس به هیچ وجه اینگونه نیســت که اگر 
ما لوایحی مانند CFT و پالرمو را تصویب کنیم، همه مشکلات 
کشورمان حل شود. اتفاقاً اگر ما این لوایح را به تصویب برسانیم، 

عملًا تمام راه هایی را که می توانستیم تحریم ها را بی تأثیر کنیم 
و دور بزنیم، به دشمن نشــان می دهیم و دیگر نمی توانیم به 
راحتی نفت بفروشیم و عملًا خودمان کشور را با دست خودمان 
قفل می کنیم. عضو هیات رئیسه فراکسیون روحانیت مجلس در 
پاسخ به سوالی درباره موضع احتمالی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نسبت به لوایح پالرمو و CFT گفت: از آنجایی که این لوایح 
برای تصویب نیازمند دوسوم آرای مجمع است، به نظر می رسد 
تصویب نشود و بعید می دانم اعضای مجمع آن را بپذیرند. )مهر(

نظر حماس در مورد بیانیه مجمع محققین و مدرسین 
حوزه علمیه قم چیست؟

حمیدرضا غریب رضا، مدیر موسسه گفت وگوی دینی وحدت 
در نامه ای به خالد قدمی، نماینده جنبش مقاومت اســلامی 

فلسطین )حماس( در ایران نوشته:
مجموعه ای موســوم به »مجمع مدرســین و محققین حوزه 
علمیه قم« در پایان بیانیه ای که به مناســبت شهادت شهید 
یحیی سنوار صادر کرده است، تنها راه تحقق صلح را راه حل دو 

دولت دانسته است.
 بعد از اعتراضات شدیدی که به این بیانیه انجام شد، در توجیه 
دیدگاه خود، مدعی شدند که راه حل دو دولت از طرف رهبران 
حماس تایید شده اســت. خواهشمند اســت دیدگاه رسمی 

جنبش اسلامی مقاومت فلســطین حماس را در این موضوع 
بیان بفرمایید. قدومی هم در پاسخ نوشته: بنده نسبت به چنین 
اشتباه و طرح چنین شبهه ای به شدت متاسف هستم. موضع 
اصولی جنبش مقاومت اسلامی درباره راه حل سیاسی مسئله 
فلسطین بر دو پایه اساســی بنا نهاده شده است:نگاهی ریشه 
دار در مبانی اسلامی به مسئله فلسطین: بر اساس این دیدگاه، 
فلسطین سرزمینی است که وقف اسلامی به شمار می آید و هیچ 
مسلمانی حق ندارد در انجام وظیفه خود نسبت به این میراث 

اسلامی کوتاهی کند.
از نقطه نظر منافع سیاسی: ما علاوه بر اینکه حق وجود اسرائیل، 
در سرزمین فلسطین را به رســمیت نمی شناسیم، معتقدیم 
سرزمین تاریخی فلســطین از نظر جغرافیایی در شرق از رود 
اردن تا دریای مدیترانه در غرب و در شمال از رأس الناقوره تا ام 
الرشراش در جنوب امتداد دارد. مساحت فلسطین 2۷ هزار و نه 
کیلومتر مربع است. تمامی این مساحت کشور فلسطین است و 
رژیم صهیونیستی که اسرائیل نامیده شده است، کمترین حقی 

در ذره ای از این خاک ندارد.
دیدگاه جنبــش حماس عبارت اســت از: »پذیــرش دولت 
فلسطینی با داشــتن حق حاکمیت بر کرانه باختری و باریکه 
غزه به پایتختی قدس شرف، و حفظ حق بازگشت پناهندگان 
فلســطینی به مناطقی که از آن بیرون رانده شده اند، »بدون 

به رسمیت شناســی آنچه اسرائیل نامیده شــده« و اینکه در 
چارچوب اجماع ملی محقق بشــود«. البته فارغ از مسائل ذکر 
شــده، مانع اصلی همه راه های پیشــنهادی، طرف اسرائیلی 
است که چند ماه پیش نیز قانون مخالفت با راه حل دو دولتی 
را تصویب کــرد و به قوانیــن، قطعنامه هــا و نهادهای مرجع 

بین المللی هیچ وقعی نمی نهد. )فارس(
بایدن وضعیت اضطرار ملی در قبال ایران را تمدید 
کرد؛ رئیس جمهور آمریکا با گفتن این که روابط کشــورش با 
ایران هنوز عادی سازی نشده اســت، وضعیت اضطرار ملی در 
قبال ایران را به مدت یک ســال دیگر تمدیــد کرد. وضعیت 
اضطرار ملی در قبال ایران، برای اولین بار، طبق فرمان اجرایی 
121۷0 در 14 نوامبر 19۷9 اعلام شد.  وضعیت اضطرار ملی 
آمریکا در قبال کشوری دیگر طبق بند )d( 202 قانون اضطرار 
ملی آمریکا به طور خودکار پایــان می یابد، مگر در صورتی که 
ظرف 90 روز پیش از سالروز اعلام آن، رئیس جمهور این کشور 

به کنگره اعلام کند که این وضعیت را تمدید می کند.
در بیانیه کاخ سفید آمده اســت که بایدن بیان کرد: روابط ما 
هنوز با ایران عادی سازی نشده و روند اجرای توافقات با ایران از 
19 ژانویه 19۸1 ادامه دارد. بنابراین، لازم می دانم که وضعیت 
اضطرار ملی در قبال ایــران ادامه یابد کــه در فرمان اجرایی 

121۷0 اعلام شده بود.

فصل جدید روابط اقلیم کردستان عراق با ایران

راه حلی برای فیلترینگ از زبان لاریجانی

رئیس اقلیم کردستان عراق، دیدار با  آیت الله 
خامنه ای و سفر مسعود پزشکیان به اربیل را 
مرحله جدیدی از روابط با ایران توصیف کرد. 
»نیچروان بارزانی« در پنل کنفرانس سالانه 
انستیتوی پژوهشی خاورمیانه توضیحاتی را 
در مورد ایران و اقلیم کردستان ارائه کرد که 

اینجا بخش هایی از آن را آورده ایم:
  دیدار و ملاقات با حضرت آیت الله خامنه ای 
مقام معظم رهبری جمهوری اسلامی ایران و 
دیدار با رئیس جمهوری »ابراهیم رئیســی« 
و همچنین سفر دکتر »مســعود پزشکیان« 
رئیس جمهور ایران بــه اربیل و بغداد، مرحله 

جدیدی از روابط با ایران است.
  موضع اقلیم کردســتان در یــک مورد، 
خیلی شفاف و روشن است و آن این است که 

می خواهیم فاکتور اصلی در برقراری آرامش و 
ثبات در منطقه باشــیم و با ایران و ترکیه هم 
در چارچوب همکاری و هماهنگی با بغداد؛ در 

ارتباط مداوم هستیم.
   برای ما خیلی مهم است که منشاء امنیت 
و آسایش برای همســایگان خود باشیم. در 
این زمینه، همکار تأثیرگــذاری برای بغداد 
هم بوده ایم و همه ایــن اقدامات با هماهنگی 
و روابــط نزدیک بــا بغداد بوده اســت. هیچ 
ســفری را بدون اطلاع بغداد انجام نداده ایم؛ 
هر کجا رفته ایم و از هر سفری هم که به اقلیم 
کردستان برگشته ایم، همه با هماهنگی بغداد 
بوده است. اقلیم کردســتان می تواند در حال 
حاضر و در آینده هم همکار بسیار بزرگی برای 

بغداد باشد.

  در حقیقت در منطقــه خاورمیانه، جنگ 
بزرگی در جریان است؛ ولی آنچه   برای اقلیم 
کردستان حائز اهمیت اســت، با هماهنگی 
با بغداد باید تلاش کنیم کــه عراق، وارد این 
بحران و ناآرامی ها نشــود؛ زیرا عراق خودش 
مشــکلات خیلی زیادی دارد و وضعیت عراق 
خیلی حســاس و ویژه اســت. برای ما نیز در 
اقلیم کردســتان به عنوان بخشــی از عراق، 
مهمترین مسئله این است که به این بحرانی 
که خاورمیانه را در برگرفته اســت، ورود پیدا 
نکنیم، مصلحت عراق و اقلیم کردســتان در 
این چهارچوب قــرار دارد. چون معتقدم بعد 
از تحقیقاتی که انجــام داده ایم هنوز داعش و 
گروه های تروریستی یک تهدید برای امنیت و 
ثبات عراق و اقلیم کردستان به شمار می روند.

علی لاریجانی، رئیس سه دوره مجلس و مشاور 
رهبری به خبرآنلاین گفتــه: یکبار به مرحوم 
رئیســی عرض کردم که مســئله برجام مثل 
معامله پیاز و ســیب زمینی نیســت. هرکس 
بخواهد حل کند مقداری خیس می شــود. ما 
باید بپذیریم که مقداری هم فحش فی سبیل الله 
بخوریم تا مشکل را از جلو پای مردم برداریم. 
اینجــا بخش هــای تــازه ای از مصاحبه علی 

لاریجانی با خبرآنلاین را بخوانید:
  دو سلیقه است؛ یک ســلیقه خالص سازی 
شده اســت و فکر می کند به تنهایی می تواند 
کشور را اداره کند و هرچقدر هم فکرشان خیلی 
محدودتر باشــد و به تعبیر خودشان اصیل تر 
و خالص تر باشد، اداره کشــور راحت تر و بهتر 
و توانمندی کشور بیشــتر و منافع اقتصادی 
بیشتر خواهد بود.  ســلیقه دیگر این است که 
نه این فکر می توانــد توانمندی خلق کند و نه 
تجربه این را نشان داده است. بنابراین ما هرچه 
سیطره حضور سلایق مختلف را با یک چارچوب 
درســتی فراهم کنیم به نفع کشور است. هم 
از نظر اعتلای سیاســی و هــم از نظر توانمند 
کردن اجتماعی و هم پیشــرو بودن در اهداف 

اقتصادی.

  درباره رد صلاحیت شدن  لاریجانی: دفعه 
اول یکسری مسائل سیاســی را گفته بودند و 
یکسری مطالبی که مقداری مسئله آفرین بود. 
نمی دانم چطور این حرف ها را می زنند. من از 
قوه قضاییه خواســتم تا آقای اژه ای رسیدگی 
کنند. رســیدگی شــد و حکم هم صادر شد و 
گفته شد که این حرف ها خلاف است. خب پس 
برای چه من را رد کرده انــد؟ گفتند که ما در 

مجموع گفته ایم که شما مدیر و مدبر نیستید.
   من وظیفه ملی و اسلامی خود می دانم که 
در هرجا که کمکی از دستم بر میآید انجام دهم. 
الان هم همین کار را می کنم. به آقای پزشکیان 
عرض می کنم و ایشان را فرد صادق و درستی 
می دانم و در طول ســال های متمادی مجلس 
ایشان را به خوبی می شناسم. اما اینکه به من 
پیشنهادی شــده باشــد، نه. هیچ پیشنهادی 

داده نشد.
   آقای پزشکیان همان اوایل از من خواسته 
بودند که نظراتم را بگویم. من بیشتر جنبه های 
محتوایی را گفته بودم که مســیر دولت از چه 
سمتی برود موفق تر اســت. چون در مجلس 
همکار بودیم و رفاقتی بین ما هست. ولی اینکه 
دخالتی در عزل و نصب ها داشــته باشم، نه از 

من می آید نــه ارتباطاتی دارم. آنجا هســتند 
افرادی که متولی این امور هســتند. شــنیدم 
کمیته هایی برای انتصاب این افراد هســتند و 

بررسی می کردند.
  حجاب و عفاف، موضوع پســتویی نیست. 
مصوبه ای که با عموم مــردم ارتباط دارد باید 
کاملا مردم در جریان باشــند و قانع شــوند. 
اشکال بر سر همین هاســت. یعنی ما به جای 
اینکه ایــن را علنی کنیم و بــه بحث بگذاریم 
و قانع کنیــم، می خواهیــم زود آن را تصویب 
کنیم. اینگونه اجرایش هم به مشکل می خورد. 
باید با نمایندگان صحبت کــرد که این قانون 
را در دســترس همه بگذارند و مشکلات آن را 

رفع کنند.
  چند روز پیش جلسه ای با دبیر شورایعالی 
فضای مجازی داشتم و دیدم که راه حل هایی 
برای موضوع فیلترینگ پیدا کرده بود. مشکل 
عمده ای کــه متدینین در مــورد فیلترینگ 
دارند این است که تصاویر مستهجن در فضای 
مجازی وجود دارد. ایشــان گفت راه حل هایی 
هســت و گفت دولت تصمیم می گیرد که هم 
نگرانی متدینین رفع شود و هم فضا باز شود تا 

راحت بتوان کسب و کار را راه انداخت.

دیپلماسی    

چهره روز    

 گالری   

    
کلارنس سیدورف ستاره سابق 

رئال مادرید عکسی به همراه 
همسر ایرانی اش از رختکن النصر 

منتشر کرد

    
هوتن شکیبا و بهرام رادان در اکران فیلم »صبحانه 

با زرافه ها«

    
عکس های کوروش جوان از حضور فرهاد جاوید و 

مریم اکبری در نمایش »باغ شب نمای ما«

    
هنی رامبد مربی هادی چوپان با 
انتشار این عکس به همراه هادی 
چوپان و پسرش در ماسل شوی 

دوبی از حضور هادی در این 
نمایشگاه تشکر کرد.

    
 تصویری متفاوت از دیدار روز گذشته دانش آموزان و دانشجویان با رهبر انقلاب

    
قاب جالب ژاله صامتی و دخترش با مهران مدیری

وقتــی چشــمانمان را می بندیم و بــه جزیره 
ابوموســی یا همان بوموســی فکــر می کنیم، 
هیچ تصویری توی ذهنمــان نمی آید. جزیره 
ناشــناخته ای که معمولا به جز افــراد نظامی، 
فقط ساکنان بومی هســتند که در آن زندگی 
می کنند. حالا ولی مختصات بوموسی در حال 
تغییر اســت و کم کم دوربین ها روی این 12 
کیلومتر مربعی زوم کرده انــد. خبرنگاری این 
روزها توانسته وارد این جزیره شود و روایت های 
بکری از زندگــی مردم آن منتشــر کند. علی 
پورطباطبایی از تهران تا بوموسی را با هواپیما، 
اتوبوس و شناور طی کرده و بعد از 12 ساعت به 
اینجا رسیده. او از بوموسی چه تصویری نشان 

می دهد؟
تا بندرلنگــه را همه می دانند کــه باید چطور 
رفت. از اینجــا به بعد را علــی پورطباطبایی با 
نام کاربــری خیزران در توئیتــر تعریف کرده. 
خیــزران می گوید که قبل از همــه این کارها، 
اجازه ترددش را از فرمانداری گرفته. رسم کار 
این اســت: فرمانداری اســامی افراد غیربومی 
را  قبل از حرکت می گیرد تــا اجازه تردد صادر 
کند. بعــد از آن باید به بندر لنگــه آمد. او روز 
چهارشــنبه با شــناوری از بندرلنگه به سمت 
جزیره ابوموسی یا بوموسی حرکت کرده است. 
البته هفته ای یک پــرواز به ظرفیت 50 نفر هم 
به اینجا انجام می شود اما آن هم بیشتر متعلق 
به دولتی هاست. مردم معمولی بیشتر با شناور 
تردد می کنند. شناوری که اســم افراد را ابتدا 
در یک لیست چک می  كند و درصورت داشتن 
مجوز مسافر را به داخل راه می دهد. گویا همه 
چیز به این شناور بستگی دارد، از مایحتاج روزانه 
اهالی تا پُســت و رفت و آمد و مرخصی و دید و 
بازدید اقوام و شــرکت در ختــم و کفن و دفن 

رفتگان و عروسی و ولیمه زندگان.
اینجا جزیره ای مسکونی است ولی محل اقامتی 
برای مســافران ندارد و خیزران نوشــته که در 
منطقه ای تقریبا نظامی سکونت کرده. به همین 
خاطر او گفت وگویــی هم دربــاره موقعیت و 
نیروهای نظامی ابوموسی داشته. مثلا نوشته که 
محل کار نظامی ها از غیرنظامی ها جداست. آنها 
معمولا با خانواده هایشان اینجا سکونت دارند. 
پررنگ ترین نیروی نظامی جزیره، سپاه است. 
حمل و نقل دریایی هم به عهده نیروی دریایی 
سپاه اســت که تامین مایحتاج جزیره و رفت و 
آمد مردم را بر عهده داشتند. یکی از مسئولان 
نظامی به او گفته که اینجا حرکت کشتی های 

بیگانه را در نظر می گیرند. 
این خبرنگار که در روزهای گذشته گزارش جزء 
به جزئی از مسیر خود روایت کرده می گوید هوا 
در ابوموسی هنوز گرم است. البته مقایسه دمای 
آن با جایی مثل بندرعباس نشــان می دهد که 
به گرمی این مرکز استان نیست. این روزها آب 
زلال زلال و دریا آرام است. داخل آب ماهی های 

کوچکی معروف به ماهی تکاور پیدا می شود. 
داخل جزیره چه می گذرد؟ مردم اینجا بیشتر با 

هم فارسی حرف می زنند. 
بیشتر مردم براي سفرهای کاری یا تفریحی نه 
به امارات بلکه به سمت ایران گسیل می شوند. 
راه برای سفر سخت اســت و برای خرید خانه و 

سکونت، ســخت تر. اینجا خانه ای برای خرید 
وجود ندارد. فقط در صورتــی که دولت زمین 
جدیدی واگذار کند می تواند مردم را از شهرهای 
دیگر ســمت خود بکشــاند. از جواب هایی که 
خیزران به ســوال های کاربران داده، می شــد 
اینطور فهمید که شناورها قفسه های بقالی را پر 
می کنند. یعنی از اطراف جنس می آورند و نیاز 
مردم را تامین می کنند. به همین خاطر هم مواد 
غذایی اینجا گران تر از ســرزمین اصلی است. 
گویا این کار هم بر گردن نظامی هاست که وقتی 
هوا خراب و مایحتاج اهالی جزیره دچار مشکل 
می شــود، نظامی ها از ذخیره خود برای اهالی 
جزیره اســتفاده می کنند و دوباره هوا که بهتر 
شد، ذخیره خود را شارژ می کنند. جالب اینکه 
به گفته این خبرنگار ابوموســی یکی از معدود 
نقاط ایران است که آب و برق مجانی برای همه 

در آن یافت می شود.

   بیمارستان رایگان است؟
 او این تصور اشــتباه مبنی بر حضور پاســگاه 
اماراتی در جزیــره را رد می کند. پورطباطبایی 
همچنین نوشته که اینجا در بیمارستان عمومی 
جزیره، درمان رایگان اســت، کارانه پزشــکان 
هم صفر. البته وزارت بهداشت توضیح داده که 
درمان رایگان نیست بلکه بیمه همه هزینه آن 
را پرداخت می کند. او با پزشکی اهل رفسنجان 
که دوران طرحــش را در جزیــره می گذراند 
همکلام شــده که گفته به دلیل رایگان بودن 
درمان، کارانه ای دریافــت نمی کند. به عنوان 
بیمارستان یک جزیره با  چهار هزار نفر جمعیت، 
بدون تجهیزات هم نبوده. اورژانس، بســتری، 
رادیولوژی و بخش جراحی هم داشــته است. 
با این حال در صــورت ضرورت بیمــاران را با 

آمبولانس دریایی به بندر لنگه اعزام می کنند.
خیزران از مرد مســنی به نام ابراهیم عکســی 
منتشر و آن را با عکس سی سال قبل او مقایسه 
کرده اســت. پیراهن مردانه طرح مارک بربری 
آقا ابراهیم توجــه مخاطبان را بــه خود جلب 
می کند. سرعت اینترنت چطور است؟ ایرانسل 
که بد نیست. این جواب این خبرنگار و سردبیر 

وبسایت »قم نیوز« است.

   14 روز بدون نان
اینجا همه چیــز گل و بلبل نیســت. این را این 
خبرنگار نوشــته و از ایرادهــای مداخله دولت 
در سیســتم نانوایی مردم انتقاد کرده. او نوشته 
است: »یک نمونه که شاهکار دولت قبل، نصب 
دســتگاه های پوز نانوایی و دادن ســهمیه آرد 
براســاس نیاز ادعایی دولت است. غافل از اینکه 
اینجا در جزیره، هنگام قطع ارتباط با ســرزمین 
اصلی به هــر علتــی از جمله بــدی آب و هوا، 
ذخیره آرد تمام می شــود و نان هــم در جزیره 
پیدا نمی شود. اتفاقی که ســال گذشته افتاده و 
١4 روز آردی برای نان پختــن در جزیره وجود 
نداشته است.« یک مهندس عمران هم خاطره 
مشابهی از سال 1390 دارد. او در کامنت ها برای 
این کاربر پرفالوئر نوشــته است: »فکر کنم سال 
90 دریا طوفانی شده بود. به همین دلیل شناور 
نتونست جزیره بیاید تا مواد غذایی بیاورد. چند 
روزی ماست تو جزیره پیدا نمی شد. آخرش کیش 
ایر یک پرواز گذاشــت و مواد غذایــی را با پرواز 

آوردند به جزیره.«

   دیگه مطمئنم در ایران هستم
ادعای کشورهای همســایه درباره جزایر جنوب 
ایران توجه هــا را از چند هفته پیش به ســمت 
ابوموســی، تنب بزرگ و تنب کوچک چرخاند. 
به جز بیانیه و نامه و خبــر هیچ محتوایی درباره 
جزیره مرموز شگفت آور ابوموسی وجود نداشت. 
وزارت راه و شهرسازی می گفت قصد دارد اینجا 
مسکن مهر بســازد. وزارت ورزش و جوانان هم 
یک جام ورزشی قرار است برگزار کند و برای این 
کار چهارشــنبه هفته قبل برخی از ورزشکاران 
مشهور را به جزیره دعوت کرد. حتی این شایعه 
وجود داشت که به زودی کنسرتی بزرگ برگزار 
می شود تا ادعای کشورهای حاشیه خلیج فارس 
بر روی جزایر ســه گانه ایران در خلیج فارس را 
خنثی کند. خیزران بعد از گذشــت ســه روز از 
این سفر نوشته اســت: »با کلی آدم حرف زدم، 
گفتم خبرنگارم، هیچ کس کاریم نداشت و خیلی 
دوســتانه گپ زدیم، به یکی از افسرهای نیروی 
انتظامی سلام و احوالی کردم و گفتم خبرنگارم، 
کارتم رو چک کرد و اطلاعات هویتی رو پرسید.«

گزارش سفر یک خبرنگار از تهران به جزیره مرموز ابوموسی و روایت قصه 
ساکنان آن

 سلام به ماهی ها،
 به امواج و به مردم بوموسی

من سیتی، دانشگاه علوم و 
تحقیقات و ...

کاربران فضای مجازی 
در گوگل، اینستاگرام، 

توییتر، ویکی پدیا، تلگرام، 
ایتا و یوتیوب به دنبال چه 

موضوعاتی بودند؟
  فوتبال واقعا پدیده غریبی 

است. دیروز تقریبا از ظهر 
فضای مجازی دربست در 

اختیار ماجرای دانشگاه علوم 
و تحقیقات بود ولی باز هم بازی 

بورنموث در برابر منچسترسیتی 
توانست این خبر را هم شکست 

دهد و به عنوان بیشترین 
موضوعی که کاربران در گوگل در 
موردش جست وجو کردند درآید. 

بعد از آن هم ماجرای دانشگاه 
علوم تحقیقات را داشتیم که در 
صفحه دو و در بخش سایت نگار 
می توانید در مورد آن بخوانید. 

سومین ترند هم در مورد این 
بود که در گوشه قاب شبکه  های 

صداوسیما پرچم ایران جایگزین 
تصاویر شهدای مقاومت شده 

است. 

  ترندهای بعدی را دیگر 
فقط نام می بریم: لیورپول 

برابر برایتون؛ 1۳ آبان؛ نتایج 
قرعه کشی خودروهای وارداتی؛ 

انفجار حرم حضرت علی )تکذیب 
شده است(؛ بایرن مقابل یونیون 

برلین؛ بمب افکن بی پنجاه و 
دو؛ حذف یارانه نقدی؛ شعر روز 
دانش  آموز؛ دست دادن آیت الله 

جوادی آملی با پزشکیان؛ جدول 
لیگ انگلیس؛ لیگ برتر انگلیس؛ 

حسین زاده؛ آزمایش موشکی 
کره شمالی؛ همسان سازی حقوق 

بازنشستگان تامین اجتماعی و 
محمد صلاح.

  در تلگرام، شهادت یک 
مامور نیروی انتظامی در جریان 

درگیری در شهرک غرب یا همان 
قدس تهران، زلزله در رودبار 

گیلان، افشاگری نماینده مجلس 
درباره کیفیت پایین خودروهای 

داخلی، اطلاعیه در مورد تعطیلی 
مدارس استان خوزستان به دلیل 

آلودگی هوا، سخنان تیلور در 
مورد رقابت با حسن یزدانی بعد 
از خداحافظی از تشک کشتی، 

موضع وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در خصوص فیلترینگ 
و پیدا شدن جنازه یک سرباز در 

سد مهاباد، جزو پربازدیدترین 
خبرها در روز جمعه یازدهم آبان 

بوده است. 

  در ویکی پدیا، فیلم سینمایی 
»کیک محبوب من«، هالووین، 

جمشید شارمهد، انتخابات 
ریاست جمهوری ایالات متحده 

آمریکا )۲۰۲4(، لیلی فرهادپور، 
عبدالرشید سعدالله اف، 

اسماعیل محرابی، ولایت فقیه و 
سریال »امپراتور دریا« به همراه 

یک مقاله با محتوای جنسی جزو 
پربازدیدترین مقالات در روز 11 

آبان بوده است. 

  در یوتیوب، تریلر بازی 
فورتنایت در 19 ساعت، ۳.۷ 
میلیون بار دیده شده است و 

در ایتا هم چنان هشتگ وعده 
صادق، بیشترین میزان تولید 

محتوا را دارد و در توییتر در روز 
1۲ آبان، عکس دروغینی که یک 

کاربر به صورت طنز گذاشته بود و 
مدعی صید یک موجود ناشناخته 

در انزلی شده بود و متاسفانه 
به خاطر سواد رسانه ای پایین، 

خیلی هم در فضای مجازی 
بازتاب پیدا کرد. 

رند
ت
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  امام على عليه السلام    
اذِا ظَهَرَتِ الجِناياتُ ارتَفَعَتِ البَرَكاتُ  

هرگاه گناهان آشكار شوند، بركت ها از میان می  رود. 

 واگویه های انتظار
می رسد مردی که زنجیر غلامان بشکند

ديده ام از روزن ديوار زندان شما..

 دستور زبان عشق
کبوترانم را دانه دانه پر دادم

به نامه از غم ناديدنت خبر دادم
 حامد ابراهیمپور  اقبال لاهوری هزار مرتبه گفتم که دوستت دادم/ هزار مرتبه اين جمله را هدر دادم

یک ارادت    زیرپوستی مشکل ساز
درباره جوکر 2 ،  دیپلماسی و لیورپول 

1-برخلاف موج سنگين خبری عليه قسمت دوم 
فيلم جوکر ،  این فيلم برای دوســتداران سينمای 
متفاوت، پيشنهاد فوق العاده ای محسوب می شود. 
فيلم به شکل عامدانه ای، غيرعادی است و توصيف 
تارانتينو از این فيلم که»انگار خود جوکر این فيلم را 
ساخته است«بيان دقيقی از کارکرد این فيلم است. 
فيلم به اندازه کافی سرگرم کننده نيست و  هيچ نوع 
همگرایی با ارزش های روز دنيای غرب درآن دیده 
نمی شود. فيلم آشوب محتوایی قسمت اول را ندارد 
اما به لحاظ شيوه روایت،  یک فيلم آزاد و بی قيد و 
بند است .طبيعی اســت که در حال حاضر درباره 
دوتا جوکر 2 حرف زده مي شــود. این متن درباره 
فيلمی است که تاد فيليپس ساخته است و ربطی 

به شوی تلویزیونی احسان عليخانی ندارد. 

2-در زد و خورد متنی و کلامی در فضای مجازی 
یک رگه پررنگ وجود دارد عليه دولت از ســوی 
اصولگرایان تندرو )از این کلمه خوششان نمی آید. 
خب بگویيم رادیکال( که  هدف های دم دستشان 
ظریف، خانم مهاجرانی و وزیر ارتباطات هســتند. 
در واقــع وزارت کشــور و وزارت امــور خارجه از 
تيررس آنها به دلایل اســتراتژیک خارج مانده اند. 
اما شــگفت انگيزتر نویســندگان اصلاح طلب در 
خبرگزاری های مشــهور هســتند که  در مواجهه 
با دولت و تمــام دردســرهایش مــدام خواهان 
صراحت بيشتر هســتند. بی آنکه توجه کنند که 
این فشار برای صراحت بيشــتر و فشار بيشتر چه 
اینرسی خانمانســوزی می تواند ایجاد کند. حمله 
به دولت  جــدا از فشــار روی وزارت ارتباطات در 

مســئله فيلترینگ ، این روزها بيشــتر در مباحث 
کلان دیپلماسی شکل گرفته است.  مثل روابط با 
روسيه و همين طور بيان زیرپوستی ارادت عميق 
یادداشــت نویس ها  به جناح غرب و ارزش هایش 
در مقابل سياست حاکميت در گرایش به اردوگاه 
شرق،  موجب شده تا پزشکيان و عراقچی به شکل 
وسيعی مورد حمله قرار گيرند. الفاظی که دوستان 
در مــورد عراقچی به کار می برنــد و توصيف او به 

عنوان بوقچی در یک کلام شوکه کننده است.
3-دیروز در باشگاه های انگليس همه تيم ها برای  
ليورپل بازی کردند. آرسنال و منچسترسيتی در 
مقابل تيم های نيمه پایين جدول باختند و ليورپول 
در حاليکه تا دقيقه 75 شکست خورده بود به بازی 

برگشت و پيروز شد و به صدر جدول صعود کرد.  

رفقا این مکعب روبيک که معرف حضورتون هست؛ 
مکعبی که از مکعب های کوچک رنگی تشکيل شده 
و بنایش بر این است که با چرخاندن و جابجا کردن 
این مکعب هــای کوچک، تمام وجــوه این مکعبِ 
بزرگ، هم رنگ بشود... خب خداروشکر من تاکنون 
و تا این لحظه که از خدا عمر گرفته ام، کسی از دور 
و بری هایم را ندیده ام که موفــق به اتمام این بازی 
شده باشد. هر چه بوده، همان تصاویری بوده که در 
تلویزیون یا شبکه های اجتماعی بوده که مثلا یک 
کسی، در فلان ثانيه، مکعب را درست کرده یا یک 
نفر دیگری، با چشمان بسته و تکيه بر حافظه، موفق 

به هم رنگ کردن تمام وجوه شده. 
حالا در فلان ثانيه و چشم بسته که پيشکشِ شما 
باشد، با چشــمان باز و کمک های اطرافيان و زمان 
چند ساعته و استراحتِ بينش هم تا به حال موفق 
به هم رنگ کردنِ یک وجه هم نشدم، چه برسه به 
وجوه دیگر. آقا به نظر من کلا لاینحله این داستان. 
یه چيزی تو مایه همين اوضاع مملکت و طلا و دلار 
خودمونه. به هر حال درستِ درست نميشه... بالاخره 
یکی دو وجهش باید ساز ناکوک بزنه.  دو سه روز قبل 
در خدمت یکی از دوستان عزیزم بودم که باید کاری 
برام انجام ميداد. همين که وارد اتاقش شدم، یکی از 

این مکعب های کوفتی رو دستش دیدم:
- »ببين خودتو خسته نکن. اینا عمرا درست بشن.« 

/ »اصلا یعنی چی این حرف...« / »یعنی همين. من 
صد بار جون کندم که درســت کنم و نشده.« / »تو 
نتونستی... دليل نميشه که. من اگه قرار بود به حرف 
آدم هایی مثل تو گوش بدم که الان کلام پس معرکه 
بود.« خلاصه که شخصيت من رو حسابی مورد لطف 
و عنایت قرار داد و من هم که کارم گيرش بود، هر 

چی تيکه انداخت، زیر سبيلی رد می کردم...
- »اصلا آدم نباید با آدم هایی مثل تو مشورت کنه 
و کمک بخواد.« / »بله خب...« / »نه جدی ميگم... 
فقط آیه نحس... فقط نااميدی. فقط ناله. اهَ اهَ اهَ...« 
/ »حالا خودتو ناراحت نکن. من فقط این مکعب ها 
رو گفتم... وگرنه من آدم مثبتی هستم اتفاقا.« / »نه 
اصلا. همه زندگی همين مکعبه اس. آدم هایی مثل 
تو هی ميگن نميشه...هی ميگن نميشه.« / »آقا غلط 
کردم. ميشه ایشالا. این نامه هه رو ميدی بریم دنبال 
بدبختی؟« / »بيا... حــرف زدنو... بابا زندگی همين 
مکعبه. سخته، ولی درست ميشه... چرا ميگی برم 

دنبال بدبختی؟ برو دنبال خوشبختی.«
قفل زده بود به زندگی و تشابهش با مکعب روبيک و 
خوشبختی های حاصله که این درست ميشه، پس 
زندگی هم درست ميشه. من هم که در حال بال بال 
زدن بودم تا اون نامه مذکــور رو ازش بگيرم و بدوم 

دنبال »خوشبختی« هام...
- »باشــه تو درســت ميگی... این مکعبــه رو هم 

حل کردی، خبرش رو بده تا من بيشــتر احساس 
خوشبختی کنم.« / »معلومه که خبر ميدم.«

غرغر کرد و فلســفه مکعب رو تو سرم کوبيد و نامه 
رو داد و مــن هم از دســتش فرار کردم به ســوی 

خوشحالی های زندگی.
دیروز که به لطف دوست مکعب بازم کارم حل شد، 
برای تشــکر رفتم محل کارش. همچين یه خورده 

فتيله احساس خوشبختی اش پایين اومده بود...
- »آقا خيلی ممنون از لطفت. کار راه افتاد. ایشــالا 
جبران کنــم.« / »بابا عجب کوفتيــه این مکعبه. 
چجوری درســت ميشــه؟ هر چی فيلم بود سرچ 

کردم... نمی فهمم اینا چيکار می کنن.«
دل دل کردم که نظریاتم رو راجع به این وســيله 
منحوس بگم که از ترس نصایح بعدش پشــيمون 
شدم. ولی در کمالِ بدجنسی، ته دل خوشحال بودم.

نمی دونم چرا امروز صبح به دلم افتاد که بهش زنگ 
بزنم و نتيجه مکعب درست کردنش رو بفهمم: »برو 
بابا دلت خوشــه... کوبيدم زمين خوردش کردم... 
دیوانه شدم.« / »ای بابا... تو که خيلی اميدوار بودی.« 
/ »آره... ولی اگر تو یه چيزی خوبی، قرار نيست تو 
همه چی خوب باشی. من هم تو این یه مورد مکعب 
لعنتی هيچی حاليم نيست... هيچی ها...« باور کنين 
این صداقتش به همه چيز می ارزید. بعضی مواقع، تو 
یه چيزایی هيچی حاليمون نيست... آقا ولش کنين. 

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سایت نگار

مرام خواننده پاپ، کاسبی با کارت ملی ، حس طنز ساعد مراغه ای 
    عصر ايران: اگر از کسی بپرسند »چرا دیگر برنامه های صدا و سيما را نگاه نمی کنی؟« 
به جای هرگونه توضيحی می تواند به یکی از برنامه هایش اشــاره کند که در آن مجری 
خيلی جدی می گوید: اسرائيل از طریق واکسن کرونا توانست محل شهيد سيدحسن 
نصرالله را بيابد و او را ترور کند، در واقع، با واکسن کرونا، انسان ها را کدگذاری کرده اند و 

اسرائيل از این طریق می تواند متوجه شود که افراد کجا هستند!
سپس از کارشناس برنامه نظرش را می پرسد و او هم تایيد می کند!

این گفت وگو به حدی سخيف و سطحی و مبتذل اســت که حتی نيازی نيست درباره 
باطل و یاوه بودنش حرفی زده شود اما آدمی را به یاد تعبير »ابتذال شر« که برای اولين 
بار توسط »هانا آرنت« فيلسوف و تاریخ نگار آلمانی - آمریکایی به کار رفت، می اندازد. 
این اصطلاح برای اشاره به این واقعيت به کار می رود که گاه در روندهایی، شرارت، عادی 
و بهنجار می شــود. حالا صدا و ســيما، خودِ ابتذال را به ابتذال کشيده و عادی سازی و 
بهنجارش کرده اســت و جا دارد با وام گرفتن از تعبير ابتذال شر، از »ابتذالِ ابتذال« در 
توصيف آن استفاده کنيم و الا اگر ابتذال و سطحی نگری در این رسانه تا بدین حد عادی 
نبود، چگونه می شد شهادت نصرالله، رهبر مقاومت حزب الله در بمباران ارتش جنایت 

پيشه اسرائيل را به ردیابی توسط واکسن کرونا نسبت داد و خيلی عادی روی آنتن برد؟
مدیران صدا و سيما، بدان حد رسانه ملی را مبتذل کرد ه اند که برای دیدنش نياز به دليل 

است، نه برای ندیدنش... و هزار افسوس از این سرمایه ملی!

    دفتر حضرت آيت الله جوادی آملی درباره ديدار رياست جمهوری با ايشان در 
روز پنجشنبه، اطلاعیه ای صادر نمود.
»حضور جامعه گرامی و ارجمند اسلامی

 متأسفانه در فضای مجازی ســخنان ناصوابی درباره نحوه دست دادن حضرت استاد 
آیت الله العظمی جوادی آملی )دام ظله( با ریاست ارجمند جمهوری اسلامی منتشر شده 
تا فضای بسيار حكيمانه و گوارای دیدار معظم له با ایشان را به صورت شائبه داری معرفی 
نمایند و مطالب حكيمانه و ارزشمند رد و بدل شده را تحت الشعاع قرار دهند.  گرچه عموم 
آحاد گرامی جامعه به این امر توجه دارند، ليكن به منظور رفع پندار ناصواب ایجاد شده 
توضيح داده می شود كه سنّت مصافحه و دست دادن حضرت آیت الله العظمی جوادی آملی 
با همه افراد به جهت پاره ای از ملاحظات معمولا به همين نحوی است كه انجام داده اند.  
اميد است این گونه دیدارها كه در جهت اصلاح و رفع دشواری های جامعه و نظام اسلامی 

برگزار می شود برای همگان مفيد و سازنده باشد.«

    میرنیما قاضی، رئیس انجمن تجارت الکترونیک تهران: حدود ۸3 درصد کاربران 
اینترنت در ایران از فيلترشکن استفاده می کنند، این وضعيت هزینه  چندهزار ميلياردی 
به مردم و اپراتورها تحميل می کند و بدیهی است که حذف آن بازگشت پول به چرخه 
اقتصاد دیجيتال و سبد خانوار را در پی دارد. دســت کم 3۰ درصد کاربران اینترنت در 
کشور برای تمدید اشتراک فيلترشکن ماهانه نزدیک به 15۰ هزار تومان هزینه می کنند و 
با در نظر گرفتن تعداد کاربرهای اینترنت کشور، گردش مالی بازار خرید و فروش ابزارهای 
فيلترشــکن  ماهانه بيش از پنج هزار ميليارد تومان برآورد می شود.  برآوردهای انجمن 
تجارت الکترونيک تهران نشان می دهد که گردش مالی بازار خریدوفروش فيلترشکن در 
ایران ماهانه بيش از چهار هزار ميليارد تومان است. به این ترتيب هزینه مالی استفاده از 

فيلترشکن برای مردم حدود ۴۸ تا ۶۰ هزار ميليارد تومان در سال است./ایلنا

    با ادامه واردات خودرو همچنان شاهد يک کاسبی عجیب اما پرسود هستیم. 
ثبت نام خودروهای وارداتی بر اساس شماره ملی انجام می شود و همين باعث ایجاد یک 
بازار عجيب شده است. با وجود هشــدارهای مختلف اما همچنان شاهد فروش شماره 
ملی برای ثبت نام خودروهای وارداتی هستيم. قيمت فروش شماره ملی هم در آگهی ها 
متفاوت است اما تا حدود 7۰۰ ميليون تومان هم می رســد. آنطور که به نظر می رسد 
باید نظارت ویــژه ای در این زمينه صورت گيرد یا روند ثبت نــام خودروها تغيير کند./

روزگارخودرو

    بر اساس جدیدترین گزارش ثبت احوال، سيستان و بلوچستان با سهم 3۸درصدی 
جمعيت کمتر از 15سال جوان ترین استان است و به طور ميانگين هر ساعت ۹نوزاد یا 

تقریبا هر 5دقيقه یک نوزاد در سيستان و بلوچستان متولد می شود.

    خراسان، با اشاره به اينکه چند ماهی است خبری از پخش برنامه »شیوه« 
نیست می پرســد: چه جریان یا نگاهی پشــت حذف این برنامه اســت؟ »شيوه« 
شاخص ترین نمونه ای است که به اصل »گفت وگو« و چندصدایی در رسانه پایبند است. 
پس از توقف پخش فصل جدید برنامه)در پی اظهارات پرحاشيه علی انتظاری مهمان 
برنامه( هنوز که هنوز است خبری از قسمت های جدید »شيوه« نيست و سرنوشت این 

برنامه در هاله ای از ابهام است.

    یامگا پيش از زدن ضربه پنالتی در دیدار نساجی با مس رفسنجان، عينک مخصوص 
مصدوميت را از چشمان خود برداشــت تا در این حالت ضربه پنالتی را بزند، اما احمد 
محمدی، داور بازی به سمت او رفت و گفت که اجازه ندارد در این حالت در جریان بازی 

قرار بگيرد و باید عينک مخصوص را روی صورتش بگذارد.
یامگا در نهایت به این تصميم داور احترام گذاشت و با عينک پشت توپ قرار گرفت و در 
حالی که دروازه بان مس رفسنجان را فریب داده بود، چند سانتی متر بدشانسی آورد و 
ضربه اش به تيرک دروازه خورد تا همچون بازی نساجی - استقلال نتواند طعم شيرین 
گلزنی را بچشد. شــاید اگر این توپ وارد دروازه حریف می شد، نساجی می توانست در 
استادیوم وطنی به پيروزی برسد. این موضوع باعث افزایش شعار ها عليه ساکت شد. این 
در حالی بود که نساجی چندان نمایش بدی ارائه نکرد و شایسته باخت نبود، اما به هر حال 

همين شکست سبب شد تا شعله اعتراضات ميان نساجی چی ها بالا بگيرد.

    پیمان معادی در فیلم جنايــی »جنايت 101« بــا بازيگرانی چون کريس 
همسورث، مارک رافالو، بری کیوگن و هلی بری مقابل دوربین خواهد رفت.

جنيفر جيسون لی، نيک نولتی و تيت دونوان از جمله دیگر بازیگران این تریلر جنایی 
خواهند بود که بارت ليتون کارگردانی و نگارش فيلمنامه آن را بر اساس رمان کوتاهی 
نوشته دان وینسلو بر عهده دارد. بنابر اعلام ورایتی، داستان این فيلم درباره یک سری 
دزدی های بزرگ جواهرات است که سال ها حل نشده باقی مانده اند. پليس این سرقت ها 
را به کارتل های کلمبيایی نسبت داده  اما یک کارآگاه به نام لو لوبسنيک معتقد است که 
این کار تنها یک نفر است. حالا دزد جواهرات گرگ تنها به دنبال آخرین امتياز افسانه ای 

است ولو تمام قوانين Crime 1۰1 را زیر پا می گذارد.

    حکايتی از ساعد مراغه ای رجل سیاســی در دوره پهلوی اول و دوم به نقل 
از مهرداد خدير:  ساعد مراغه ای در ميان سياست مداران ایرانی به شوخی و بذله گویی 
شهرت داشت و لطيفه ای مشــهور از او زبان زد اســت:»زمانی که نایب کنسول شدم 
با خوشــحالی پيش زنم آمدم و این خبر داغ را به اطلاع ســرکار خانم رساندم اما وی با 
بی اعتنایی تمام ســری جنباند و گفت: خاک بر ســرت کنند! فلانی کنسول است تو 
نایب کنسولی؟! گذشت و چندی بعد کنسول شدیم و رفتيم پيش خانم. آن هم با قيافه ای 
حق به جانب. باز خانم ما را تحویل نگرفت و گفت: خاک بر سرت کنند. فلانی معاون وزارت 
امور خارجه است و تو کنسولی؟!  شــدیم معاون وزارت امور خارجه که خانم باز گفت: 

خاک بر سرت. فلانی وزیر امور خارجه است و تو...؟! شدیم وزیر امور خارجه و گفت: فلانی 
نخست وزیر است... خاک بر سرت کنند!

 القصه آن که شدیم نخست وزیر و این بار با گام های مطمئن به خانه رفتم و منتظر بودم که 
خانم حسابی یکه بخورد و به عذرخواهی بيفتد. تا این خبر را دادم به من نگاهی کرد. سری 

جنباند و آهی کشيد و گفت: خاک بر سر ملتی که تو نخست وزیرش باشی!«

    احمد فرتاش : مدال طلای عبدالرشيد سعدالله اف در مسابقات جهانی کشتی در 
تيرانا، اگرچه دوست داران حرفه ای کشتی را خوشحال کرد، ولی شادی و رضایتی آميخته 
با اندوه و حسرت در بر داشت. ســعدالله اف بهترین و پرافتخارترین آزادکار حال حاضر 
جهان است. فراتر از این، او موفق ترین آزادکار قرن بيست ویکم است. اگر بخت بد مثل اجل 
معلق از راه نرسيده بود و جنگ اوکراین شروع نمی شد یا دست کم کشتی گيران روسيه از 
شرکت در مسابقات جهانی و المپيک محروم نمی شدند، سعدالله اف احتمالا الان در سن 

2۸ سالگی پرافتخارترین کشتی گير در تاریخ کشتی آزاد بود. 
او امسال در تيرانا هشتمين مدال طلایش را گرفت. ۶ طلای جهانی و 2 طلای المپيک. 
ولی اگر کشتی روسيه بابت جنگ اوکراین از حضور در مسابقات جهانی 2۰22 محروم 

نشده بود، سعدالله اف امروز وضعيت متفاوتی در تاریخ کشتی داشت. 
او در تابستان 2۰21 طلای مسابقات به تعویق افتاده المپيک 2۰2۰ را کسب کرد و دو 
ماه بعد، مدال طلای جهانی سال 2۰21 را نيز به دســت آورد. همه چيز گواهی می داد 
که مدال طلای مسابقات جهانی 2۰22 نيز برای تانک بی رقيب روس هاست. اما کشتی 
روسيه از حضور در مسابقات جهانی 2۰22 محروم شد و یک طلای سعدالله اف به باد رفت. 
ضربه روحی ناشی از این ناکامی در کنار حضور کمرنگ کشتی گيران روس در مسابقات 
معتبر کشتی در فاصله مســابقات جهانی 2۰22 تا مســابقات جهانی 2۰23، و البته 
مصدوميت طولانی مدت ســعدالله اف که در تابســتان و پایيز 2۰21 نيز مایه آزار او در 
مسابقات المپيک و جهانی آن سال بود، نقش قابل توجهی در افت کيفی سعدالله اف در 
مسابقات جهانی 2۰23 داشت.  با اینکه کشتی گيران روسيه مجوز شرکت در مسابقات 
جهانی 2۰23 را البته بدون نام کشورشان به دست آورده بودند، ولی سعدالله اف در سال 
2۰23 دیگر آن کشتی گير باصلابت سال 2۰21 نبود. او در نيمه نهایی با نتيجه عجيب ۹ 
بر 2 مغلوب احمد تاج دین اف بحرینی شد که البته کشتی گيری روسی الاصل بود. شکست 
به تاج دین اف در حکم از دست رفتن دومين مدال طلای جهانی برای سعدالله اف طی دو 
سال پياپی بود.  در سال 2۰2۴ هم سعدالله اف جزو آن دسته از کشتی گيران روس بود که 
کميته بين المللی المپيک مجوز حضورشان در مسابقات راهيابی به المپيک را صادر نکرد 
چراکه او را حامی جنگ اوکراین تشخيص داد. این کميته اجازه داد عليخان جبرئيلف به 
جای سعدالله اف در مسابقات راهيابی به المپيک شرکت کند. اگرچه فدراسيون کشتی 
روسيه نهایتا قيد حضور در المپيک پاریس را زد و هيچ یک از کشتی گيرانشان را به این 

مسابقات اعزام نکردند.

    چارسو فرهنگ نوشت: عرفان طهماسبی که روز ۶ آبان برای اجرای کنسرت روی 
صحنه رفت با مشکلاتی در سيستم صدابرداری در دستگاه گيرنده شخصی خود مواجه 
شد. او چند باری برای برطرف شدن این مشکل تلاش کرده اما ظاهرا خودش از نتيجه 
اجرا راضی نبود. به همين دليل روی سن اعلام می کند به دليل اینکه اجرا برای خودش 

رضایت بخش نبوده پول بليت مخاطبان را بر می گرداند.

    معصومه ابتکار رئیس اسبق ســازمان حفاظت محیط  زيست: دادن نشانی 
غلط و بازی های سياسی، علت نپيوستن ایران به پيمان نامه پاریس و حذف از معاهدات 
بين المللی است.یک نگاهی هست که کلًا فوبيایی نسبت به همکاری های بين المللی القا 
می کنند. به نظر من این خط، خيلی خط خطرناکی برای جمهوری اسلامی است. ما مثل 
هر کشور دیگر دنيا حق داریم و این حق مردم ماست که در مجامع بين المللی حضور مؤثر 
و تعيين کننده داشته باشند. ما متاسفانه 1۰ سال عقب افتادیم فقط به دليل یک بازی 
سياسی. گاهی می گویند چرا مسئولان به فلان مسئله فکر نمی کنند؟ چرا برای فلان 
موضوع راه حل ندارند؟ در حالی که برخوردهای سياسی مانع شده است به نتيجه نرسد، 

قانون نشود و جلو نرود.
حتی در سند پاریس که نسخه پشــتيبان تمام کاپ ها است چنين تعهدی برای حذف 
سوخت های فسيلی وجود ندارد. کما اینکه می بينيد سرمایه گذاری برای خط انتقال گاز 
به اروپا وجود دارد. سوخت های فســيلی به این سرعت هم حذف شدنی نيست، مسئله 

اصلی بحث کاهش انتشار گاز های گلخانه ای است./پيام ما

    کانال تلگرامی ديده بان کريا نوشت: سال ميلادی گذشته روزنامه  الاخبار لبنان 
گزارش داد مقامات امنيتی این کشور دو جاسوس را دستگير کرده اند که ادعا می کنند در 
حال کار بر روی پروژه  »توسعه  نقشه های دیجيتال« برای »گردشگری آنلاین« هستند.

این دو نفر وظيفه  »نقشه برداری دقيق« از خيابان ها، ساختمان ها، مغازه ها، خودروهای 
پارک شده و در حال حرکت، شماره پلاک  ســاختمان ها و حتی چهره  عابران در شهر 
بيروت و حومه جنوبی آن را بر عهده داشتند. در این گزارش فاش شد که یکی از مظنونان، 
خيابان روبه روی آپارتمان »صالح العاروری«- یکی از مقامات ارشد حماس که در حمله  
هواپيماهای بدون سرنشين اسرائيل در حومه  جنوبی بيروت ترور شد – را دو هفته قبل از 
ترور، نقشه برداری کرده بود. هم چنين این دو نفر از تجهيزات تکنولوژیکی بسيار پيشرفته 
برای تعيين موقعيت دقيق کاربران متصل به وای فای استفاده می کردند. در تلفن همراه 

این دو جاسوس، هزاران عکس و ده ها ویدئو با وضوح بالا یافت شده.
الاخبار می افزاید که این دو نفر که متخصص کامپيوتر بودند، ادعا کردند مدیر یک شرکت 
آمریکایی آنلاین فعال در حوزه  گردشگری دیجيتال با آنان تماس گرفته و از آنها دعوت 
کرده در پروژه ای با موضوع به روز رسانی نقشه های دیجيتالی لبنان، سریلانکا، لائوس، 

ترکيه، مصر و گينه شرکت کنند.

    احمد دنیامالی وزير ورزش و جوانان گفت:  این احتمال وجود دارد که جوان ما 
وقتی گل می زند بر اساس آن حرکت های شــتاب آلودی که دارد، حجاب اش کنار برود 
بنابراین قطعا من پيگير هستم و اگر به این واسطه برای بازیکن خاتون بم جریمه  یا حکمی 

صادر شده است، حتما آن را برمی گردانم./ایلنا

    در شرایطی که مردم شهر یاسوج از حضور سگ های ولگرد احساس ناامنی می کنند 
صبح روز شنبه 12 آبان ماه 1۴۰3 حدود حوالی ساعت 7 صبح سگ های ولگرد به پسر 
دانش آموزی که در منطقه ترمينال قدیم یاســوج در راه مدرسه بود، حمله کردند و بر 
اثر این حمله جراحت شدید به این پســر بچه وارد شد. در خيابان های شهرهای استان 
کهگيلویه و بویراحمد بخصوص شهر یاسوج، مرکز این استان که راه می روید؛ افزایش 

جمعيت سگ های ولگرد و بی صاحب را به چشم می بينيد. 
جمعيت سگ ها با توجه به زاد و ولد بالای آنها، به صورت پيوسته در حال افزایش است. 
محمد قبادی، پدر این دانش آموز در این خصوص به خبرنگار ایسنا گفت: ساعت حوالی 
7 صبح امروز 12 آبان ماه 1۴۰3 در حالی که پســر دانش آموزم که 1۴ سال سن دارد، 
در حال رفتن به مدرســه در منطقه ترمينال قدیم یاسوج بود که مورد حمله سگ های 
ولگرد قرار گرفت که منجر به مجروح شدن فرزندم شــد. وی افزود: فرزندم دانش آموز 
اول متوسطه مدرسه عارف منطقه ترمينال قدیم شهر یاسوج است که درحين رفتن به 
مدرسه مورد حمله دو سگ ولگرد قرار گرفت تا اینکه یک خانم که در حال جمع آوری 

ضایعات بود نجاتش داد.

حسين شاه  حســينی از اعضای شورای مرکزی 
جبهه ملی می گویــد: در آن زمان رئيس اتحادیه 
صنف قهــوه چی تهران، مشــهدی اســماعيل 
کریم آبادی از معتمدین بازار جزو طرفداران دکتر 
مصدق بود. اتاق اصناف دستور داد انتخابات صنف 
قهوه چی تکرار شود. برای همين دستگاه عده ای را 
به سرپرستی شعبان جعفری راه انداخت و اعلام 
کرد انتخابات صنف قهوه چــی مثلا 2۰ روز دیگر 
برگزار می شود. شــعبان جعفری هم کاندیدای 
ریاســت این صنف شده اســت؛ چون او هم یک 
قهوه خانه داشت. برای این کار دار و دسته اش را 
تجهيز کرده بود و شهربانی و اتاق اصناف و سران 
حکومت، همگی از او حمایت می کنند. خبر دادند 

که انتخابات در ساعت ۴ عصر برگزار می شود.
در این اثنا، مرحوم طيب بــه ابراهيم کریم آبادی 
تلفن می زند که: ابرام آقا! امروز انتخابات اســت؟ 
می گوید: بله. می پرسد: مگه شما کاندیدا نيستی؟ 
می گوید: بله هســتم، ولی خب یــک عده ای راه 
افتاده اند! ساعت 3 بعدازظهر بود که ناگهان گفتند: 
شــعبان جعفری آمد! دنبال این خبر، شعبان با 

عده ای از اوباش دور و برش وارد اتحادیه شدند. 
طيب هم با ده پانــزده نفــر از نوچه هایش وارد 
مجلس شد و رفت نشست و سپس با غيظ به یکی 
از رفقایش گفت: رضا بــدو اون چارپایه رو از ابرام 

آقا بگير بيار ببينم!
طيب بالای چارپایــه رفت و ابتــدا چند فحش 
رکيک به شــعبان و دار و دســته اش داد و گفت: 
ما همه کارمان دســت مشدی هاســت، دســت 
لوطی هاست، دست آن هایی است که بابا و ننه شان 
را می شناسيم! دست اوناســت که ... و ... نيستند. 
اختيار صنف قهوه چی را یک عمر ماها در دســت 
داشته ایم، حالا بدهيم دست ...و ... و ....؟! اگر 2۸ 
مرداد اســت ما بودیم؛ اگر فحش به مصدق است 
ما دادیم. همه این کارهــا را ما کردیم؛ حرفی هم 
نداریم. ولی دیگر اتحادیه صنف مان را نمی دهيم 
دست اونا. بعد رو کرد به دار و دسته شعبان و گفت: 

بلند شيد ...!
آقا تک تک این ها، حتی شــعبان دیدند هوا پس 
است و بلند شــدند و رفتند... شعبان می دانست 
اگر ایستادگی کند و واکنشــی مقابل حرف های 
طيب نشــان دهد از طيب کتک می خورد. چون 
شــعبان بزن بهادر نبود. چهار تا چاقوکش دور و 

برش داشت که ...

حسين شاه حسينی می گوید: طيب حاج رضایی 
چندین ســال  پس از کودتای 2۸ مرداد، یواش 
یواش از رفتاری که قبلا داشــت زده شد. وگرنه 
همين طيب و رفيقش قاســم سماورساز ریختند 
ملی ها و مبارزین را کتک زدنــد و خود من را به 
باد کتک گرفتنــد. از این قرار که ســال 133۹ 
در دوره نخســت وزیری دکتــر امينی که فضای 
سياسی ایران تقریبا باز شــده بود و کشور داشت 
از آن خفقان 2۸ مرداد بيرون می آمد، جبهه ملی 
فعاليت مجدد خود را آغاز کرد. دســتگاه شاه هم 
شروع به توطئه عليه ما کرد و در اثر تحریکاتی که 
فتح الله فرود شهردار تهران کرد درصدد برآمدند 
کتک مفصلی به مــا بزنند. ما بــاغ امين الدوله را 
پر از جمعيت کرده بودیم و آقای حســيبی بالای 
چهارپایه در حال سخنرانی بود که چشمتان روز 
بد نبيند. این ها )طيب و دار و دســته اش( ناگهان 
ریختند توی بــاغ. از همان دم در شــروع کردند 
به فحش دادن و کتک زدن. طوری که شــرکت 
کنندگان در ميتينگ کتک خوبی خوردند و آنها 
هم پس از کتک زدن راهشان را کشيدند و رفتند.

یک روز آیت الله حاج سيدرضا زنجانی که با نهضت 
مقاومت ملی )حاميان دکتــر مصدق( همکاری 
داشــت مرا خواســت و گفت: برو به رفقایت بگو 
کار سياســی کردن در چنين جامعه ای که دولت 
برای به هم زدن و پراکندن اجتماعات، از لات ها 
و فاحشه ها و چاقوکش ها استفاده می کند تنها با 
یک مشت جوان تحصيل کرده موفکلی یا کاسب و 
بازاری متين و متدین از پيش نمی رود. یک مشت 
بزن بهادر و داش مشــدی که بتوانند جلو لات ها 
و آدم کش ها بایســتند و در صورت لزوم دست به 
چاقو بشــوند نيز می خواهد! مــن از طریقی دارم 
روی طيب و رفيقش قاسم سماورساز کار می کنم.

گفتم: آقا در شــان شما نيســت با این ها ارتباط 
داشته باشيد.

گفت: به شما چه؟! کار من است!
یواش یواش کار به جایی رسيد که از آن به بعد ما 
ميتينگ می دادیم ولی دیگر این ها هيچ مزاحمتی 

برایمان ایجاد نمی کردند.
رژیم طيب را آورد و به او بــاج داد تا به وضع اول 
برگردد. امتياز خرید و فروش هندوانه های شــهر 
قرق را تماما بــه طيب دادنــد و در قبال آن 1.5 
ميليون تومان که آن روزها رقم بســيار هنگفتی 
می شــد از او چک گرفتند. بعد یــک مرتبه چک 

را به اجرا گذاشــتند. بنياد شاهنشاهی که بعد از 
انقلاب بنياد علوی شــد ایــن کار را کرد و طيب 
را تحت عنوان کشــيدن چک بلامحل، به زندان 
بردند. همچنين یک ميليون تومان هم از قاســم 
سماورساز چک گرفته و 2۴ باغ پرتقال در شمال 
کشور را به او اجاره داده بودند. اما او هنوز بارها را 
نچيده بود و طبق قانون چــک او را هم به زندان 

فرستادند.
این برای طيبی که اگر هم به زندان رفته بود برای 
چاقوکشی بود خيلی سنگين بود. آقایی بود به نام 
حسن کلانتری که به حســن هفت رنگ شهرت 
داشــت. عناصری در ميدان راه آهن تهران بودند 
مثل حســين رمضان یخی، هفت کچلون، غلام 
حمامی و غيره که جزو دار و دسته طيب بودند و 
هرگاه طيب اراده می کرد راه می افتادند. به وسيله 
آنها به ما اطلاع دادند که طيب بــه زندان افتاده 
اســت، کاری بکنيد. من پيغام ها را به اطلاع حاج 
سيدرضا زنجانی رســاندم و ایشان گفت من یک 

فکری می کنم.
آن زمــان دادســتان تهــران آقــای احمدحاج 
ســيدجوادی از رفقای مهندس مهدی بازرگان 
بود. یــک روز آقای زنجانی فرســتاد دنبال آقای 
ســيدجوادی. وقتی آمد گفت: می توانی طيب و 
رفيقش را از دســت این ها نجات دهــی تا این ها 
)طيب و قاســم سماورســاز( بفهمند که رژیم به 
آنها وفادار نيســت و اگر پایش بيفتد حتی آنها را 

می کشد. ده روز بعد آنها آزاد شدند.
ساعت پنج عصر بود طيب و قاسم سماورساز وارد 
خانه آقای زنجانی شدند. از در که وارد شدند شروع 
به بوسيدن در و دیوار کردند و بعد هم به دست و 
پای آقای زنجانی افتادند و او را بوسيدند. آقا گفتند 
نه این کارها لازم نيست، بروید آدم شوید. بدانيد 
که این ها اگر پایش بيفتد برای پيشبرد اهدافشان 

جان شما را هم می گيرند.
من اعتقادم این اســت که از تاریخ کار ارشــادی 
مرحوم زنجانی روی طيب، او از دست رژیم خارج 
شــده بود و رژیم هم به دليل آن حمایتی که او و 
حاج اسماعيل از اسلام و تشيع و تظاهرات مذهبی 
کرده بودند به این شکل انتقام گرفت و آنها را پس 
از دستگيری و شکنجه، به قتل رساند وگرنه من 
می دانم آن بندگان خدا در قيام 15 خرداد به آن 
صورت نقشی نداشتند...)یک مطلب قدیمی که در 

ایرنا منتشر شده بود( 
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در ماه های اخیر روند واردات خــودرو به صورت آرام 
در حال انجام اســت و کم کم این خودروها را می توان 
در سطح خیابان های شهر و کشور دید. حال تاثیر این 
روند آرام بربازار   مورد بحث  اهالی صنعت و بازار خودرو 
است. آیا این روند تاثیر مناسب و مورد انتظار را داشته 
  یا صرفا جنبه امید بخشی دارد؟ در ادامه با مسیح فرزانه 
کارشــناس و فعال صنعت و بازار خودرو به گفت وگو 
می پردازیم و تاثیر اقدامات اخیــر در زمینه واردات و 

چرایی بروز برخی کاستی ها را جویا می شویم. 

نظر شما در مورد واردات خودروی جانبازی 
چیست؟ 

ببینید مثلا شــما اگر به حدود 12 سال پیش رجوع 
کنید، در آن دوره یک تعداد محــدود ب ام و ایکس6 
از نوع 6 و 8 ســیلندر وارد کشور شــد که معروف به 
خودروهایی با مجوز جانبازی بود. در تمام این سال ها 
نیز ورزشکاران در برخی رشته های خاص مجوزهای 
گوناگون واردات خودروهای خاص دریافت کردند که 
مثلا مهم ترین آنها ، آن 5 مجوزی بود که در دولت دهم 
منجر به واردات و پلاک گرفتن 4 دســتگاه مرسدس 
بنز SLS و یک دســتگاه فراری 458 شــد. حدود 2 
ســال پیش هم تعداد مجوزهای ورزشکاری منجر به 
واردات مدل های 2023 رنجروور و مازراتی و پورشه و 
ب ام و شد که هنوز گویا شماره گذاری آنها در هاله ای 

از ابهام است. 
به صورت کلی به نظرم اگه قرار بــر مجوز دادن بوده، 
این سال ها بیشترین کم لطفی در حق جانبازان عزیز 
صورت گرفته و می بایست در این بخش به آنها توجه 
بسیار بیشتری می شد که متاسفانه نشد. اما در سری 
جدید این واردات قطره چکانی که از شهریور گذشته 
تا کنون رخ داده و به مراد من به دلیل عدم کارشناسی 
بودن آ یین نامه و مدیریت نامناسب هم تاثیر گذاری آن 
در بازار به زیر 30 درصد بوده و هم اینکه کلا در بحث 
تنظیم گری شکست خورده اســت، صرفا نگاه درآمد 

زایی به واردات شده است.
 یکی از همین دلایلم به گفته خود سیاستگذار اعطای 
حدود 30 هزار مجوز محدود جانبازی با درجه بندی 
در بخش میزان جانبازی و سقف خرید بوده و تا کنون 
در حالی که چه در دولت گذشته و چه کنونی روی آن 
مانور داده می شود که هنوز جانبازان از عدم تخصیص 
ارز و اعطای ثبت سفارش و بلاتکلیفی شکایت دارند 

که البته حق هم دارند. 
چون عموم ایــن عزیزان اصلا به دنبــال واردات این 
سبک خودروها نیستند و صرفا فروش مجوز برای شان 
مناسب تر است. مسئله بعدی این است در بازاری که 
حدود 6 سال وارداتش بســته بوده، اعطای 30 هزار 
مجوز محدود ســبب ایجاد یک فضــای دو قطبی در 
ســطح جامعه و بازار شده و شــما نگاه کنید از سال 
گذشته تا کنون اعدادی از 12-13 میلیارد تا 1 میلیارد 
برای این مجوزها در گروه های مختلف اعلام می شود 
که نه اعداد اعلامی حقیقی است  و نه تایین تکلیفی در 
این حوزه صورت گرفته و دولت چهاردهم هم در حالی 
با شــعار تخصیص 1 میلیارد یورو ارز تا پایان امسال 
جلو آمده که با گذشت 8 ماه از سال تنها حدود 500 
میلیون یورو ارز تخصیص داده شده . بر طبق شنیده ها 
از برخی منابع موثق ، تخصیص ارز و شــماره گذاری 
همچنان کند و مشکل دار است  و در کنار آن اگر قرار 
باشــد این 30 هزار مجوز به صورت میانگین برای هر 
خودرو 30 هزار یورو ارز تخصیص داده شود، یعنی 1 
میلیارد یورو هم باید برای واردات خودروهای جانبازی 

تا پایان 1403 ارز داده شــود که اصلا با این حرکت 
حلزونی و نگاه به بودجه به نظرم صرفا آرزو فروشــی 
است و امکانپذیر نیست. همه اینها را من از مدیریت 
کم تجربــه و سیاســت گذاری اشــتباه در این حوزه 
می دانم که از مصرف کننده تا فعال بازار و وارد کننده 
را گرفتار و وارد چالش کرده و ابدا هم هیچ توجهی به 

راهنمایی های کارشناسان این حوزه نمی شود.

با این میــزان ارزی که بــه واردکنندگان 
تخصیــص داده می شــود، واردات از حالــت 

قطره چکانی خارج می شود؟
در در سوال قبل پاسخ دادم؛ ما اگر به پیش از سال 97 
که منجر  به بسته شدن واردات خودرو شد نگاه کنیم، 
در بهترین ســال یعنی 94 حدود 103 هزار دستگاه 
خودرو وارد کشور شد و از 90 تا 97 به صورت میانگین 
سالیانه 50 هزار دستگاه به کشور آمد. این 6 سالی که 
واردات بسته بود، اگر همان سالیانه 50 هزار دستگاه  
به صورت میانگین سالیانه قرار دهیم، یعنی 300 هزار 
دســتگاه و در حالت نرمال بازار به سالیانه 100 هزار 
دســتگاه یعنی در کل 600 هزار خــودروی وارداتی 
نیاز دارد تا از تشنگی گذشــته فاصله بگیرد  اما جدای 
از آمارهای طنز آلود این حوزه که گفته شده تا کنون 
حدود 25 هزار دستگاه خودرو وارد گمرکات شده ،باید 
عرض کنم که بازار به خودروهای پلاک شــده در کف 
خیایان توجه می کند که هم از حیث برند و هم تعداد 
بسیار محدود است و کاملا با آمارهای سیاستگذار در 
تناقض است. اگر قرار باشد با این شرایط واردات ادامه 
پیدا کند، به نظرم حتی در دوره 4 ساله نخست دولت 
چهاردهــم نه تنها فرجی حاصل نمی شــود که با این 
لایحه بودجه 1404 و افزایش تعرفه واردات از 70 به 
100 درصد و تغییر منشا ارز به مرکز مبادله یعنی 28 
هزار 500 تومانی با افزایش به 48 هزار و 800 تومنی 
یعنی نگاه سیاســتگذاران صرفا بــرای درآمد زایی و 
جبران بخشی از کســری بودجه از راه واردات خودرو 

بوده و بحث تنظیم گری کاملا به حاشیه رفته است.

 تاثیر ارائه خودرو در بورس  یا سامانه   بر بازار 
خودرو چیست؟ 

من و بسیاری از همکارانم در این حوزه از ابتدای دولت 
سیزدهم که روش های خلق الساعه فروش خودرو در 
بورس و سامانه ابداع شد و ضررهای هنگفتی به صنعت 
و مصرف کننده زد از مثالی اســتفاده کرده و می کنم 
که فروش خودرو در بورس و ســامانه انتخاب بین بد 

و بدتر است. 
هر دو غیر شفاف ، محدود و رانت زا و نوسان ده به بازار 
هستند و به کشف قیمتی کمکی نمی کنند. به اضافه 
اینکه بــورس محلی برای عرضه یــک کالای خرد در 
مقیاس کلان است، نه یک کالای کلان سرمایه ای مثل 
خودرو در مقیاس خرد که همین روش غیرکارشناسی 
خود سبب تشدید حباب قیمتی و نوسان بیشتر به بازار 
می شود. بهترین روش فروش خودرو در کشور همان 
مدل پیش از سال 1400 بود که در همه جای دنیا هم 
همین است ، یعنی خودروساز و وارد کننده، خودشان 
مســتقیم با مصرف کننده و بازار در ارتباط هستند و 
ماشین های شان را می فروشند و کشف قیمتی هم در 
حاشیه بازار آزاد برحسب تورم حقیقی رخ می دهد. ما 
در کشــور این تصور را داریم که اگر دنیا به این سمت 
روش های فروش نرفته یا بلد نبوده یا علمش را نداشته 
و ما می توانیم بدون مطالعه، روش های نوین فروش در 
دنیا را اختراع کنیم ، درصورتی که اصلا اینطور نیست. 

محدود کردن هر کالایی )که اگر سرمایه ای مثل خودرو 
باشد که بدتر( در فضای غیر شفاف در تعداد محدود و 
در زمان بندی نامشخص ، یعنی ایجاد رانت و نوسان... 

اصلا نیاز به هیچ شکی در این مورد نیست.

خصوصی ســازی صنعت خــودرو را چطور 
ارزیابی  می کنید؟

ما اگر به اصل 44 قانون اساســی توجه کنیم صراحا 
تاکید شــده که دولت ها باید بنگاه ها و شــرکت های 
زیان ده را بــه بخش خصوص واگذار کــرده تا از ضرر 
خارج شده و بخش خصوصی هم با نگاه مدرن تر بتواند 
اشــتغال زایی کرده و درآمد برای اقتصاد کشور ایجاد 
کند  اما اتفاقی که در همه سنوات گذشته تا کنون افتاده 
این بوده که دولت ها نه تنها به ســوی خصوصی سازی 
صنعت خــودرو نرفته اند بلکه بــر تصدی گری خود 
افزوده اند و به غیر از قانون گذاری و نظارت، در بخش 
مدیریتی هــم ورود کــرده و در این دوره هــا ، همه 
صنعت خودروسازی را که دهه ها رویش از بیت المال 
سرمایه گذاری کردند تا پز خودروساز بودنش را بدهند، 

تبدیل به وارد کننده کرده اند. 
در حقیقــت کلام و رفتار در بخش خصوصی ســازی 
کاملا با هم در تناقض اســت ، یعنی در کلام این امر را 
لازم اما در عمل جوری رفتار می کنند که اصلا صنعت 
خودرو بدین سو رهنمون نشود. شما نگاه کنید در طی 
این سال ها چقدر درمورد خصوصی سازی باشگاه های 
ورزشی به ویژه دو تیم پر طرفدار پایتخت صحبت شد؟! 
آیا به همان اندازه که درخصوص آن مصاحبه شد ، عمل 

هم شد؟! قطعا خیر.
من معتقدم در شرایطی بسیار نابهنجار خودروسازان 
دولتی ما که البته هیچ وقت تولیدکننده نبودند و صرفا 
مونتاژ کننده نصفه و نیمه بودند تنها راه نجات شــان 
خصوصی ســازی و آزاد ســازی پلکانی قیمت خودرو 

است.

افزایش تعرفه واردات خودرو ها که به تازگی 
مطرح شده اســت، چه تاثیری بر بازار خودرو 

دارد؟
در بالا خدمت شما توضیح دادم ، اگر قرار بود واردات بر 
قیمت ها در بازار به صورت فراگیر تاثیر گذار باشد، هم 
باید تعرفه کم می شد و هم برخی سقف های محدودیت 
حجم موتور و قیمتی در تعرفه واردات برداشته می شد. 
اما دقیقا برای ســال آینده هم تعرفــه به 100 درصد 
افزایش پیدا کرده و هم منشا ارز تخصیصی به خودرو 
با حدود 20 هزار تومان افزایش روی ارز مرکز مبادله 
یعنی 48 هزار 800 تومان رفته و کاملا شفاف است که 
این امر ســبب پرش قیمت در سال آینده می شود. در 
کنار اینها نهادهای متعددی هم هستند که از واردات 
خودرو مالیــات می گیرند و به نظــرم گویی واردات 

خودرو شبیه گوشت قربانی است.

علت تفاوت وضــع موجود در کشــور در 
مقایســه با اقتصادهای آزاد  یا حتی کشورهای 

همسایه در چیست؟
به اعتقاد من نســخه بیرون رفت ما از چنین شرایط 
دشوار اقتصادی مدت هاست که دیگر فرمول اقتصادی 
صرف ندارد. برداشته شدن تحریم ها در قالب اقتصاد 
سیاسی، در کنار تغییر نگاه کلان حکمرانی در اقتصاد 
و صنعت خودرو و نظم دادن به نظام های پولی و مالی 
کشور، همگی از جمله مواردی است که در دراز مدت 

می تواند تاثیر گذار باشد.

والمارت و کامیون های برقی
 Chevrolet BrightDrop

شــرکت بزرگ والمارت که در کار خرده فروشی اســت، در اوایل سال 2022، پنج 
هزارکامیون برقی از BrightDrop را رزرو کرده بود و نخســتین خودروها طبق 
این توافق به زودی عرضه خواهند شد. کارکنان بخش »تحویل در خانه« والمارت که 
مواد غذایی را به طور مستقیم به خانه های مشتریان تحویل می دهند، در یک پروژه 
 BrightDrop شرکت کردند تا عملکرد کلی )GM( آزمایشی با جنرال موتورز
400 را در ســناریوهای زنده ارزیابی کنند، از جمله رانندگی در شهر و تحویل به 
مشتریان. این کامیون ها به راحتی در خیابان های شلوغ و مناطق مسکونی پرترافیک 
حرکت کردند. ویژگی های خودکار مانند در های خودبسته شونده، کارایی را افزایش 
داده و راحتی را برای کارکنان بهبود بخشید. طراحی ارگونومیک با پله های پایین، 
ورود و خروج ســریع و کارآمــد از خودروها را ممکن ســاخت. کامیون های برقی 
BrightDrop در کارخانه مونتاژ CAMI جنرال موتورز در کانادا تولید می شوند. 
برند جوان حمل و نقل برقی BrightDrop تاریــخ پرحادثه ای دارد. این برند در 
سال 2021 به عموم معرفی شــد و ایده آن در آزمایشــگاه نوآوری جنرال موتورز 
شکل گرفت. در ابتدا، تیم به طور نسبتاً مستقلی از مدیریت GM فعالیت می کرد  
اما در نوامبر BrightDrop ،2023 به ســاختار گروه ملحق شد و بخشی از واحد 
کسب وکار ناوگان GM Envolve شد. در آگوست 2024، تغییر استراتژی دیگری 
صورت گرفت: BrightDrop تحت برند Chevrolet قرار گرفت. این ادغام به 
منظور افزایش کارایی، بهبود چشم اندازهای رشد و کاهش هزینه ها انجام شد. این 
 Chevrolet اجازه می دهد از شبکه فروش و خدمات BrightDrop همچنین به

بهره برداری کند. 

فونیکس FX تمام برقی در پیست آزادی 

 FX EV را که با نام FX شرکت مدیران خودرو در اقدامی، نسخه تمام برقی فونیکس
معرفی می شود ، در پیست اتومبیلرانی آزادی در اختیار اصحاب رسانه قرار داد. این 
خودرو در بخش نما تغییر چندانی نــدارد و اصلی ترین تغییر آن، تغییر جلو پنجره 
 FX خودرو است و تغییر مهم قطعا در بحث پیشرانه است. باتوجه به اینکه فونیکس
برقی از موتور برقی برخوردار است؛ اما کشش توان حرکتی آن بسیار چشم گیر است. 
یک موتور برقی با ســاختار آهن ربای دائم در محور جلو تعبیه شده که می تواند در 
بهترین حالت 201 اســب بخار قدرت و حداکثر 340 نیوتن متر گشتاور تولید کند. 
باتری ها از نوع لیتیوم-آهن-فسفات در نظر گرفته شده اند که ظرفیت آن به 61/06  
کیلووات می رسد. این ظرفیت باتری می تواند با یک بار شــارژ کامل مسافتی برابر 
430 کیلومتر  را بپیماید. FX تمام برقی در 7/2 ثانیه از حالت ایستاده به سرعت 100 
کیلومتر برساعت دست می یابد. در حال حاضر هیچ اطلاعاتی از زمان عرضه و قیمت 
این خودرو دردسترس نیست. اما شرکت مدیران خودرو قصد دارد تا به صورت فول 
وارداتی این خودرو را به بازار ایران وارد کند. همچنین این خودرو به دلیل موفقیت 

مدل بنزینی آن می تواند در بازار ایران نیز موفق عمل کند.

     دنده معکوس

قیمت روز خودرو 
قیمت پژو 206 تیپ 3 پانوراما مدل 1402 در حدود 650 میلیون تومان شده است و 
پژو 207 دنده ای مدل 1403 نیز 745 میلیون تومان به فروش رفت. پژو 207 پانوراما 
اتوماتیک TU5P مدل 1403 یک میلیارد و 30 میلیون تومان به فروش رفت و پژو 
 ELX-TU5 207 تیپ 5 مدل 1402 نیز 660 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. پژوپارس
مدل 1402 قیمت 815 میلیون تومانــی دارد و پژوپارس LX مدل 1402 هم 850 
میلیون تومان اســت. در این میان، پژو TU3 207 مدل 1403 قیمت 645 میلیون 
تومانی دارد و پژوپارس XU7P مدل 1403 هم 700 میلیون تومان به فروش رفت. دنا 
پلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1403 در حدود 990 میلیون تومان قیمت خورد، 
دنا پلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1402 هم 965 میلیون تومان قیمت دارد و 
دنا پلاس توربو اتوماتیک نیز 940 میلیون تومان قیمت خورده است. راناپلاس مدل 
1403 در حدود 650 میلیون تومان قیمت پیدا کرد و مدل 1402 آن هم 630 میلیون 
تومان به فروش رفت. تارا اتوماتیک LX V4 مدل 1403 ، 975 میلیون تومان شد، تارا 
اتوماتیک V2 مدل 1403 به قیمت 890 میلیون تومان رسید و تارا دنده ای V1 مدل 
1403 نیز 755 میلیون تومان قیمت خورد. اما سمند سورن پلاس EF7 دوگانه سوز 

مدل 1403 در بازار 750 میلیون تومان فروخته شد.
شاهین G اتومات CVT مدل 1403 هم 810 میلیون تومان قیمت پیدا کرد و ساینا 
S دنده ای دوگانه ســوز مدل 1403 در بازار 460 میلیون تومان قیمت خورده است. 
کوییک GXR H دنده ای 450 میلیون تومان شد و کوییک GX L دنده ای مدل 1403 
هم به قیمت 435 میلیون تومان به فروش رفت. پراید SE 151 مدل 1403 به قیمت 
338 میلیون تومان و مدل 1402 آن نیز به قیمت 318 میلیون تومان به فروش رفت.

   نیش ترمز

جیلی کابوی با ظاهر آفرودی

در تاریخ 30 اکتبر، SUV آفرودی جیلی کابوی )Geely Cowboy( از خطوط 
مونتاژ جیلی در چین خارج شد. این خودرو بر اساس مدل جیلی آیکون طراحی شده 
و با کیت های آفرودی، ظاهر خود را بهبود داده اســت. انتظار می رود این خودرو به 
زودی به طور رسمی معرفی شود و قیمتش حدود 14هزار دلار باشد. برای مقایسه، 
قیمت کنونی جیلی آیکون در بازار بین 13600 تا 16400 دلار است. جیلی آیکون 
در رتبه 210 فروش SUV در چین قرار دارد و از ژانویه تا سپتامبر 2024، مجموع 

فروش جیلی آیکون به 6888دستگاه رسیده است.

   طراحی خارجی
در بخش طراحی خارجی، جیلی کابوی ویژگی های یک SUV واقعی را به نمایش 
می گذارد. نمای جلویی آن خشن و لایه دار است. در عقب، یک مخزن چندضلعی 
خارجی اضافه شده و سقف آن دارای یک قفسه بزرگ برای تجهیزات و چراغ های 
روشنایی است که سبک آفرود آن را بیشتر به نمایش می گذارد. فضای بار سقفی این 
خودرو 1/3 متر مربع و حداکثر بار آن 50 کیلوگرم است. ابعاد جیلی کابوی به ترتیب 
4369 )4442(/1770/1860 میلی متر در طول، عرض و ارتفاع است که بزرگ تر 
از جیلی آیکــون )1620/1815/4350 میلی متر( اســت، در حالی که فاصله بین 
محورهای آن 2640 میلی متر ثابت مانده است. در طرفین، برآمدگی های گلگیرهای 
چرخ، رکاب های کناری خشن، دســتگیره های در  معمولی، کالیپرهای ترمز قرمز 
وجود دارد. لاســتیک های AT آفرود نیز به صورت آپشــن قابل انتخاب هستند. 
مصرف کنندگان می توانند از بین چهار رنگ خارجی شامل سفید، سبز، خاکستری 

و قهوه ای انتخاب کنند.

   مشخصات فنی و داخل کابین
نیروی این خودرو از یک موتور 1/5 لیتریTD با حداکثر قدرت 133 کیلووات )178 
اسب بخار( و گشتاور 290 نیوتن متر تامین می شود که به یک گیربکس 7 سرعته 
دو کلاچه متصل است. داخل کابین، یک دستگیره در جلوی صندلی سرنشین جلو، 
خروجی های تهویه مطبوع به شکل∞، صفحه پشت کیلومتر 8/8  اینچی LCD و 
صفحه کنترل مرکزی 14/6 اینچی )رزولوشــن 1920×1080( با تراشه E02 از 
شرکت Ecarx وجود دارد. صندلی ها از چرم، دنیم و پارچه مخملی ساخته شده اند 
و هر دو صندلی راننده و سرنشین جلو با لوگوی Born Free تزئین شده اند. دیگر 
امکانات شامل نور پردازی محیطی، صندلی راننده با تنظیم برقی 6 حالته و 42 فضای 

ذخیره سازی در سرتاسر کابین است.

   چهار چرخ

      داشبورد

گفت وگو با مسیح فرزانه، کارشناس و فعال صنعت و بازار خودرو

پذیرفته شدگان طرح  جایگزینی فقط تا ٢٠ آنالیز  کامل بازار خودرو  در سال  1403
آبان برای مراجعه به مراکز اسقاط فرصت دارند

خروج خودروهای فرسوده از ناوگان حمل و نقل ضروری است تا به بهبود 
کیفیت هوا و کاهش آلودگی زیست محیطی کمک کند. این خودروها معمولًا 
با مصرف سوخت بالا و انتشار گازهای آلاینده، تأثیر منفی بر سلامت عمومی 
و محیط زیســت دارند.  با حذف خودروهای فرســوده، می توان به کاهش 
ترافیک و صرفه جویی در هزینه های نگهداری و ســوخت نیز دست یافت. 

روندی که در کشور ما کند است.
 اما بــرای همین روند هم زمان بندی جدیدی ارائه شــده   که بهتر اســت 
متقاضیــان آن را فراموش نکنند زیرا افرادی که به موقع پذیرش نشــوند، 
اولویت شان حذف می شــود.  مهران ســالاریه در گفت وگو با ایسنا، ضمن 
اعلام این موضوع، اظهار کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون حدود 27 هزار 
نفر مالکان خودروهای فرســوده در طرح های جایگزینــی ایران خودرو و 
سایپا ثبت نام کرده و پذیرفته شــده اند. از این تعداد حدود 24 هزار نفر در 
ایران خودرو و ٣٠٠٠ نفر در سایپا پذیرش شــده اند. رئیس ستاد نوسازی 
ناوگان حمل و نقل تصریح کرد: از میان پذیرفته شــدگان برای 9525 نفر 
پیامک مراجعه به مرکز اسقاط ارسال شده که این افراد باید ضمن مراجعه به 
درگاه ستاد نوسازی ناوگان حمل و نقل به نشانی nnhk.ir و انتخاب مرکز 
اسقاط مورد نظر خود، نسبت به مراجعه به مرکز اسقاط مربوطه و پذیرش 
در آن اقدام کنند. وی افزود: از میان پذیرفته شدگان طرح های جایگزینی که 
پیامک دریافت کرده اند، تاکنون ٨5٢٢ نفر به سامانه ستاد نوسازی مراجعه 
و 4450 نفر مرکز اسقاط خود را انتخاب کرده اند و تنها 1700 نفر به مرکز 
اسقاط مراجعه و پذیرش شده اند و 4072 نفر هنوز مرکز اسقاط مورد نظر 

خود را انتخاب نکرده اند. 
سالاریه تاکید کرد: برابر اعلام قبلی، آخرین مهلت این افراد برای مراجعه 
به سامانه ستاد نوسازی و انتخاب مرکز اسقاط و مراجعه و پذیرش در مرکز 
اسقاط 20 آبان ماه است. افرادی که پیامک دریافت کرده اما در موعد مقرر 

پذیرش نشوند، اولویت شان حذف می شود. 
به گفته رئیس ستاد نوســازی ناوگان حمل و نقل، در صورتی که پذیرفته 
شدگان طرح های جایگزینی که پیامک مراجعه دریافت کرده اند تا 20 آبان 
ماه در مراکز اسقاط پذیرش نشوند، اولویت آنها حذف و از لیست در انتظار، 
متقاضیان جدید جایگزین می شــوند و هیچ اعتراضی هم در این خصوص 
وارد نخواهد بود. وی تاکید کرد: در صورتی که مراکز اسقاط به هر دلیلی از 
پذیرش این افراد خودداری کنند، تخلف است و متقاضیان می توانند مراتب 
اینگونه تخلفات را به انجمن صنفی مراکز اسقاط با شماره تلفن 88651734 

و 86087932 اطلاع دهند.
رئیس ســتاد نوســازی ناوگان حمل و نقــل در پایان خاطر نشــان کرد: 
متقاضیانی که هنوز پیامک مراجعــه دریافت نکرده اند، باید منتظر پیامک 

خودرو سازان باشند.

لاچ
م ک

نی

     وب گردی

به گزارش آخرین خودرو، شیائومی بالاخره از نسخه نهایی و 
تولید انبوهSU7  اولترا رونمایی کرد. این ســوپر سدان برقی 
تا حد زیادی به نمونه اولیه وفادار باقی مانده و با پیشرانه   سه 
موتوره عرضه خواهد شد. این سه موتور با همکاری هم 1526 
 SU7 اسب بخار قدرت تولید می کنند! از رقبای این نسخه از
 S تسلا مدل ،GT  پورشه تایکان توربو ،FR 001 باید به زیکر

پلد و لوسید ایر Sapphire اشاره کرد.

   مشخصات فنی شیائومی SU7 اولترا
شیائومی SU7 اولترا نیروی خود را از یک پیشرانه سه موتوره 
دریافت می کند. به لطف این نیروگاه 1526 اســب بخاری، 

شیائومی SU7 اولترا صفر تا 100 را در زمان فقط و فقط 1/98 
ثانیه طی می کند. اگر این رکــورد در دنیای واقعی هم تحقق 
پیدا کند، SU7 اولترا نام خود را به عنوان یکی از سریع ترین 
خودروهای تولیدی تاریخ مطرح خواهد کرد. این سوپر سدان 
چینی توانایی دســتیابی به حداکثر ســرعت 350 کیلومتر 
بر ساعت را دارد و مســافت یک چهارم مایل را در 9/23 ثانیه 
 SU7 پشت سر می گذارد. انرژی نسخه تولید انبوه شیائومی
 Qilin اولترا توســط باتری 93/7  کیلووات ساعتی از سری

2.0  تأمین می شود. 
این باتری ســاخت شــرکت معروف CATL بــوده و یک 
سیســتم خنک کننده دو ســطحی آن را در دمای بهینه 

حفظ می کند. ضمن اینکه این باتری برای افزایش ایمنی و 
استحکام از ساختار و سازه ویژه ای برخوردار است. به لطف 
پشتیبانی از فناوری شارژ سریع، تنها با 11 دقیقه اتصال به 
یک پورت پرسرعت، میزان شارژ باتری این خودرو از 10 به 

80 درصد می رسد.

   طراحی خارجی وکابین شیائومی SU7 اولترا
شــیائومی SU7 اولترا به خاطر تغییرات اعمال شده در ظاهر 
آن و نصب قطعات آیرودینامیک، ظاهری تهاجمی پیدا کرده 
است. این تغییرات آیرودینامیکی باعث شده  تا 265 کیلوگرم 
نیروی رو به پایین تولید شــود که نتیجه آن افزایش پایداری 

و چسبندگی بیشــتر و بهتر به سطح مســیر است. کمپانی 
چینی این ســدان هیجان انگیز را با رینگ های 21 اینچی و 
لاستیک های پیرلی P Zero 5  به خریداران تحویل می دهد.

در داخل کابین شیائومی Ultra SU7، دو اصل کیفیت بالا و 
طراحی اسپرت با هم آمیخته شده است. صندلی ها، رودری  ها، 
غربیلک فرمان و برخی قســمت های دیگر پوششی از چرم 
آلکانتارا دارند. بعضــی از تزئینات داخلی نیــز از فیبرکربن 

ساخته شده اند.
شــیائومی SU7 اولترا در بازار چین با قیمت814900یوان 
)معادل چیزی نزدیک به 8 میلیارد تومان( عرضه خواهد شد و 

تولید انبوه این خودرو در مارس 2025 آغاز خواهد شد.

نسخه  تولید انبوه شیائومیSU7 اولترا معرفی شد 
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سی امین حراج سکه فردا برگزار می شود
سی امین جلسه حراج سکه طلا فردا دوشنبه از طریق سامانه 

معاملات مرکز مبادله برگزار می شود. دارایی موضوع حراج، 
تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه بهار آزادی ضرب سال ۱۳۸۶ 
بانک مرکزی و بدون بسته بندی است. بازه واریز وجه، ساعت 

۸ تا ۲۳ روز یکشنبه مورخ ۱۳ آبان ماه است. همه اشخاص 
حقیقی با تابعیت ایرانی بالای ۱۸ سال می توانند در این 

حراج شرکت کنند و حداکثر حجم سفارش و خرید برای هر 
متقاضی مجموعا ۵ قطعه سکه است. شروع جلسه حراج راس 
ساعت ۱۲، روز دوشنبه ۱۴ آبان ماه است و بازه ثبت سفارش 

نیز از ساعت ۱۲ الی ۱۴ خواهد بود. واریز وجه از هر کارت 
بانکی متقاضی که دارای شماره شبا باشد، امکان پذیر است.

هزینه تمام شده هر کیلووات ساعت برق
مدیرعامل شرکت مادر تخصصی توانیر اعلام کرد، هزینه تمام شده هر 

کیلووات ساعت برق ۴۰۰۰ تومان است و بر اساس قانون مانع زدایی 
از توسعه صنعت برق، وزارت نیرو مکلف است هزینه برق مصرفی 

مشترکانی که ۲.۵ برابر الگو برق مصرف می کنند را به صورت تدریجی 
افزایش دهد. مصطفی رجبی مشهدی با بیان اینکه هزینه اعمالی در قبض 
مشترکان بسیار پرمصرف برای مصارف مازاد الگو به طور تقریبی ۱۵۰۰ 
تومان به ازای هر کیلووات است، توضیح داد، باتوجه به اینکه هزینه تمام 

شده برق چهار هزار تومان است، این یعنی حتی مشترکان بسیار پرمصرف 
هم از یارانه برق سود می برند.  او  با تاکید بر  این که مشترکان پرمصرف 
باید مصرف برق خود را کاهش دهند، گفت، مشترکانی که بیش از ۲.۵ 

برابر الگو مصرف برق دارند باید مصرف برق خود را کاهش بدهند.

قیمت گوشت گوسفندی
قیمت هر کیلو گوسفند زنده روز گذشته، ۲۸۳هزار و ۵۰۰ تومان 

در هر کیلو در فروش عمده اعلام شد و هر کیلو لاشه گوسفندی 
۵۹۰ هزار و ۴۰۰ تومان قیمت دارد. بر همین اساس هر کیلو 

ران گوسفندی ۷۶۹هزار تومان، هر کیلو سردست ۶۰۰ هزار 
تومان، هر کیلو گردن ۵۹۹هزار تومان، هر کیلو فیله یک میلیون 

و ۵۰۰هزار تومان، هر کیلو قلوه گاه  ۳۹۰هزار تومان، هر کیلو 
راسته  یک میلیون و ۵۵۰هزار تومان، هر کیلو راسته با استخوان 

۶۸۰هزار تومان و هر کیلو ماهیچه ۹۹۰هزار تومان در فروش 
عمده قیمت دارند. قیمت عمده فروشی هر کیلو دل و جگر گوسفند 

۳۹۹هزار تومان و هر دست کله و پاچه ۸۳۰هزار تومان است.
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آئین نامه حذف افراد پردرآمد از یارانه هفته جاری ابلاغ می شود. مطابق 
لایحه بودجه ۱۴۰۳، سازمان هدفمندسازی یارانه ها موظف شده است با 

همکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نسبت به حذف یارانه  خانوارهای 
غیرمشمول حمایت دولت اقدام کند. منظور از خانوارهای غیرمشمول حمایت 
دولت در واقع همان خانوارهای پردرآمد است.احمد میدری وزیر تعاون،  کار 
و رفاه اجتماعی اعلام کرد، برای حذف افراد پردرآمد از یارانه های نقدی یک 

آئین نامه هفته قبل در دولت مطرح و بررسی شد و به تصویب رسید که هفته 
جاری ابلاغ می شود. میدری همچنین درباره اجرای کالابرگ الکترونیکی نیز 

گفت، سال قبل مبلغی برای کالابرگ در بودجه دیده نشد، در لایحه بودجه 
۱۴۰۴ هم اعتباری برای کالابرگ دیده نشده است.

رشد شاخص بورس در اولین روز هفته
بازار سرمایه دیروز نیز به روند رشدی که از ابتدای هفته 

قبل شروع کرده بود، ادامه داد. دیروز شاخص کل با 
افزایش پنج هزار و ۶۹واحدی در محدوده دو میلیون و ۶۱ 
هزار و ۲۹۲واحد ایستاد. از یکم آبان ماه بازار سهام به زیر 
کانال یک میلیون واحد سقوط کرده بود که یکشنبه ششم 

آبان این کانال را پس گرفت. شاخص هم وزن هم دیروز۳۱ 
واحد رشد داشت و به رقم ۶۷۰ هزار و ۴۹۸ واحد رسید.
در اولین روز هفته تعداد سهام مثبت بورس ۱۳۵ عدد و 
سهام منفی ۲۰۰ عدد بود. به طور کلی بازار تحت تاثیر 

رشد سهم های بزرگ ۰.۲۵ درصد افزایش داشت.

  وزیر اقتصاد درباره این که تعرفه نهایی برای واردات آیفون 
تا چه حدودی خواهد بود گفت، تعرفه معقول حدود 30درصد 
است و بیشتر از آن معنا ندارد.عبدالناصر همتی درباره اصلاح 
تعرفه واردات آیفون اعلام کرد، تعرفــه 96درصدی واردات 
آیفون مصوبه ما نبود و حتماً اصلاح می شود. او همچنین درباره 
راه های تأمین ارز برای واردات آیفون نیز گفت، با همان ارزی 
که گوشی های سامسونگ و سایر برندها وارد می شود آیفون 
هم وارد می شود. در همین راستا رئیس کمیسیون تخصصی 
موبایل و لوازم جانبــی اتاق اصناف ایــران از افزایش قیمت 
آخرین مدل های آیفون در بازار خبر داد و تعرفه 96درصدی 
برای واردات آیفون را اشــتباه دانســت. سیدحسین سادات 
حسینی، درباره تاثیرات آزادسازی رجیستری آیفون در بازار 
این کالا اعلام کرد، با آزاد شدن رجیستری گوشی های آیفون 
در کشور تقاضا برای آخرین مدل های این گوشی ها افزایش 
پیدا کرده و همین موضوع به افزایــش قیمت آنها دامن زده 
است. زیرا این تقاضا در حالی افزایش یافته که عرضه کم است 
و این شرایط باعث افزایش 10درصدی تا 15درصدی قیمت 
آخرین مدل های آیفون در بازار شده و شنیده ها حاکی از این 
است که قیمت آیفون 16پرومکس در بازار غیررسمی از 90 
میلیون تومان به 105 میلیون تومان افزایش پیدا کرده است.  
با این حال از آنجا که آیفون هــای 15 و 16 که اکنون در بازار 
عرضه می شوند، به صورت قاچاق وارد شده خرید آنها پیشنهاد 
نمی شود و تاکید ما بر این است مردم در خرید این گوشی ها 
عجله نکنند زیرا موضوع تعرفه واردات این کالا هنوز نابه سامان 
است و تعیین میزان واقعی تعرفه واردات زمان می برد و نیاز به 
بررسی بیشتر دارد، این تعرفه باید به گونه ای وضع شود که نه 
دولت متضرر شود و نه مردم.  سادات حسینی تصریح کرد، رقم 
96 درصد برای تعرفه واردات گوشی های موبایل عدد درستی 
نیست و تعرفه واردات در ورود مسافری و تجاری باید با بررسی 
اصناف و وزارتخانه های صمت و ارتباطات تعیین شــود و این 
گونه نباشد که پس از مدتی بار دیگر نیاز به تغییر داشته باشد. 
او همچنین از کاهش قیمت مدل های پایین تر آیفون خبر داد. 
افزایش تقاضا برای آخرین مدل های آیفون در پی آزادسازی 
رجیستری آنها به کاهش 10 تا 15درصدی قیمت مدل های 
پایین تر و آیفون های 1۲ و 13 انجامیده زیرا تقاضا برای آنها 

کاهش پیدا کرده است.
  صنــدوق بین المللــی پــول )IMF( در جدیدتریــن 
گزارش خود، چشــم انداز اقتصادی ایران را بررســی کرده و 
پیش بینی های خــود در مورد تورم و نرخ رشــد اقتصادی را 
نسبت به گزارش قبلی بهبود داد. بر اساس این اطلاعیه، رشد 

اقتصادی ایران در ســال جاری به 3.7 درصد خواهد رسید. 
همچنین پیش بینی شده اســت که نرخ تورم ایران در سال 
1403 به رقم 31.7 درصد کاهــش یابد که 5.8 واحد درصد 
پایین تر از برآورد ماه آوریل است.صندوق بین المللی پول در 
گزارش اخیر خود اعلام کرده اســت که رشد تولید ناخالص 
داخلی ایران در ســال جاری 3.7 درصد برآورد می شود که 
نسبت به رشد 5درصدی در سال گذشته، کاهش یافته است. 
این در حالی است که این نهاد بین المللی در گزارش ماه آوریل 
خود، رشد تولید ناخالص داخلی ایران را در سال جاری 3.3 
درصد برآورد کرده بود. به رغم نوسانات تولید نفت، صندوق 
بین المللی پول انتظار دارد رشــد اقتصادی از طریق توسعه 
بخش های خدمات و صنعت ادامه یابــد. طبق پیش بینی ها، 
افزایش ســطح عمومی قیمت ها در سال 1403 حدود 31.7 
درصد خواهد بود که نسبت به تورم 40 درصدی سال گذشته 
کاهش قابل توجهی محسوب می شــود. صندوق بین المللی 
پول همچنین پیش بینی کرده اســت که تــورم در ایران در 
سال 1404 به ۲9.5 درصد برسد. علاوه بر این، نرخ بیکاری با 
کاهش یک دهم درصدی نسبت به سال گذشته، به 8 درصد 

خواهد رسید. 
  پس از گذشت ســال ها از تصویب قانون، برای نخستین 
بار ناوگان حمل و نقل ریلی درون شــهری پنج کلان شــهر 
تحت پوشــش بیمه شــخص ثالث قرار گرفت. بیمه شخص 
ثالث وسایل نقلیه تکلیف قانونی اســت که در آن قانون گذار 
به وسایل نقلیه ریلی هم اشــاره دارد و در قانون به صراحت 
اعلام شده هرگونه وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه باید شناسایی 
و اعمال قانون و جریمه و حتی قانــون تاکید می کند که باید 
متوقف هم شوند. مهدی قمصریان، مدیرعامل صندوق تامین 
خسارت های بدنی در این باره اعلام کرد، با پیگیری هایی که 
مجموعه های صندوق تامین خسارت های بدنی، بیمه مرکزی 
و وزارت اقتصاد داشتند بحث بیمه وسایل نقلیه ریلی در دولت 
با مصوبه کامل تصویب شد و در فاصله کوتاهی در شورای عالی 
بیمه نرخ نامه و چهارچوب کلی آن هم به تصویب رسید و دیگر 
هیچ بهانه ای برای اینکه وسایل ریلی بیمه نداشته باشند وجود 
ندارد. از مهمترین بحث های این موضوع بیمه قطار های شهری 
و مترو های کلان شهر ها بود که حجم بالایی از مسافر را جابه جا 
می کنند. ما امروز خرســندیم که اعلام کنیم برای نخستین 
بار در تاریخ حمل و نقل ریلی ما، شــرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران و شرکت های حمل و نقل ریلی درون شهری در 
پنج کلان شهر تهران، شیراز، مشهد، اصفهان و کرج اقدام به 

خرید پوشش بیمه نامه شخص ثالث کردند.

  نبض بازار

ازافزایشقیمتآیفونتابیمهشخصثالثقطارهایدرونشهری

شــاید تصور خیلی ها این باشــد که آگهی فروش اجناس 
دست دوم بیشــترین بازدید را در سایت دیوار دارد و مردم 
در این ســایت بیشــتر دنبال خرید مبل و یخچال و فرش 
ارزان قیمت هســتند. اما گــزارش این پلتفــرم از بازدید 
آگهی های منتشرشــده در این ســایت، نشــان می دهد 
آگهی هایی با خدمات شبانه روزی از ابتدای 1403 تا پایان 
شــهریور ماه، حدود 53 میلیون بار از سوی کاربران سایت 
دیوار بازدید شده اند. بیشترین متوسط بازدید از آگهی های 
شــبانه روزی یا ۲4 ساعته در هر ساعت شــبانه روز هم به 
ترتیب متعلق به این پنج استان است،کرمانشاه، قم، فارس، 
خراسان رضوی، آذربایجان شرقی. ولی آگهی هایی که در 
این مدت زمانی جستجو شده اند هم نکات جالبی دارد. در 
قسمت جســتجوی خدمات تمام وقت، کلیدسازی شبانه 
روزی صدرنشین است. گویا خیلی ها نیمه های شب وقتی 
به خانه رسیده اند ،  متوجه شده اند کلیدشان نیست و دنبال 
کلید ساز گشته اند. رتبه دوم وســوم بیشترین جستجوها 
برای خدمات شــبانه روزی به دندان  پزشکی و برق کار ۲4 
ساعته اختصاص دارد. بیشتر دندان دردهای عجیب و غریب 
در شب رخ می دهد، برای همین خیلی از کاربرها نیمه های 
شب مجبور شده اند دنبال دندانپزشک یا کلینیکی بگردند 
که به صورت شبانه روزی فعالیت کند. حوادث برق هم که 
ساعت مشــخصی ندارد، ناگهان اتصالی یک سه راهی کل 
برق ســاختمان را قطع می کند، اینجاســت که بالا رفتن 
جستجوی برق کار ۲4 ساعته معنا پیدا می کند.  البته به غیر 

از این ها کاربران عبارت های جالب دیگری هم برای خدمات 
شبانه روزی دیگر جستجو کرده اند. مشاوره شبانه روزی یکی 
از آنهاست. طبق این گزارش9 هزار و 696آگهی که در آنها 
از ترکیب مشاوره شبانه روزی اســتفاده شده، در نیمه اول 
امسال روی دیوار منتشر شده اند. این آگهی ها بیشتر شامل 
سه گروه خدمات هستند،دسته اول مشاوران روانشناسی 
که با ثبت آگهی، خدمات مشاوره ای حتی در روزها و ساعات 
تعطیل ارائه می کنند. دســته دوم کمپ های ترک اعتیاد 
برای کاربرانی که حتی در نیمه های شب به فکر ترک اعتیاد 
می افتند و  دسته سوم هم به آگهی  شرکت هایی اختصاص 
دارد  که دســتگاه فتوتراپی )درمان زردی نــوزاد( اجاره 
می دهند. وکیل شبانه روزی هم یکی از آگهی هایی است که 
تعداد جستجوی آن خیلی به چشم آمده است. در شش ماه 
اول امسال حدود 700 آگهی با موضوع وکیل شبانه روزی در 
دیوار منتشر شده تا بتوانند به این نیاز پاسخ بدهند.  کرایه 
کنسول شبانه روزی هم در این لیست دیده می شود. در دهه 
70 میکرو سگا اجاره می دادند، اما حالا خیلی از کسانی که 
PS4 و PS5 دارند کنسول های بازی خود را به صورت شبانه 
روزی اجاره می دهند. بیشتر این آگهی گذار ها از بیرجند ، 
زاهدان، مشهد ، شیراز و تبریز هستند. نکته جالب دیگری 
که در این گزارش دیده می شود، استقبال از آگهی هایی با 
عنوان فال شبانه روزی است.  این طور که پیداست، بعضی از 
کاربران به صورت شبانه روزی دنبال این هستند که بدانند 

بالاخره بخت و اقبالشان چه می شود. 

  گزارش

استقبالکاربراندیوارازخدماتشبانهروزی؛کلیدسازیدرصدر

پیدا کردن یک تبلت گیمینگ قدرتمند که بتوان ده انگشتی 
با آن بازی کرد، بزرگ ترین آرزو ی گیمرهایی است که بیشتر 
اوقات اعصابشان از پردازنده ضعیف و باتری کم قدرت تبلت 
خرد می شــود و بازی کردن به جانشــان نمی چسبد. برای 
اینکه وســط بازی آن را نیمه کاره رها نکنید، بهتر است به 
مشــخصات دو تبلتی که برایتان معرفی کرده ایم، بیشــتر 
دقت کنید. یکی از آنها تبلت آنر Honor Pad X9 اســت 
که با ظرفیت 1۲8 و رم 4 گیگابایــت با قیمت 13میلیون و 
500هزار تومان در بازار به فروش می رسد. یکی از مهمترین 
مزایای یک تبلت خوب برای بازی کردن، محکم بودن بدنه 
آن است. این تبلت دارای بدنه  آلومینیومی مستحکمی است 
که در رنگ خاکستری تیره تولید شده و سریع در برابر ضربه 
و ســقوط آســیب نمی بیند. وزن این تبلت هم کمتر از نیم 
کیلوگرم است تا زمان بازی دستتان خیلی خسته نشود.  این 
محصول به نمایشگر 11.5 اینچی TFT LCD با رزولوشن 
1۲00 در ۲000 پیکســلی مجهز شــده و نور آبی را فیلتر 
می کند تا در استفاده های طولانی مدت چشم  کاربرها دچار 
خستگی نشــود. اما پردازنده این تبلت اسنپدراگون 685، 
پردازنده مرکزی 8 هسته ای با چهار هسته  ۲.8 گیگاهرتزی 
و 4 هسته  1.9 گیگاهرتزی است.این تبلت با 1۲8 گیگابایت 
ظرفیت و 4 گیگابایت رم فضای ذخیره ســازی مطلوبی را 
برای نصب برنامه ها، بازی هــا و دیگر اطلاعات فراهم کرده . 
تبلت Honor Pad X9 به بلوتوث نسخه 5.1 مجهز است 
و باتری قدرتمند هفت هزار و ۲50 میلی آمپر ساعتی دارد 

و از شارژ سریع ۲۲.5 واتی سیمی پشتیبانی می کند. تبلت 
 Galaxy TAB S6 Lite SM-P615 سامســونگ مدل
LTE با ظرفیــت 1۲8 گیگابایت یکی دیگــر از تبلت هایی 
اســت که برای گیمینگ طرفداران زیادی دارد و با قیمت 
۲۲میلیون تومان فروخته می شود. این تبلت با صفحه نمایش 
10.4اینچی طراحی شــده  و بدنــه  آن از جنس آلومینیوم 
مقاوم اســت . این تبلت، دارای پردازنده هشــت هسته ای 
 Mali-G72 MP3 با پردازشگر گرافیکی Cortex-A73
است. رم4 گیگابایتی و حافظه  1۲8 گیگابایتی هم از دیگر 
مشخصات فنی این محصول اســت. باتری لیتیوم -پلیمری 
این محصول هفت هــزار و 40 میلی آمپری قدرت دارد. این 
 2G تبلت قابلیت اتصال سیم کارت  دارد و شبکه های ارتباطی
3G، و 4G را پشتیبانی می کند و می توانید در همه شرایط با 
GALAXY TAB S6 lite آنلاین باشید. مهم ترین قسمت 
تبلت، قلم S آن است که به صورت مغناطیسی و به کناره یا 
پشت تبلت متصل می شــود.این  قلم دارای امکانات کاملی 
اســت اما نه باتری داخلی دارد و نه بلوتوث به همین دلیل 
نمی توانید آن را از راه دور مورد استفاده قرار دهید، اما همیشه 
روشن است و با کلیک کردن روی دکمه قلم، می توانید منوی 
صفحه را با گزینه هایی مانند ایجاد یادداشت، گرفتن اسکرین 
شات، نوشتن روی قسمت های دلخواه، دسترسی به برنامه 
PENUP و موارد دیگر را مشاهده کنید.این تبلت دوربین هم 
دارد، دوربین اصلی این تبلت هشت مگاپیکسل و دوربین جلو 

یا همان سلفی هم کیفیت 5 مگاپیکسلی دارد. 

  دیجیتال
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پنجمیلیونو762هزار

11میلیونو100هزار

ششمیلیونو580هزار

میلیونو670هزار

14میلیونو550هزار

12میلیونو900هزار

هشتمیلیونو531هزار

14میلیون

14میلیونو428هزار

39میلیونو900هزار

قیمتانواعمایکروویو

هایسنس

جیپلاس

پاناسونیک

پاناسونیک

دوو

مایدیا

شیائومی

مایدیا

داتیس

میگل

H20MOWS4

GMW - M425S

ST266B 

NN-ST34

MW8265SS 

EG142A5L 

MWBLXE1ACM

EC142A5L

DTM-928

GMW 342
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قیمتانواعمایکروویو

هایسنس

جیپلاس

پاناسونیک

پاناسونیک

دوو

مایدیا

شیائومی

مایدیا

داتیس

میگل

H20MOWS4

GMW - M425S

ST266B 

NN-ST34

MW8265SS 

EG142A5L 

MWBLXE1ACM

EC142A5L

DTM-928

GMW 342

پنجمیلیونو762هزار

11میلیونو100هزار

ششمیلیونو580هزار

میلیونو670هزار

14میلیونو550هزار

12میلیونو900هزار

هشتمیلیونو531هزار

14میلیون

14میلیونو428هزار

39میلیونو900هزار
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3
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5
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7

8

9

10

بیشترین69هزارو530

75هزارو700

19هزارو71

دوهزارو30

54میلیونو380هزار

50میلیونو120هزار

28میلیونو560هزار

18میلیونو540هزار

هشتمیلیونو820هزار

چهارمیلیونو671هزارو100

جدول قیمت طلا و ارز

دلارآمریکا

یورو

درهمامارات

لیرترکیه

سکهتمامجدید

سکهتمامقدیم

سکهنیمبهار

سکهربعبهار

سکهگرمی

طلای18عیار

کمترین68هزارو320 

74هزارو200

18هزارو745

هزارو990

52میلیونو620هزار

48میلیونو960هزار

27میلیونو560هزار

17میلیونو540هزار

هشتمیلیونو520هزار

چهارمیلیونو563هزارو100

  اقتصاد به زبان ساده

پروازهماهنگمرغوبوقلمون!
قیمت گوشت مرغ در فروشگاه های سطح شهر به کیلویی 105 تا 110هزار تومان رسیده است

قیمت مرغ در دو سه روز گذشــته افزایش ناگهانی داشته 
اســت. اگر اوایل هفته گذشته هر کیلو گوشــت مرغ را با 
قیمت 85 هزار تومان می خریدید، حالا باید برای خرید هر 
کیلو تا 105هزار تومان هم هزینــه کنید. برآورد قیمت ها 
در سراسر کشور نشــان می دهد، این افزایش قیمت فقط 
مختص تهران نیست و متوســط قیمت مرغ در کل کشور 
افزایش داشته اســت. میانگین قیمت مرغ در حال حاضر 
حدود 91هزار تومان است که در مقایسه با متوسط قیمت 
ماه مهر حدود چهار هزار تومان افزایش قیمت داشته است. 
با این اوصاف کف قیمت مرغ حدود 78هزار تومان و سقف 
آن حدود 105هزار تومان اعلام شــده. اما متوسط قیمت 

مرغ نباید مصرف کننده ها را به اشــتباه بیندازد. چون این 
رقم میانگین است و با قیمتی که مغازه دار به شما می گوید 
یا در فروشگاه های بزرگ می بینید، خیلی فرق دارد. مثلا در 
تهران یک عدد مرغ را با قیمــت کیلویی 105 تا 110هزار 
تومان می فروشــند. البته اگر اســم مرغ ارگانیک یا سبز 
را یدک بکشــد قیمت آن به کیلویی 140 هزار تومان هم 
می رسد.کسانی که مرغ درسته نمی خرند و بیشتر دوست 
دارند مرغ پاک شده و قطعه قطعه بخرند نیز خیلی خوب این 
افزایش قیمت را حس می کنند. مثلا اگر بخواهید یک کیلو 
سینه مرغ با کتف بدون استخوان بخرید باید بین ۲15هزار 
تومان تا ۲30هــزار تومان هزینه کنید. ســینه مرغ بدون 

پوست و بدون کتف نیز با قیمت ۲30هزار تومان تا۲45هزار 
تومان به فروش می رسد. کســانی که عاشق مرغ سوخاری 
و به خصوص شنیتسل ســینه مرغ هستند، نیز برای خرید 
هر کیلو از این قســمت مرغ باید بین ۲35هــزار تومان تا 
۲50هزار تومان بپردازند. افرادی که شنیتســل ران مرغ 
دوست دارند برای خرید یک کیلو از آن باید بین ۲35هزار 
تومان تا ۲60هزار تومان هزینه کنند، همچنین یک کیلو 
شنیتسل فیله مرغ بین ۲80هزار تومان تا 300هزار تومان 
قیمت دارد.بعضی ها معتقدند ســینه مرغ خشــک است، 
به همین دلیل برای زرشــک پلو یا باقالی پلــو از ران مرغ 
اســتفاده می کنند. این روزها در بازار هــر کیلو ران مرغ با 

پوست با قیمت 135هزار تومان تا 150هزار تومان فروخته 
می شود. ران مرغ بدون پوســت نیز بین 175هزار تومان تا 
185هزار تومان قیمت دارد. مغز ران هم که نه پوست دارد 
و نه استخوان با قیمت کیلویی 190هزار تومان تا ۲40هزار 
تومان بســته به اینکه از کدام فروشگاه و کجای شهر خرید 
می کنید، به فروش می رسد. کسانی که ساق ران مرغ دوست 
دارند نیز برای خرید هر کیلو ساق باید بین 187هزار تومان 
تا 195هزار تومان هزینه کنند. بعضی ها برای جوجه کباب 
از کتف مرغ بدون پوست استفاده می کنند، قیمت هر کیلو 
کتف در فروشــگاه های پروتئینی بین 135هزار تومان تا 
145هزار تومان اســت. کسانی که زرشــک پلو و پاستا را 
با فیله مرغ درســت می کنند، نیز باید بــرای هر کیلو فیله 
سینه مرغ بین ۲45هزار تومان تا ۲80هزار تومان بپردازند. 
گوشت چرخ کرده مرغ هم جزو گوشت های پرفروش است، 
چون از گوشت چرخ کرده گوسفند و گوساله ارزانتر است و 
از آن می توان برای پخت ماکارونی و کتلت و انواع غذاهایی 

که از گوشت چرخ کرده گوســفند و گوساله استفاده کرد.  
قیمت یک كیلو گوشت چرخ کرده مخلوط ران و سینه مرغ 
هم حدود ۲30هزار تومان تا ۲50هزار تومان است. قیمت 
قطعات مرغ که برای کباب شدن آماده می شوند هم در دو 
سه روز گذشته رشد داشــته. یک کیلو جوجه کبابی ترش 
با قیمت ۲50هزار تومان فروخته می شــود و کســانی که 
جوجه کباب مکزیکی دوست دارند برای خرید هر کیلو از 
آن باید بین ۲50هزار تومان تا ۲70هزار تومان هزینه کنند. 
یک کیلو جوجه کباب ســینه زعفرانی با قیمت ۲38هزار 
تومان تا ۲50هزار تومان فروخته می شود و برای خرید یک 
کیلو جوجه کباب بال و کتف ســاده 150هزار تومان و بال 
و کتف زعفرانی باید 165هزار تومــان بپردازید. اما در بازار 
گوشت پرنده ها، قیمت گوشت بوقلمون هم افزایشی بوده 
است. کسانی که گوشت بوقلمون را به گوشت مرغ ترجیح 
می دهند، برای خرید هر کیلو بوقلمون درســته باید بین 
180هزار تومان تا 195هزار تومان هزینه کنند. البته قیمت 

بوقلمون محلی کمی بالاتر اســت و اگر در فروشــگاه های 
سطح شــهر پیدا کنید برای خرید هر کیلو از آن باید بین 
۲60هزار تومان تا ۲90هزار تومــان بپردازید. هر کیلو ران 
و ســینه بوقلمون نیز با قیمت 3۲0هزار تومان تا 350هزار 
تومان فروخته می شود. گوشت خورشی بوقلمون که بیشتر 
از ران آن استفاده می شود بین 380هزار تومان تا 400هزار 
تومان قیمت دارد. فیله بوقلمون هم طرفداران زیادی دارد 
که هر کیلو از آن بــا قیمت 4۲0هزار تومــان تا 450هزار 
تومان فروخته می شود. گوشــت چرخ کرده بوقلمون هم 
شباهت زیادی به گوشت چرخ کرده مخلوط گوسفندی و 
گوساله دارد. کسانی که گوشت چرخ کرده سینه بوقلمون 
می خرند برای هر کیلو از آن باید بیــن 390هزار تومان تا 
400هزارتومان هزینه کنند. همچنین کسانی که گوشت 
چرخ کــرده را به صورت مخلــوط ران و ســینه بوقلمون 
می پســندند برای خرید هر کیلو از آن باید بین 410هزار 

تومان تا 430هزار تومان بپردازند. 

  بازارگردي 

جاروبرقیهاییکهدلکاربرانراربودند
مقایسه و بررسی سه جاروبرقی که قیمت متوسطی دارند

ارزانترینجاروبرقیموجوددربازارازبرنداسنواباقیمتسهمیلیونو500هزارتوماناستوگرانترینگزینهرابرندآلمانیمیلهباقیمتبیشاز62میلیونتومانتولیدکردهاست.
دربینپرفروشهایبازاربرندهایایرانیپارسخزروسایاودوودیدهمیشودکهتوانستهاندخریدارانرامتقاعدکنندتاباصرفهزینهمعقول،اقدامبهخریدچنینجاروبرقیهایی
کنند.اغلبخریداراناینکالادنبالجاروبرقیهاییباقیمتبینسهتا9میلیونتومانهستندونمیخواهندبیشاز10میلیونتومانبرایچنینکالاییهزینهکنند.قدرتبالایدو

هزارواتبرایخریدارانجذاباستوصدایکممیتواندیکآپشنمهمبرایشانباشد.

FOTUN ۱   سایا مدل

جاروبرقی جدید سایا مدل Fotun از نوع جاروهای کیسه دار 
است و با برخورداری از موتور دوهزار وات آشغال ها را از سطوح 
مختلف جمــع آوری می کند. ســیم بلند جاروبرقی و شــعاع 
عملکردی هشت متری آن به کاربر اجازه می دهد بدون نیاز به 
 Fotun عوض کردن پریز برق، جاروکشی کند. جاروبرقی مدل
قابلیت تنظیم میزان قدرت مکش را از طریق دکمه  ولومی روی 
بدنه دارد و همچنین مانند اکثر جاروبرقی های امروزی دارای 
ویژگی سیم جمع کن خودکار است. چراغ نشانگر روی بدنه شما 
را از پرشــدن مخزن مطلع می کند. همراه جاروبرقی یک سری 
مخصوص گوشــه پاک کن و یک ســری گردگیر مبل نیز ارائه 
می گردد که باعث شده انواع سطوح با این جارو قابل تمیزشدن 
باشند. لازم به ذکر است سایا در جاروبرقی Fotun از فن آوری 
فیلتراسیون دو مرحله ای استفاده کرده است تا هوای خروجی 
از دستگاه عاری از گرد و خاک باشد. لوله تلسکوپی جاروبرقی 
Fotun از جنس فلزی با آبکاری کروم بوده که ضمن استحکام 

مناسب از زیبایی چشم نوازی نیز برخوردار است. 
قیمت: چهار میلیون و ۲۴۳ هزار

جاروبرقــی پارس خــزر مــدل Turbo 2500WB از نوع 
جاروبرقی های کیسه دار است و با برخورداری از موتور قدرتمند 
دو هزار و 500 وات، مکش بالایی دارد که می تواند کوچک ترین 
قســمت های خرده شــده را هم از زمین جمع کند و به آسانی 
سطوح مختلف را جارو کند. ســری های متنوع این جاروبرقی 
باعث شده است تا کارایی جارو افزایش پیدا کند و شما بتوانید 
از آن برای تمیز کردن و جمع آوری خــاک به هرجایی از خانه 
دسترسی داشته باشــید. از ویژگی های جاروبرقی پارس خزر 
مدل Turbo 2500WB می توان بــه بهره مندی از فناوری

Quattro Power ، فیلتر ضد آلرژیHEPA، کیســه قابل 
شست وشــو با گیره پلاســتیکی و مجهز به اســفنج در دهانه 
 Doubleورودی پاکت، لوله خرطومی با روکش کنفی، قابلیت
Filtration که با قرار گیری فیلتر در ورودی و خروجی موتور 
و جذب گرد و غبار می شود و نشانگر الکترونیکی جهت نمایش 
پر شدن کیسه آشغال اشاره کرد. سیســتم ایمنی این جارو از 
داغ  شدن بیش ازحد و آســیب  دیدن موتور دستگاه جلوگیری 

می کند.
قیمت: هشت میلیون و ۹۶۸ هزار

جاروبرقی دوو مــدل DVC-LH22R  دارای ظرفیت پنج 
لیتری برای جمع آوری گرد و غبار اســت که این امکان را به 
کاربر می دهد تا بدون نیاز به تخلیه مکرر آن را استفاده کند. 
همچنین، این جاروبرقی دارای سیم برق هشت متری است 
که به کاربر اجازه می دهد تا به راحتی در محیط های مختلف 
از آن اســتفاده کند. موتور این جاروبرقــی دارای قدرت دو 
هزار و 100 وات است که این قدرت بالا به جاروبرقی امکان 
می دهد تا به صورت مداوم و بدون وقفه کار کند و از کارایی 
بالایی برخوردار باشــد. این جاروبرقی دارای ویژگی هایی از 
قبیل جابجایی آســان و کم صدا بودن اســت. صدای آن در 
حدود 70 دسی بل اعلام شده که استفاده از آن را در زمان های 
حساس راحت تر می کند. این دستگاه دارای سه سری است 
که باعث می شود بتوانید روی ســرامیک و... فرش و مبلمان 
را به راحتی تمیز کنید. جاروبرقی دوو دارای فیلتر هپا است 
که باعث می شود کسانی که آلرژی دارند بدون نگرانی از آن 

استفاده کنند.
قیمت: هفت میلیون و ۸۸۰ هزار

DVC-LH22R ۲     دوو مدلTurbo 2500WB ۳   پارس خزر مدل

  مدارک مورد نیاز برای دریافت وام خرید 
کالا چیست؟

این روزها بانک هــای زیادی وام خریــد کالا به 
متقاضیان پرداخت می کنند که متقاضی با بررسی 
شرایط این بانک ها می تواند متناسب با نیاز خود 
مناســب ترین بانک را انتخاب کنــد. چیزی که 
ضروری اســت بدانید اینکه وام خرید کالا برای 
کالای تولید داخل و کاملًا نو در نظر گرفته شده 

است.
در ضمن اغلب بانک ها مبلــغ وام را در ازای ارائه 
پیش فاکتور و در وجه فروشندگان معتبر پرداخت 
می کنند. برخــی بانک ها مبلــغ وام را به صورت 
کارت اعتباری به مشــتری پرداخــت می کنند. 
وام گیرنده امکان برداشــت نقدی از این کارت را 

نخواهد داشت.
مدارک دریافت وام کالا در هر بانک متفاوت است. 
اما مدارکی چون اصل و کپی شناســنامه و کارت 
ملی خود و ضامن یــا ضامن ها، اصل و کپی فیش 
حقوقی و گواهی کسر از حقوق ضامن یا ضامن ها،  
مدارک شغلی درخواســت کننده وام خرید کالا 
ضروری هستند و سراغ هر بانکی که بروید؛ به آنها 

نیاز پیدا خواهید کرد.

بانک برای تضمین بازپرداخت اقساط باید مطمئن 
شود که شما درآمد دارید. پس برای دریافت وام 

باید شاغل باشید. 
بانک های دولتی و خصوصــی مختلفی از جمله 
بانک های ملــی، آینده، مهر ایران، ملت، ســپه، 
تجارت، رفاه، انصار، پارســیان، صــادرات، دی، 
حکمت ایرانی، سامان، ایران زمین، پست بانک، 
قوامین، رســالت، شهر، گردشــگری، پاسارگاد، 
اقتصاد نویــن، ســینا و کارآفریــن ارائه دهنده 
تسهیلات خرید کالا هستند. مبالغ و نحوه دریافت 
وام از این بانک ها متفاوت اســت که در ادامه به 
نحوه دریافت و ثبت نام وام خریدکالا در برخی از 

بانک ها پرداخته ایم:

۱    وام خریــد کالا بانک ملــی: حداکثر مبلغ 
دریافت تســهیلات خرید کالا از بانک ملی ۲00 
میلیون تومان اســت که در قالب کارت اعتباری 
برای خرید از فروشــگاه های طرف قرارداد بانک 
به وام گیرنده داده می شود. برای اخذ این وام، سه 
ضامن رسمی نیاز اســت. نرخ سود این تسهیلات 
۲3 درصد محاسبه می شــود و مدت بازپرداخت 
آن 1۲ تا 36 ماه است. افراد برای دریافت این وام 

نیازمند داشــتن یا افتتاح حساب قرض الحسنه، 
کوتاه مدت، جــاری یا حتی بلندمدت هســتند. 
بانک 10 درصد مبلغ کل وام را مسدود می کند و 
پس از بازپرداخت اقساط این مقدار اعتبار، مبلغ 

مسدودی به متقاضی پس داده می شود.

۲    وام خرید کالای بانک گردشگری: در این 
طرح، شما می توانید با افتتاح حساب قرض الحسنه 
یا جاری تا ســقف 100 میلیون تومان وام برای 
خرید کالا و لوازم خانگــی دریافت کنید. یادتان 
باشــد که حتما باید ضامن داشــته باشید و ۲0 
درصد از مبلغ وام هم نزد بانک مســدود خواهد 
شــد. حداکثر زمان برای بازپرداخت چنین وامی 
36 ماه اســت و اگر بخواهید در ایــن مدت وام را 
باز پس بدهید هر قسط ســه میلیون و 615 هزار 
تومان می شود. سود نهایی وام بیش از 30 میلیون 
تومان اســت. در ضمن باید یک میلیون و 100 
هزار تومان بابت تشــکیل پرونده، آبونمان کارت 
اعتباری و اعتبارســنجی هزینه کنید. وام گیرنده 
ملزم به فقدان چک برگشتی و قسط معوق است 
و هر شخص فقط یکبار می تواند از وام خرید کالا 

استفاده کند.

۳    وام خریــد کالا 100 میلیون تومانی بانک 
سینا: متقاضیان دریافت تسهیلات 100 میلیونی 
جهت خریــد کالا می توانند با ارائه ضامن کســر 
از حقوق و یک فقره چک وام با ســود ۲3 درصد 
دریافت کنند. طرح وام خریــد کالا در قالب وام 
قرض الحسنه اعطا می شود و وام گیرنده برای آن 
باید مبلغی را به عنوان ســپرده در حســاب خود 
قرار دهد تا با گذشــت حداقل یک مــاه از ایجاد 
معدل حســاب کافی و مناســب، برای دریافت 
این تســهیلات ثبت نام کند. بــرای امر ضمانت 
نیز متقاضی نیازمند داشــتن یــک ضامن دارای 
گواهی کسر از حقوق و یک فقره چک به ازای هر 
30 میلیون تومان تســهیلات است. طرح خرید 
کالای بانک سینا شــامل شرط مسدودی سپرده 
نیز می شود و 14.5 درصد از میزان سپرده تا پایان 

پرداخت اقساط نزد بانک مسدود خواهد شد.
 نکته ای که باید به آن توجه کنید این اســت که 
وام خرید کالای بانک ســینا به کسانی پرداخت 
می شــود که دارای برگه ســابقه بیمــه تامین 
اجتماعی و فاکتور خرید کالا هســتند. مبلغ هر 
قسط برای افراد ســه میلیون و 870 هزار تومان 

خواهد بود. 

۴    طرح کالا کارت بانک مهر ایران: کالا کارت 
بانک مهر ایران بــا کارمزد چهــار درصد امکان 
خرید کالا را فراهــم می آورد. بانــک مهر ایران 
برای مشتریان دارای حساب قرض الحسنه خود 
تســهیلات خرید کالا تحت عنوان کالا کارت به 
شرط معرفی ضامن رسمی ارائه می کند. حداقل 
مبلغ دریافت این وام 5 میلیون تومان و حداکثر 
مبلغ آن 150 میلیون تومــان با کارمزد 4 درصد 
اســت. لازم به ذکر اســت زمان بازپرداخت وام 
خرید کالا بانک مهر ایران بین 6 تا ۲4 ماه در نظر 
گرفته شده اســت. وام گیرنده در هنگام دریافت 
این وام باید مبلغ یک میلیون و 600 هزار تومان 
برای هزینه های جانبی، شــامل تشکیل پرونده و 
آبونمان سالانه به بانک مهر بپردازد. با دریافت وام 
کالا کارت بانک مهر می توانید وسایل موردنیازتان 
را از فروشگاه های طرف قرارداد با بانک خریداری 
کنید. این فروشگاه ها با نام گلدیران در شهرهای 
تهران، شــیراز، اهواز، نور، اصفهان، تبریز، ساری 
و رشــت فعالیت می کنند. وجود ضامن رسمی از 
شــرایط دریافت چنین وامی محسوب می شود. 
باید بگوییم کــه اگر قصد دریافــت چنین وامی 
را دارید باید در این بانک حســاب داشته باشید. 

کالا کارت به صورت حضوری به شما تحویل داده 
می شود. بعد از افتتاح حســاب و تشکیل پرونده  
تســهیلاتی کالا کارت می توانیــد کارت تان را از 
شعبه های بانک بگیرید. همانطور که گفتیم سقف 
وام خرید کالا بانک مهر ایران 150 میلیون تومان 
است و هر ماه باید چهار میلیون و 300 هزار تومان 

پرداخت کنید.

۵    بهین کارت دو ســپرده بانک سپه: سقف 
دریافت چنین وامی 100 میلیون تومان تعیین 
شده و ســود آن صفر درصد است و کف وام ۲0 
میلیون تومان. برای دریافــت وام تا 50 میلیون 
یک فقره چک نیاز اســت و اگر تا ســقف 100 
میلیون تومان بخواهید، باید علاوه بر چک یک 

ضامن معتبر هم ارائه کنید. 
حداکثر زمان تســویه وام کالای بانک سپه 18 
ماه خواهد بود و در صورتی که بخواهید وام 100 
میلیون تومانی بگیرید باید ماهی شش میلیون 
و ۲50 هزار تومان هزینه کنید. فراموش نکنید 
که قبل از هر چیز باید یک میلیون و ۲00 هزار 
تومان بابت تشکیل پرونده و اعتبارسنجی پول 

بدهید. 

۶    طــرح کالانو بانک تجــارت: بانک تجارت 
در جهت حمایت از کالای داخلی، طرحی به نام 
کالانو ارائه کرده اســت. در این طرح متقاضیان 
می توانند تا ســقف اعتبــار 1۲0 میلیون تومان 
از فروشــگاه های طرف قــرارداد بانک، محصول 
موردنظر خود را تهیه کنند.مدت بازپرداخت این 
اعتبار ۲4 ماهه بوده و یک نفر ضامن با اعتبار بالا 
نیاز است. ســود این وام ۲3 درصد است. افرادی 
که دارای رتبه A و B هستند، می توانند وام خرید 
کالا خود را به صــورت غیرحضوری از باجت یا به 
صورت حضوری از طریق مراجعه به بانک دریافت 
کنند، اما افراد دارای رتبه D ،C و فاقد رتبه تنها 
از طریق روش حضــوری می توانند اعتبار خود را 

دریافت کنند.

۷    کارت اعتباری مروارید پست بانک: در این 
نوع کارت ها امکان برداشت فقط در هنگام خرید 
کالا و خدمات از درگاه تعیین شــده اختصاصی 
و منتخب قابلیت مصرف دارنــد و امکان انتقال، 
برداشــت نقدی و اســتفاده ازســایر درگاه های 
الکترونیکی را دارا است. ســقف مبلغ کارت های 
اعتباری مروارید ۲00 میلیون تومان با نرخ مصوب 
بانک مرکزی و دوره بازپرداخت 36 ماهه خواهد 
بود. طرح مروارید ۲3 درصد ســود دارد و ضامن 
با گواهی کسر از حقوق می خواهد. در ضمن 10 
درصد از مبلغ وام هم نزد بانک تــا پایان 36 ماه 

مسدود خواهد شد.

۸    وام حامــی بانک ملت: در این طرح شــما 
می توانید تا سقف ۲00 میلیون تومان تسهیلات 
در قالب کارت اعتباری دریافت کنید. سود این وام 
۲3 درصد است و ضامن رسمی و اعتبار شغلی نیاز 
است. حداقل زمان برای بازپرداخت چنین وامی 
1۲ ماه و حداکثر 36 ماه در نظر گرفته شده. برای 
سقف۲00 میلیون تومان با بازپرداخت 36 ماهه، 
شما باید ماهانه هفت میلیون و 74۲ هزار تومان 
قسط بدهید. در ضمن باید دو میلیون و 100 هزار 
تومان هم هزینه تشــکیل پرونده و کارمزد کارت 
اعتباری را بدهید. خرید بــا این وام باید از طریق 

فروشگاه های تحت قرارداد صورت گیرد.

۹    جهاد کالا بانک آینده: در طرح ملی خرید 
کالای ایرانی برای حمایت از تولید داخلی، از سوی 
بانک آینده متقاضیان واجد شــرایط می توانند با 
ثبت نام در سامانه سمتا و یا مراجعه حضوری به 
شعب بانک آینده در سراسر کشور، تسهیلات ویژه 
این طرح در بانک آینده را دریافت کنند و سپس 
با مراجعه حضوری نسبت به خرید قسطی طیف 
متنوعی از کالاهای مصرفی اقــدام کنند. میزان 

این وام ۲0 میلیون تومان تا 100 میلیون تومان 
خواهد بود و باید این مبالغ را طی 1۲، ۲4 یا 36 
ماه تســویه کنید. مهلت خریــد از زمان دریافت 

اعتبار بر روی کارت تا 30 روز است.

۱۰    کارت اعتبــاری همیــاران ســپهر بانک 
صادرات: نوعی کارت اعتباری اســت که با سقف 
اعتبار 50 میلیون تومان، بر اســاس قوانین بانک 
صادر شده و دارنده آن می تواند صرفا از فروشگاه ها 
و ســایت های اینترنتی طرف قرار داد نسبت به 
خریــد کالا اقدام کند. کارت اعتبــاری همیاران 
سپهر صرفا بر روی پایانه های فروش و سایت های 
اینترنتی تعیین شده و قابلیت خرید دارند و مدت 
بازپرداخت تســهیلات حداکثر 36 ماه به صورت 

ماهانه در نظر گرفته شده است.
 لیست فروشــگاه های مربوطه در ســایت بانک 
صادرات ایران به آدرس www.bsi.ir  موجود 
است. نرخ سود این تسهیلات 15 و 18 درصد بوده  

و بازپرداخت باید 1۲ تا 36 ماهه باشد     

   چند نکته مهم برای دریافت وام کالا
    شــما برای وام لوازم خانگی به ضمانت هایی 
مانند گواهی کســر از حقوق نیاز دارید که بهتر 
اســت قبل از هر اقدامــی به آن فکــر کنید. در 
ضمن بسیاری از بانک ها از شــما ضامن رسمی 

می خواهند. 
   بانک مبلغ وام خرید کالا را یا در قالب کارت 
اعتباری یــا در ازای ارائه فاکتور معتبر به شــما 

پرداخت خواهد کرد.
   مدارک دریافت وام کالا در هر بانک متفاوت 
است. اما مدارکی چون اصل و کپی شناسنامه و 
کارت ملی خود و ضامن یا ضامن ها، اصل و کپی 
فیش حقوقی و گواهی کســر از حقوق ضامن یا 
ضامن ها،  مدارک شــغلی درخواست کننده وام 
خرید کالا ضروری هســتند و سراغ هر بانکی که 

بروید؛ به آنها نیاز پیدا خواهید کرد.
    بیشتر بانک ها وام خرید کالا را بین 50 تا 100 
میلیون تومان پرداخت می کنند و بین 1۲ تا 36 

ماه به شما برای بازپرداخت فرصت خواهند داد.
   بانک برای تضمین بازپرداخت اقســاط باید 
مطمئن شــود که شــما درآمد دارید. پس برای 

دریافت وام باید شاغل باشید. 
   بانک های دولتی و خصوصی مختلفی از جمله 
بانک های ملــی، آینده، مهر ایران، ملت، ســپه، 
تجارت، رفاه، انصار، پارســیان، صــادرات، دی، 
حکمت ایرانی، سامان، ایران زمین، پست بانک، 
قوامین، رسالت، شهر، گردشــگری، پاسارگاد، 
اقتصــاد نوین، ســینا و کارآفریــن ارائه دهنده 

تسهیلات خرید کالا هستند.

برای  10 وام کار راه انداز 
خریداران لوازم خانگی

چطور می توانیم بهترین وام خرید کالا را دریافت کنیم؟
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استارتاپ
 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3905  یکشنبه  13 آبان  1403

     خبر ویژه

بارها در همین صفحه نوشته ایم که یکی از مسائل 
حل نشده سال های اخیر اکوسیســتم استارتاپی 
موضوع تربیت نیروی انسانی ماهر است. نیروهایی 
که بتوانند در قامت کارشناسان، مدیران و متخصصان 
اســتارتاپ ها و کســب وکارهای آنلاین نقش های 
کارآمدی را برعهده بگیرند و هم زندگی حرفه ای خود 
را با حقوق و مزایای قابل توجه بسازند و پیش ببرند و 
هم باری از دوش کسب وکارهایی بردارند که دربه در 

دنبال نیروی خوب می گردند.
بالا گرفتن رقابت میان کســب وکارهای استارتاپی 
برای گرفتن و پیدا کــردن نیروهای متخصص هم 
به یک چالش پردردسر تبدیل شــده است. از یک 
سو با موج مهاجرت بخشــی از نیروهای متخصص 
این فضا در سال های گذشــته تقاضا بیش از عرضه 
شده و از ســوی دیگر بخش دیگری از متخصصان 
اکوسیستم درگیر کارهای فریلنســری و یا حتی 
پروژه هــای بین المللی شــده اند و درآمد دلاری به 
آن ها مزه کرده اســت. در مجموع به نظر می رسد 
اســتارتاپ ها و آنلاین ها و نوآورها برای پیدا کردن، 
جذب و مهم تر نگهداشــت نیروی انسانی با چالش 
بزرگی روبه رو هستند. موضوعی که باعث شده این 
روزها در اکوسیستم نوآوری کشور شاهد شکل گیری 
دوره های آموزشی متنوعی برای تربیت نیروی ماهر و 
فنی مختص همین زیست بوم باشیم. کسب وکارهای 
بزرگ هم به میدان آمده اند تا حداقل بتوانند نیازهای 
خودشان را هم که شده در موضوع نیروی متخصص 

برطرف کنند.

   تلاش های همراه اول با برنامه کارآموزی
یکی از کســب وکارهایی که در ایــن زمینه خودش 
دست به کار شده اپراتور مخابراتی همراه اول است. 
یازدهمین دوره کارآموزی همراه اول با حضور جمعی 
از جوانان مستعد کشور، کارآموزان منتخب و تعدادی 

از مدیران این اپراتور آغاز به کار کرد.
به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات سیار 
ایران، افتتاحیه »یازدهمیــن دوره کارآموزی همراه 
اول« پس از رقابت بیــش از 1۷000 متقاضی برای 
109 موقعیت کارآموزی اعلام شده، صبح چهارشنبه 
9 آبان 1403 با حضور تعدادی از مدیران اپراتور اول 
تلفن همراه، آکادمی همراه و کارآموزان منتخب در 
سالن اجتماعات ساختمان ستاره ونک تهران برگزار 
شد. در این دوره، پس از ارزیابی های اولیه متقاضیان 
و انجام بیش از هزار مصاحبه تخصصی، نهایتا 91 نفر 
برای ورود به دوره کارآموزی همراه اول انتخاب شدند.

در این مراســم، معاون شناســایی و جذب استعداد 
آکادمی همراه اول به جایگاه ویــژه اپراتور اول تلفن 
همراه در غرب آسیا و استقبال گسترده جوانان از این 
دوره اشــاره و اظهار کرد که برای این دوره افزایش 
چشمگیری در میزان درخواســت ها و ثبت رکورد 

جدید در تقاضا برای کارآموزی داشتیم.
رئیس اداره جذب و استخدام همراه اول نیز در ادامه 
درباره فضای کاری پویا، فرهنگ و ساختار سازمانی 
همراه اول توضیحاتی ارائه داد و مهارت های ضروری 
برای موفقیــت در این مجموعه را بــا کارآموزان به 
اشتراک گذاشت. در پایان نیز مدیر کارآموزی آکادمی 
همراه اول، کارآموزان را با مراحل دوره کارآموزی آشنا 
کرد و نهایتا هم تســهیلگران هر گروه به کارآموزان 
معرفی شدند تا در طول دوره در کنار آنان باشند و به 

سوالات شان پاسخ دهند.

   از بورسیه تا مدرسه مهارت
اپراتور رقیب اما مســئله تربیت نیروی انسانی را از 
یک مقطع جدی تر و با بورســیه های دانشــجویی 
هدف گذاری کرده است. همین دو سه هفته پیش بود 
که خبر آمد ایرانسل، با در نظر داشتن توانمندسازی 
جوانان و کاهش محرومیت های آموزشــی به عنوان 
اولویت برنامه های ســرمایه گذاری اجتماعی خود و 
با هدف فراهم کردن فرصتی برای جوانان مســتعد 
رشــته های مهندســی کامپیوتر، برق و مخابرات، 
بــرای تأثیرگــذاری بر آینــده صنعــت ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات، از دانشــجویان واجد شــرایط 
رشته های فوق، برای سال تحصیلی 1403-1404، 
در قالب برنامه »بورسیه تحصیلی«، حمایت می کند. 
مبلغ این بورسیه، 100 میلیون تومان برای هر دانشجو 
است و ۲5 نفر از دانشجویان واجد شرایط رشته های 
فوق، تحت پوشش آن قرار می گیرند. شرایط عمومی 
ثبت درخواست بورســیه تحصیلی، شامل: تحصیل 
در سال دوم، سوم یا چهارم مقطع کارشناسی یکی 
از رشته های مهندســی کامپیوتر، برق و مخابرات، 
پذیرش با رتبه کل در ســهمیه زیر ۲000 در کنکور 
سراســری و نیز تکمیل و ثبت درخواســت و ارائه 

انگیزه نامه در وب سایت ایرانسل است.
فناپ که یکی از هلدینگ های بزرگ نوآوری بانکی 
کشور است هم با فناپ کمپس که به نوعی آکادمی 
آموزش های مهارتی این هلدینگ اســت وارد حوزه 
تربیت نیروی انسانی شده اســت. فناپ پیشتر هم 
در همکاری با دانشگاه خاتم بورســیه هایی را برای 
دانشــجویان درنظر گرفته بــود. زیرمجموعه ها و 

پارتنرهای استارتاپی فناپ هم برنامه ها و دوره های 
خاص خود را دارند. از مدرسه داتین گرفته تا آروان 
آکادمی همه در تلاشند تا برای تربیت نیروی انسانی 

متخصص قدمی بردارند.

   بوت کمپ جنوب و یک حرکت
فراگیر آموزشی 

اما یک بوت کمپ بلندمدت و گسترده آموزشی که این 
روزها در اکوسیستم استارتاپی در حال شکل گیری 
است بوت کمپ جنوب است. یک بوت کمپ آموزشی 
بلندمدت برای توســعه مهارت های آموزشی در 5 
استان در جنوب کشــور. آنطور که برگزار کنندگان 
گفته اند در راستای توســعه مهارت های نوآورانه و 
استارتاپی در جنوب ایران، نخستین دوره از مجموعه 
»بوت کمپ  جنوب«، با عنوان »بوت کمپ مهارت های 
آینده اکوسیستم نوآوری« در استان فارس و در شهر 
شیراز آغاز خواهد شد. این برنامه آموزشی که از ۲4 
آبان 1403 شروع می شــود، با همکاری بیش از ۲0 
متخصص و مدیر اکوسیستم استارتاپی کشور، شامل 
4 کارگاه حضوری و 5 وبینار آموزشــی و بیش از 40 

ساعت آموزش است.
این بوت کمپ با هدف آشنایی با مهارت های نرم و 
فنی مورد نیاز در اکوسیستم استارتاپی و ارائه دانش 
عملی با رویکردی نوین به شرکت کنندگان طراحی 
شده است. سرفصل های اصلی این بوت کمپ شامل 
نقشه خوانی شغلی، مهارت های دیجیتال مارکتینگ، 
و یادگیری روابط عمومی استارتاپ ها است که توسط 
سه دسته آموزشــگر با عناوین »راهبرانِ مهارت«، 

»مربیان« و »راویانِ مسیر شغلی« ارائه خواهد شد.
بوت کمپ شــیراز به گونه ای برنامه ریزی شــده تا 
علاوه بر ارائه آموزش هــای تئوری و عملی مرتبط،  
در نهایــت امکان هــا و فرصت هــای دورکاری و 
کارآموزی در اکوسیستم استارتاپی ایران را نیز برای 

شرکت کنندگان برتر فراهم آورد. 
استارتاپی ها هرچقدر هم در سال های گذشته برای 
جذب نیرو از طریق بالا بردن مزایــا و حقوق باهم 
رقابت کردند حــالا به این نتیجه رســیده اند که با 
برنامه های درون سازمانی یا برنامه های زیست بومی 
و مسئولیت اجتماعی چاره ای جز تربیت نسل های 
بعدی نیروی کار ایــن فضا برایشــان باقی نمانده 
است. باید دید این تلاش ها چه خروجی هایی برای 
اکوسیستم استارتاپی خواهند داشت و چه برندهایی 
در زمینه جذب نیروی انسانی و مهم تر تربیت آن ها 

موفق تر عمل خواهند کرد.

جای خالی مهارت های استارتاپی
رقابت سختی برای جذب نیروی کارآمد در اکوسیستم شکل گرفته. سوال اساسی این است

که برنامه این زیست بوم برای تربیت نسل بعدی نیروی ماهر چیست؟

در شبکه های اجتماعی مردم همچنان 
لوازم خانگی خارجی را دنبال می کنند
گزیده داده های گزارش سال ۱۴۰۲ دیتاک، ابزار رصد 
و تحلیل در شبکه های اجتماعی، از برندهای داخلی 
و خارجی لوازم خانگی را بخوانید:  برآیند احساسات 

مخاطبان به ترتیب نسبت به برندهای ال جی، 
سامسونگ، بوش و سونی نسبت به سایر برندهای 

لوازم خانگی مثبت تلقی شده است. آن هم با وجود 
ممنوعیت واردات و محدودیت آن ها در بازار. میزان 

بازدید از محتواهای مربوط به چهار برند خارجی مطرح 
در کشور) ال جی، سامسونگ، اسنوا و بوش( ۱۴۰ میلیون 

بازدید در یکسال گذشته)۱۴۰۲( ثبت شده است. این 
در حالی است که آمار بازدید از محتوای منتشر شده 

۱۰ برند داخلی کشور ۶۵ میلیون بازدید، عددی تقریبا 
نصف بازدید از محصولات خارجی برآورد شده است. 

این گزارش حاکی از آن است که بیشترین محتوای 
فضای مجازی به لوازم  خانگی هایی با ابعاد بزرگ 

مانند تلویزیون با ۴۹ درصد، کولر گازی با ۱۴ درصد، 
لباسشویی با ۹ درصد، ماشین ظرفشویی با ۶ درصد و 

جاروبرقی با ۴ درصد اختصاص دارد. همچنین محتوای 
مربوط به یخچال نیز با میزان مجموعا ۱۸ درصدی عنوان 

شده است که در میان برندهای حال حاضر، ال جی، 
سامسونگ، اسنوا و بوش بیشتر بوده است. همچنین 
در این گزارش نشان داده می شود که کاربران نسبت 

به برندهای قدیمی ایرانی معروف که از قبل ممنوعیت 
فعالیت داشتند مانند آبسال، هیمالیا و پاکشوما به مراتب 

احساس منفی کمتری در مقایسه با برندهایی که پس از 
موضوع ممنوعیت واردات متولد شدند ابراز کردند. در 
میان برندهای ایرانی برند آبسال بهترین عملکرد را از 

نظر شاخص محبوبیت دارد. عمده دلایل شکایت کاربران 
از برندهای لوازم خانگی خارجی شامل قیمت های بالای 

محصولات، موجود و اصل نبودن نمونه های خارجی در 
بازار، دسترسی نداشتن به خدمات پس از فروش و نبود 

قطعات یدکی است. مونتاژ قطعات چینی به اسم محصول 
ایرانی، دست داشتن در ممنوعیت واردات لوازم خارجی، 

ناهماهنگی قیمت و کیفیت، کم کیفیتی محصولات و 
رانتی بودن از جمله دلایل مشترکی است که مشتریان 

نسبت به خریداری لوازم خانگی برندهای داخلی 
برشمردند. عمده برندهای لوازم خانگی در شبکه های 

مجازی مخصوصا اینستاگرام یا به طور کلی صفحات فعالی 
ندارند یا اینکه فعالیت آنها محدود است. برند امرسان با 
۱۷۵ هزار فالوئر بیشترین دنبال کننده را در اینستاگرام 

دارد. این  در حالی است که امرسان فقط یازده پست 
در سال گذشته منتشر کرده است.  برند بوتان نیز با 
حداکثر میزان محتوای تولید شده در فضای مجازی 

تعداد دنبال کننده های کمتری دارد و دیده می شود که 
حساب های کاربری دنبال کننده این برند هنوز به عدد ۵۰ 
هزار نرسیده است. در رابطه با اینگیجمنت یا همان میزان 

تعامل و مشارکت کاربران با محتوا در فضای مجازی باید 
گفت که بیشترین این آمار با میزانی بیش از ۲۵ درصد به 

برند پارس خزر تعلق دارد. )پیوست(
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خبر یک خطی: یک شــکایت ضد انحصار دیگر 
علیه اسنپ ثبت شد و این بار تپسی، چند روز بعد 
از ورود »تپســی فود« به بازار تهران از اسنپ به 

دلیل نقض قواعد رقابت شکایت کرد. 
مگر تپســی ســرویس غذا دارد؟ شرکت تپسی 
مرداد امسال از سوپراپلیکیشن خود رونمایی کرد 
و از ارائه سرویس در حوزه سفارش آنلاین غذا به 
عنوان یکی از سرویس هایی که قرار است در این 
سوپراپ ارائه شــود نام برد. تا به امروز سرویس 
سفارش غذای آنلاین تپسی که با نام »تپسی فود« 
کار خود را شــروع کرده است، در دو شهر مشهد 
و شــیراز برای کاربران فعال شده است و حالا در 
تهران نیز به شکل آزمایشی فعالیت خود را آغاز 

کرده است.
چرا؟ نگین انصاری، معاون حقوقی تپسی می گوید: 
»وضعیت اقتصادی مسلط اسنپ فود و حتی فراتر 
از آن انحصار خالص آن در بازار ســفارش آنلاین 
غذا، این شرکت را در شرایط ممتازی برای انجام 
اقدامات ضد رقابتی متعدد اثربخش قرار داده که ما 
نتایج آن را امروز برای ورود به بازار سفارش آنلاین 
غذا و جذب رستوران ها برای تپسی فود می بینیم. 
ما اقدامات مان برای جذب رستوران در تهران را 
از شهریور ماه شروع کرده ایم و می بینیم که این 
شرکت، نه تنها اقدامات ضد رقابتی سابق خود را 
که پیش تر در شورای رقابت به سبب ارتکاب آن ها 
محکوم شده بوده را در شکلی نوین ادامه داده بلکه 
به آن شدت بخشیده است. توضیح آن که اسنپ 
همچنــان قراردادهای انحصاری با رســتوران ها  

را حفظ کرده اســت و در قالب این قراردادها، به 
رستوران های طرف قرارداد متعهد شده در صورت 
فعالیت انحصاری با اســنپ فود به ایشان مزایای 
ویژه ای شــامل تخفیف در کمیسیون، تبلیغات و 
بهبود امتیاز عملکرد تخصیص دهد. اسنپ فود به 
انعقاد قراردادهای انحصاری بسنده نکرده و برای 
ایجاد انحصار مطلق، هزینه خروج از قراردادهای 
انحصاری را نیز برای رستوران ها به شدت افزایش 
داده اســت و جریمه های ســنگینی برای آن ها 
تعیین کرده اســت.«  حالا چه شده؟ بنا به اعلام 
روابط عمومی تپسی، شکایت تپسی از اسنپ در 
ارتباط با انحصار در حوزه سفارش غذا، هفته اول 
آبان به شورای رقابت ارائه شده و در نوبت بررسی 

این شورا قرار خواهد گرفت.
آیا سابقه داشته است؟ بله. پیش تر دست کم سه 
شرکت علیه اسنپ در حوزه انحصار در بخش غذا 

شکایت رسمی یا رسانه ای کرده بودند: 
1. در پرونده شرکت چیلیوری علیه اسنپ فود در 
سال 9۸، شورای رقابت با توجه به این که همکاری 
رستوران ها با شرکت های رقیب موجب لغو قرارداد 
یا جریمه قابل توجه از سمت اسنپ فود می گردید 
این عمل را مصداقی از محــدود کردن معاملات 
با رقیب )قســمت ۲ بند الف ماده 45( تشخیص 
داده بود. )با انحلال چیلیوری پرونده شکایت این 

کسب وکار از اسنپ فود عملًا مختومه شد.(
۲. آذر ماه سال 140۲ هم علیرضا خدابخش رئیس 
هیات مدیره »قاصدک رسانه کاسپین« که چند 
سالی است با اســتارتاپ  قاصدک فود در زمینه 

ســفارش اینترنتی غذا در برخی شهرها فعالیت 
می کنند در ارتباط با انحصارطلبی اسنپ فود گفته 
بود اســنپ فود همچنان رویکردی ضدرقابتی و 
انحصاری را پیش گرفته  و این بار با رویکرد تشویق 
رســتوران  دارها باعث قطع همکاری آنها با سایر 

پلتفرم های آنلاین می شوند.
3. هفته گذشــته هم مدیرعامل پلتفرم زودکس 
قراردادهای ویژه اســنپ فود با تامین کنندگان را 

دلیل اصلی از دست دادن تامین کنندگان خود در 
شهرهای مختلف دانست و مدعی شد این موضوع 
باعث شده است در شهر شیراز ۲00 تامین کننده 
همکاری خود با زودکس را قطع کنند و زودکس 

به همین خاطر از اسنپ فود شکایت کرده است.
آیا پرونده دیگری هم بین اســنپ و تپسی وجود 
داشته است؟ و فروردین ماه سال گذشته شورای 
رقابت با انتشــار اطلاعیه ای از نتیجه یک دعوای 

حقوقی میان اســنپ و تپســی خبر داد و اسنپ 
را محکــوم به جرم ارتــکاب رویــه ضدرقابتی و 
همچنین پرداخت جریمه کرد. ماجرا از این قرار 
بود که تپســی ادعا کرده بود اسنپ با خرید هزار 
سیم کارت و پیشنهاد به رانندگان تپسی، مرتکب 

رویه ضدرقابتی علیه رقیب خود شده است.
همان زمان نگین انصاری، معاون حقوقی تپسی 
در این باره به پیوســت گفت: »آذر و دی 9۸ این 
اتفاق افتاده است. طرح شکایت سال 99 و جلسه 
رسیدگی به این شکایت در شــورای رقابت ۲0 
اسفند سال 1401 برگزار شده است. در آذر و دی 
9۸ حدود هزار سیم کارت ایرانسل به عنوان مسافر 
در تپسی حساب کاربری ســاختند و درخواست 
سفر ثبت می کردند. آنها بعد از اینکه راننده سفر 
را قبول می کرده، به شماره راننده دسترسی پیدا 
می کردند و بعد سفر را لغو می کردند. این موضوع 
را با توجه به رشد نرخ لغو ســفرها در این دو ماه 
علت را بررســی کردیم و به این هزار سیم کارت 

رسیدیم.«
آیا گروه اســنپ پرونده دیگری در حوزه رقابت 
دارد؟ لندو هم در حوزه وام و پرداخت نســبت به 
این رویه انحصاری اعتراض کرد، اخیراً »ازکی وام« 
به عنوان یک کســب وکار فعال در حــوزه وام و 
پرداخت نیز از رقیب خود »اسنپ پی« به خاطر نوع 
قراردادهایش شکایت کرده بود. در حوزه تاکسی 
اینترنتی تپسی اعتراضاتی داشت، در حوزه پیک 
هم الوپیک یک زمانی اعتراض داشت. )پیوست، 

زومیت و دیجیاتو(

تپسیاسنپرابهچالشمیکشد
مجادله ای حقوقی علیه انحصار در بازار  عظیم  توزیع غذا / شکایت سوم در شورای رقابت ؛ هیچ رقیبی دیگر 

نمی تواند با رستوران ها قرارداد ببندد

     خبر

سخنگوی شورای رقابت از برگزاری جلسه اول رسیدگی به 
شکایت شرکت های »نوکیا کورپوریشن« و »پارس سام تل 
قشم« علیه شــرکت »آتیلا همراه آیهان« خبر داد و گفت: 
»نتیجه نهایی در جلســه های بعدی این شورا مشخص و 

اعلام خواهد شد.«
»سپهر دادجوی توکلی« در گفت وگو با »دیجیاتو«، افزود: 
»شورای رقابت نهادی شبه قضایی است اما روند رسیدگی 
به پرونده ها همچون دادگاه اســت؛ به این معنا که بررسی 
ابعاد مختلف پرونده ها و مختومه شدن آنها زمان بر خواهد 
بود. درمورد پرونده شــکایت علیه آیهان نیز سه شــنبه، ۸ 

آبان، نخستین جلسه با شنیده شدن صحبت های دو طرف 
به پایان رســید.« او توضیح داد: »این شورا نهادی مستقل 
است: زیرنظر هیچ یک از قوای ســه گانه فعالیت نمی کند. 
ضرورت دارد به دلیل بررســی پرونده های کلان اقتصادی، 
اعضای این شورا از استقلال رأی برخوردار باشند؛ به همین 
دلیل پیشرفت پرونده هایی مانند شکایت از آیهان، براساس 
مستندات خواهد بود نه احتمالات.« سخنگوی شورای رقابت 
با تأکید بر اینکه »این شورا هر رأیی صادر کند، مصوبه تلقی 
خواهد شــد«، گفت: »به محض کسب نتیجه نهایی در این 

پرونده، رأی اطلاع رسانی خواهد شد.« )پیوست(

گروه یکتانت از طریق »یکتاونچرز«، بازوی سرمایه گذاری خود، 
روی 4 کسب و کار فعال در حوزه تبلیغات، رسانه و علوم شناختی 
سرمایه گذاری کرده است. »آژانس ذِن«، »آژانس نیلا«، »کیدورا« 
و سرویس »آی رسانه« جدیدترین سرمایه گذاری های یکتانت 
در راستای توسعه زنجیره ارزش این گروه تبلیغاتی است. آژانس 
برندسازی ذن مجموعه ای تخصصی است که جامع ترین خدمات 
در حوزه  برندینگ را ارائه  می دهد.  آژانس نیلا از سال 1395 در 
زمینه توسعه وب سایت های شرکتی و فروشگاهی فعالیت دارد. 
این آژانس با طراحی استراتژی های تبلیغات شبکه های اجتماعی 
و تبلیغات دیجیتال و اجرای آنها به رشد برندهای آنلاین و آفلاین 

در فضای مجازی کمک می کند. آی رسانه پلتفرمی برای اجرای 
کمپین های تبلیغاتی خارج از خانه برندهای آنلاین و آفلاین است. 
استارتاپ کیدورا از همکاری نزدیک با متخصصان روان شناسی و 
علوم شناختی دانشگاه تهران ایجاد شده. این استارتاپ باتکیه بر 
داده قابل استناد می کوشد بازی های مناسبی برای رشد و بهبود 
تکامل مغز کودکان تهیه کند. همچنین یکی دیگر از خدمات این 
استارتاپ فراهم  کردن محتوای کاربردی و علمی برای والدین و 
کودکان است. این مجموعه سرمایه گذاری به گروه یکتانت کمک 
می کند در بازار تبلیغات آنلاین و آفلاین فعالیت گســترده تری 

داشته باشد. )دیجیاتو(

یکتانت، چهار شرکت تبلیغاتی و رسانه ای را خریدشورای رقابت: شکایت از نوکیای جعلی درحال بررسی است

در ۷ ماهه سال ۱۴۰۳ رقم خورد؛
۳۸ هزار و ۴۰۰ کامیون خارجی از مرز جلفا تردد 

کردند
هفت صبح - لیلا پاشایی: 
و  جلفا  مرزی  های  پایانه 
نوردوز در هفت ماه سالجاری 
شاهد تردد بیش از ۱۵۷ هزار 
و ۸۰۰ دستگاه وسائط نقلیه 
مدیرکل  اند.  بوده  سنگین 
راهداری و حمل و نقل جاده 
ای استان آذربایجان شرقی با 
اعلام این خبر افزود: در این مدت 3۰ هزار و 3۰۰ دستگاه 
کامیون ایرانی و 3۸ هزار و 4۰۰ کامیون خارجی از مرز جلفا 
تردد کرده اند که این آمار 4 درصد نسبت به مدت مشابه سال 

قبل افزایش داشته است. 
اورجعلی علیزاده گفت: در همین مدت میزان واردات و صادرات 
و محمولات ترانزیت ورودی و خروجی از مرز جلفا یک میلیون 
و 3۱۱ هزار و ۵96 تن بوده است که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل حدود ۱2 درصد افزایش داشته است.  وی اضافه 
کرد: در هفت ماه سالجاری 39 هزار و ۷۰۰ دستگاه کامیون 
ایرانی و 49 هزار و 3۰۰ کامیون خارجی از مرز نوردوز تردد 
کرده اند که این آمار ۱۱ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل 

افزایش داشته است. 
و  واردات  و  صادرات  میزان  مدت  همین  در  گفت:  علیزاده 
محمولات ترانزیت ورودی و خروجی از مرز نوردوز یک میلیون 
و 64 هزار و 4۸4 تن بوده است که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 34 درصد افزایش نشان می دهد.  
ایرانی و  این مدت ۸6 هزار و 6۰۰ مسافر  ادامه داد: در  وی 
خارجی از پایانه مرزی جلفا و 329 هزار و ۱۰۰مسافرایرانی و 
خارجی از پایانه مرزی نوردوز تردد کرده اند. علیزاده اضافه کرد: 
در این بازه زمانی 4 هزار و ۱2۷ دستگاه اتوبوس ایرانی و خارجی 

از پایانه های مرزی جلفا و نوردوز تردد کرده اند.

بازدید مدیرعامل مناطق نفتخیز جنوب از عملیات 
اورهال آماك اهواز ۲

رحمان  سید   - اهواز 
ابراهیم  مهندس  محمدی: 
شرکت  مدیرعامل  پیرامون، 
نفتخیز جنوب  ملی مناطق 
در بازدید از ایستگاه تقویت 
)آماک(  بنگستان  فشارگاز 
مجتمع صنعتی شماره 2 اهواز از نزدیک در جریان عملیات 
شرکت  مدیرعامل  گرفت.  قرار  واحد  این  اساسی  تعمیرات 
ملی مناطق نفتخیز جنوب در این بازدید با تأکید بر رعایت 
اصل ایمنی، خواهان تسریع در اتمام اورهال این واحد کلیدی 

جمع آوری گازهای همراه نفت شد. 
مهندس پیرامون با اشاره به تأثیر صیانتی و زیست محیطی 
واحدهای زیرمجموعه آماک، اظهار امیدواری کرد: طی هفته 
جاری، عملیات اورهال به پایان رسیده و فرایند انتقال گاز از 
مبدأ این ایستگاه به پالایشگاه شیرین سازی شرکت نفت و 
گاز کارون از سر گرفته می شود. گفتنی است تعمیرات دوره ای 
واحدهای فرآورشی نفت و گاز مناطق نفتخیز جنوب، با توجه به 
شرایط ناترازی و نیاز کشور به نفت و گاز، هم اکنون به صورت 

شبانه روزی در حال انجام است. 
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در پایان این 
بازدید که با همراهی مدیر تولید، مدیرعامل شرکت نفت و گاز 
کارون و معاونان و روسای تعمیرات مناطق انجام شد از نزدیک 
با کارکنان واحد بهره برداری و ایستگاه تقویت فشار گاز آسماری 

اهواز2 دیدار و گفت و گو کرد.

مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری شهرداری اصفهان:
نهادینه  کردن فرهنگ مشارکت مهم ترین دستاورد 

مدیریت شهری اصفهان است
کارپناه:     - اصفهان 
سازمان  مدیرعامل 
و  سرمایه گذاری 
مردمی  مشارکت های 
گفت:  اصفهان  شهرداری 
این  شهرداری  ساختار  در 
مدیران  وجود  کلان شهر، 
جهادی با اندیشه های نو در 
تعامل با مردم به ویژه فعالان اقتصادی، نویدبخش همگرایی و 
هم افزایی در اجرای حکمروایی مشارکتی است. مسعود حیدری 
با بیان اینکه مدیریت ششم شهری اصفهان با تاکید بر ضرورت 
ارتقای مشارکت مردم در حوزه های مختلف اظهار کرد: هرچه 
بتوانیم با برنامه ریزی شهری مدون و جذاب در ابعاد گوناگون، 
و  از جامعه  را در سطوح و طیف وسیع تری  دامنه مشارکت 
شهرمان گسترش دهیم، »حس تعلق پذیری« نیز افزایش پیدا 

می کند.
اتفاقات  این صورت است که شاهد تحقق  افزود: در  وی 
ارزشمند و محصولات خوبِ حاصل از مشارکت در جای جای 

شهرمان خواهیم بود.
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
شهرداری اصفهان تصریح کرد: هر رویدادی که مردم اساس 
بالاتری  بیشتر و موفقیت  از شور  بوده اند،  و محور اصلی آن 
برخوردار بوده و دلیل این مهم اثرگذاری مؤلفه مشارکت مردمی 

در حوزه های مختلف سیاسی، اجتماعی و فرهنگی است.
حیدری با تاکید بر نگاه ویژه مقام معظم رهبری به مقوله 
مشارکت مردم در اقتصاد و رونق بخشیدن به آن اضافه کرد: 
افزایش سرعت، ارتقای کیفیت، استفاده از فناوری های نوین 
و ایده های خلاقانه از دستاوردهای اجرای طرح های مدیریت 
شهری از مسیر مشارکت است. وی ادامه داد: با گذشت سال ها از 
فعالیت سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری 
اقدامات  و  فعالیت ها  دیگر  موازات  به  سازمان  این  اصفهان، 
ذاتی خود در انعقاد 2۵۸ قرارداد اجرای پروژه های مشارکتی 
روش های  به  شهری  عمران  متعدد  و  متنوع  حوزه های  در 
مشارکتی مختلف، توانست ضمن فاصله گرفتن از مشارکت های 
مدنیِ صرف به سمت دیگر پروژه های غیرمدنی، سبد متنوعی 
از فرصت های سرمایه گذاری را در این کلان شهر تعریف و به 

سرمایه گذاران علاقه مند به مشارکت ارائه کند.
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
شهرداری اصفهان مهم ترین دستاورد سازمان را طی سال های 
فعالیت خود، رواج تدریجی تفکر مشارکتی و نهادینه کردن 
فرهنگ مشارکت در ادبیات اداری، ساختار مالی و نظام رفتاری 
شهرداری این کلان شهر برشمرد و گفت: دستاورد حاصل از 
این نگاه و تبیین فرهنگ مشارکت موجب جلب اعتماد بیشتر 
فعالان اقتصادی و ترغیب بیشتر آن ها به مشارکت با مدیریت 
شهر در اجرای پروژه های بزرگ و کوچک عمرانی شهر و تحقق 

اهداف مدیریت شهری شده است.
حیدری تصریح کرد: در ساختار شهرداری این کلان شهر، 
وجود مدیران جهادی با اندیشه های نو در تعامل با مردم به ویژه 
فعالان اقتصادی، نویدبخش همگرایی و هم افزایی در اجرای یک 

حکمروایی مشارکتی است.
وی با دعوت از عموم مردم برای ارائه ایده های خلاقانه خود 
در توسعه و آبادانی شهر اصفهان خاطرنشان کرد: امیدواریم روند 
رو به رشد مشارکت شهروندان در ابعاد گوناگون ادامه پیدا کند 
تا آنجا که شاهد روزی باشیم که تمام امور شهر توسط مردم 
اداره و شهرداری با درایت مدیران خود ناظر و تسهیلگر امور 

باشد.

سرمایه گذاری  و  مشارکتی  طرح های  بررسی 
شهرداری در شورای اسلامی شهرقدس

اصلانی:  نرگس   - قدس 
اسلامی  شورای  رئیس 
اینکه  بیان  با  شهرقدس 
سرمایه گذاری  از  بهره گیری 
و مشارکت بخش خصوصی 
از  می کند،  فراهم  را  ظرفیت ها  از  حداکثری  استفاده  امکان 
بررسی طرح های مشارکتی و سرمایه گذاری شهرداری قدس در 
جلسه ای رسمی این شورا خبر داد. به گزارش روابط عمومی 
ششگل نژاد  سعید  شهرقدس؛  اسلامی  شورای  و  شهرداری 
روز  که  اسلامی  شورای   34۱ جلسه  محورهای  درخصوص 
سه شنبه ۸ آبان ماه برگزار شد، گفت: در این جلسه شهردار محترم 
گزارشی از طرح های مشارکتی و سرمایه گذاری شهرداری را ارائه 
و درخصوص چند پروژه از جمله ساختمان سابق رفاه بحث های 
مفصلی صورت گرفت. وی افزود: شهرقدس ظرفیت های فراوانی 
در بحث توسعه دارد که منابع شهرداری با محدودیت هایی در 
این زمینه مواجه است، لذا استفاده از مشارکت بخش خصوصی 
می تواند رشد و توسعه شهر را دوچندان کند. رئیس شورای 
اسلامی شهرقدس در ادامه با تقدیر از اجرای طرح تحول فضای 
سبز توسط شهرداری گفت: شاهد فعالیت های خوبی در این 
زمینه هستیم که ارتقای سیمای شهری و نشاط اجتماعی را 
به همراه دارد. در این جلسه نیز بهسازی و احیای فضای سبز 
بلوار حجاب و مجموعه تفریحی زیتون مورد تاکید قرار گرفت. 
نظارت مضاعف بر اجرای پروژه های ابنیه، بهره برداری از همه 
ظرفیت های ورزشی برای نوجوانان و جوانان و تقویت واحد ۱3۷ 
با هدف افزایش رضایتمندی مردم از دیگر موضوعات این جلسه 
بود که مورد اشاره رئیس شورای اسلامی شهرقدس قرار گرفت.

در  گلستان  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل  حضور 
برنامه زنده تلویزیونی صداوسیمای مرکزگلستان

گرگان- علی طالبی در برنامه زنده تلویزیونی صداو سیمای 
مرکز گلستان  با بیان اینکه هر وسیله گرمایشی قبل از راه اندازی  
باید بخوبی بررسی شود گفت : در واقع  هر وسیله گازسوز نظیر 
بخاری و آبگرمکن نیازمند دودکشی مستقل با کلاهک H شکل 
است. و برای راه اندازی وسایل گرمایشی در این روزها باید اصول 
آنرا رعایت نماییم و تناسب فضا و مکان مورد استفاده را مد نظر 
قراردهیم.وی  همچنین از مشترکین استان  خواست تا محل 
اتصال وسیله گازسوز با دودکش را هرچند گاه مورد بازدید قرار 
داده و از اتصال محکم آن مطمئن شوند.علی  طالبی  با تاکید 
بر اینکه کلاهک دودکش بخاری نیز به شکل دوره ای باید مورد 
بازدید قرار گیرد، گفت: باید بررسی شود که این کلاهک در جای 

خود قرار گرفته باشد و توسط باد و طوفان جابجا نشده باشد.

پخش  ملی  شرکت  جماعات  ائمه  یکروزه  نشست 
فرآورده های نفتی منطقه گلستان

گرگان- با هدف هم اندیشی پیرامون مسائل فرهنگی و 
نماز، اولین نشست ائمه جماعات شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان با مدیر منطقه برگزار شد. به گزارش روابط 
عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان، 
رسالت  منطقه  مدیر  حسینی،  محمد  سید  نشست  این  در 
روحانیون و ائمه جماعت در جامعه امروز را توانمند شدن به علم 
روز و آشنایی با فضای مجازی و پاسخگو بودن به شبهات دینی 
عنوان کرد.وی گفت: بایستی با چهره و زبانی خوش این فرهنگ 
دینی را در جامعه ترویج داد و لازمه این کار، امام جماعت است 
که شناخت کافی به مسائل فرهنگی بویژه فرهنگ نماز را داشته 
باشد. در ادامه این نشست امامان جماعت منطقه و نماینده ستاد 
اقامه نماز استان به بیان دیدگاه ها و پیشنهادات پیرامون مسائل 

فرهنگی پرداختند.

خبر

قراردادهای انحصاری با سه رکن
نگین انصاری، معاون حقوقی تپسی در مصاحبه ای با زومیت دلیل این شکایت را این طور بیان کرده 
است ما به صورت خاص به قراردادهای انحصاری اسنپ فود اعتراض داریم که همگی سه رکن ثابت 
دارند که برای طراحی آن ها هدف و منطقی جز ایجاد مانع برای ورود رقبای جدید به بازار یا محدود 
کردن و تضعیف رقبای موجود به ذهن نمی رســد. یکی این که اگر رستوران با اسنپ فود قرارداد 
انحصاری منعقد کند، یک ضریب امتیاز 1.5 برای عملکرد رســتوران ثبت می شود که در میزان 
فروشش بسیار تأثیرگذار است. عنصر دیگر این است که اگر رستوران یا فروشگاه به صورت انحصاری 
با اسنپ کار کند تخفیف های عمده در کمیسیون دریافت می کند. نکته سوم در این قراردادها هم 
این است که اگر رستوران بخواهد از این قرارداد انحصاری خارج شود و با رقبای اسنپ فود کار کند 
باید معادل تخفیف اعمال شده در طول مدت قرارداد یا وجه التزام ثابت سنگینی را به عنوان جریمه 
بپردازد. رویه اسنپ فود این است که به سراغ برندهای بزرگ و رستوران های مطرح می رود و با عقد 
قرارداد انحصاری با آن ها، این رستوران ها را جذب می کند. اسنپ فود برای رستوران های سطح یک 
قراردادهای خاصی را انتخاب کرده است؛ یعنی هم جریمه ها و هم تخفیف ها برای این رستوران ها 
سنگین تر است و هم امتیاز بیشــتری به آن ها می دهد تا با اسنپ قرارداد انحصاری ببندند؛ چون 
می داند پلتفرمی که 50 رستوران اول را در اختیار داشــته باشد، سایر رقبا شانسی برای رقابت با 
آن نخواهند داشت. به اعتقاد او، داشتن برندهای بزرگ و رستوران های سطح یک که شاید فروش 
یک روزشان برابر با فروش صد رستوران کوچک باشد باعث می شود کاربران جذب چنین پلتفرمی 

شوند و از پلتفرم های دیگر استفاده نکنند. 
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   توئیت بازی
 تعلیق شیوه

کامنت ها

»شــیوه« از معدود محصولات موفق دوران موســوم به تحول 
است که در تصمیمی عجیب ســهمی از آنتن شبکه چهار ندارد. 
تازه ترین اطلاعات درباره برنامه، مصاحبه مجری آن با ایرنا است. 
عطاءالله بیگدلی گفته: بعد از جلسه آخر که آقای علی انتظاری، 
رئیس پیشین دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه علامه طباطبایی 
اظهار نظر جنجالی داشتند، دوستان تصمیم گرفتند برنامه تعلیق 
بشود. مدیر شبکه چهار با مسئولان بالاتر صداوسیما وارد مذاکره 
شدند و سه حالت را پیش بینی کردند. برنامه به همین شکل ادامه 
بدهد؛ »شیوه« تغییر شکل بدهد یا کلا تعطیل شود.تا جایی که 
می دانم هنوز تصمیمی گرفته نشده  به همین خاطر برنامه معلق 
است و تولید نمی شود. بیگدلی با اشاره به تحولات منطقه ای در 
دو ماه اخیر توضیح داد: برنامه »شیوه« بنایش بر مناظره است و 
سیاست صداوسیما این نیست که درباره جنگ و درگیری موافق 
و مخالف صحبت کنند. بنابراین اتفاقات اخیر هم در تولید نشدن 
برنامه تاثیرگذار بود. البته درباره »مسئله فلسطین« یک مناظره 
بین آقایان صادق زیباکلام و ماشاءالله شــمس الواعظین برگزار 
کردیم. این مجری درباره تاثیرات تعطیلی »شیوه« گفت: برنامه 
تلویزیونی نباید از ریتم بیفتد. وقتی مدتی تعطیل باشد و دوباره 
بخواهد شروع کند کارش سخت می شود. ریز ماجرا را خبر ندارم. 
آقای شاهمرادی مدیر شــبکه چهار مشغول رایزنی هستند. من 

نمی دانم تصمیم مقامات چیست.

  احمد رنجبر: دوگانگی عجیبی است؛ مهمان جنجالی بعد 
از آن قسمت پر سر و صدای »شیوه« باز هم به تلویزیون دعوت 
می شود اما خود برنامه تعلیق می ماند. برنامه ای که به تمام معنا 
مناظره بود و نشان از پویایی تلویزیون داشت. دقیقا چه کسی 

سد پخش »شیوه« شده است؟!
 

  محمد صابری:  مناظره و تــن دادن به قواعد گفتگو، بیش 
از »جو« نیاز به »فرهنگ« دارد. هر چه تا به امروز از این جنس 
تولیدات در قاب تلویزیون به ثبت رسیده، محصول اولی بوده و 
بی بهره از دومی. برنامه هایی همچون »شیوه« سندی است که 
بدانیم مســدود ماندن باب گفتگو و تضارب آرا در صداوسیما، 
محصول »نتوانستن« نیست، باید ریشه اش را در »نخواستن«ها 

جستجو کرد.

   آنالیز    رصد خانه

پیش تر به تفصیل مواردی از فیلم ها و سریال ها که سراغ موضوع کودک کشی رفته اند را 
برشمردیم. منظور، صرفا آثاری نیســتند که در آنها قاتل سراغ بچه می رود؛ بلکه نمایش 
صحنه کشته شدن کودک نیز مد نظر اســت. حتما گاه گریزی نیست ولی خیلی اوقات 
هم کسی از فیلمسازان محترم انتظار نمایش عریان این اتفاق تلخ را ندارد. نمونه تازه اش 
سکانس پایانی قسمت هفتم »گردن زنی« محصول فیلم نت است؛ جایی که مشخص شد 
چرا مانی )پاشا رستمی( افسرده حال اســت. در این قسمت، با تمهید فلش بک ابتدا حال 
خوب و سرخوشانه پدر و دختر کوچک او را دیدیم و کمی بعد چگونگی مرگ دخترک او 
در یک صحنه تصادف به نمایش درآمد و با روح و روان مخاطب بازی شد. چرا فیلمسازان 
ایرانی، دست از نمایش کشته شدن بچه ها برنمی دارند؟ بازی با احساسات به چه قیمتی؟

کاش یکی از مدیران محترم صدا و سیما توضیح دهد ساز و کار پخش ترانه ها چیست؟ مثلا 
چرا دست رادیو بازتر است؟ چرا برخی خواننده ها در برخی شبکه ها مجاز نیستند؟! فعلا اجازه 
دهید از یک اتفاق خوب بگوییم و درخواست کنیم در شبکه های دیگر هم تکرار شود. ماجرا 
از این قرار است: کوروس سرهنگ  زاده سال  های زیادی است از عالم موسیقی کنار رفته ولی 
نام و آثارش ماندگار اســت. صدای او را بارها از رادیو شنیده  ایم و چند ترانه  اش از تلویزیون 
پخش شده. با این حال به یاد نداریم شبکه ها قطعه شیرازی »دلبر« را پخش کرده باشند. به 
تازگی این ترانه را در برنامه »آوا و نوا« شبکه آموزش شنیدیم؛ ترانه  ای که با این مطلع شروع 
می  شود: »دِلُم امروز به آرومی خود خو کِرده وای جونُم وای دلبر...« برنامه شبانگاهی »آوا 

نوا« فرصتی برای شنیدن ترانه های خوب است.

 ســری جدید »فوتبال 120« از چند هفته پیش در شبکه ورزش شــروع شد. پویا خسروی 
تهیه کننده این برنامه مصاحبه ای با   ایســنا انجام داده و درباره اجرای حافظ کاظم زاده گفته 
اســت:» طبیعی بود که وقتی برنامه برای ســال های طولانی یک یا دو مجری ثابت داشته، 
}محمد حسین میثاقی و حمید محمدی{ پذیرش مجری جدید برای مخاطب در ابتدای کار 
دشوار باشــد. اما همراهی آقای کاظم زاده و حرفه ای گری ایشان باعث شد که فرآیند پذیرش 
مجری جدید از طرف مخاطب خیلی سریع اتفاق بیفتد. حالا حافظ کاظم زاده را همه به عنوان 
مجری »فوتبال 120« می شناسند و برنامه با نام و چهره ایشان شناخته می شود.« او همچنین 
گفته: » هدف اصلی ما از اول این بود که ساختار کلی برنامه را حفظ کنیم، چون مخاطب به آن 
عادت کرده بود؛ البته تمام تلاش خود را کردیم تا نوآوری هایی هم در فرم و محتوا داشته باشیم.«

بی خیال شوید روز      باز هم صحنه کودک کشی

ادامه دهید روز      دلبر را شنیدیم

دفاع روز      حافظ خوب است!

تازه ترین قسمت برنامه هفت 
که جمعه شب  روی آنتن شبکه 
نمایش رفت، محل طرح مسائل 

مهمی درباره بازیگری بود. 
گزیده ای از صحبت های پژمان 

بازغی و کیومرث مرادی را 
مرور می کنیم.

 بهروز افخمی تا الان دو فیلم جاسوسی ساخته که موضوع مرکزی هر دو ارتباط مستقیمی به مسائل امنیتی 
و استراتژیک کشورمان دارند. در »روز شــیطان« ماموران وزارت اطلاعات در پی از بین بردن نقشه یک 
تروریست هستند و در »روباه« یک جاسوس اسرائیلی که به قصد ترور دانشمندان هسته ای وارد کشورمان 
شده را تعقیب می کنند. ماموران اطلاعات که از ورود یوهان با خبر شده اند او را زیر نظر می گیرند. جوانی 
به نام حمید که با موتور مسافرکشــی می کند در دام می افتد و او را به مکان هایی که نیاز دارد می رساند و 
نادانسته برای ترور تعلیم می بیند. ماموران حمید را پیدا  و  او را آگاه می کنند و می خواهند تا با آنها همکاری 
کند و ... بهروز افخمی در مصاحبه ای با هفت صبح گفته بود: »روباه« به نظرم تحت تاثیر جرج رویهیل و فیلم 
كمتر دیده شده  اش »دخترك طبال« است. چون فیلم درباره جنگ میان سازمان های جاسوسی اسرائیل با 
فلسطینی ها است و طوری بی طرف ساخته شده كه سینمای آمریكا از آن خوشش نمی آید. یعنی نمی توانید 

دی وی دی »دخترك طبال« را پیدا كنید و ممكن است نوار ویدئویی آن را پیدا كنید.

پیشنهاد ویژه
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مجموعه نمایشی »مهمان کشی« که 
قرار است برای پخش در محرم ۱۴۰۴ 

آماده شود، در ۳۰ قسمت تولید 
خواهد شد. محمدمهدی فیاضی کیا 

نویسندگی این مجموعه نمایشی، 
احمد کاوری کارگردانی و محمد 

کامبیز دارابی تهیه کنندگی این کار 
را برعهده دارند.حسام منظور، بهراد 

محمدی، پژمان بازغی، امیر رضا 
دلاوری و لیلا اوتادی از جمله 

بازیگران آن هستند.

»همشاگردی سلام« هفته ای دو بار 
روی آنتن شبکه آموزش می رود و 

حامد مهربانی اجرای آن را بر عهده 
دارد. »همشاگردی سلام« برنامه 

گفتگومحور برای دانش آموزان 
است که خود دانش آموزان را هم 
به عنوان تماشاگران اصلی برنامه 

قرار داده است که به پرسشگری از 
مهمان می پردازند.

هفت و حرف های داغ درباره بازيگری

 شبکهساعتقالببرنامه

ورزش/ آنتن15سری A ایتالیاناپولی - آتالانتا

ورزش/ آنتن17:30لیگ برتر انگلیستاتنهام – استون ویلا

تماشا19:30 سریال آمریکاییخانه پوشالی

ورزش/ آنتن20لیگ برتر انگلیسمنچستر یونایتد - چلسی

یک22:15سریال ایرانیروز خون

آنتن23:30لالیگا اسپانیااتلتیک بیلبائو - رئال بتیس

گروه تلویزیون   
هفتصبح

چند روز پیش خبرگزاری فارس پویشی به راه انداخت 
که حاوی هشدار به مدیران تلویزیون درباره پوشش 
و حجاب یک سریال و یک برنامه است. جنس چنین 
اعتراض هایی دامنه دار و البته متنوع اســت و پوشش و 
آرایش گویندگان خبر را هم شــامل شده؛ نمونه  اش 
مطلب تند سایت جهان نیوز در ســال 94. بدون هیچ 

قضاوتی برخی موارد را مرور می کنیم.  

  عمارت و غریبه
نوک انتقاد اخیر به سمت برنامه »عمارت« و سریال »غریبه« 
است. پخش سریال چندی پیش به پایان رسید ولی »عمارت« 
آخر هفته روی آنتن شبکه سه می رود که جزو محصولات موفقِ 
سرگرم کننده با موضوع شعبده بازی است. ملیکا زارعی و لیلا 
اوتادی به همراه پژمان بازغی و وحید شمسایی مهمانان ثابت 
»عمارت« به میزبانی سعید فتحی روشن هستند. اصل مطلب 
خبرگزاری فارس این است که از قضا بازتاب زیادی هم داشته: 
»مخاطب دغدغه  مندی با ثبت پویشی در فارس من خواستار 
توجه بیشتر صداو سیما به موضوع عفاف و حجاب شد و تا کنون 
بیش از 200 امضا برای آن جمع  آوری شده است. این مخاطب 

پویش خود را اینگونه ثبت کرده است: در برنامه ها و سریال های 
تلویزیونی نظیر عمارت و سریال غریبه، مشکلات متعددی از نظر 
پوشش و حجاب وجود دارد. چرا باید زنان با آرایش غلیظ در این 
برنامه ها در برابر چشم میلیون ها بیننده قرار بگیرند. همچنین 
نوع پوشش در برنامه عمارت نامناسب است. از رسانه ملی تقاضا 

داریم که در برنامه  ها و نوع پوشش بانوان تجدید نظر کنند.«

  ژیلا صادقی
خاطرتان هست که سال پیش ژیلا صادقی بعد از یک دوره دوری 
از تلویزیون مجری »سلام صبح بخیر« شبکه سه شد. پوشش 
او اما جنجالی فراوان آفرید. خودش توضیح داد آنچه پوشیده 
کت و دامن نیست؛ بلکه یک مانتوی ساده است که رنگ بالای 
آن تفاوت دارد. آرام آرام هیاهوی لباس متفاوت صادقی خوابید 
و او نیز از پوشش قبلی فاصله گرفت که مشخص نبود، تصمیمی 
شخصی بوده است یا خواست مدیران تلویزیون. همکاری این 
مجری با »سلام صبح بخیر« طولانی نبود و حالا اجرای برنامه 
رادیویی »بام تهران« را برعهده دارد. عــلاوه بر اتفاق مذکور، 
سال 97، مدیر روزنامه خراسان  خطاب به رئیس صداوسیما گله 
کرد که چرا  مجری برنامه یلدای شبکه دو )ژیلا صادقی( آرایش 

غلیظ و پوششی جلوه گر داشته است!

  الهه پرسون
سال 99 ، تصویری از الهه پرســون، مجری برنامه »شهران« 

منتشر شــد با این توضیح که او مانتوی جلو باز پوشیده است. 
تهیه  کننده برنامه اما توضیح داد: »این لباس یک تیکه از بالا به 
پایین، همچون مانتوی سارافونی است. حتی روی همان مانتو 
هم مجری، لباس دیگری پوشیده و شــال از بالا به پایین قرار 

گرفته است.« با این توضیح غوغای مجازی خوابید!

  احسان علیخانی 
رمضان ســال 1392 لباس به ظاهر قرمز احسان علیخانی در 
برنامه »ماه عســل« انتقاداتی به دنبال داشت. او روز بعد روی 
آنتن زنده، ضمن عذرخواهی توضیح داد: »شــلواری که من 
پوشیده بودم در اصل بادمجانی رنگ بود  اما در جریان پخش 
تلویزیونی رنگ ها پررنگ  تر می شوند و این اتفاق  ها رخ می دهد.« 
علیخانی بعد از »عصر جدید« سراغ »جوکر« رفت که محصول 

فیلیمو است.

  نجمه جودکی
ردی از اعتراض نسبت به آرایش و پوشش نجمه جودکی حین 
اجرای برنامه نیافتیم. با این حال سال 1399 سایت جهان  نیوز 
به شکلی دیگر او را سوژه قرار داد: »نجمه جودکی که هم  اکنون 
اجرای برنامه »در انتهای الوند« شــبکه دو را برعهده دارد، در 
صفحه شخصی  اش در اینستاگرام تصاویری را منتشر می کند 
که موید دوگانگی است.« از این دست مطالب درباره دیگران 
هم هست که خواستار یکسان شــدن ظاهر مجریان پشت و 

مقابل دوربین است. جودکی چند سال پیش از تلویزیون رفت 
و فعلا به علاقه مندان شیوه های اجرا را یاد می دهد؛ با شمایلی 

کاملا متفاوت.

  مصطفی امامی 
تا صحبت از پوشش است، یادی کنیم از مصطفی امامی مجری 
وقت برنامه صبحگاهی شــبکه پنج. او ســال 1401 به دلیل 
سرمای شدید استودیو، با پوشش کاملا زمستانی مقابل دوربین 
آمد. برخی، شیوه لباس پوشیدن امامی را نوعی تبلیغ در جهت 
استفاده کمتر از وسایل گرمایشی دانستند. کار به رسانه های 
فارسی زبان خارجی هم کشید و آقای مجری جواب شان را داد.

   الهام حمیدی
تعداد مهمانانی که پوشش و آرایش آن ها جنجال درست کرده 
زیاد است و حتی موردی سراغ داریم که ناظر پخش به موی بلند 
یک مرد گیر داده. از جمله نمونه جنجالی، انتقاداتی است که 
برخی رسانه ها ســال 97 از تلویزیون گرفتند و نوشتند: »چرا 
الهام حمیدی با آرایش زیاد، ناخن های کاشــته شده رنگی و 
کفش 15 ســانتی در برنامه »حالا خورشــید« شرکت کرده 
است.« بله زمانی چهره هایی چون حمیدی حتی در برنامه صبح 

تلویزیون حاضر می شدند. 

  مورد معکوس
سال 93 برنامه »زنده باد زندگی« و شبکه دو، به دلیل پوشش 
کامل سیاه رنگ مهمانان، مورد انتقاد همه جانبه قرار گرفتند. 
حتی رسانه های همســو با تلویزیون این اتفاق را بدسلیقگی 
محض دانســتند؛ به ویژه اینکه در تصمیمی عجیب، برنامه به 
شکل سیاه و سفید پخش شد. این هم یک مورد جالب دیگر: 
سال 95 و در ششــمین جشــنواره مد و لباس فجر، از مبینا 
نصیری )مجری( برای ترویج پوشــش ایرانی برگرفته از هنر 

معماری ایرانی اسلامی در تلویزیون تقدیر شد.

جنجال  هایی که دامن مجریان و برخی مهمانان تلویزیونی را گرفته است؛ این گزارش به مناسبت 
اعتراض اخیر به برنامه »عمارت« نوشته شده

آرایشغلیظ؛پوششجلوهگرانه!

ما در دهه 60 شاهد بودیم که چگونه تلویزیون توانست محلی برای رشد ستاره های           منظر اول| گفته های بازغی
نوظهور سینمای ایران بشود اما مدت هاست که دیگر تلویزیون چنین ظرفیتی را برای هنرمندان ایجاد نمی کند... 
بسیاری از بازیگران از من می پرسند که چرا ما در فلان باند و مافیا نیستیم؟! آیا باید برای حضور در سینما و گرفتن 
نقش، پولی هزینه کنیم؟! سینما هم همچون ورزش و سایر حوزه ها تبدیل به صنعتی شده که حجم زیادی از پول 
در آن جریان دارد. امروز متاســفانه به نظر می رسد هرکســی پول بیشــتری دارد، زودتر به موفقیت می رسد... ما 
هنرستان های کمی در کشور داریم. وقتی نوجوان به سنی می رسد که باید انتخاب کند در آینده چکاره شود، باید از 
هنرستان ها شروع کند. هنوز بچه ها نمی دانند چقدر ورود به این عرصه و کار کردن سخت است. اینطور نباشد که 

پدر و مادر در زمان کنکور زحمت بکشند، در طول ترم کلی هزینه بپردازند و خروجی کار صفر باشد.

اقتصاد یکی از عواملی است که نمی توان در سینما کتمان کرد. طبیعتاً هر مجموعه           منظر دوم| گفته های مرادی
تولیدی در سینما علاقه دارد فیلمش فروخته شود. بخشی از این اقبال مخاطبان، به میزان شناخته شدن بازیگران در 
سطح جامعه بر می گردد. معتقدم از سال 1394 به بعد ساختار های تلویزیونی و سینمایی در کشور به خاطر پلتفرم ها تغییر 
کرد. میزان استقبال مخاطب در پلتفرم ها در شهر های مختلف و شهرستان ها زیاد است... برخی بازیگرهای شناخته شده 
دیگر برای مخاطب جذاب نیستند چرا که در سال های اخیر همین چهره ها بوده اند که به صورت متوالی در آثار مختلف 
پلتفرم ها  نقش آفرینی کرده اند... نسل جدید بازیگران متولد دهه های هفتاد و هشتاد و حتی نود که در حال شکوفایی و 
ظهور هستند، نسلی بسیار شجاع، سختکوش و خلاق   که ما را به آینده سینمای ایران امیدوار می کنند... به همه هنرجویان 

این رشته توصیه می کنم برای موفق شدن، بدون هیچ تردیدی در پی افزایش دانش خود در بازیگری باشند.

روباه
 پخش: شبکه تهران

 زمان: امشب/ ساعت 2۱
 نویسنده و کارگردان : بهروز افخمی

 تهیه کننده: محمد پیرهادی
 بازیگران:  حمید گودرزی، آرش مجیدی، 

بابک حمیدیان، جلال فاطمی و...
 محصول : ایران/۱۳9۳ 
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اپل به دنبال تصاحب اینتل

اینتل در چند ماه گذشــته با چالش هایی جدی مواجه بوده است. ریشه این 
مشکلات را می توان در تصمیم پت گلسینگر، مدیرعامل شرکت، مبنی بر اخراج 
15000 نفر از کارکنان جســت وجو کرد. چنین تعدیل نیروی گسترده ای که 
در تاریخ تیم آبی بی سابقه محسوب می شود، بخشــی از برنامه ای گسترده تر 
برای کاهش هزینه 10 میلیارد دلاری تا ســال ۲0۲5 است. پیش تر شایعه ای 
مطرح شــد مبنی بر اینکه کوالکام برای خرید کســب وکار تراشه اینتل خیز 
برداشته است و حالا کانال یوتیوب Moore's Law is Dead ادعا می کند 
که اپــل می خواهد اینتل را تصاحب کند. شــرکت های اینتــل و AMD در 
کنفرانس جهانی فناوری لنوو ۲4، با تشــکیل »گروه مشــاوره ای اکوسیستم 
x86« همکاری جدیدی را آغاز کردند. این اقدام را می توان تلاشی برای رقابت 
با تراشه های پرچمدار سری اسنپدراگون ایکس کوالکام مبتنی بر آرم دانست 
که در کامپیوترهای کوپایلت پلاس استفاده می شوند و از ویژگی های پیشرفته 
هوش مصنوعی پشــتیبانی می کنند. به گزارش زومیت، اینتل و اپل هنوز به 
شایعات واکنشی نشان نداده اند. از سوی دیگر سامسونگ نیز به خرید یا ادغام با 
کسب وکار تراشه اینتل علاقه نشان داده و حتی گفته می شود به توافق با آبی ها 
»نزدیک شده است.« اپل نسبت به رقبای خود، دیرتر به عرصه هوش مصنوعی 

ورود کرد. بااین حال، این رویکردی معمول از سوی اپل محسوب می شود. 

جریمه » 2/5دسیلیون دلاری« گوگل در روسیه

پس از امتناع گوگل از بازگرداندن حســاب های یوتیوب رســانه های دولتی و 
طرفدار کرملین روسیه، این کشور جریمه ای هنگفت به ارزش »۲/5 دسیلیون 
دلاری« برای غول آمریکایــی در نظر گرفت. گوگل در ســال ۲0۲0 صفحه 
یوتیوب رسانه های طرفدار دولت روسیه را مسدود کرد و در پی آن رسانه های 
مذکور علیه گوگل، در دادگاه های روســیه شکایت کردند و رأی دادگاه به نفع 
رسانه های روسی صادر شد. براساس رأی دادگاه، گوگل به پرداخت 100 هزار 
روبل )هزار دلار( جریمه در روز محکوم شــد. جریمه های روزانه هر هفته دو 
برابر می شــد که از آن زمان تاکنون، جریمه کلی مبلغی بالغ بر ۲/5 دسیلیون 
دلار است؛ مبلغی به بزرگی ۲/5 ضرب در 10 به توان 33! آلفابت، شرکت مادر 
گوگل، در ســال ۲0۲3 بیش از 30۷ میلیارد دلار درآمد داشت. با این مقدار 
درآمد در سال، پرداخت جریمه ای به ارزش ۲/5دسیلیون دلار به دولت روسیه 
دور از انتظار به نظر می رسد. منابع RBC اضافه کردند که در مجموع 1۷ کانال 
تلویزیونی روسی علیه گوگل شکایت کردند. یوتیوب رسانه های دولتی روسیه را 
به دلیل حمایت از تهاجم گسترده به اوکراین مسدود کرد. مقام های مسکو برای 
مقابله با گوگل، غول فناوری آمریکایی را جریمه کردند. ســرویس هایی مثل 
توییتر و فیسبوک در روسیه فیلتر هستند؛ اما این کشور فعلًا برای فیلترکردن 
سرویس های گوگل اقدام نکرده است. تابســتان ۲0۲۲، شعبه روسی آلفابت 

پرونده ورشکستگی را ثبت کرد. 

گوگل مپ در باشگاه دو میلیاردی ها

گوگل اعلام کرد که اپلیکیشــن نقشــه محبــوب آن، گوگل مــپ، به جمع 
محصولات با بیش از ۲ میلیارد کاربر ماهانه پیوســته است. در رویداد گزارش 
درآمدهای اخیر، سوندار پیچای، مدیرعامل آلفابت، این خبر را اعلام کرد و به 
نقش کلیدی هوش مصنوعی در این موفقیت اشاره کرد. با اضافه شدن گوگل 
مپ، حالا گوگل هفت محصول با این تعداد کاربر فعال دارد که همگی از مدل 
زبانی بزرگ جمنای بهره می برند. به گزارش آی تی رسان، پیچای در سخنرانی 
خود بر اهمیت هوش مصنوعی در استراتژی رشد گوگل تاکید کرد و گفت که 
شرکت در حال ادغام عمیق تر مدل های هوش مصنوعی در تمام محصولات خود 
است. او همچنین اعلام کرد که بیش از یک چهارم کدهای جدید گوگل توسط 
هوش مصنوعی تولید می شود. با استفاده از جمنای، گوگل مپ به کاربران امکان 
می دهد تا به سادگی و با استفاده از زبان طبیعی به سوالات خود پاسخ دهند. 
به عنوان مثال، می توانند از مپ بخواهند تا بهترین رستوران های ایتالیایی در 

نزدیکی آن ها را پیدا کند یا کوتاه ترین مسیر را به مقصد مشخصی نشان دهد.

تحولی اساســی در جدیدترین 
نسخه از ویندوز

ویندوز 11 با ویژگی های نوآورانه ای عرضه شــده اســت که 
تجربه کاربری را متحول می کند. نسخه جدید ویندوز 11 به 
نام ۲4H۲ با مجموعه ای از به روزرســانی های هیجان انگیز و 
رایگان منتشر شده است. در این نسخه، مایکروسافت تغییرات 
گسترده ای را در حوزه هوش مصنوعی، رابط کاربری، امنیت و 
اتصال های بی سیم اعمال کرده اســت. مایکروسافت با عرضه 
ویندوز 11 ســعی دارد تجربه کاربری را به ســطح جدیدی 
برســاند. این نســخه جدید با تمرکز بر بهبودهای عملکردی 
و طراحی بصری، امکاناتی را معرفی کرده اســت که می تواند 
برای کاربران در حوزه های مختلف جذاب باشــد؛ از ابزارهای 
نوین بهره وری و امنیت گرفته تــا ویژگی های منحصر به فرد 
در دسترسی و ارتباطات. مایکروسافت ویژگی هوش مصنوعی 
جدیدی به نام »Recall« را برای ویندوز 11 برنامه ریزی کرده 
بود که قرار بود به کاربران اجازه دهد با اســتفاده از جستجوی 
مبتنی بر هوش مصنوعی، بــه راحتی محتوای صفحه نمایش 
خود را جســتجو کنند. این ویژگی به این صورت کار می کرد 
که به طور مداوم از صفحه نمایش اســکرین شات می گرفت و 
این اسکرین شات ها را برای جستجوی بعدی ذخیره می کرد. 
برای مثال، اگر می خواســتید بدانید چه زمانی یک محصول 
خاص را در یک وب ســایت دیده بودید، تنها کافی بود کلمه 
کلیدی مربوطه را در نوار جستجوی Recall وارد می کردید و 
سیستم به سرعت به شما نشان می داد که آن محصول در کدام 
اسکرین شات وجود دارد. مایکروسافت در به روزرسانی جدید 
ویندوز 11 )نسخه ۲4H۲(، محدودیت های سخت گیرانه تری 
را برای نصب این سیستم عامل اعمال کرده است. از این پس، 
کاربران تنهــا در صورتی می توانند وینــدوز 11 را نصب یا به 
آن ارتقا دهند که ســخت افزار رایانه آن ها کاملًا با مشخصات 
فنی مورد نیاز مایکروسافت مطابقت داشــته باشد. این بدان 
معناست که حتی اگر قبلا با استفاده از روش های غیررسمی 
ویندوز 11 را روی رایانه خود نصب کرده باشید، برای دریافت 
به روزرسانی های جدید، باید مطمئن شوید که پردازنده و سایر 
اجزای سخت افزاری سیستم تان به اندازه کافی قدرتمند هستند. 
مایکروسافت در به روزرسانی اخیر ویندوز 11، تغییراتی اساسی 
در نقش دستیار هوش مصنوعی Copilot ایجاد کرده است. 
برخلاف برنامه های اولیه برای ادغام مســتقیم این دستیار در 
سیستم عامل، Copilot اکنون به صورت یک اپلیکیشن مجزا 
در فروشگاه مایکروسافت در دســترس قرار گرفته است. این 
تغییر باعث محدود شدن قابلیت های Copilot شده و دیگر 
امکان سفارشی سازی مستقیم تنظیمات سیستم را ندارد. با 
این وجود، مایکروسافت همچنان در تلاش است تا ارتباط بین 
خدمات هوش مصنوعی و ویندوز 11 را تقویت کند. علاوه بر 
تغییرات در Copilot، مایکروســافت تغییراتی نیز در رابط 
کاربری ویندوز 11 ایجاد کرده اســت. نمایــش تاریخ در نوار 
وظیفه دیگر شامل سال نمی شود و منوی دسترسی سریع نیز 
طراحی جدیدی پیدا کرده اســت. امکان پین کردن مستقیم 
برنامه ها به نوار وظیفه، همگام ســازی تنظیمــات صدا بین 
دستگاه ها و دسترسی به یک نوار کناری جدید برای کاربران 
تلفن های هوشمند متصل به ویندوز 11، از دیگر تغییرات قابل 
توجه هستند. همچنین، امکان جابه جایی و کپی کردن فایل ها 
از طریق نوار آدرس ویندوز اکسپلورر و سفارشی سازی بیشتر 
صفحه قفل، تجربه کاربری را بهبود بخشــیده اند. ویندوز 11 
نسخه ۲4H۲ قابلیت های جدیدی را نیز به همراه آورده است. 
برای مثال، کاربران می توانند جهت پیمایش ماوس را تغییر داده 
و تنظیمات VPN را ساده تر کنند. همچنین، امکان استفاده 
از دوربین گوشی هوشمند به عنوان وب کم بی سیم و نمایش 
تصاویر HDR جدید در مانیتورهای سازگار، از دیگر ویژگی های 
جدید هســتند. کاربران رایانه های Copilot نیز می توانند 
از تصاویــر پویا که به ورودی ها و حرکت هــای ماوس واکنش 
نشان می دهند، لذت ببرند. مایکروســافت به کاربران امکان 
سفارشی سازی بیشتری را در ویندوز 11 داده است. صفحه قفل 
اکنون قابل شخصی سازی تر شده و می تواند اطلاعات متنوعی 
مانند ترافیک و اخبار مالی را نمایش دهد. همچنین، کاربران 
می توانند از تصاویر پس زمینه جدید و پویا برای شخصی سازی 
بیشتر سیستم خود استفاده کنند. با این به روزرسانی، ویندوز 
11 به کاربران امکان می دهد تا تجربه کاربری خود را متناسب با 
نیازها و سلیقه های خود تنظیم کنند. در نسخه جدید، کاربران 
 TAR و ZIP می توانند بدون نیاز به نرم افزار اضافی، فایل های
را فشرده یا استخراج کنند. این قابلیت به راحتی از طریق منوی 
راســت کلیک فایل ها در دسترس اســت. مایکروسافت برای 
 Rust افزایش امنیت، هســته ویندوز را به زبان برنامه نویسی
تغییر داده است. این به روزرســانی امنیت سیستم را در برابر 
تهدیدات بیشتر تقویت می کند. فرمان »sudo« که پیش تر در 
لینوکس استفاده می شد، اکنون در ویندوز 11 نیز قابل استفاده 
است. این دستور به کاربران اجازه می دهد تا بدون نیاز به ورود به 
حساب ادمین، دستورات خاصی را با دسترسی ادمین اجرا کنند. 
البته، این قابلیت به صورت پیش فرض غیرفعال است و کاربران 

باید آن را در تنظیمات توسعه فعال کنند.

   نمی توانیم بــه آنچــه ChatGPT ادعا یا 
پیش بینــی می کند، امیدوار باشــیم زیرا هوش 
مصنوعی درباره وقایع قطعی صحبت کرده و این 
تقاضای انسان هاست که آن را وادار به گمانه زنی 
می کند. به هر حال اینکــه بخواهیم از کنار نگاه 
عمیق آن به سادگی رد شویم، کار درستی نیست 
و چه بسا به زودی شاهد تحقق ادعاهای چت جی 
پی تی باشیم. به تازگی The Sun به کمک هوش 
مصنوعی اوپن ای آی، پیش بینی های تکان دهنده 
و هولناکی را منتشر کرده که وقوع هر یک از آن ها 
می تواند آینده بشــریت را به مخاطــره بیندازد. 
ChatGPT مدعی شده که سومین جنگ جهانی 
از رگ گردن به ما نزدیک تر اســت و پیامدهای 
ویرانگری برای کره زمین و نســل انسان خواهد 
داشت. جنگ مساوی با افزایش تعداد مرگ ومیر 
و نبردهای خونین در قطب شــمال، مقدمه ای 
برای فرار از یک جنگ تمام عیار هسته ای، است. 
ســال ۲0۲4 می تواند تلخ ترین ســال در تقویم 
جهانی باشد؟ بیایید به زمزمه های هوش مصنوعی 
گوش فرا دهیم و ببینیم که چــه خوابی برای ما 

انسان ها دیده است! چت جی پی تی سناریوهای 
مختلفی برای آینده بشریت خلق کرده که یکی 
از آن ها، افزایش تنش بین ابرقدرت ها – منظور 
روسیه و آمریکا – است. پس از به پایان رسیدن 
دومین جنگ جهانی، روابط دو کشور فوق به شکل 
پیچیده ای در هم تنیده شد و تنش ها بالا گرفت 
که نمونه واضح آن را می توان بحران موشکی کوبا 
دانست. هم اکنون تهاجم روسیه علیه اوکراین، به 
بالاترین حد خود رسیده و به تدریج پای اعضای 
ناتو را به میان می کشــد. هم روس ها و هم طرف 
دیگر این ماجرا، متحدانی دارند که در صورت بالا 
گرفتن اوضاع، می توانند خود را به میانه این مهلکه 
خطرناک بیندازند. به همین خاطر است که هوش 
مصنوعی ادعا می کند در سال جاری، دیپلماسی 
جهانی شکست می خورد و بعید نیست که نتیجه 
این شکست، وقوع یک جنگ فاجعه بار و تمام عیار 
شود. ابرقدرت های دیگری مثل چین و کره شمالی 
از سمت روسیه و کشــورهای اروپایی و آمریکا از 
طرف اوکراین، می توانند آغازگر نبرد بزرگی باشند 
که تا به امروز هیچ برگی از تاریخ شاهد وقوع آن 

نبوده است.

   هــوش مصنوعــی ChatGPT همچنین 
برای ســال آینده میــلادی، پیش بینی کرده 
است که جهان دو تکه می شــود. متحدان ناتو 
قطع بــه یقین از پشــت آمریــکا در می آیند و 
چین و کره شــمالی هم به حمایت از روســیه 
وارد میدان خواهند شــد. به نظر می رســد که 
زیرســاخت های حیاتی در گرماگرم نبرد هدف 
حملات ســایبری قرار می گیرد و نظام اقتصاد 
جهانی و شــبکه های ارتباطی با خاک یکسان 
می شــود. طبق پیش بینی های چــت جی پی 
تی، ســومین جنگ جهانی با مرکزیت روسیه و 
اوکراین از ســال ۲0۲6 آغاز می شود. همزمان 
با دمیدن به شیپور جنگ، لشگرکشی ها شروع 
خواهد شد و قدرت های بزرگی مثل چین یا به 
صورت مستقیم یا نیابتی، وارد مهلکه می شوند. 
به نظر می رسد که نبردهای کوچک با جنگ های 
گسترده تر یکپارچه شــده و بحران ژئوپلیتیکی 
شدت می گیرد. طی سالیان اخیر شاهد رقابت 

چین و ایالات متحده بوده ایم و می دانیم که غرب 
از پیشرفت های روزافزون چشم بادامی ها هراس 
دارد. رقابت این دو ابرقدرت می تواند زمینه ساز 
افزایش تنش ها در منطقه باشد. از طرف دیگر، 
رقابت های سیاســی، تجاری و نظامی می تواند 

نمک به زخم جنگ بپاشد و اوضاع را بدتر کند.

   بنابه ادعای هوش مصنوعی، یک ســال پس 
از وقوع جنگ جهانی ســوم، بحران اســتفاده از 
سلاح های هســته ای قوت می گیرد و هراس از 
جنگ هســته ای، لرزه به پیکره دنیــا می اندازد. 
تا به امروز، کشــورهایی که بمب هسته ای دارند 
از این ســلاح به عنوان عامل بازدارنده استفاده 
می کرده اند. حتی تصور اینکه از چنین سلاحی 
برای میادین نبرد استفاده شود، ترسناک است و 
وحشت به دل هر آدمی می اندازد. در حال حاضر 
کشورهایی که مجهز به بمب هسته ای هستند، 
در تنش های سیاسی موضع برتر را دارند. جنگ 
جهانی ســوم حتی اگر از ســلاح های اتمی هم 
استفاده نشــود، به اندازه کافی ویرانگر و مخرب 

خواهد بود. وقتی بدانید که یک جنگ هسته ای 
می تواند در دقایق ابتدایی جان چندین میلیون 
نفر را بگیرد، حتما ترس وجود شما را فرا می گیرد. 
با وقوع جنگ اتمی، تلفات غیرنظامیان به بالاترین 
حد خود می رسد و تا سال ها بعد همچنان اثرات 
خود را بر جای خواهد گذاشت. بعد از وقوع جنگ 
و جان باختن میلیون ها انسان بی گناه، احتمال 
اینکه مذاکرات برای آتش بس و برقراری صلح آغاز 
شود، زیاد است. براساس پیش بینی چت جی پی 
تی، یک سال پس از اینکه جنگ بر سر جهانیان 
سایه افکنده، اولین تلاش ها برای برقراری مجدد 
صلح و آتش بس دائمی آغاز می شود. در این برهه 
از زمان تمامی کشورها به یکدیگر بی اعتماد شده و 
رسیدن به توافقی که بتواند طرفین درگیر را راضی 
نگه دارد، دشوار اســت. مسلما جنگ پیامدهای 
ناگواری برای مردم جهان در پی دارد و همان طور 
که زندگی مردم پس از جنــگ جهانی دوم مثل 
سابق نشد، در ســومین جنگ جهانی هم اوضاع 
همین طور خواهد بود با این تفاوت که ویرانی و 

تخریب بیشتر است.

  تحلیل 

شیائومی 15 پرو رسما توسط شرکت چینی رونمایی 
شد. این گوشــی در کنار مدل استاندارد شیائومی 
15 معرفی می شــود که از تراشه اســنپدراگون 8 
الیت بهره می برد. این گوشی پرچمدار ویژگی ها و 
قابلیت های متمایز زیادی دارد کــه در ادامه با هم 
آن ها را مرور خواهیم کرد. گوشی شیائومی 15 پرو 
دارای نمایشگر خمیده 6/۷3 اینچی اولد با وضوح 
3۲00 در 1440 پیکسل است. این گوشی از مواد 
نورانی M9 شرکت TCL CSOT با ساختار انتشار 
میکروکاویتی دو لایه اســتفاده می کند که مصرف 
برق را در مقایســه با شــیائومی 14 پرو ۲4 درصد 
کاهش می دهد. صفحه نمایش از نرخ تازه ســازی 
تطبیقی LTPO از یک تا 1۲0 هرتز و تازه ســازی 
سه ســطحی صفحه نمایش پشــتیبانی می کند. 
این گوشــی از نرخ نمونه برداری لمسی 300 هرتز 

و نرخ نمونه برداری لمســی لحظه ای ۲560 هرتز 
بهره می برد کــه تعاملات را فوق العاده پاســخگو 
می ســازد. صفحه نمایش دارای حداکثر روشنایی 
3۲00 نیت اســت، همراه با شیشه مقاوم شیائومی 
دراگون کریســتال گلس ۲.0 که مقاومت در برابر 
سقوط را ۲5 تا 30 درصد بهبود می بخشد. شیائومی 
 Snapdragon 8 15 پرو بــا پردازنده کوالــکام
Elite عرضه می شود که توســط CPU نسل دوم 
Oryon به قدرت می رســد. این پردازنده افزایش 
45 درصدی در عملکرد هسته تکی و چند هسته ای 
را ارائه می دهد، همراه با افزایــش 44 درصدی در 
بهره وری انرژی در مقایســه با اسنپدراگون 8 نسل 
ســوم. این گوشــی همچنین دارای حافظه رم از 
نوع LPDDR5X و حافظه UFS 4.0 اســت که 
اطمینــان از چند وظیفه ای بدون وقفه و ســرعت 

داده های ســریع تر را فراهم می کند. علاوه بر این، 
تلفن دارای یک سیســتم خنک کننــده دایره ای 
شکل به شکل بال است که دارای یک منطقه تبادل 
حرارتی 4053 میلی متر مربعی است، در حالی که 
برنامه ریز میکرومعماری HyperCore  شیائومی 
عملکرد کلی را افزایش می دهد. دستگاه با سیستم 
عامل HyperOS 2 شیائومی کار می کند که برای 
بهینه سازی هم تجربه کاربر و هم عملکرد سیستم 
طراحی شده است. سیستم دوربین شیائومی 15 پرو 

یکی از نکات برجسته آن است. 
 این سیستم شــامل یک مجموعه دوربین سه گانه 
با قدرت لایکا اســت که دارای یک سنســور اصلی 
 1.3 /1 ،Sony LYT900( 50 مگاپیکســلی
اینچ، دیافراگــم OIS ،1/44(، یک حســگر فوق 
 ،Samsung S5KJN1( عریض 50 مگاپیکسلی
دیافراگم ۲/۲(، و یک لنز تله فوتو پریســکوپی 50 
مگاپیکســلی )Sony IMX858، OIS( است. 
دوربین پریســکوپی امکان زوم اپتیــکال 5 برابر و 

زوم بدون افت 10 برابر را ارائه می دهد که توســط 
پوشش فوق شفافیت ALD شیائومی و عدسی های 
سفارشی لایکا برای بهبود وضوح تصویر تقویت شده 
UltraZOOM- است. همچنین دارای قابلیت
20X برای ثبت جزئیات بیشتر است. دوربین جلو 
 OmniVision دارای یک حسگر 3۲ مگاپیکسلی
OV32B40  است که ســلفی های با کیفیت بالا 
را تضمین می کند. سری شــیائومی 15 همچنین 
عکس های پویا را معرفی می کند که آن را به اولین 
گوشــی اندرویدی بدل می کند که پشتیبانی از به 
اشتراک گذاری و مشاهده در پلتفرم هایی مانند ویبو 
و شیائوهونگشو را دارد. این ویژگی به کاربران امکان 
می دهد لحظات جذاب خــود را همان موقع ثبت و 
به اشتراک بگذارند. شیائومی 15 پرو دارای باتری 
6100 میلی آمپر ساعتی با ســاختار نانولوله های 
کربنی سیلیکونی و لیتیوم کبالت ولتاژ بالا است. این 
باتری تراکم انرژی 850 وات ساعت بر لیتر و ظرفیت 
80  درصدی پــس از 1600 چرخه شــارژ را ارائه 

می دهد. این گوشی از شــارژ سریع با سیم 90 وات 
و بی سیم 50 وات پشتیبانی می کند. با تراشه های 
Surge P3 و G1 شیائومی که باعث بهبود کارایی 
شارژ و عمر باتری می شوند. گوشی شیائومی 15 پرو 
همچنین شامل اتصال ماهواره ای است که ارتباط 
آفلاین تا شــعاع 3.5 کیلومتر را از طریق تراشــه 
تقویت ســیگنال Surge T1S ممکن می سازد. 
این دستگاه دارای حسگر اثر انگشت اولتراسونیک 

فناوری Goodix، استاندارد مقاومت در برابر آب 
و گرد و غبار IP68 و سازگاری با Wi-Fi 7 است. 
 USB ،دستگاه همچنین شامل بلندگوهای استریو
3.2  نسل 1 )پنج گیگابیت بر ثانیه(، موتور خطی 
محور X و کنترل از راه دور مادون قرمز نیز هست. 
گوشی Xiaomi 15 Pro در سه رنگ: سبز کاجی، 
خاکستری سنگی و سفید موجود است. همچنین 
نسخه ای به رنگ نقره ای روشن نیز عرضه شده است.

ذرهبین
معینکریمی

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزاربازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهبرخیازآنهاراشایدحتیاسمشانراهمنشنویدامامخاطبهایخاصخودرابههمراهدارند.هرهفتهدربخشآتلیهسعیمیکنیمبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریک
هفتهاخیربپردازیم.ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

Kong:SurvivorInstinct
SevenLevels           سازنده

63          متوسط امتیاز
هرگاهصحبتازکینگکنگدر
بازیهایویدئوییمطرحشده،

بازیهاییتوسعهیافتهاندکهکنترل
اینشخصیترابرعهدهگیمرقرار

میدادند.اینجاامابایکتغییر
اساسیسروکارداریم.دراینبازی
گیمرنقشانسانهاییرابرعهده

میگیردکهدرجریانحملهکینگ
کنگبهشهرنجاتپیداکنند.


PlanetDestroyer

TurborexGames           سازنده
10هزار          متوسط امتیاز

سفرهایفضاییازدیرباز
علاقهمندانبسیاریداشتهو

دنیایبازیهایویدئویییاآثار
علمیتخیلی،هدفازاینسفرها

بعضاانجامکارهایمعدنیدر
سیارههایمختلفاست.اینجا

ماکنترلیکفضاپیمارابرعهده
میگیریمکهرویسطحسیارههای
مختلففرودآمدهوفرایندانجام
کارهایمعدنیرارویسطحآنها

شروعمیکند.

پرچمدار جدید چینی از راه رسید
  بررسی کوتاه

بازگشت مشهورترین اهریمن های دنیای بازی


BusSort

AmobearStudio           سازنده
500هزار          متوسط امتیاز

معمولادرجریانبازیهایپازلامروزیکهبهخصوصبرای
تلفنهایهمراهعرضهمیشوند،هدفنهاییاهمیتچندانی

Busنداشتهواینفرایندکاراستکهموردتوجهقرارمیگیرد.در
Sortهمهمینروندتکرارشدهوهرچندنهایتاشمابایدتعداد

زیادیمسافرراسواراتوبوسکنیداماچالشاصلیبهروشیاست
کهدرانجاماینکارانتخابمیکنید.


REDACTED

Krafton           سازنده
77          متوسط امتیاز

سالگذشتهبودکهبازیترسناکCallistoProtocolعرضه
شدوالبتهنتوانستانتظاراتموجودرابرآوردهکند.اینباراما
REDACTEDبهسراغنسخهجانبیاینبازیرفتهایمکهبانام

شناختهمیشودوبابازیاصلیتفاوتهایاساسیدارد.اثر
پیشرودرژانراکشنقرارگرفتهوالبتهزاویهدیدآنهمبه

شکلایزومتریکاست.

ســال گذشــته بعد از یک دهه انتظار، نسخه چهارم 
دیابلو به عنوان یکی از پرطرفدارترین بازی های اکشن 
و نقش آفرینی به بــازار عرضه شــد. در حالی که در 
ابتدای راه بســیاری از گیمرها واکنش خوبی از خود 
نشان دادند، Diablo 4 رازهای تاریک خود را برای 
گیمرهایی که تلاش داشتند تا در بلند مدت از آن لذت 
ببرند، پنهان کرده بود. بــازی Diablo 4 کمپین و 
بخش داستانی جذابی را به گیمرها ارائه کرد و روایت 
متفاوتی را نسبت به سه نســخه اول دنبال کرد اما در 
بخش محتوای اندگیم )End Game( بسیار ضعیف تر 
از چیزی که انتظار می رفت ظاهر شــد. این ضعف ها 
به هنگام ارائه به روزرســانی های بزرگ که با نام فصل 
)Season( منتشر می شدند تا حد زیادی پوشش داده 
شدند اما مشکل Diablo 4 صرفا محتوا و کمبود آن 
نبود بلکه بخش های مختلف بازی با مشکلات ساختار 

یافته ای همراه بودند که سطح جذابیت بازی را کاهش 
می دادند. حالا پس از گذر بیش از یک سال اولین بسته 
 Diablo 4: Vessel of الحاقی این اثر با نام بــازی
Hatred به صورت رســمی عرضه شده که تغییرات 
زیادی را به همراه داشته. حالا باید دید که آیا بلیزارد 
می تواند بدن نیمه جان Diablo 4 را با این بســته 
الحاقی احیا کند؟ داستان بازی بلافاصله بعد از اتفاقات 
Diablo 4 دنبال می شــود. جایی که لشگرکشــی 
Inarius به جهنم ناموفــق باقی ماند و در این حین 
نه تنها خود او کشته شد بلکه Lilith نیز توسط گیمر 
نابود شــد و حالا Mephisto نیز بــه عنوان یکی از 
بزرگترین شــیاطین در یک Soulstone محبوس 
شده است که توســط Neyrelle نگه  داری می شود. 
نتیجه این لشگرکشــی ناموفق تغییــرات عجیب در 
Cathedral of Light اســت. جایی که سربازی 

ناشناخته به نام Urivar که از نبرد جان سالم به در 
برده، قصد دارد تا قوانین رادیکال خود را پیاده سازی 

کرده و تمام مخالفان خود را نابود کند.
 Urivar قصد دارد تا Neyrelle را دستگیر کند و به 
Soulstone دسترسی پیدا کند اما Neyrelle در 
فرصتی مناسب به قسمتی از دنیای Sanctuary به 
نام Nahantu فرار می کند. شخصیت اصلی بازی نیز 
به دنبال حفاظت از Neyrelle به این قسمت جدید 
از نقشــه پای می گذارد. حضور Neyrelle در این 
بخش از دنیا همراه Soulstone، مشــکلات زیادی 
را به وجود می آورد. گیمر باید در این بخش جدید از 
نقشه با ساکنان Nahantu و داستان آنها آشنا شده 
 Diablo و با کمک آنها پیشرفت کند. در زمان عرضه
4، گرافیک هنری و البته فنی بسیار چشم گیر بود اما 
بعد از ارتقایی که در استانداردهای گرافیکی صورت 

گرفته، می توان گفت که ســری Diablo راه زیادی 
 Vessel of .را برای تبدیل به بهترین شــدن را دارد
Hatred همانند نسخه اصلی از گرافیک هنری خوبی 
برخوردار است. طراحی خوب محیط های متفاوت که 
می توانند ذهن گیمر را تسخیر کرده و دانجن هایی با 
اتمسفر سنگین و به یاد ماندنی، از ویژگی های مثبت 
Vessel of Hatred به شمار می روند اما همانگونه 
که اشاره شد در حال حاضر انتظارات بسیار بیشتری 
به خصوص در بخش فنی وجود دارد. مشکلات فنی 
مانند باگ هــا و کرش های مختلف، درســت عمل 
نکردن فیزیک بازی و مشــکلات حرکات اســب که 
هنوز هم حل نشــده می توانند باعث دلســرد شدن 
گیمرها شوند. صداپیشگی و موسیقی همانند نسخه 
اصلی در بهترین حالت خود قرار دارند. صداپیشگی 
در دیالوگ ها و میان پرده ها به خوبی انجام شــدند و 
به حس سینمایی کمک زیادی می کنند. همچنین 
 Nahantu موســیقی متن جدید مربوط به بخش
 هماهنگی خوبی با محیط و روایت داستان دارد. بازی

 Diablo 4 داســتانی جذاب و روایتــی متفاوت را 
دنبال کرد اما مشکلات بنیادی آن در بخش محتوا به 
خصوص در بخش اند گیم باعث شد تا تعداد زیادی از 
 Vessel of Hatred هواداران از آن ناامید شوند. حالا
به عنوان اولین بسته الحاقی تمام تلاش خود را می کند 
تا تجربه ای بهتر را ارائه کند. این بسته الحاقی پتانسیل 

بی حد و مرز ســری دیابلو را نشــان می دهد. ایجاد 
تغییرات بنیادیــن، ارائه محتوای بیشــتر و مرتبط 
 ،Torment به یکدیگر، بازگشــت درجه ســختی
گیم پلی ســرگرم کننده، وجود یــک کلاس جدید 
 و گرافیک هنــری بی نظیــر از ویژگی هــای اصلی
 Diablo 4: Vessel of Hatred به شمار می رود.


SonicXShadow
Sega           سازنده
80          متوسط امتیاز

Sonicچندسالپیشبودکهسگاباانتشار
Generationsسعیکردتاترکیبیازبازیهای
کلاسیکوعناوینسهبعدیاینمجموعهرادر

یکساختارواحدقراردهد.بستهایکهتوانستبا
استقبالخوبمخاطبهاهمراهشودوحالانسخه
بهبودیافتهآنهمراهباشخصیتShadowبرای

پلتفرمهایامروزیمنتشرشده.

  بی سیم

چالش بزرگ قیمت برای پرچمدار آینده سامسونگ
اینطور که به نظر می رســد، سامســونگ قصد دارد به خاطر قیمت بالای تراشه 
اسنپدراگون 8 الیت قیمت گلکســی S25 را هم افزایش دهد. در سال های اخیر، 
سامســونگ همواره با چالش های زیادی در طراحی و تولید محصولات پرچمدار 
 S25 خود روبه رو بوده است. گزارش های اخیر نشان می دهند که سری گلکسی
به دلیل استفاده از چیپست جدید و قدرتمند اسنپدراگون 8 الیت، با افزایش قابل 
توجه قیمت روبه رو خواهد بود. این چیپست به عنوان جانشین مدل های پیشین، 
قدرت و کارایی بیشتری را به گوشی های سری گلکسی S25 اضافه خواهد کرد. 
اما هزینه تولید بالای آن به قیمت نهایی محصولات اضافه می شود. سامسونگ در 
سال ۲0۲5 تصمیم دارد علاوه بر به روزرسانی سری گوشی های تاشوی خود مانند 
Galaxy Z Fold و Galaxy Z Flip، گوشی های تاشوی جدیدی را نیز معرفی 
کند. برخی تحلیل گران معتقدند که این کمپانی کره ای به دنبال رقابت بیشــتر 
در بازار گوشی های تاشو است و احتمالًا محصولات سه تاشوی جدیدی را معرفی 
خواهد کرد. در کنار این شایعات، مشکلات تولید تراشه های Exynos 2500 نیز 
 S25 مزید بر علت شده اند که سامســونگ مجبور شود در تمامی مدل های سری
از چیپست های اسنپدراگون اســتفاده کند. این تصمیم اگرچه می تواند به بهبود 
کارایی محصولات منجر شود، اما قطعاً قیمت این گوشی ها را بالاتر خواهد برد. طبق 
گزارش های موجود، افزایش قیمت سری گلکسی S25 به دلیل هزینه بالای تولید 
چیپست اسنپدراگون تقریباً قطعی است. همچنین انتظار می رود که سامسونگ 
در ســال ۲0۲5 علاوه بر معرفی مدل های جدید ســری Galaxy Z Fold7 و 
 Galaxy Z Flip یک نسخه پیشرفته از این گوشی ها به نام ،Galaxy Z Flip7
Enhanced Edition 7 نیز معرفی کند. این گوشــی ها احتمالًا با ویژگی ها و 
طراحی های بهبود یافته و جدید به بازار می آید. بدین ترتیب سامسونگ می تواند در 
برابر رقابت شدید با برندهای چینی و آمریکایی در زمینه گوشی های تاشو، موفقیت 
بیشتری کسب کند. علاوه بر این، شایعاتی درباره تولید یک گوشی تاشوی سه تاشو 
نیز وجود دارد که ممکن است سامسونگ با آن به رقابت مستقیم با هوآوی در سال 
۲0۲5 بپردازد. هرچند هنوز اطلاعات دقیق و رســمی از سوی سامسونگ در این 
مورد در اختیار نداریم. اما گزارش ها نشان می دهند که این شرکت قصد دارد تا خط 

تولید گوشی های تاشوی خود را با محصولات جدید گسترش دهد.

جنگ جهانی در سال 2026 ؟
نوستراداموس، راسپوتین و حالا نوبت پیش بینی های هوش 

مصنوعی است
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Entertainmentدربیانیهایدر

روزسهشنبهاعلامکردکهاستودیو
Firewalkوهمچنینتوسعهدهنده
بازیهایموبایلNeonKoiبرای

همیشهتعطیلخواهدشد.سونیتنها
Concordدوهفتهپسازعرضهبازی

درماهآگوست،باتوجهبهاستقبال
ضعیفبازیکنان،اعلامکردکهقصد

داردConcordراآفلاینکند،بازیرا
ازفروشخارجکندوبههمهبازیکنانی
کهآنراخریداریکردهاند،هزینهرا
بازپرداختکند.درآنزمان،سونی
گفتکهامکانبازگرداندنبازیرابه
شکلاصلاحشدهبررسیخواهدکرد.

بااینحال،دربیانیهروزسهشنبه،
HermenHulst،مدیرعامل

پلیاستیشنتاییدکردکهاینشرکت
تصمیمگرفتهاستکهاینکارراانجام
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محمدطالبیان|مجموعهبازیCallofDutyسالهاستباچیزیکهدر
ذهنداریمفاصلهگرفته.مدتهاستکهاینمجموعهمحبوبراهخوداز
قرارگرفتندرمیانشوترهاینظامیراترککردهوتمامتمرکزخودراروی
درآمدزاییبیشتربافروشاسکینشخصیتهایسینمایییاانیمیشنیقرار
داده.اتخاذچنینرویکردیازسویActivisionمشخصابرایمقابلهباموج
پایانناپذیرموفقیتبازیهاییهمچونFortniteبودهاماآیااینبهمعنی
اتمامچیزیاستکهازاینمجموعهبهیادداریم؟واقعیتماجراایناستکه
چرخهحیاتهرکدامازقسمتهایاینمجموعهدرساختاریازپیشتعیین
شدهقرارگرفته.معمولاهرکدامازنسخههایCallofDutyباتمرکزروی
داستانینظامیوارائهاینزدیکبهواقعیتیاحداقلواقعیتیهمراهمیشود
وبعدازفروکشکردنجواولیهتبدیلبهسیرکیپرازالمانهاییمیشود
کهبهشکلواضحجاییدریکشوتراولشخصنظامیندارند.جدیدترین
نسخهمجموعهیعنیبازیCallofDutyBlackOps6همدقیقاچنین

مسیریرادنبالمیکند.

علیرضاقادرمیهنی|هوشمصنوعیچتجیپیتیبهتازگیآیندهبشریترا
تاسال2029میلادیپیشبینیکردهاست.آیاجنگجهانیسومدرراهاست؟
ChatGPTپاسخمیدهد،جهاندرآستانهجنگجهانیسوماست،چراکه
روسیهواوکرایندرگیرجنگیبینتیجهشدهوخاورمیانهنیزاوضاعملتهبی
دارد.هریکازطرفیندرگیریمتحدانخودرادارندواگرازچتجیپیتی
بپرسید،پاسخسوالشمارااینگونهخواهدداد:سال2024هرچهدیپلماسی
جهانیرشتهکرده،پنبهمیشــود!بهاحتمالزیادمنظورازهوشمصنوعی
OpenAI،افزایشتنشودرگیریهاوآغازیکنبردطولانیمدتاست.هوش
مصنوعیبهعنواندستیارتخصصیانساندربسیاریازامور،توانستهجایگاه
خودراارتقادادهوحضورخودرابینزندگیبشریپررنگکند.البتهدرمواقعی
کهازآنراجعبهپیشبینیآیندهسوالمیپرســیم،بایدمنتظرپاسخهایی

باشیمکهممکناستماراشگفتزدهکند.

  فعلا که زمان زیادی از انتشــار بازی نگذشــته، 
شاهد یک شوتر اول شخص نظامی با داستانی جدی 
هســتیم. از همان برخورد اول مشــخص است که 
ساخته جدید اســتودیو Treyarch، سعی داشته 
تمامی نیازهای یک Call of Duty موفق را ارائه 
کند اما آیا می توان چیزی با عنوان نوآوری را در این 
بازی تجربه کرد ؟ جواب ســاده و سرراســت منفی 
است. نســخه جدید این مجموعه مثل همیشه در 
زمینه نوآوری حرف خاصی بــرای گفتن ندارد اما 
بزرگ ترین فرق Black Ops 6 با دیگر نسخه های 
پیشین در این است که سعی داشته تجربه ای کامل 
و استاندارد را ارائه کند. چیزی که دیگر استودیوهای 
توسعه دهنده این سری طی یک دهه اخیر موفقیتی 
در ارائه آن نداشته اند. اینبار داستان تمرکز خود را 
روی ابتدای دهه 90 میــلادی قرار داده. بازه زمانی 
که میزبان جنگ خلیج فارس و شخصیت مطرحی 
همچون صدام حسین است. سازندگان بازی بارها 

ســعی کرده بودند با قرار دادن محوریت تبلیغات 
خود روی اتفاقات واقعی ابتدای دهه 90 میلادی در 
 Black خاورمیانه و دیگر نقاط دنیا، به جذابیت های
Ops 6 بیافزاینــد اما اصل داســتان چیز دیگری 
است. با پیشروی در داستان و حضور شخصیت های 
مختلف عملا متوجه می شــوید که تمــام اتفاقات 
تاریخی آن بازه زمانی در حاشــیه قرار گرفته اند و 
تمرکز اصلی داستان روی موضوعی تقریبا می توان 
گفت بی ارتباط با جریانات سیاســی و نظامی است. 
برای بار دیگر در این نسخه از Black Ops شاهد 
معرفی گروهی جدید هستیم که به مرور تبدیل به 
اصلی ترین تهدید در داستان می شود. گروهی تحت 
عنوان Pantheon اینبار نقش منفی اصلی داستان 
را برعهده گرفته و شخصیت های مختلفی در داستان 
معرفی می شوند به دنبال جلوگیری از رسیدن این 
گروه به اهدافش هستند. اهدافی که مثل همیشه به 

نابودی ساختار فعلی منتهی می شود. 

  داستان این نسخه در میانه Black Ops ۲ قرار 
گرفته. بعد از اتفاقات دهــه 80 میلادی در دومین 
نسخه مجموعه و سال ها قبل از اتفاقات مدرن نیمه 
دوم Black Ops 2 کــه رویکردی کاملا متفاوت 
را دنبال می کرد. انتخاب این بازه زمانی مشــخصا 
محدوده هایی را برای تیم تولید در زمینه بازگرداندن 
شخصیت های اصلی سری Black Ops ایجاد کرده 
از این رو شــاهد معرفی تعداد زیادی شخصیت در 
جریان بازی هستیم. شخصیت هایی که به هیچ وجه 
در سطح و اندازه قهرمان های قدیمی مجموعه قرار 
نمی گیرند و در زمان اندکی کــه در اختیار داریم، 
امکان برقــراري ارتباط با هیچکدام از آنها شــکل 
 Call of Duty Black نمی گیرد. بخش داستانی
Ops 6، ترکیبی اســت از آنچه طی نســخه های 
اخیر مورد آزمون و خطــا قرار گرفته. مراحل خطی 
با Set-Pieceهای سینمایی، مراحل مخفی کاری 
و یک مرحله Sandbox که البته نمونه اش در این 

مجموعه قبلا دیده نشده است. جدای از این شاهد 
دو مرحله با رویکردی کاملا متفاوت از استانداردهای 
مجموعه هستیم که با المان توهم همراه شده و حتی 
زامبی ها هــم در آن حضور پیــدا می کنند. چیزی 
که برای ســال ها در حالت تک نفره این سری را در 
کانون توجه ها قرار داده بود، روایت داستانی جدی 
با لحظات منحصر به فرد و البته جلوه های سینمایی 
بود که به خصوص در نســل هفتم کنســول های 
خانگی به اوج خود رســید. در این نســخه چنین 
طراحی مراحلی در اولویت کاری نبوده و هرچند به 
شکل کامل حذف نشده اند اما فضای خود را به چند 
نوع دیگر از طراحی مراحل داده اند که به هیچ وجه 
جذابیت رویکرد خطی و سینمایی را به همراه ندارند. 
این نکته را هم باید در نظر گرفت که ماموریت ها و 
مراحلی که روی مخفی کاری تمرکز دارند، عملا به 
واسطه هوش مصنوعی ضعیف دشمن ها، نمی توانند 

تجربه ای باکیفیت را ارائه کنند. 

  با در نظر گرفتــن تمام توضیحات ارائه شــده 
 Call of Duty می تــوان نتیجه گیری کرد کــه
Black Ops 6 یکی از بهترین نســخه های این 
مجموعه اســت که طی ســال های اخیر منتشــر 
شــده. هرچند خبری از آن دوران اوج نسل هفتم 
کنســول های خانگی نیســت و بازی چیزی ارائه 
نمی کند که تا به امروز ندیده باشــیم اما توانسته تا 
تمامی قطعه های پازل را در کنار یکدیگر به خوبی 
قرار دهــد. موضوعی که بســیاری از نســخه های 
اخیر Call of Duty در رســیدن به آن مشکلات 
زیادی داشــتند. ارائه یک پکیج کامــل در حالت 
داســتانی، چند نفره و زامبی، همراه با شــوتینگ 
 Call of Duty ،درجــه یــک Movement و
Black Ops 6 را تبدیــل بــه یکــی از بهترین 
بازی های امســال می کند. بازی ای که می تواند هر 
علاقه مندی به سبک شــوتر اول شخص را جذب 

خود کند. 

ندای وظیفه در جنگ خلیج فارس
نقد و بررسی جدیدترین نسخه از مجموعه بازی 
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   گزارش

در لیگ برتر انگلیس، پس از اولین اخراج، مربیان دیگر 
هم شغل خود را از دســت می دهند. تاامروز تیم های 
زیادی بوده اند که برخلاف آنچــه مدیران آنها تصور 
کرده اند، نتایج را به دســت آورده اند. با جدایی اریک 
تن هاگ از منچســتریونایتد، احتمالا به چند مربی 
اخراجی دیگر نزدیک می شــویم اما چه تیم ها و چه 

مربیانی در لبه این پرتگاه قرار خواهند گرفت؟
   ساوتهمپتون؛ راسل مارتین

8 باخت و تنها یک تســاوی آن هم مقابل ایپسویچ 
و در خانه، نتیجه ای نبود که مدیران باشــگاه پس از 
حضور در لیگ برتر و خرج کردن حدود 120 میلیون 
یورو انتظارش را داشتند. مدیران باشگاه سعی کردند 
با جذب بازیکنان جــوان بااســتعداد در کنار چند 
بازیکن باتجربه از جمله آرون رمســدیل از آرسنال، 
حداقل نتایج بهتری رقم بزنند اما شــرایط بسیار بد 
جلو رفته. البته باید گفت 4 دیدار سخت میان این 9 
بازی داشــتند و مقابله با نیوکاسل، منچستریونایتد، 
آرسنال و منچسترسیتی بســیار دشوار بود. مدیران 
ساوتهمپتون می توانند به همین صورت تا پایان فصل 
ادامه دهند زیرا این مربی گویی توان بیشتری را برای 
مقابله با حریفان ندارد و احتمالا  در پایان فصل با این 
مسیر، سقوط کنند  اما یک ســناریو مدتی است که 
مدیران این باشــگاه را درگیر خود کرده. آنها اکنون 
می توانند با مقداری هزینه بیشــتر یک مربی جدید 
را به تیم بیاورند تا شــرایط را کمی بهبود ببخشد و 
حداقل از منطقه سقوط خارج شوند. به همین دلیل 
مارتین می تواند اخراجی بعدی پس از اریک تن هاگ 

نام بگیرد.
   ولورهمپتون؛ گری اونیل

تیم گری اونیل در 9 بازی تنها 2 امتیاز کسب کرده 
و برای تیمی مانند ولورهمپتــون چنین چیزی یک 
فاجعه است. مدیران باشگاه می دانند  این شرایط به 
دلیل قطع همکاری با خورخه مندس ایجاد شده اما 
احتمالا هیچ کاری راحت تر از این نیست که تقصیرها 
به گردن گری اونیل بیفتد و آنها با اخراج ســرمربی 
از تقصیرات خود برای تیم فــرار کنند. بازیکنان تیم 
بارها اعلام کرده اند ســرمربی آنها مشکل تیم نبوده 
و نیســت اما همانطور که پپ گواردیولا گفت: »این 
بازی برای مربیان، بازی نتایج است.« و هرکس نتواند 
نتیجه بگیرد اخراج می شــود. اونیل به خروجش از 

ولورهمپتون بسیار نزدیک است.
   کریستال پالاس؛ اولیور گلاسنر

گلاسنر جانشــین هاجســون در پالاس شد و نتایج 
باورنکردنــی او باعث شــده بود به عنــوان یک تیم 
سرسخت  لقب بگیرند. با این حال نتایج پالاس نسبت 
به آنچه انتظار می رفت بســیار بد بوده و آنها با کمی 
خوش شانسی  خارج از منطقه سقوط قرار گرفته اند. 
شــاید جدایی اولیســه بهانه ظاهری تیم آنها برای 
عدم نتیجه گیری باشــد اما تفکرات گلاسنر در فصل 
قبل همیشه بر پایه قابلیت های اولیسه نبود که حالا 
رفتن او این تیم را به این حال مواجه کند. نتایج نشان 

می دهد دست مربی اتریشی برای تیم های انگلیسی 
رو شده و آنها به خوبی می دانند چگونه تفکرات او را 
خنثی کنند. از اخبار درونی کریســتال زمزمه های 
اخراج شنیده می شــود و گفته شــده تاکنون چند 
جلسه برای تصمیم برکناری یا ابقای گلاسنر برگزار 

شده است. 
   تاتنهام؛ آنژ پستکوگلو

هواداران اسپرز از یک دنده بودن مربی خود در مواجهه 
با مشکلات خسته شــده اند و کاملا جدی به دنبال 
اخراج مرد استرالیایی هستند. تحریم بازی ها، شعار 
علیه مربی و ایجاد مشکلات بیشتر برای تیم اکنون به 
یک وظیفه برای هواداران باشگاه تبدیل شده و تجربه 
نشان داده دنیل لوی سعی می کند کمتر با هواداران 
باشگاهش مواجه شده و احتمالا پس از مدتی پروژه 
اخراج پســتکوگلو کلید بخورد. سرمربی تاتنهام این 
موضوع را احساس کرده است. او در آخرین کنفرانس 
خود عنوان کــرد: »همه به مــن می گویند باید جام 
کسب کنید اما به نظر شــما تنها به دنبال جام بودن 
آینده خوبی را خواهد داشت؟« او با این جملات سعی 
کرد شــرایطی که   علیه اش راه افتاده است را خنثی 
کند و نتیجه گرایی محض را یک اشتباع بزرگ بداند 
اما بهتر می داند اکنون موج اخراج مربیان آغاز شده و 
احتمالا اگر شــرایط تیمش تغییری نداشته باشد در 

این موج به خانه بازگردد.

اسمش را با کنایه می گذاریم شــاهکار. شاهکاری بزرگ 
از مدافعان اســتقلال. بازیکنانی که به قــول قدیمی ها، 
اسم شان را تریلی هم نمی کشد اما حالا با 16 گل خورده، 
عنوان ضعیف ترین خط دفاع لیگ برتر را به خود اختصاص 
داده اند. خط دفاعی استقلال کارایی لازم را ندارد و همین 
موضوع به پاشــنه آشــیل این تیم تبدیل شده است. به 
نام این بازیکنان نگاه کنید. رافائل ســیلوا، سامان فلاح، 
محمدحســین مرادمند، ایمان ســلیمی و البته آرمین 
ســهرابیان که تا زمان حضورش در استقلال، اوضاع خط 
دفاع اینقدر آشــفته نبود. به اینها بایــد رامین رضاییان، 
میلاد زکی پــور و ابوالفضل جلالی را هــم اضافه کنیم. 
بازیکنانی که در کناره ها حضور دارند و جزئی لاینفک از 

خط دفاع محسوب می شوند.

    این همه هزینه برای این همه گل؟
درباره عملکرد خط دفاع استقلال کمی ریزتر می شویم. 
بهتر است به ارقام حدودی قرارداد بازیکنان این تیم اشاره 
کنیم تا شاهکار خلق شده توسط آنها بیشتر عیان شود و 
به چشم بیاید. استقلال برای جذب سامان فلاح، مبلغی 
در حدود 4۷ میلیارد تومان هزینه کرد تا رضایتنامه این 
مدافع جوان را از گل گهر دریافت کند. اگر دستمزد او هم 
حدود 23 میلیارد تومان باشد، یعنی استقلال برای جذب 
این مدافع ۷0 میلیارد تومان هزینه کرده است که عددی 

قابل توجه به حساب می آید.
محمدحســین مرادمند و ایمان ســلیمی هم روی هم 
مبلغی در حدود 40 میلیارد تومان دســتمزد می گیرند؛ 
البته این مبلغ شــامل آپشــن ها و پاداش ها نمی شــود. 
بعید است رافائل سیلوا هم با مبلغی کمتر از 20 میلیارد 
تومان در استقلال مانده باشــد. قرارداد میلاد زکی پور و 
ابوالفضل جلالی هم روی هم حــدود 60 میلیارد تومان 
است. دستمزد رامین رضاییان هم که مشخص است؛ ۷0 

میلیارد تومان برای یک فصل!
اینها عناصر اصلی خط دفاع استقلال هستند. بازیکنانی 
که آمــاری ضعیف را به ثبت رســانده و اســتقلال را به 
ضعیف ترین خط دفاع لیگ تبدیــل کرده اند. هزینه ای 
که برای این مدافعان صورت گرفته، حدود 260 میلیارد 
اســت. یعنی نزدیک به 5 میلیون دلار. استقلال با همین 
مدافعان، از ذوب آهن 3 گل خــورد و برابر خیبر هم این 

اتفاق عجیب تکرار شد.

   کاپیتان، لیدر حاشیه ها
سیدحسینی حسینی را با عملکرد نوسانی در طول چند 
سا ل اخیر می شناسند. سیدحسین اگر در لیگ بیست و 
یکم در ســطح جهانی خود ظاهر شد اما اکنون یا بازوبند 
کاپیتانی یکی از مقصران بحران استقلال به شمار می رود. 
عملکرد حســینی در داخل زمین و حاشیه های وی در 

خارج از مستطیل ســبز در این 2 ســال موجب شده تا 
استقلال دچار خسران شود. حسینی که سال گذشته با 
حرکت منشوری خود استقلال را در بحران فرو برد، امسال 
نیز با مصاحبه های جهت دار در نقش لیدرهای بحران ساز 

ظاهر شده است. 
تمامیت خواهی حسینی و حاشــیه های وی حتی اجازه 
استخدام یک دروازه بان ســطح یک به مدیریت استقلال 
نداد تا جایی که صحبت هــای جهت دار و زاویه وی با این 
باشگاه موجب شد تا گلر بوسنیایی استقلال با آبی پوشان 
فسخ کند. جانشین حسینی، محمدرضا خالدآبادی جوان 
است که در سطح نام و افتخارات استقلال به عنوان یک 

باشگاه بزرگ نیست.
استقلال که در لیگ بیست و سوم، طی 30 بازی تنها 15 
گل دریافت کرده بود، حالا در 9 بازی 15 بار دروازه اش باز 

شده. آماری که نشان می دهد استقلال در بخش تدافعی 
به شدت آسیب پذیر بوده و بازیکنان این تیم کارایی لازم 

را نداشته اند. 
قبل از آغاز لیگ برتر پیش بینی می شد تیم هایی کم هزینه 
مانند شمس آذر و هوادار یا خیبر و چادرملو که به تازگی 
راهی لیگ برتر شده اند، خط دفاع نابسامانی داشته باشند، 
اما حالا این اتفاق برای اســتقلال رخ داده و شــاگردان 
موسیمانه را وارد بحران کرده اســت. با توجه به اینکه 2 
بازی ســخت مقابل تراکتور و الهلال پیش روی استقلال 
اســت، اگر مدافعان این تیم به خود نیایند و همچنان با 
کیفیت گذشته در زمین ظاهر شوند، قطعاً باز هم شاهد 
باز شدن دروازه آنها خواهیم بود. البته در ثبت آمار ضعیف 
استقلال در بخش تدافعی، نباید حســین حسینی را از 

قلم بیندازیم. 

آماده ترین الهلال تاریخ مقابل 
استقلال؟

تقریبا همه اهالی فوتبال در آسیا به این نتیجه رسیده اند که سخت ترین 
بازیِ هر هفته مربوط به تیمی است که در آن هفته با الهلال عربستان 

بازی دارد. از قضا این هفته حریف تیم قدرتمند سعودی استقلال است!  
الهلال در کنار دیگر تیم عربستانی یعنی الاهلی تنها تیم هایی هستند 
که هر 3 بازی قبلی شان را در این تورنمنت برده اند. اما الهلال به دلیل 
تفاضل گل بهتر در صدر جدول قرار دارد. اما استقلال از 3 بازی قبلی 
خود در لیگ نخبگان یک برد و دو شکست به دست آورده است و در 

رده ششم جدول قرار دارد.
اما وضعیت متفاوت استقلال نسبت به الهلال صرفا مربوط به جایگاه 

این تیم در جدول لیگ نخبگان نیست. استقلال به عقیده خیلی از 
اهالی فوتبال در ایران احتمالا در بدترین و سیاه ترین دوران فعالیتش 
قرار دارد. این تیم در 4 بازی اخیر خودش )3 بازی در لیگ برتر و یک 

بازی در لیگ نخبگان( شکست خورده است!
در طرف مقابل الهلال در بهترین وضعیت خودش به سر می برد. این 

تیم از ابتدای فصل جدید 16 مسابقه را در 4 تورنمنت مختلف برگزار 
کرده است که 15 تا از این مسابقات را با برد تمام کرده است و فقط در 

بازی اخیر با النصر در لیگ حرفه ای عربستان مقابل النصر با تساوی یک 
- یک متوقف شده است. الهلال ابتدا در سوپرکاپ عربستان با شکست 
دادن تیم های النصر و الاهلی قهرمان شد. در جام پادشاهی عربستان 

به دو پیروزی مقابل تیم های البکیریه و الطایی دست پیدا کرد. در لیگ 
نخبگان آسیا هم تیم های الریان قطر، الشرطه عراق و العین امارات را 

شکست داد.
در لیگ حرفه ای هم از هفته اول تا هفته هشتم برنده شد اما بالاخره 

در بازی هفته نهم مقابل النصر که همین دیشب برگزار شد، با تساوی 
یک - یک متوقف شد. الهلال با هدایت ژرژ ژسوس در این 16 بازی 

4۷ گل زده است و 15 گل دریافت کرده است. میانگین گل زده این 
تیم در هر بازی 2/93 و میانگین گل خورده این تیم هم 0/93در هر 

بازی است. برای همه روشن است که استقلال اصلا وضعیت مناسبی 
ندارد و شانس چندانی برای پیروزی مقابل الهلال ندارد. وضعیت به 

شکلی است که بخش زیادی از هواداران استقلال به یک شکست یک 
یا دو گله هم راضی هستند. چنین نگرش و جوی در اوایل همین ماه 

هم وجود داشت. استقلال روز اول آبان در لیگ نخبگان با النصر بازی 
داشت و هواداران این تیم نگران نتیجه بودند. اما استقلال بازی نسبتا 

قابل قبولی را ارائه داد و فقط با گل دقایق پایان لاپورت به النصر باخت. 
به همین دلیل امیدواری اندکی هم وجود دارد که استقلال بتواند با 

ارائه یک بازی دفاعی منسجم مقابل الهلال، حداقل یک امتیاز از این 
تیم بگیرد.

منبع: فوتبالی
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روشن در اعماق تاریکی!
جناب حسن روشن پیشکسوت اســتقلال مصاحبه ای جدید انجام داده اند. اگر حدس زدید اولین جمله ایشان در 
این مصاحبه چه بوده؟ آفرین! مثل همیشه: »بازی های استقلال را زیاد پیگیری نمی کنم.« سلطان پیگیری نکردن 
بازی های استقلال، سلطان مصاحبه و انتقاد از همه چیز این باشگاه هم هست. واقعا نمی دانیم ایشان وقتی بازی ها 
را نمی بینند و پیگیری نمی کنند، چطور می توانند درباره این باشگاه و بازی هایش این همه مصاحبه کنند. حتی اگر 
به حرمت پیشکسوت بودن، این ایراد را هم به ایشان وارد ندانیم، اما نمی توانیم از حرف های اخیرا زشت و توهین آمیز 
او درباره خارجی های استقلال چشم پوشی کنیم. حتما خاطرتان هست که جناب روشن بعد از انتخاب موسیمانه به 
عنوان سرمربی استقلال گفته بود: »آنقدر بدبخت شدیم  که از آفریقا مربی می آوریم.« همان موقع ما و دیگر رسانه ها 
از این موضع گیری عجیب حسن روشن انتقاد کردیم اما استاد همچنان به اســتفاده از این نوع ادبیات اصرار دارد 
و در مصاحبه جدیدش گفته: »بلانکو که بیشتر شــبیه کارگرهای آرژانتینی است.« کاری به این نداریم که همین 
بلانکو فصل قبل نشان داده که خیلی هم بی کیفیت نیســت اما با شنیدن این جمله آقای روشن، چند سوال پیش 
می آید! مثلا اینکه قیافه کارگرهای آرژانتینی دقیقا چطور است؟ یا اینکه خب چه ایرادی دارد قیافه یک فوتبالیست 
آرژانتینی شبیه کارگرهای آرژانتینی باشد؟ یعنی چون قیافه یکی شبیه کارگرهای آرژانتینی است، نباید به سمت 
فوتبال بیاید؟ اصلا برای یک فوتبالیســت قیافه چقدر اهمیت دارد؟ یعنی اگر قیافه او شبیه بازیگرها بود، ایرادی 

نداشت؟ این حرف ها نشان می دهد که جناب روشن برخلاف نام فامیلی شان در تاریکی عمیقی فرو رفته اند.

این جوری محبوب نمی شوید اساتید!
حتما در جریان اتفاقات بعد از سوت پایان نیمه اول بازی اســتقلال و تراکتور قرار گرفته اید. با پایان نیمه 
اول، شجاع خلیل زاده به هواداران اســتقلال که تعدادی از آنها علیه او شعار می دادند چند بار هیس نشان 
داد و سیدحسین حسینی که یادش آمد کاپیتان استقلال است، به سمت او رفت و بعد از کمی بگو مگو که 
فاصله کمی تا درگیری داشت، ماجرا ختم به خیر شد. قطعا که هیچ کس فحاشی و توهین هواداران را تایید 
نمی کند و ما هم به دنبال دفاع از این حرکت نیستیم. قطعا شجاع خلیل زاده هم تنها بازیکنی نیست که با 
چنین شعارهایی روبرو می شود  اما از معدود بازیکنانی است که نسبت به این شعارها، اینگونه واکنش نشان 
می دهد. تجربه نشان داده که واکنش به این شعارها باعث بیشتر و تندتر شدن آنها خواهد شد و بی محلی به 
شعارها به تدریج باعث محو شدن آنها! بنابراین شجاع اگر خواهان پایان یافتن این جو نامناسب است، بهتر 
است از این به بعد به شعارها واکنش نشــان ندهد. توصیه بعدی هم به حسین حسینی است. باید خدمت 
سلطان سوتی های منظم و نامنظم این فصل در لیگ برتر عرض کنیم که دوره این رفتارهای نمایشی تمام 
شده است. دخالت در درگیری ها و ورود به جنجال ها به بهانه بازوبند کاپیتانی مدت هاست کارکرد خودش 
را از دست داده است. بهتر است جناب حسینی به جای اینکه خودش را با این حرکات نشان بدهد، تمرکزش 
را در تمرینات و بازی ها بیشتر کند تا بیشتر از این با سوتی های رنگ ووارنگ، از چشم هواداران نیفتد. برای 

محبوب شدن، فقط باید احترام خودتان را حفظ کنید آقایان!

 چوب خط های
پُر شده

اخراج اریک تن هاگ از 
منچستریونایتد می تواند 
سایر مربیان را به همین 

سرنوشت دچار کند

 شاهکار 
میلیاردی ها

ضعیف ترین خط دفاع لیگ برتر تا 
اینجای فصل متعلق به استقلال است؛ 

تیمی که در این نقطه از زمین، بازیکنان 
گرانقیمت و مشهوری در اختیار دارد

آلونسو در دو راهی رئال مادرید یا منچسترسیتی
ژابی آلونسو که فصل گذشته دست به کار بزرگی زد و بایرلورکوزن را برای 
اولین بار در تاریخ این باشــگاه آلمانی به قهرمانی در بوندس لیگا رســاند، 
مقصد بعدی اش می تواند باشــگاه رئال مادرید باشــد، این در حالی است 
که مدیران این باشگاه لالیگایی نسبت به اســتخدام این مربی اسپانیایی 
علاقه مند هستند و او را جانشین مناســبی برای کارلو آنچلوتی در آینده 
می دانند. شبکه تلویزیونی »اسکای اسپورت آلمان« حالا خبر می دهد که 
سران باشگاه منچسترسیتی هم نسبت به استخدام ژابی آلونسو ابراز علاقه 
کرده اند و در صورتی که پپ گواردیولا در پایان فصل جاری با منقضی شدن 
قراردادش از این باشگاه جدا شود، شانس خود را برای استخدام او امتحان 
خواهند کرد. طبق این گزارش؛ در باشگاه بایرلورکوزن اما این حس وجود 
دارد که ژابی آلونسوی 42 ساله راهی رئال مادرید خواهد شد و این احتمال 
وجود دارد که فلورین ویرتس مهاجم آلمانی لورکوزن هم مانند آلونســو 
به جمع کهکشــانی ها ملحق خواهد شد. در ســوی دیگر فابریتزیو رومانو 
خبرنگار سرشناس ایتالیایی و کارشــناس نقل وانتقالات فوتبال اروپا خبر 
داد؛ فلورنتینو پرس و اعضای هیات مدیره این باشگاه علاقه خاصی به ژابی 
آلونسو دارند و او را گزینه ای ایده آل برای سبک بازی رئال مادرید می دانند.

بمب نیمار: بازگشت به تیم سابق در تابستان
در یک مصاحبــه رادیویی، اوســوالدو نیکو، معاون هیات مدیره باشــگاه 
سانتوس، اعلام کرد   این باشــگاه برزیلی در حال بحث درباره بازگرداندن 
نیمار اســت. نیکو گفت: »نیمار ماه ژوئن به ســانتوس برمی گردد. در این 
مورد مشغول گفت وگو هســتیم.« آیا این فقط یک بمب خبری بی پایه و 
اساس اســت یا باید باور کنیم که نیمار به باشگاه کودکی هایش بازخواهد 
گشت؟ آینده مشــخص خواهد کرد. اما این مدیر به این موضوع اطمینان 
دارد. اوســوالدو نیکو با خوش بینی درباره نهایی شــدن این انتقال گفت: 
»یک گفت وگوی سریع انجام شد  که همیشه مؤثر است  اما برای پیشرفت 
مذاکرات باید جلسات بیشتری برگزار شــود. نظر من را بخواهید، نیمار در 
ماه ژوئن خواهد آمد و ما در حال کار روی این موضوع هستیم.« این انتقال 
به باشگاه تاریخی سانتوس که اکنون در دسته دوم است، اجازه خواهد داد 
تا امید به بازگشت به ســطح اول فوتبال برزیل را زنده کند. چند روز پیش 
نیز شایعاتی درباره احتمال پیوستن نیمار به اینتر میامی به دلیل خرید یک 

زمین در فلوریدا مطرح شده بود که توسط مربی اینتر میامی تکذیب شد.

پدیده رئال از تیم ملی برزیل خط خورد
دوریوال جونیور فهرست بازیکنان دعوت شــده به اردوی تیم ملی برزیل 
برای دو دیدار بسیار مهم مقابل تیم ملی ونزوئلا و همچنین تیم ملی اروگوئه 
را اعلام کرد. در فهرست اعلام شــده خبری از اندریک نیست و این بازیکن 
به دلیل نیمکت نشــینی در رئال مادرید، فرصت حضور در اردوی تیم ملی 
کشورش را هم از دست داده اســت. او در چهار بازی اخیر رئال حتی یک 
دقیقه هم فرصت برای حضور در میــدان پیدا نکرده و در این فصل در هیچ 
دیداری در لالیگا در ترکیب اصلی این تیم به میدان نرفته اســت. از نوامبر 
2023 که انریک برای اولین بار به اردو تیم ملی کشــورش دعوت شد تا به 
حال پیش نیامده بود که او در فهرســت این تیم جایی نداشته باشد اما به 
نظر می رسد  وضعیت ایجاد شده در سانتیاگو برنابئو بسیار به ضررش تمام 
شده   و شاید ادامه این وضعیت چندان برای او خوشایند نباشد. این در حالی 
است که در روزهای گذشــته بعضی از منابع نزدیک به باشگاه رئال مادرید 
مدعی شده بودند که فلورنتینو پرز به کادر فنی رئال اعلام کرده   باید فرصت 

بیشتری برای بازی به اندریک و همچنین آردا گولر بدهند.

مهرداد محمدی از لیست استقلال خارج شد
باشگاه استقلال پس از مصدومیت شدید مهرداد محمدی، نام این بازیکن 
را از لیســت آبی پوشــان خارج کرد تا بتواند یک بازیکن جدید به خدمت 
بگیرد. محمدی در دیدار با النصر در لیگ نخبگان آسیا از ناحیه مچ پا دچار 
مصدومیت شده بود و باشگاه استقلال پس از تأیید ایفمارک توانست نام او 

را از لیست خارج کند.

چهارمین استعفای مورایس پذیرفته شد
مدیران باشگاه ســپاهان بعد از چهارمین اســتعفای رسمی ژوزه مورایس 
سرمربی پرتغالی تیم فوتبال این باشگاه با جدایی او موافقت کردند. با توجه 
به تغییرات مدیریتی در باشگاه سپاهان و عدم همراهی هواداران، این باشگاه 
اصفهانی به این نتیجه رســید که ادامه همکاری به صلاح دو طرف نیست. 
ضمن اینکه به دلیل استعفای مکتوب سرمربی پرتغالی به لحاظ حقوقی و 
پرداخت غرامت هم فضا به نفع باشگاه ایرانی است. در چنین شرایطی و با 
توجه به زمان کم باقیمانده تا بازی شارجه و نساجی، آلمیدا حداقل تا 19 
آبان ماه هدایت طلایی پوشان را برعهده خواهد داشت. اگر آلمیدا بتواند در 
این دو دیدار و هشت روز کار را خوب پیش ببرد، نام او در لیست گزینه های 
احتمالی هدایت ســپاهان جای خواهد گرفت. بررسی ها نشان می دهد در 
مقطع فعلی و تا این لحظه نام جواد نکونام در لیســت گزینه های واگذاری 
هدایت سپاهان وجود ندارد. همچنین محرم نویدکیا که یکی از اسطوره های 
باشگاه سپاهان به شــمار می آید، این روزها در تیمی مشغول به کار نیست 
و به همین خاطر نامش طبیعتاً در بین گزینه های هدایت طلایی پوشــان 

قرار می گیرد.

پنجره پرسپولیس با همکاری فیفا باز می شود
بعد از شکایت نبیل باهویی از باشگاه پرسپولیس به خاطر پرداخت نشدن 
مطالباتش، کمیته انضباطی فیفا حکم به بسته شدن پنجره نقل وانتقالاتی 
این باشگاه تا زمان تسویه بدهی این بازیکن داد و در ادامه پرسپولیسی ها با 
ارسال نامه ای به فیفا، از این نهاد خواستند از محل درآمدهای پرسپولیس 
بدهی باهویی پرداخت شود. فیفا با ارســال نامه ای به پرسپولیس موافقت 
خود را برای پرداخت مطالبات نبیل باهویی اعلام کرده و به این ترتیب به 
زودی پنجره نقل وانتقالاتی پرسپولیس باز خواهد شد. باشگاه پرسپولیس به 
خاطر حضور علیرضا بیرانوند، مرتضی پورعلی گنجی، وحید امیری، مهدی 
ترابی )در طی جام جهانی 2022 برای پرسپولیس بازی می کردند( در جام 
جام جهانی 2022، حدود ۷00 هزار دلار از فیفا درآمد کســب کرده است 
و علاوه بر آن پاداش آسیایی ســال های قبل پرسپولیس بابت دو بار صعود 
به فینال لیگ قهرمانان آســیا به علت تحریم ها به این باشگاه به طور کامل 

پرداخت نشده است.

نخستین جلسه فنی پرسپولیس در دوبی
سرخپوشان ایران که در دوبی به سر می برند، دیروز در نشست فنی شرکت 
کردند تا شــنونده صحبت ها و توصیه های کادر فنی برای بازی پیش رو با 
الغرافه باشــند. پرســپولیس در هفته های اخیر با دو شکست برابر السد و 
استقلال خوزستان اشتباهات نابخشــودنی ای مرتکب شدند که باعث شد 
صدر جدول لیگ برتر از دســت برود و همچنین سرخ ها شرایط بدی برای 
صعود از دور گروهی لیگ نخبگان داشته باشند . حالا در روزهای اخیر گاریدو 
با جدیت شدیدی تیمش را تمرین می دهد و در جلسه فنی دیروز هم نکات 
مهمی به بازیکنان پرسپولیس گفته شد و باید دید نتیجه کارهای تئوری و 
فنی سرمربی اسپانیایی در بازی حساس الغرافه چه خواهد بود. پرسپولیس 

دوشنبه شب در دوبی میزبان الغرافه قطر خواهد بود.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

9 بازی و 5 باخت؛ 90 بازی و 5 باخت!
در این چند هفته بارها اعداد و ارقامی در نقد عملکرد استقلال منتشر شده و به نظر می رسد تکرار آنها لطفی ندارد اما کمی 
تمرکز باعث می شد هر روز اعداد و ارقام جدیدی به چشم بیایند. به این نمونه نگاه کنید. استقلال در این فصل از لیگ برتر 
تا پایان هفته نهم 5 باخت را در کارنامه اش ثبت کرده است. باورنکردنی است اما قبل از این 9 بازی، استقلال در مجموع 3 
فصل گذشته با هدایت فرهاد مجیدی، ریکاردو ساپینتو و جواد نکونام 5 بار باخته بود! این تیم در فصل قهرمانی با هدایت 
مجیدی اصلا نباخت، با ساپینتو 4 شکست را تجربه کرد و با نکونام در فصل گذشته فقط یک شکست را ثبت کرد. در واقع 

آبی ها در 9 بازی گذشته همانقدر شکست خورده اند که در 90 بازی قبل از این فصل! باورتان می شود؟
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شهادت مامور کلانتری در درگیری با سارقان

جان باختن مرد فداکار هنگام نجات اعضای 
یک خانواده در خط آهن 

قتل پدر در هواخواهی از مادر

مامور گشت کلانتری ۱۳۴ شهرک قدس با شلیک 
گلوله به درجه رفیع شهادت نائل شد.

ماموران کلانتری ۱۳۴ شهرک قدس از طریق تماس 
تلفنی با قاضی ســالار صنعتگر؛ بازپرس ویژه قتل 
شعبه سوم دادســرای امور جنایی، شهادت یکی از 
ماموران گشت کلانتری خود را روی تخت اورژانس 

بیمارستان بهمن گزارش کردند.
به دنبال اعلام این خبر، تیمی زبده از کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران بــزرگ به همراه بازپرس 
جنایی، راهی محل حادثه در شهرک غرب شدند و 

تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند.
تحقیقات ابتدایی حکایت از آن داشــت، بامداد روز 

جمعه مورخــه ۱۱ آبان ماه  ۱۴0۳ ، واحد گشــت 
کلانتری ۱۳۴ شــهرک قدس در حین گشت زنی 
سرنشینان یک دستگاه پژو پرشیا را در حین ارتکاب 

سرقت  شناسایی کردند.
با اقدام به فرار ســارقین از محل ، ماموران با رعایت 
قانون به کارگیری سلاح اقدام به تیراندازی هوایی و 
در ادامه به سمت خودرو پرشیا می کنند و  با هدف 
قرار گرفتن لاستیک های پرشــیا ، خودرو متوقف و 
سرنشینان آن )سارقان( اقدام به تیراندازی می کنند 
که متأسفانه یکی از مأموران هدف اصابت گلوله قرار 

می گیرد.
پس از ایــن حادثه عاملان جنایــت از صحنه جرم 

متواری و مامور گشت کلانتری ۱۳۴ شهرک قدس 
به بیمارستان بهمن منتقل شــده اما اقدامات کادر 
درمان فایده ای نداشته و نهایتا به درجه رفیع شهادت 
نائل شده است. پس از بررسی های میدانی از صحنه 
جرم، کارآگاهــان اداره دهم پلیــس آگاهی تهران 
بزرگ ماموریت یافتند تا با اقدامات اطلاعاتی ابتدا 
هویت عاملان جنایت را شناسایی و سپس نسبت به 

دستگیری آنها اقدام کنند.
با دســتور قاضی صنعتگر از شعبه ســوم دادسرای 
امورجنایی، پیکر شــهید برای معاینات دقیق تر به 
پزشکی قانونی منتقل شد و تحقیقات کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ همچنان ادامه دارد.

»فارس تمیمی« از اهالی خوزستان 
هنگام تلاش برای نجات جان اعضای 
مصدوم یک خانــواده در خودروی 
گرفتار شده در خط آهن، با تصادف 

قطار،  جان باخت.
 » رعد تمیمی« بــرادر مرحوم گفت: 
برادر من در مسیر کار خود بود که با 
دیدن این صحنه با فداکاری به کمک 
همشــهریان خود رفت و دچار این 

حادثه شد.
 ما از مسئولین و متولیان انتظار داریم 
به  خانواده مرحوم و ســه فرزندش 

کمک کنند. 
پژو پارس در جــاده دغاغله - اهواز 
در کنار ریل قطار  واژگون می شــود 
و فــارس تمیمــی ، جــوان اهوازی 
برای نجــات خانواده گرفتار شــده 
اقدام می کند اما هنگام رهاســازی 
مصدومان، قطار از راه می رســد و با 
برخورد شدید قطار،  او فوت می کند. 
در این حادثه نیز ســه نفر مصدوم و 
توسط امدادگران فوریت های پزشکی 
به بیمارســتان های امــام خمینی و 

گلستان اهواز اعزام شدند.

رسیدگی به این پرونده از مرداد ماه ســال ۱۴00 آغاز شد. 
مرد ۳0 ساله ای به نام بهرام با کلانتری شهرری تماس گرفت 
و از قتل پدرش در یک دامداری خبــر داد. وقتی ماموران به 
دامداری در حاشیه شهرری رفتند با جسد مرد ۷0 ساله اي به 
نام بایرام روبه رو شدند که با ضربه های جسم سخت به سرش از 
پا درآمده بود . جسد با دستور قضایی به پزشکی قانونی منتقل 
شــد و پســر وی تحت بازجویی قرار گرفت.  بهرام در همان 
بازجویی مقدماتی به قتل پــدرش در هواخواهی از مادرش 
اعتراف کرد . اما در اظهارات بعدی خود حرف هایش را تغییر 
داد و گفت:»من متوجه شده بودم که پدرم در مورد دخترم 
نیت شومی در سر داشته و می خواست او را مورد آزار و اذیت 
قرار دهد.وقتی این موضوع را فهمیدم خون جلوی چشمانم را 

گرفت و دیگر نفهمیدم که دارم چه کاری می کنم.برای همین 
اقدام به قتل پدرم کردم.« اما در تحقیقات مشــخص شد که 
متهم همسر و فرزند ندارد و ادعای او از پایه و اساس در مورد 
انگیزه اش راجع به قتل کذب بوده است. همچنین مشخص شد 
که ادعای او در مورد هواخواهی از مادرش به واقعیت نزدیک 
بوده است. در ادامه روال رسیدگی به پرونده به بازسازی صحنه 
جرم پرداخت و قبل از برگزاری جلسه دادگاه توانست رضایت 

خواهر و برادرهایش را جلب کند .
   رضایت بدون قید و شرط

خواهر و برادرهــای بهرام همگی اعلام کردند بارها شــاهد 
بدرفتاری پدرشان با مادرشان بوده اند .

به همین خاطر هم برادرشان دســت به جنایت خانوادگی 

زده و از بهرام هیچ شکایتی ندارند و بدون قید و شرط اعلام 
گذشت می کنند.  با گذشت اولیای دم بهرام از جنبه عمومی 
جرم در شعبه دهم دادگاه کیفری یک استان تهران پای میز 

محاکمه ایستاد .
   در دادگاه

در این جلسه بهرام در حالی که سرش را پایین انداخته بود ابراز 
پشیمانی کرد.  او در تشریح ماجرا گفت: پدر همیشه با مادرمان 
درگیر بود. مــن و خواهر و برادرهایم شــاهد بدرفتاری های 
پدرمان با مادرمان بودیم. آخرین بار هم در دامداری پدرم به 
مادرم حمله ور شد و می خواست با چوب او را بزند. او حتی به 
خود من هم تهمت دزدی زد و می گفت تو وسایلی از داخل 
گاوداری سرقت کرده ای و می خواســت با اجبار کیف من را 

بگردد.من خیلی ســعی کردم آرامش خودم را حفظ کنم و 
از آنجا خارج شــوم اما وقتی دوباره شاهد بدرفتاری هایش با 
مادرم شــدم دیگر خونم به جوش آمد. من که با دیدن این 
صحنه کنترل اعصابم را از دست داده بودم چوب را از دست 
پدرم گرفتم و چندین ضربه به سرش زدم.« متهم ادامه داد: 
باور کنید اگر او را نکشته بودم مادرم کشته می شد. من بعد از 
قتل با پلیس تماس گرفتم و واقعیت را گفتم. به همین خاطر 
هم خواهر و برادرهایم اعلام  گذشــت کردند. حالا از قضات 
دادگاه تقاضا دارم در مجازاتم تخفیف قایل شــوند. با پایان 
دفاعیات متهم قضات وارد شور شدند و طبق ماده ۶۱۲ قانون 
مجازات اسلامی و از جنبه عمومی جرم وی را به ۷ سال زندان 

با احتساب روزهای بازداشت محکوم کردند.

اواسط سال گذشــته مرد میانسالی با مراجعه به پلیس 
پاکدشــت مفقود شــدن ناگهانی پســر جوان خود را 

گزارش کرد.
این مرد میانســال در اولین گزارش خود گفت:»پسرم 
مثل همیشــه با خودروی خود از خانه خارج شد تا به 
محل کارش برود اما چند ســاعت بعد گوشی موبایلش 
خاموش شــد و هر چه با او تماس می گیریم گوشی  را 

روشن نمی کند.«
این مرد در ادامه گفت:»آنچه ما را نگران کرده این است 
که پســرم اخیرا با یکی از دوستانش اختلاف مالی پیدا 
کرده بود.او مبلغی پول به دوستش به نام حسام قرض 
داده بود اما نمی توانســت بدهی خود را پس بگیرد.این 
اواخر کار آنها به درگیری کشــیده بود و حتی دوست 
پســرم او را تهدید هم کرده بود.بــرای همین من فکر 
می کنم هر چه هست زیر سر حسام باشد چون او تنها 
کسی بود که با پسرم اختلاف داشت و از همدیگر کینه 

داشتند.«
با این گزارش تحقیقات برای یافتن ردی از پسر جوان به 

نام مصطفی آغاز شد.

   کشف خودروی مقتول
در حالی که تحقیقات ابتدایی برای پیدا کردن ردی از 
مصطفی نشان می داد که او آخرین بار با رفیق خود به نام 
حسام تماس داشته،  نوک پیکان اتهام به سمت حسام 
چرخید و با توجه به اظهارات قبلی پدر مصطفی، حسام 

تحت تحقیقات قرار گرفت.

در همین حال خودروی مصطفی در اطراف پاکدشــت 
مقابل یک کارخانه موزاییک سازی کشف شد اما اثری 

از مصطفی نبود.

   اعتراف به قتل رفیق
در ادامه بازجویی ها بالاخره حسام لب به اعتراف گشود 

و پرده از راز جنایت هولناک خود برداشت.
او به قتل مصطفی با همدستی دو کارگر افغان دامداری 
خود اعتراف کرد و همچنین اقرار کرد که جسد مصطفی 
را در چاهی انداخته که در قسمت انبار علوفه دامداری 

قرار دارد.
متهم در نخستین اعتراف خود گفت:»مدتی قبل من و 
مصطفی با همدیگر اختلاف مالی پیدا کردیم.او از من 
تعدادی سند و مدرک داشــت که با حساب اصلی مان 
جور در نمی آمد اما می خواســت مطابــق همان از من 
بابت طلبش پول بگیرد.من هم مجبور شدم برای پس 
گرفتن این اســناد از مصطفی نقشه قتل او را طراحی و 

اجرا کنم.«
متهم در ادامه گفت:»برای ایــن کار با دو کارگر افغان 
دامداری ام صحبت کردم و آنها قبــول کردند در ازای 
دریافت نفری هفت و نیم میلیون تومان با من در اجرای 
نقشــه قتل همکاری کنند.به این ترتیب روز حادثه با 
مصطفی تماس گرفتم و از او خواستم برای صحبت راجع 
به اختلاف حسابمان به دامداری بیاید.او هم قبول کرد 
و آمد.بعد مطابق نقشه من و کارگرانم به نام های فیض 
و شمس با چوب به او حمله کردیم.ابتدا فیض ضربه ای 

محکم به ســر او زد و بعد هم شمس ضربه دیگری وارد 
کرد.در آخر مــن هم چند ضربه به ســرش زدم.وقتی 
مطمئن شدیم که او تمام کرده جسدش را به انبار علوفه 
که در قسمت دیگر دامداری بود منتقل کرده و در آنجا 

آن را دفن کردیم.«
متهم در مــورد انتقال خودروی مصطفــی نیز اینطور 
توضیح داد:»بعد از اینکه جسد مصطفی را دفن کردیم 
خودروی او را به مقابل یک کارخانه موزاییک ســازی 
منتقل کردم.چون با دو نفر ازصاحبان کارخانه اختلاف 
و کینه قدیمی داشتم، می خواستم پای آنها در ماجرای 
مفقود شــدن مصطفی گیر بیفتد تا از این طریق از آنها 

انتقام بگیرم.«
با اعتراف صریح متهم به قتل،  جسد مصطفی در همان 
مکانی که او نشــانی داده بود کشف شــده و با دستور 

بازپرس به پزشکی قانونی منتقل شد.
در گلوی جسد آثار بریدگی دیده می شد اما علت تامه 

فوت وارد آمدن ضربه مهلک به سر مقتول عنوان شد.
بعد از تکمیل تحقیقات پرونده برای رسیدگی به شعبه 
دهم دادگاه کیفری یک استان تهران ارسال شد و متهم 
پای میز محاکمه رفت.این در حالی اســت که دو متهم 
افغان پرونده متواری بوده و هنوز ردی از آنها به دست 

کارآگاهان پلیس نرسیده است.

   در دادگاه
در ابتدای جلسه رســیدگی اولیای دم تقاضای قصاص 
متهم را مطرح کردند.ســپس حســام در جایگاه دفاع 

قرار گرفت و این بار سناریوی تازه ای درباره قتل مطرح 
کرد و گفت:»من اتهامم را قبول ندارم.قبلا تحت فشار 
به قتل اعتراف کرده بودم.اما حقیقت این است که روز 
حادثه من فیض را مقابل دامداری در حال سوار شدن 
به خودروی مصطفی دیدم.بلافاصله خودروی رفیقم را 
شناختم از فیض سوال کردم خودروی مصطفی اینجا 
چه کار می کند کــه او گفت مصطفی از من خواســته 

خودرویش را مقابل کارخانه موزاییک سازی ببرم.«
متهم در ادامه گفت:»وقتی دیــدم کارگرم می خواهد 
پشت فرمان خودروی دوستم بنشیند به او گفتم که تو 
رانندگی بلد نیستی و به این ترتیب خودم پشت فرمان 
نشستم برای همین هم تصویر من پشت فرمان خودرو 
به ثبت دوربین مداربسته رسید. اما در واقع از دلیل قتل 

مصطفی به دست فیض و شمس خبر نداشتم.«
قاضی خطاب به متهم گفت:»اما تو جای دقیق جســد 
را گفته بــودی و همچنین پیامک های ارســالی تو به 
مصطفی نشان می دهد که به دامداری دعوتش کردی.«

متهم گفت:»من چیزهایی را که حدس می زدم گفتم و 
پیامک هم هر روز بین من و مصطفی رد و بدل می شد.«

سپس نوبت به وکیل فیض رســید که در غیاب متهم 
فراری از او دفاع کند.وکیل گفت:»ادله ای که نشان دهد 

موکل من گناهکار است وجود ندارد.«
وکیل شــمس نیز گفت:»تا زمان دســتگیری موکلم 

دفاعی نداشته و باید ابتدا صحبت های او را بشنوم.«
در پایان جلســه محاکمه قضات برای صدور رای وارد 

شور شدند.

علوفه یک دامداری انبار  در  دفن جسد مرد جوان 
متهم در دادگاه اتهام قتل را منکر شد و سناریوی تازه ای ساخته و پرداخته کرد

دستگیري شرور خیابان ولیعصر تهران
معاون اجتماعي ســازمان اطلاعات پلیس پایتخت از دستگیري یكي از 
اراذل و اوباشي که در پي درگیري، نظم عمومي را مختل و موجب رعب و 
وحشت شهروندان در خیابان ولیعصر تهران شده بود خبر داد. سرهنگ 
اکبر موســوي در این باره گفت: ماموران پایگاه هشتم پلیس اطلاعات 
تهران خبري را در خصوص درگیــري یکي از اراذل و اوباش در محدوده 
خیابان ولیعصر تهران دریافت کردند که متهم با عربده کشــي، موجب 
رعب و وحشت شهروندان شده بود. ســرهنگ موسوی با اشاره به اینکه 
پاتوق متهم در قهوه خانه اي در محدوده خیابان ولیعصر تهران شناسایي 
شد افزود: در یک عملیات پلیسي متهم در مخفیگاهش دستگیر و به جرم 
ارتکابي اعتراف کرد.  معاون اجتماعي سازمان اطلاعات پلیس تهران در 
پایان گفت: اولویت پلیس ، همواره برخورد با افراد شرور و برهم زنندگان 

نظم عمومي است.

قاتل زن ایرانشهری به دام افتاد
جانشین فرمانده انتظامی استان سیســتان و بلوچستان از دستگیری 
عامل قتل زنی ۴5 ســاله در کمتر از یک ســاعت خبر داد. ســرهنگ 
علیرضا دلیری گفت: طی تماس شهروندی با مرکز فوریت های پلیسی  
۱۱0 و اعلام گزارشی مبنی بر قتل بانوی ۴5 ساله ایرانشهری بلافاصله 
تیمی از کارآگاهان پلیس برای تحقیق در صحنه حاضر شدند. این مقام 
انتظامی افزود: ماموران بــا حضور در صحنه جرم مشــاهده کردند که 
بانوی ایرانشهری با سلاح کلت کمری به قتل رسیده و قاتل یا قاتلان از 
صحنه جرم متواری شده اند. ســرهنگ دلیری ادامه داد: در سریع ترین 
زمان ممکن با حضور تیم های جنایی تحقیقات به صورت گسترده انجام 
و مشخص شد قاتل از بســتگان نزدیک مقتول اســت که تحقیقات در 
خصوص دستگیری او آغاز شد. جانشین فرمانده انتظامی استان سیستان 
و بلوچستان در خصوص دستگیری متهم پرونده گفت: با اقدامات فنی و 
اطلاعاتی قاتل شناسایی و ماموران موفق به دستگیری او در کمتر از یک 
ساعت شــدند و با اعتراف متهم به قتل، پرونده برای رسیدگی به مرجع 

قضایی ارسال شد.

بازداشت قاتل دختر بچه 7 ساله 
آبان ســال ۱۳99  پس از ارجاع پرونده ای به پلیس آگاهی مبنی بر قتل 
دختربچه ای ۷ ســاله در بخش درود فرامان استان کرمانشاه، رسیدگی 
به موضوع در دســتور کار قرار گرفت. در تحقیقات ابتدایی کارآگاهان 
مشخص شد جوانی ۳۲ ساله با اسلحه کلاشینکف اقدام به تیراندازی به 
سمت یک دستگاه خودرو پیکان کرده که منجر به قتل دختربچه ای ۷ 

ساله شده است.
با شناســایی قاتل، اقدامات اطلاعاتی و فنی برای دستگیری فرد قاتل 
آغاز شد تا اینکه پس از گذشت ۴ سال از وقوع جنایت ، کارآگاهان پلیس 
آگاهی دریافتند متهم در مغازه ای واقع در یکی از شهرک های کرمانشاه 
حضور دارد. پس از اطمینان ماموران از حضــور متهم در واحد صنفی، 
نســبت به محاصره مغازه اقدام و طی عملیاتی منسجم ، متهم متواری 

دستگیر شد.
متهم دستگیر شده ابتدا با نشان دادن یک کارت شناسایی جعلی سعی 
در گمراه کردن ماموران داشت. او پس از انتقال به پلیس آگاهی در نهایت 
به ارتکاب قتل دختربچه و زخمی کردن دیگر سرنشینان خودرو پیکان 
اعتراف کرد. متهم دستگیر شده در بازجویی های تکمیلی اعلام کرد که 
پس از جدا شدن از همسرش متوجه شد، وی با فرد دیگری ازدواج کرده 
است و روز حادثه  در مسیر روســتای گاوشان با یک دستگاه خودرو پژو 
۴05 در حال تردد بود که ناگهان متوجه حضور اعضای خانواده همســر 
جدید زن سابقش در یک دســتگاه خودرو پیکان شــد. متهم در ادامه 
اظهارات خود بیان کرد با دیدن آنهــا و به خاطر ناراحتی که بابت طلاق 
همسرم داشتم به وسیله یک قبضه اسلحه کلاشینکف اقدام به تیراندازی 
به ســمت خودرو پیکان کرده و اقدام به فرار کردم.«بــا اعتراف متهم 

رسیدگی به این پرونده ادامه دارد.

 قتل در جریان درگیری دسته جمعی 
در پیتزا فروشی

رئیس پلیس شهرســتان آبادان گفت: ۱۲نفر از عاملان نزاع و درگیری 
در آبادان دستگیر شدند. ســرهنگ کیومرث کشوری اظهار کرد: در پی 
تماس مردمی مبنی بر وقوع یک فقره نزاع و درگیــری منجر به قتل با 
سلاح سرد در یک واحد مغازه پیتزافروشی واقع در منطقه امیرآباد این 
شهرستان؛مأموران کلانتری۱۱ولیعصر این شهرستان بلافاصله به محل 

مورد نظر اعزام شدند.
 پس از حضور مأمــوران پلیس در محل اعلامی و بررســی های صورت 
گرفته، مشخص شــد درگیری بین چند جوان به وقوع پیوسته و افراد 
متنازع از محل متواری شدند. او با اشــاره به فوت یکی از افراد حاضر در 
صحنه درگیری با ضربات چاقو افزود: مامــوران مبارزه با جرائم جنایی 
این شهرستان با اقدامات فنی پلیســی و انجام کارهای اطلاعاتی موفق 
شــدند۱۲نفر از عاملان اصلی نزاع  را در این شهرستان و دو شهرستان 
همجوار شناسایی و با هماهنگی قضایی دستگیر کنند. سرهنگ کشوری 
از اعتراف متهمان به بزه انتسابی ناشــی از اختلافات شخصی خبر داد و 
گفت: تلاش برای دستگیری ســایر متهمان متواری ادامه دارد.  رئیس 
پلیس شهرستان آبادان با بیان اینکه آرامش مردم خط قرمز پلیس است و 
پلیس در این زمینه هیچ گونه مماشاتی نخواهد کرد، تصریح کرد: ناتوانی 
در مهار خشم و عصبانیت در هنگام نزاع و درگیری، عواقب بسیار ناگواری 
به همراه دارد که ممکن است جبران ناپذیر باشد و جوانان باید به عواقب 

کارشان فکر کنند.

  خرده حادثه 



یکشنبه | 13 آبان  1403 | شماره 3905یکشنبه | 13 آبان  1403 | شماره 3905

  گالری   

روز سیصد و نود  و یکم جنگ غزه؛ اسرائیل 
در صدر فهرست قتل هدفمند خبرنگاران

کمیته حفاظت از خبرنگاران، مستقر در نیویورک، در گزارش سال ۲۰۲۴ خود 
می گوید: »دو کشور کوچک هائیتی و اسرائیل مسئول بیشترین قتل های هدفمند 

خبرنگاران هستند.« این نهاد گفته است که یک سال گذشته خونین ترین سال برای 
خبرنگاران در غزه و لبنان بوده است. سازمان ملل متحد دوم نوامبر را روز بین المللی 

پایان دادن به مصونیت از مجازات جرایم علیه خبرنگاران نام گذاری کرده است. 
کمیته حفاظت از خبرنگاران به همین مناسبت در گزارشی شاخص سالانه مصونیت 
از مجازات را منتشر کرده است، شاخصی که یک دوره ۱۰ ساله از ۱ سپتامبر ۲۰۱۴ تا 
۳۱ اوت ۲۰۲۴ را پوشش می دهد. گزارش کمیته حفاظت از خبرنگاران اسرائیل را به 
»قتل   هدفمند« خبرنگاران در غزه و لبنان متهم کرده و می گوید این کشور از سال 

۲۰۰۸ قتل های هدفمند خبرنگاران را آغاز کرده است. این کمیته می گوید در جنگ 
اسرائیل و غزه در حال تحقیق درباره قتل هدفمند احتمالی ۱۰ خبرنگار است، هرچند 

آمار آنها ممکن است به مراتب بیشتر باشد. بنا به این گزارش »اسرائیل از زمان آغاز 
جنگ در هفتم اکتبر ۲۰۲۳، شمار قابل توجهی از روزنامه نگاران فلسطینی را کشته 

است.« بنا به بررسی این کمیته در یک سال اخیر در غزه، کرانه باختری و لبنان 
دست کم ۱۳۴ خبرنگار و کارمند رسانه ای کشته شده اند که مرگبارترین سال از ۱۹۹۲ 

تاکنون است. در میان خبرنگاران کشته شده ۱۲۶ خبرنگار فلسطینی، ۲ خبرنگار 
اسرائیلی و شش نفر هم لبنانی بوده اند. کارلوس مارتینز د لا سرنا، مدیر برنامه کمیته 
حفاظت از خبرنگاران در نیویورک می گوید از زمان شروع جنگ در غزه، خبرنگاران 
سنگین ترین بها یعنی جانشان را برای تهیه گزارش پرداخته اند. او افزود: »هر بار که 

یک خبرنگار کشته، مجروح، دستگیر یا مجبور به تبعید می شود، تکه هایی از حقیقت 
را از دست می دهیم. مسئولان این تلفات با محاکمه های دوگانه روبرو هستند: یکی 

تحت قوانین بین المللی و دیگری در برابر نگاه نابخشودنی تاریخ.« )گتی ایمیجز(

    مجسمه  عظیمی به نام »فضانورد خفته« در یکی از خیابان های پکن، پایتخت چین نصب 
شده که نظر مردم این کشور را به خود جلب کرده است. برای نصب این مجسمه بخشی از 

پیاده رو حفر شده و گویی این فضانورد پوسته زمین را شکافته و قصد داشته از آن بیرون بیاید 
ولی در همان زمان خوابش برده است. )آسوشیتدپرس(

   
چهار روز پس از باران های سیل آسا، 

مرگبارترین سیل تاریخ معاصر اسپانیا 
شرق والنسیا را درنوردید و دست کم 

۲۱۱ کشته برجا گذاشت. وضعیت ده ها 
نفر همچنان نامعلوم است. پدرو سانچز، 

نخست وزیر اسپانیا در بیانیه ای تلویزیونی 
گفت: »دولت ۵ هزار نیروی ارتش را برای 
کمک به عملیات جست و جو و پاکسازی 
به ۲ هزار و ۵۰۰ سربازی که پیش تر به 

خدمت گرفته بود، اضافه می کند.« سانچز 
گفت: »این بزرگ ترین عملیات نیروهای 
مسلح اسپانیا در زمان صلح  کنونی است. 

دولت قرار است تمام منابع مورد نیاز 
را تا زمان لازم بسیج کند.« این حادثه 
بدترین سیل اروپا از سال ۱۹۶۷ است 

که دست کم جان ۵۰۰ نفر را در پرتغال 
گرفت. )گتی ایمیجز(

   
مردی که در خانه خود از یک سنجاب معروف 

اینترنتی نگهداری می کرد، از مقامات نیویورک 
خواسته است که سنجاب را به او پس بدهند. این 

سنجاب بادام زمینی نام دارد و اکانت اینستاگرامی 
به نام او بیش از نیم میلیون هوادار دارد. دو روز 

پیش و در روز چهارشنبه ماموران حفاظت از محیط  
زیست ایالت نیویورک به خانه مارک لانگو یورش 

برده و حیوان را با خود بردند. ورود ماموران و بردن 
این حیوان در پی گزارش ها درباره شرایط نامناسب 

زندگی آن انجام گرفت. مارک لانگو،  در پستی در 
اینستاگرام خطاب به افرادی که این مسئله را به 

اداره محیط زیست گزارش دادند، نوشت: »یک جای 
مخصوص برای امثال شما در جهنم محفوظ است.« او 
همچنین طوماری آنلاین برای حمایت از بازگرداندن 

سنجاب به راه انداخت که تا صبح   جمعه بیش از 
۲۰ هزار نفر آن را امضا کردند. او همچنین در حال 

جمع آوری پول برای پرداخت هزینه های قانونی علیه 
اداره محیط زیست ایالت است. )اینستاگرام(

    لمس قسمتی خاص از یک تندیس یا یک شی، در خرافات بسیاری از ملل با نیت ثروتمند 
شدن، بچه دار شدن، ازدواج یا آرزوهای دیگر همراه بوده و همچنان هست. لمس بینی مجسمه 

آبراهام لینکلن نیز در خرافات آمریکایی به قصد بیدار کردن بخت انجام می گیرد. مثل موارد 
مشابه، هیچ کس به درستی نمی داند که سنت دستمالی دماغ لینکلن چگونه آغاز شده است. 

اما تاریخ ساخت بنای آرامگاه و مجسمه به ۱۵۰ سال قبل )۱۸۷۴( بر می گردد. انتشار دوباره 
این تصویر در شبکه های اجتماعی سبب شده تا برخی از هواداران حزب جمهوری خواه برای 

پیروزی ترامپ دوباره به بینی مجسمه لینکلن متوسل شوند. )آسوشیتدپرس(

    یکی از تصاویر برگزیده جشن هالووین در آمریکا مربوط به دختری ساکن نیویورک بود 
که خود را به شکل مجسمه آزادی که نماد دموکراسی در آمریکاست درآورده و در خیابان های 

منهتن پیاده روی کرده است. )ای پی ای(

ک 
کمی

 
   

رفتار قدرت های جهانی در مورد غزه به گونه ای است که گویی یا چنین جایی در جهان وجود نداشته و ندارد یا زمین جایی برای این باریکه نداشته و 
باید در آسمان ها به دنبال آن گشت. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

انتشار گزارش داخلی سرویس مخفی 
درخصوص سوءقصد ۱۳ ژوئیه به جان ترامپ
سرویس مخفی آمریکا گزارش داخلی خود را درخصوص 

سوءقصد به جان دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا، 
در گردهمایی انتخاباتی باتلر در پنسیلوانیا به پایان رساند. 
این آژانس روز جمعه گزارش نهایی »تضمین مأموریت« 
را منتشر کرد. در این گزارش به چندین شکاف عملیاتی 
اشاره شده که درنهایت چهار ماه پیش به سوءقصد علیه 

نامزد جمهوری خواه ریاست جمهوری منجر شد. در 
این گزارش آمده است: »۱۳ ژوئیه ۲۰۲۴ روز ناکامی 

سرویس مخفی بود. حفاظت از جان رئیس جمهور، 
معاون رئیس جمهور و نامزدهای اصلی این سمت ها 
جزوی از مأموریت حیاتی سرویس مخفی است.«  

توماس کروکس ۲۰ ساله، ضارب ترامپ، سعی داشت 
چهل وپنجمین رئیس جمهور آمریکا را در نزدیکی محل 
برگزاری گردهمایی انتخاباتی او ترور کند. ترامپ در این 
حمله مجروح شد. کوری کمپراتوره، از شرکت کنندگان 

گردهمایی، جان باخت و چندین نفر دیگر نیز زخمی 
شدند. این حادثه باعث شد که تحقیقات مختلفی درباره 
ناکامی عملیاتی سرویس مخفی در آن روز انجام بگیرد.

   اشکال در ارتباطات و عملیات
در این گزارش به چهار اشکال در زمینه ارتباطات اشاره 
شده است. به طور مشخص، اطلاعات کروکس از طریق 
شبکه امن بی سیم به اشتراک گذاشته نشد. در مقابل، 
این گزارش می گوید جزئیات مربوط به فرد مشکوک 

صرفاً از طریق تلفن همراه بین تعداد محدودی از مأموران 
دست به دست شد. مأموران محلی به تیم تک تیرانداز 
آژانس یک بی سیم دادند. با این حال، در این گزارش 

آمده که تیم سرویس مخفی از آن بی سیم استفاده نکرد. 
این امر باعث شد که دو تیم تک تیرانداز نتوانند با هم 
ارتباط بگیرند. از این گذشته، ترامپ به این دلیل در 

تیررس قرار گرفت که آژانس نتوانست خط دید ضارب 
را در محل برگزاری گردهمایی تحت پوشش قرار دهد 
و »بین تریبون رئیس جمهور سابق آمریکا و نقاطی که 

ممکن بود حمله از آن جا انجام بگیرد، خط دید وسیعی 
وجود داشت.« هوای گرم نیز از جمله معضلات آن روز 

بود. دمای هوا در آن روز تابستانی به ۳۲ درجه می رسید. 
آژانس گفت: »از این گذشته، بسیاری از حاضران قبل از 
آغاز کنترل امنیتی وارد محل گردهمایی شدند. به گفته 

مدیر فوریت های پزشکی شهرستان باتلر، ۲۵۱ مورد 
درخواست کمک پزشکی گزارش شده بود.« به عقیده 
آژانس، نیاز بود که داوطلبان بیشتری برای رسیدگی 
به حاضران در رویداد به کمک کارکنان فوریت های 

پزشکی بشتابند. با این حال، عدم هماهنگی کارکنان 
کارزار انتخاباتی و سرویس مخفی باعث شد که تعداد 

غیرمنتظره ای از نیروهای امنیتی به امور درمانی 
رسیدگی کنند. )اپوک تایمز(

بولیوی؛ طرفداران مورالس سربازان یک 
پادگان را به گروگان گرفتند

گزارش ها از به خشونت کشیده شدن اعتراضات هواداران 
اوو مورالس رئیس جمهور سابق بولیوی حکایت دارند. بر 
اساس اعلام دولت، طرفداران مورالس سه پادگان نظامی 
را تصرف و ده ها پلیس را زخمی کرده اند و سربازان را به 
گروگان گرفته اند. همزمان با نزدیک شدن به انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده بولیوی، اعتراضات در این 

کشور به خشونت کشیده شده است. در همین راستا 
مورالس رئیس جمهور سابق بولیوی اعلام کرده که قصد 

دارد دست به اعتصاب غذا بزند. بر اساس اعلام دولت 
بولیوی، در جریان این اعتراضات، طرفداران مورالس سه 
پادگان نظامی را تصرف کرده و در جریان درگیری های 

خیابانی ده ها پلیس را مجروح کرده اند.  در کشاکش 
بالاگرفتن تنش ها در بولیوی، لوئیس آرسه رئیس جمهور 

این کشور در حساب های کاربری خود در شبکه های 
اجتماعی نوشت که »سربازان و خانواده های آنها در 

پادگان ها از سوی افراد مسلح به گروگان گرفته شده اند.« 
با این حال او تعداد دقیق افرادی را که در آنجا نگه داشته 
شده اند، مشخص نکرد اما ویدئویی که توسط رسانه های 
بولیویایی منتشر شده است، ۱۶ سرباز را نشان می دهد 

که از سوی تظاهرکنندگانی که مسلح به چوب های 
تیز بودند، احاطه شده اند. پلیس بولیوی پیش از این 

در منطقه مرکزی بولیوی، کوچابامبا و پس از ۱۹ روز 
مسدود شدن جاده ها در این کشور آمریکای جنوبی، علیه 
تظاهرکنندگان وارد عمل شده و از گاز اشک آور استفاده 

کرده بود. مورالس که اهل این منطقه است از سال ۲۰۰۶ 
تا ۲۰۱۹ قدرت را در این کشور در دست داشت. اما با 

نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری سال آینده، 
درگیری میان هم حزبی های سابق، مورالس و آرسه، 
شدت یافته است. مورالس قصد دارد بار دیگر در این 

انتخابات شرکت کند، این در حالی است که دادگاه قانون 
اساسی بولیوی، نامزدی دوباره او را ممنوع کرده است. با 

وجود این، طرفداران مورالس هفته ها است که اعتراضات 
گسترده ای در این کشور به راه انداخته اند. آرسه، 

رئیس جمهور کنونی بولیوی، گفته است که »مورالس 
تلاش می کند از طریق این اعتراضات نامزدی غیرقانونی 

خود را تحمیل کند.« )دویچه وله(

داووس در صحرا؛ هوش مصنوعی پیشرفته 
در مرکز توجه سرمایه گذاری برای آینده

هشتمین نشست طرح ابتکاری سرمایه گذاری آینده 
در عربستان سعودی با نام »داووس در صحرا« به 

جشنی بزرگ و موفقیت آمیز در ریاض بدل شد. این 
نشست با حضور حدود هشت هزار نماینده از حوزه های 

فناوری اطلاعات و بازارهای مالی جهان برگزار شد. 
هوش مصنوعی پیشرفته و همچنین راه های تامین 

انرژی برای آن در آینده، یکی از مهم ترین حوزه های 
کلیدی سرمایه گذاری بود که در این نشست محور 

بسیاری از گفت وگوها قرار گرفت. مشهورترین نام های 
سیلیکون ولی و وال استریت از ۲۹ تا ۳۱ اکتبر در 

عربستان سعودی گرد هم آمدند تا  بتوانند در طرح 
اقتصادی چند تریلیون دلاری »چشم انداز ۲۰۳۰« به 
ابتکار محمد بن سلمان سرمایه گذاری کنند، طرحی 

که هدف اصلی آن رهایی همیشگی عربستان سعودی 
از وابستگی تاریخی به نفت و تبدیل این کشور به قطب 

حوزه های مختلف مانند گردشگری، آی تی، ورزش، 
بازارهای مالی و خلاقیت و نوآوری در صنایع مختلف 
است. نشست »داووس در صحرا« در سال ۲۰۱۸ در 
عربستان راه اندازی شد و از آن زمان تاکنون هر ساله 

بر تعداد مشارکت کنندگان در این نشست افزوده 
می شود. در سال جاری و در هفته اخیر که غول هایی 

مانند لری فینک از بلک راک، استیو شوارتزمن از 
بلک استون، کن گریفین از سیتی دل، دیوید سالمون 

از گلدمن ساکس گروپ، جین فریزر از سیتی گروپ یا 
روث پورت از آلفابت در مرکز بین المللی نشست ملک 

عبدالعزیز حضور داشتند و بسیاری دیگر همچون 
ایلان ماسک، مدیر شرکت تسلا و مالک ایکس، به شکل 
مجازی در آن شرکت کردند. به گزارش رویترز، در این 
گردهمایی سه روزه شرکت کنندگان مشتاق بودند تا 
درمورد محبوب ترین موضوع سرمایه گذاری ها در این 

دوران یعنی هوش مصنوعی توضیح دهند. تحلیلگران و 
متخصصان در عربستان سعودی با اشاره به اینکه هوش 

مصنوعی می تواند سالانه تا ۹ تریلیون دلار سودآوری 
در جهان داشته باشد و ماشین ها تا سال ۲۰۳۵ خواهند 

توانست تا ۱۰ هزار برابر باهوش تر از انسان ها شوند، 
دولت ها و سرمایه گذاران را به افزایش سرمایه گذاری ها 

در این صنعت تشویق کردند. ایلان ماسک، رئیس تسلا و 
ثروتمندین فرد جهان که به شکل ویدئویی برای حاضران 
سخنرانی کرد، نیز تاکید کرد که هوش مصنوعی قبل از 
پایان دهه اخیر از هوش جمعی تمامی انسان ها پیشی 
خواهد گرفت. مالک شبکه اجتماعی اکس همچنین 
پیش بینی کرد که تا سال ۲۰۴۰ حدود ۱۰ میلیارد 

ربات انسان نما به قیمت حدود ۲۰ تا ۲۵ هزار دلار در 
جهان وجود خواهند داشت. ماسک افزود این ربات ها 
می توانند بسیاری از کارهای روزمره را انجام دهند و با 
افزایش بهره وری به جامعه بشری کمک کنند. ایلان 

ماسک همچنین از ایده های نوآورانه و توسعه  محصولات 
هوش مصنوعی در شرکت جدیدش به نام اکس آی اِی 
سخن گفت و تاکید کرد این فناوری ها با هدف توسعه  

فناوری های مفید برای بشریت طراحی شده اند. شرکت 
اکس آی اِی تاکنون توانسته است سرمایه  شش میلیارد 

دلاری از چندین سرمایه گذار، از جمله شاهزاده ولید بن 
طلال، جذب کند. )ایندیپندنت(

بودجه قسمت هشتم »مأموریت 
غیرممکن« به ۴۰۰ میلیون دلار 
نزدیک شده است. قسمت هفتم 
این چندگانه ۵۷۶ میلیون دلار 
در سراسر دنیا فروخت و بیش از 

۲۰۰ میلیون دلار به پارامونت زیان 
وارد کرد. )ورایتی(
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مقامات ترکیه اعلام کردند 
صادرات صنایع دفاعی این کشور 
در اکتبر امسال به ۸۲۰ میلیون 

دلار رسید. )آناتولی(

  کیوسک

وال استریت ژورنال در تیتر یک 
خود نوشت در روز اول اکتبر که روز 

قدیسان مسیحی نامگذاری شده 
است، مردم به قبور درگذشتگان شان 

سر زدند. 

یواس ای تودی، عکس و تیتر یک خود 
را به افزایش تنش و اضطراب در میان 
رهبران و مردم آمریکا در روزهای 
منتهی به انتخابات اختصاص داد. 

حمایت اعضای گروه »  انتقامجویان«
 از کامالا هریس

اسکارلت جوهانســون اعضای گروه » انتقام جویان« را برای شکست دادن 
دونالد ترامپ در انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا کنار هم جمع کرد. در 
ویدئویی که مارک رافلو بازیگر نقش »هالک« در »دنیای سینمایی مارول« 
منتشر کرده، این بازیگران حمایت خود را از کامالا هریس نشان می دهند. 
بازیگر » بیوه سیاه« با اعضای گروه تماس ویدئویی می گیرد تا برای پیروزی 

هریس در انتخابات نقشه ای طراحی کنند.
کریس اوانز، بازیگر نقش »کاپیتــان آمریکا«، دان چیــدل، بازیگر نقش 
»ماشــین جنگی«، دانای گوریرا، بازیگر نقش »اوکویه«، پل بتنی، بازیگر 
نقش »ویژن« و رابرت داونی جونیــور، بازیگر نقش »مرد آهنی« در دنیای 
سینمایی مارول به دعوت »بیوه سیاه« یا همان اسکارلت جوهانسون پاسخ 
دادند و گفتند: »باعث افتخار اســت که دور هم جمع شــویم و برای این 

انتخابات رأی به دست آوریم.« 
همچنین اعضای گروه به پیشنهاد »مرد آهنی« سعی می کنند شعاری برای 

هریس و »تیم والز« پیدا کنند.  )۳۰نما(

ون
و ز

یل

یک کشته در انفجار بمب دست ساز در آتن

بنا بر بیانیه پلیس آتن، انفجار یک بمب دست ساز در آپارتمانی در پایتخت یونان به کشته 
شدن یک مرد و جراحت شدید یک زن انجامید. پلیس گروه های چریکی محلی را در این 
حادثه مظنون می داند. هویت مرد کشته شده هنوز شناسایی نشده است. به گفته پلیس، 
در محل حادثه دو قبضه سلاح، تعدادی فشنگ، چند تلفن همراه و مدارک دیجیتالی کشف 
و ضبط شده است. به گفته یک مقام پلیس، گمان می رود شواهد به دست  آمده تحقیقات 
پرونده را به سوی گروه های چریکی محلی سوق دهد و احتمالا انفجار در زمان ساخت بمب 
دستی رخ داده است. این مقام پلیس گفت: »باید ببینیم ساخت این بمب تلاشی برای احیا 
و تقویت نسل سوم چریک ها بوده است یا خیر.« یونان سابقه ای طولانی از مخالفت های ضد 
حکومتی خشن دارد. گروه چریکی ماکسیست-لنینیست »۱۷ نوامبر« در سال ۲۰۰۲ 
خلع سلاح شد. با این حال پس از آن، بسیاری دیگر از گروه های آنارشیست و چپ گرا ظاهر 
شــده و به حکومت اعلان جنگ کردند. بمبگذاری و آتش افروزی های متعددی در زمان 
بحران اقتصادی یونان بین سال های ۲۰۰۹ تا ۲۰۱۸، سیاستمداران، قضات، سفارتخانه ها 

و مشاغل را هدف قرار می داد. )یورونیوز(

  تا انتخابات آمریکا  حادثه روز

رامتین لطیفی|  تقســیمات عمیق حزبی 
در آمریکا و تقســیم ایالت هــای مختلف به 
آبی و قرمز به اعتماد به شــمارش صحیح آرا 
در انتخابات امسال نیز کشــیده شده است. 
یک نظرســنجی جدید نشــان می دهد که 
جمهوری خواهان نسبت به دموکرات ها بسیار 
بیشتر نسبت به دقت در شمارش آرا و صحت 
و ســقم انتخابات شــک دارند. بر اساس این 
نظرســنجی از مرکز تحقیقات امور عمومی 
آسوشــیتدپرس-نورک، رای دهنــدگان به 
طور کلی نسبت به نتایج رای گیری در سطح 
ملی نســبت به شــمارش هایی که توســط 
دفاتــر انتخاباتــی محلی خودشــان انجام 
می شود، بی اعتمادتر هســتند. حدود نیمی 
از رای دهندگان جمهوری خواه ثبت نام شده، 
اعتماد زیادی )به معنای »بسیار زیاد« یا »به 
نســبت زیاد«( به این دارند که آرا به درستی 
توسط مقامات انتخاباتی محلی شان شمارش 
خواهد شد. همچنین حدود ۴ نفر از ۱۰ نفر 
همین احساس را درباره شمارش آرا در ایالت 
خود دارند، اما تنها حدود یک چهارم از آن ها 
اعتماد »به نســبت زیاد« به شمارش صحیح 

سراســری آرا دارند. با این حال، سطح کلی 
اعتماد رای دهندگان جمهوری خواه به هر سه 
مورد ذکر شده، کمتر از دموکرات هاست. به 
طور تقریبی، سه چهارم دموکرات ها می گویند 
که اعتماد »به نسبت زیاد« به دقت شمارش 
آرا در سطح ملی، ایالت خود یا توسط مقامات 

انتخاباتی محلی شان دارند. 
امســال نخســتین رقابــت  انتخابــات 
ریاست جمهوری است که پس از آغاز کمپین 
دروغ ها درباره انتخابات دزدیده شده ۲۰۲۰ 
و تقلب گسترده به منظور پیروزی جو بایدن 
از سوی رئیس جمهور پیشین، دونالد ترامپ 
برگزار می شود؛ روایتی که اعتماد عمومی به 
نتایج انتخابات را در میان بخش وســیعی از 
رای دهندگان محافظه کار تضعیف کرده است، 
باوجــود اینکه هیچ مدرکــی مبنی بر تقلب 
گسترده وجود نداشــته و ندارد. کارشناسان 
انتخابات هشــدار داده اند که ترامپ ممکن 
اســت در حال آماده ســازی زمینه برای به 
چالش کشــیدن دوباره انتخابات در صورت 

باخت باشد.
دیوید فاریگتون، یک محافظه کار ۷۸ ســاله 

ساکن فورت وورث تگزاس و نزدیک به کمپین 
ترامپ درباره این ماجــرا گفت   به برگه های 
رای گیری پستی و جعبه های جمع آوری آرا 
اعتماد نــدارد؛ این دو مورد بــه طور معمول 
هدف ادعاهای تقلب انتخاباتی و توطئه هایی 
هســتند که ســعی در ایجــاد بی اعتمادی 
به نتایــج انتخابات دارند. او گفــت: »نگران 
شمارش آرا نیســتم. من به تمام حوزه های 
انتخابیه و توانایی آن ها در شمارش برگه های 
رای اعتمــاد دارم. اما دربــاره برگه های رای 
مــا نمی دانیم که آیا آنها مشــروع هســتند 
یا نــه.« در مقابــل، روت ادواردز، یک معلم 
مهدکودک ۲۸ ســاله در تمپای فلوریدا که 
نزدیک بــه کمپین هریس اســت، گفت که 
»هرگز شواهدی مبنی بر تقلب در انتخابات 
ندیده اســت.« ادواردز  که دموکرات اســت، 
افزود: »این هــا فقط افرادی هســتند که از 
باخت نامزدشان ناراحتند و اکنون بدون هیچ 
مدرکی ادعا می کنند که انتخابات تقلبی بوده 
است. بسیار مضحک اســت.« به طور کلی، 
رای دهندگان بیشتر احتمال می دهند که آرا 
در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ به طور 

آیا جمهوری خواهان درصورت شکست، آن را خواهند پذیرفت؟
انتخابات آمریکا و چالش عمیقی به نام اعتماد

بازار سیاه  در  انتخابات    ریاست    جمهوری   آمریکا
نگاهی به شرط بندی ها و دلارهایی که در شبکه اجتماعی ایکس پخش می شود

در مــدت زمان کوتــاه باقی مانده تــا برگــزاری انتخابات 
ریاست جمهوری   ۲۰۲۴ آمریکا و در حالی که نظرسنجی ها 
از رقابت تنگاتنگ دونالد ترامپ و کامالا هریس حکایت دارند، 
بازار شــرط بندی های انتخاباتی نیز رونق چشمگیری پیدا 
کرده است. به گزارش وب سایت بیزینس اینسایدر، در آستانه 
انتخابات حساس ایالات متحده، محبوبیت پلتفرم هایی که 
به کاربران اجازه می دهد روی سیاســت شرط بندی کنند، 
افزایش یافته اســت و کاربران بیش از پیش به سایت هایی 
مانند »پلی مارکت« و »کالشی« جذب می شوند که به آ ن ها 
اجازه می دهند روی نتایج خاص انتخابات شرط بندی کنند. 
در این میان، پلتفرم معاملاتی »رابین هود« جدیدترین فضایی 
است که به علاقه مندان پیش بینی و شرط  بندی این امکان را 
داده   که سرنوشت دارایی های شان را با سرنوشت نامزدهای 

انتخابات ریاست جمهوری آمریکا گره بزنند.
در اوایل ماه جاری، دادگاه استیناف فدرال ایالات متحده، به 
وب سایت کالشی مجوز داد تا پلتفرم شرط بندی انتخاباتی 
خود را برای شــهروندان آمریکایی باز کند. از آن زمان، این 
پلتفرم بیش از ۱۰۰ میلیون دلار در شرط بندی های مربوط به 
برنده انتخابات پنجم نوامبر جذب کرده است. کالشی اکنون 
در اپ استور بسیار محبوبیت شده و گزارش ها نشان می دهد 
که صبح سه شنبه در میان اپلیکیشن های رایگان دانلود شده 
به رده هفتم رسیده است. طارق منصور، مدیرعامل کالشی، 
روز دوشنبه به سی ان بی سی گفت: »من فکر می کنم تا روز 
انتخابات در اپ استور اول شــویم.« در همین حال، پلتفرم 
پلی مارکت نیز با اینکه در دسترس شــهروندان آمریکایی 
نیست، در سال جاری انفجاری در حجم معاملات شرط بندی 
انتخاباتی را شاهد بوده است. پلی مارکت نیز که یک پلتفرم 
غیرمتمرکز پیش بینی و شــرط بندی مبتنی بر بلاک چین 
است که به کاربران اجازه می دهد روی موضوع های مختلف 
از جمله نتایج انتخابــات، ورزش، فرهنگ، تغییرات قیمت 
رمزارزها و حتی پیشرفت های علمی شرط بندی کنند. طبق 
داده های منتشرشده، تنها در ماه اکتبر نزدیک به دو میلیارد 
دلار در وب سایت پلی مارکت شرط بندی شده است. این رقم 

به طور تقریبی چهار برابر ماه سپتامبر با عدد ۵۳۳ میلیون 
دلار و بیش از ۱۰ برابر ۳۹ میلیون دلار شرط بندی شده در 
ماه آوریل است. چنین ارقامی در حالی به دست آمده که قبل 
از سال ۲۰۲۴، حجم معاملات ماهانه در پلی مارکت معمولا 

کمتر از ۲۰ میلیون دلار بوده است.
از سوی دیگر، اینطور که شــواهد و قرائن نشان می دهند، 
پول های بسیاری نیز در شبکه اجتماعی ایکس در این دوران 
جابجا شده است. برخی از کاربران در شبکه اجتماعی ایکس 
که روزهای خود را به اشتراک گذاری محتواهایی می گذرانند 
که شامل اطلاعات غلط انتخاباتی، تصاویر تولید شده توسط 
هوش مصنوعی و تئوری های بی اساس توطئه است، گفته اند   
این شبکه رسانه های اجتماعی »هزاران دلار« به آنها می دهد. 
بی بی سی شبکه هایی از ده ها حســاب کاربری را شناسایی 
کرده که محتوای یکدیگر را چندین بار در روز به اشــتراک 
می گذارنــد، از جمله ترکیبی از مطالب واقعی، بی اســاس، 
نادرست و جعلی که منظور از آنها افزایش مراجعه و در نتیجه 
کسب درآمد از طریق سایت است. برخی می گویند   درآمد 
از حساب هایشان و سایر حســاب ها بین چند صد تا هزاران 
دلار متغیر است. آنها همچنین می گویند   به اشتراک گذاری 
پســت های یکدیگر در بحث ها و چت گروه ها را هماهنگ 
می کنند. یکی از کاربران گفت: »ایــن راهی برای کمک به 
یکدیگر است.« برخی از این شبکه ها از دونالد ترامپ حمایت 
می کنند  و برخی دیگر از کامالا هریس و برخی هم مستقل 
هستند. سیاســتمداران ایالات متحده، از جمله نامزدهای 
انتخابات کنگره که به دنبال پست های حمایتی در شبکه های 
اجتماعی هستند با تعدادی از این پروفایل ها که می گویند به 

ستادهای انتخاباتی رسمی وابسته نیستند تماس گرفته اند.
روز ۹ اکتبر، ایکس قوانین خود را تغییــر داد، به نحوی که 
پرداخت های انجام شــده به حســاب های واجد شرایط با 
دسترسی قابل توجه بر اساس میزان تعامل کاربران ممتاز 
- لایک هــا، اشــتراک گذاری ها و نظرات - بــه جای تعداد 
آگهی های زیر پست های آنها محاسبه می شود. بسیاری از 
سایت های رسانه های اجتماعی به کاربران اجازه می دهند 

از پست های خود درآمد کســب کنند یا محتوای حمایتی 
را به اشتراک بگذارند. اما آنها اغلب قوانینی دارند که به آنها 
اجازه می دهد تا پروفایل هایی را که اطلاعات نادرست ارسال 
می کنند، از کسب درآمد محروم یا آنها را تعلیق کنند. ایکس 
دستورالعملی مشابه در مورد اطلاعات نادرست ندارد. هرچند 
ایکس پایگاه کاربری کوچک تری نسبت به برخی سایت ها 

دارد، دارای تأثیر قابل توجهی بر گفتمان سیاسی است.
این وضعیت باعث طرح پرسش  در این مورد می شود که آیا 
در لحظه ای حساس برای سیاست آمریکا، درست است که 
ایکس مشوق کاربران برای ارســال ادعاهای تحریک آمیز 
باشد؟ بی بی سی درآمد تقریبی گزارش شده توسط برخی از 
این کاربران ایکس را با میزانی که انتظار می رود کسب کنند، 
بر اساس تعداد بازدیدها، فالوئرها و تعامل با سایر پروفایل ها 
مقایسه کرد و تایید می کند که دقیق است. از جمله پست های 
گمراه کننده ای که توسط برخی از این شبکه های پروفایل ها 
به اشتراک گذاشته شد، ادعاهایی در مورد تقلب در انتخابات 
بود که توسط مقامات رد شــده بود و همچنین اتهامات تند 
و بی اساس درباره کودک آزاری و سوء استفاده جنسی توسط 
نامزدهای ریاســت جمهوری و معاونت ریاست جمهوری. 
برخی از پســت های گمراه کننده و نادرســت که در ایکس 
منتشر شده اند به سایر سایت های رسانه اجتماعی با مخاطبان 
بیشتری مانند فیسبوک و تیک تاک نیز سرایت کرده اند. در 
یک مثال، یک کاربر ایکس با تعداد کمی فالوئر می گوید   یک 
تصویر ساختگی درست کرده که کامالا هریس را به عنوان 
یک زن جوان هنگام کار در مک دونالد نشان می دهد. سپس 
سایر کاربران ادعاهای بدون شواهدی را در مورد دستکاری 
حزب دموکرات در تصاویر نامزد ایــن حزب مطرح کردند. 
به علاوه، تئوری های بی اســاس توطئــه در ایکس در مورد 
تلاش برای کشــتن دونالد ترامپ در ماه ژوئیــه، در دیگر 
شبکه های اجتماعی نیز منتشر شد. چیزی که قطعی به نطر 
می رسد این است که وارد دوران تازه ای از رقابت های سیاسی 
شده ایم و دیگر گریزی از این شرایط را نمی توان تصور کرد. 

)ایندیپندنت و بی بی سی(

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های النصر و الهلال

مسابقه فوتبال بین تیم های دینامو مسکو و روستوف

مسابقه فوتبال بین تیم های لیل و لیون

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های النصر و الهلال

مسابقه بسکتبال بین تیم های ناگتز و تیمبرولورز

   شاخص

اپل قصــد دارد تــا ۱/۱ میلیارد دلار برای گســترش 
قابلیت هــای ارتبــاط ماهــواره ای در آیفون هــا 
ســرمایه گذاری کند. این خبر از سوی شرکت گلوبال 
اســتار، ارائه دهنده خدمات ارتباطــات ماهواره ای که 
ویژگی اورژانس و امداد در مدل هــای جدید آیفون را 
پشتیبانی می کند، اعلام شده است. پیش تر، اپل بیش 
از ۳۳۰ میلیون دلار به گلوبال استار پرداخت کرده بود 
تا خدمات ماهواره ای بــرای آیفون های خود را تقویت 
کند. در پرونده ای که روز جمعه به کمیســیون بورس 
و اوراق بهادار ایالات متحده ارائه شــد، گلوبال استار 
اعلام کرد این سرمایه گذاری اضافی برای ارائه خدمات 
گســترده تر به اپل از طریق یک شبکه جدید خدمات 

ماهواره ای موبایل )MSS( خواهد بود که شــامل یک 
منظومه جدید ماهــواره ای، زیرســاخت های زمینی 
توسعه یافته و افزایش مجوزهای جهانی شبکه جدید 
خدمات ماهواره ای موبایل می شود. البته این اعلامیه 
بیشــتر جنبه مالی دارد و به طور خاص به ویژگی های 
جدید از سوی گلوبال اســتار یا اپل اشاره نمی کند اما 
منجر به افزایش ظرفیت برای ویژگی های گسترده تر 

در آیفون خواهد شد. 
در ســال ۲۰۲۲، گلوبال اســتار اعلام کرد اپل ۴۵۰ 
میلیون دلار در زیرســاخت های ایــالات متحده آن 
ســرمایه گذاری کرده اســت. همچنین، اپــل با ارائه 

وام هایی از گسترش گلوبال استار حمایت کرده است.

هنوز مشخص نیست که ویژگی های ماهواره ای به طور 
دقیق چقدر برای اپل هزینه داشــته اما آنچه مشخص 
اســت، اینکه این خدمات برای کاربران آیفون رایگان 
باقی مانده. در ابتدا، اپل اعلام کرده بود این خدمات به 
مدت دو سال پس از خرید آیفون رایگان خواهد بود که 
به این معنا بود کاربران اولیه آیفون ۱۴ باید از سپتامبر 
۲۰۲۴ هزینه پرداخت می کردند. با این حال، در نوامبر 
۲۰۲۳، اپل اعلام کرد همه کاربران آیفون ۱۴ یک سال 
اضافی رایگان دریافت خواهند کرد. همین پیشــنهاد 
برای کاربران آیفون ۱۵ نیز ارائه شد و به احتمال فراوان 
می توان انتظار داشت که برای خریداران آیفون ۱۶ نیز 

اعمال شود. )آی تی ایران(

سرمایه گذاری ۱/۱ میلیارد دلاری اپل برای توسعه خدمات ماهواره ای آیفون

دقیق توســط مقامات انتخاباتی محلی یا در 
ایالت خودشان شمارش شود تا در سطح ملی. 
حدود ۶ نفر از ۱۰ رای دهنده »اعتماد زیادی« 
یا »اعتماد به نسبت زیادی« به شمارش دقیق 
آرا در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ توسط 
مقامات محلی یا در ایالت خود دارند، در حالی 
که حدود نیمی از آن ها همین احســاس را 
درباره شمارش آرا در سطح ملی دارند. حدود 
یک چهارم در هر مورد »اعتماد متوســطی« 
دارند. حدود ۳ نفر از ۱۰ نفــر می گویند که 
»فقط کمی« یا هیچ اعتمادی به شــمارش 
ملی ندارند، در حالی که تعداد کمتری درباره 
شــمارش در ایالت خود یا توســط مقامات 

محلی همین نظر را دارند.
در حالی که برگه هــای رای گیری انتخابات 
می توانند شــامل رقابت بــرای دفاتر فدرال 
مانند ریاست جمهوری یا کنگره باشند، ایالات 
متحده مانند سایر کشــورها، انتخابات را به 
صورت ملی برگزار نمی کند. تمام انتخابات ها 
در این کشور توسط ایالت ها برگزار می شود 
و اداره آن ها به عهــده دفاتر محلی انتخاباتی 
در هزاران ناحیه، شــهر و شهرســتان است. 
مسئولان انتخاباتی به این نکته پی برده اند که 
بسیاری از رای دهندگان شکاک تمایل دارند 
به حوزه های دیگر با ادعاهای نادرست مبنی 
بر وجود تقلب اشاره کنند. برخی گروه ها سعی 

کرده اند با تأکید بر اینکه انتخابات در هر ایالت 
در سطح محلی برگزار می شود، این برداشت 
را تغییر دهند. البته این شک رابطه مستقیم 
با سن و ســال افراد نیز دارد. رای دهندگان 
مسن تر به شمارش آرا در تمام سطوح بیشتر 
از رای دهنــدگان جوان تر اعتمــاد دارند، از 
جمله شمارش انجام شــده توسط مسئولان 

محلی انتخاباتی.
حدود نیمی از رای دهندگان ۱۸ تا ۲۹ ساله 
حداقل »به میزان قابل توجهی« به اینکه آرا 
در ایالت یا توسط مسئولان محلی انتخاباتی 
به دقت شمارش خواهد شــد، اعتماد دارند، 
در حالی که این رقم برای رای دهندگان ۶۰ 
سال و بالاتر، حدود ۷ نفر از ۱۰ نفر است. با این 
حال، فاصله برای شمارش آرا در سطح ملی 
کمتر است: حدود ۴ نفر از ۱۰ رای دهنده ۱۸ 
تا ۲۹ ساله حداقل »به میزان قابل توجهی« 
به صحت و سقم شمارش آرا اعتماد دارند، در 
حالی که این رقم برای رای دهندگان ۶۰ سال 

و بالاتر، ۵ نفر از ۱۰ نفر است.
از ســوی دیگــر، حــدود ۶ نفــر از ۱۰ 
جمهوری خواه می گویند   رای گیری افرادی 
که واجد شرایط نیســتند، یک مشکل عمده 
در انتخابات ایالات متحده است، در حالی که 
این رقم برای دموکرات ها ۲ نفر از ۱۰ است. 
دموکرات ها و جمهوری خواهان بیشــترین 

اختلاف را بر ســر این موضــوع دارند که آیا 
برگه های رای گیری پســتی کــه از طریق 
خدمات پســتی ایالات متحده یا جعبه های 
جمــع آوری بازگردانده می شــوند، به دقت 
شــمارش خواهند شــد یا خیر. حدود ۶ نفر 
از ۱۰ دموکرات » بســیار« یا »خیلی« به این 
موضوع اطمینان دارند که برگه های رای گیری 
پســتی بازگردانده شــده به این روش ها به 
دقت شمارش خواهند شد، در حالی که این 
رقم بــرای جمهوری خواهان حــدود ۱ نفر 
از ۱۰ اســت. البته دموکرات ها در مقایسه با 
جمهوری خواهان، نگرانی بیشــتری نسبت 
به ســرکوب رأی دهنــدگان دارنــد. حدود 
نیمی از دموکرات ها معتقدند که ســرکوب 
رأی دهندگان یک مشــکل عمده است، در 
حالی کــه این رقم بــرای جمهوری خواهان 

حدود یک سوم است. 
همچنین، حــدود ۴ نفــر از ۱۰ رأی دهنده 
نگران این هســتند که کشــورهای دیگر به 
سیســتم های رأی گیری یا نتایــج انتخابات 
ایالات متحده دستبرد بزنند  که این نگرانی 
نســبت به زمانی کــه این ســؤال در فوریه 
۲۰۲۰ مطرح شد، کمی کاهش یافته است. 
رأی دهندگان مستقل نیز به طور نسبی بیشتر 
از دموکرات ها یا جمهوری خواهان نگران این 

موضوع هستند.
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عنوان مهم حشره سمج! دستور کار
خوش اندامروزنامه  بى توجه و 

نامهربان
کوچکتر 

از متر
حدس و 

خیال

بى مثل و 
بى نظیر
معدن

پول 
خارجى

 تکیه کلام 
درویش

باوقار و 
ضلالتسنگین آماده و 
فراهم

 پسوند 
حاصل مصدر

خشک

 از نام هاى خداوند
مستحکم و  

فرمانده سپاهپابرجا

کنایه از 
آدم عزیز و 

برگزیده
پوشش 
پرندگان

اشکال 
نرم افزارى

ابزارعدد 3

 ساده تر

مترسک
آسان و 

بله انگلیسىساده
 نوعى تلفن 

عمومى
 اسب 
بارکش

دوست و 
رفیق

سرخوردهمیان و وسط
 نوعى خوراك 

گوشتى
ویتامین 

انعقادخون

  ارمغان و 
سوغات

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اغال
 تیرم

 چشمک
خمام
 زابل

 زبیب
 قاطر
 نهیب

5 حرفي :
 آب بها
 بانگی

 بروجن
 بمپور
 بنابر

 تبریز
 توگلا

 چنگیز
 مواجب

 نریان
 نود شب

 نیامی
 وینگو
 هیمیا

6 حرفي :
 البروز

 تاسمان
تالیوم

 لالجین

7 حرفي :
 اتوربان

 دنگ و فنگ

8 حرفي :
سنتورخان
 قداره بند
 لومباردی
 موزامبیک

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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روایت سفیر آمریکا   از    روز ۱۳ آبان ۵۷
   آبان ماه ۱۳۵۷ خیابان های تهران شــاهد تظاهرات انقلابی بود. در این حین، 
سالیوان سفیر آمریکا در ایران که قصد داشــت همراه سفیر انگلیس و با خودروی 
رولزرویس او به سفارت انگلیس بروند، در مسیر با جمعیتی از تظاهرکنندگان مواجه 

شدند. سالیوان سفیر آمریکا در خاطرات خود درباره   این رخداد چنین می نویسد:
   یک بار خطر از بیخ گوش من و سفیر انگلیس گذشت. به درخواست نخست وزیر 
برای دیدار با او به محل نخست وزیری در مرکز شهر تهران رفته بودیم. پس از انجام 
این ملاقات قرار شد من بین راه به دفتر ســفیر انگلیس بروم و یادداشت های مان 
را با هم مقایســه و تکمیل کنیم. با اینکه ما جداگانه به نخست وزیری رفته بودیم، 
در بازگشــت ترجیح دادم با اتومبیل رولزرویس کوچک سفیر انگلیس به سفارت 
انگلستان بروم و هایکاز راننده  من با لیموزین کرایسلر ضدگلوله که خودروی اداری 
ما بود، به دنبال ما به سفارت انگلیس آمد. یک خودروی کوچک از نوع خودروهای 
مونتاژشده در ایران مجهز به وسایل مخابراتی بود و یک سرگرد از نیروهای امنیتی 
ایران آن را هدایت می کرد و در جلو و یک خودروی بــدون آرم حامل چهار مأمور 

پلیس هم از پشت سر اتومبیل های ما حرکت می کردند.
   وقتی از دفتر نخست وزیری خارج شدیم، سرگرد که از وضع خیابان های مسیر 
باخبر بود گفت چون در مسیر ما درگیری پیش آمده بهتر است از راه دیگری برویم 
و خود او برای راهنمایی در جلوی اتومبیل مــا حرکت کرد؛ اما به علت تظاهرات و 
درگیری در خیابان های شرق مسیر حرکت ما، سایر خودروها نیز به همان مسیری 
که ســرگرد حرکت می کرد هجوم آورده و موجب ازدحام و ترافیک سنگینی شده 
بودند. پس از مدتی توقف در پشت سر خط زنجیره خودروها ناگهان متوجه شدیم 
که جمعیتی به  طرف خیابانی که در آن توقف کرده بودیم، در حرکت است. آنها در 
مسیر حرکت خود خودروهایی را که در کنار خیابان توقف کرده بودند در جوی کنار 
خیابان انداخته و آتش می زدند. راننده  ســفیر انگلیس که از مشاهده  این وضع به 
وحشت افتاده بود، بدون این که منتظر راهنمایی سرگرد بشود با یک حرکت عقب 
و جلو دور زد و در جهت عکس مسیر قبلی به راه افتاد. به دنبال او سرگرد پلیس هم 
دور زد و ما را در مسیری خارج از جمعیت قرارداد ولی راننده  من هایکاز نتوانست با 
اتومبیل بزرگ کرایسلر خود در آن خیابان تنگ دور بزند و درنتیجه همان جا در انتظار 
سرنوشت ماند. خوشبختانه پلیس قبلًا برای پیشگیری از حوادث احتمالی شماره  
سیاسی اتومبیل ما را به شماره  عادی تبدیل کرده بود که کمک فوری ناحیه  پلیس 

محلی ما را از مهلکه نجات داد.
   اتومبیل ما توسط ســرگرد به پارکینگ زیرزمینی یک بانک در همان نزدیکی که 
مانند یک پناهگاه بالقوه بود، هدایت شد و من و سفیر انگلیس با آسانسور از زیرزمین 
به دفتر مدیرعامل بانک هدایت شــدیم. مدیرعامل بانک ما را با مهربانی پذیرفت و در 
مدتی که در دفتر او بودیم از پنجره  مشرف به خیابان به خوبی جریان تظاهرات را نظاره 
کردیم. در حدود نیم ساعت بعد نیروهای ضربتی وارد عمل شدند و با شلیک تیر هوایی 
و پرتاب گاز اشک آور جمعیت را پراکنده کردند. پس از آرام شدن خیابان از مدیرعامل 
بانک خداحافظی کردیم و با آسانسور مجدداً به پارکینگ زیرزمینی هدایت شدیم. این بار 
برای تأمین امنیت بیشتر یک اتومبیل سدان بانک را در اختیار ما گذاشتند و سرانجام با 
هدایت سرگرد پلیس در میان ازدحام جمعیت به محل سفارت انگلیس رسیدیم. هایکازر 
راننده  من هم قبلًا به آنجا رسیده بود و از اینکه به علت سنگینی اتومبیل، تظاهرکنندگان 

نتوانسته بودند آن را به داخل جوی انداخته و آتش بزنند خوشحال به نظر می رسید.
   دو سه روز بعد تظاهرات و ناآرامی در تهران به کلی از کنترل خارج شد. صبح روز 
چهارم نوامبر ]۱۳آبان[ گروهی مجهز به وسایل آتش زا در خیابان های اصلی شهر 
به راه افتادند و با برنامه  قبلی ساختمان هایی را که قبلًا نشان کرده بودند آتش زدند. 
بسیاری از بناهایی که طعمه  حریق شد ســاختمان بانک و سینماها یا مغازه های 
مشروب فروشــی بود. تاکتیک تیم های آتش زننده این بود که تمام اسباب و اثاثیه  
موجود در اتاق های بزرگ یا سرسرای منازل را با مواد آغشته به بنزین آتش می زدند 
و ساکنان آن ها ناگزیر محل را تخلیه می کردند... شعله های دود و آتش خارج می شد 

و در عرض دو ساعت گویی تمام شهر در آتش می سوخت.«
منبع: مأموریت در ایران )خاطرات سولیوان- آخرین سفیر آمریکا در ایران(، ترجمه 

ابراهیم مشفقی فر ) مرکز اسناد انقلاب اسلامی- ۱۳۹۲ (

سوشی؛ بخوریم یا نخوریم؟
 به گزارش خبرآنلاین، فاخره بهبهانی متخصص بهداشــت 
مواد غذایی گفت: سوشی یکی از معروف ترین فینگر فودهای 
سنتی ژاپنی اســت که چندی اســت برخی از ایرانی ها با 
الگوبرداری از سبک غذای ژاپنی ها از طرفداران پروپاقرص 
این غذا شده اند. سوشی از ترکیب برنج پخته شده ژاپنی با 
طعم سرکه، ماهی خام، سبزیجات و… تهیه شده و درون 
یک لایه جلبک پیچیده و به صورت سرد سرو می شود. ماهی 
تن، ماهی قزل آلا، ماهی دم زرد، ماهی اســنپر و مارماهی 
محبوب ترین مدل های ماهی برای تهیه سوشــی هستند. 
این غذا همراه با سس ســویای شــور یا زنجبیل ورقه ای 
خورده می شود. اما آیا این غذا به دلیل دارا بودن ماهی خام 
می تواند برای سلامتی مشکل زا باشد؟  اجزای تشکیل دهنده 
سوشی همه مغذی هســتند، ماهی که سرشار از پروتئین، 
امگا۳، ویتامین ها و موادمعدنی است. جلبکی که محتویات 
سوشی در آن پیچیده می شود، جلبکی به نامNori و غنی 
از ریز مغذی ها و خواصی شــبیه  ســویا دارد  و ضدالتهاب 
و ضدســرطان اســت. برنج نیز حاوی کربوهیــدرات و به 
خصوص ویتامین های گروه B است. زنجبیل مورد استفاده 
خواص ضدســرطان، کاهنده چربی خون، ضدمیکروب و 
ضدالتهاب دارد.   در سوشی از ماده ای به نام خمیر واسابی 
استفاده می شــود که در تهیه آن از ترب ســبز ژاپنی بهره 
گرفته می شود که به دلیل کمبود آن در ایران عموما از ترب 
معمولی، پودر خردل و رنگ سبز که ظاهری شبیه   واسابی 
دارد استفاده می شود. این گیاهان هم به خودی خود دارای 
خواص مطلوب تغذیه ای هستند. اما ماهی مورد استفاده در 
سوشــی که اغلب به صورت خام استفاده می شود، به دلیل 
پروتئین بالا،  فســادپذیری زیاد و قابلیت تکثیر و پرورش 
انواع میکروب هــای بیماری زا و انگل ها را دارد که بســیار 
خطرآفرین اســت و ترویج و مصرف این غذا ممکن اســت 
خطرات جبران ناپذیری را به بار آورد. میکروب ها و انگل های 
بیماری زایی که اغلب در اثر مصرف فرآورده های خام دریایی 
به انسان منتقل می شوند؛ شــامل باکتری های سالمونلا، 
لیستریا و… و انگل آنیزاکیس و ویروس هایی مثل نورواک 
است که علائم گوارشی مثل دل پیچه، تهوع، استفراغ و علائم 
عمومی مثل ســردرد، تب، گرفتگی عضلات و... در انسان 
ایجاد کرده و در افراد با ایمنی پایین مثل خانم های باردار، 
کودکان، سالمندان و افراد دارای بیماری های زمینه ای حتی 

منجر به مرگ می شود  .
  تشخیص سلامت سوشی، غیرممکن است: سوشی آماده 
را می توان به مدت یک تا دو روز در یخچال البته در ظرف در 
بســته و تا یک ماه در فریزر  نگهداری کرد. گرچه نگهداری 
سوشی در فریزر توصیه نمی شود چون این محیط، طعم آن را 
تغییر می دهد. نگهداری بیش از یک ساعت سوشی در دمای 
اتاق و رســتوران به هیچ وجه مجاز نیست. با توجه به اینکه 
عوامل بیماری زا امکان دارد خواص حسی مثل طعم، بو، مزه، 
شکل و رنگ سوشــی را تغییر ندهند، تشخیص سلامت آن 
توسط افراد و بدون تایید آزمایشگاهی عملا غیرممکن است.

مرتضی کلیلی   سلامت   قاب  

  قاب مشاهیر
اقتدای محمدعلی کلی به شیخ نعیم قاسم – لبنان - سال ۱۹۸۵

  قاب تاریخ 1
تصویری از چند  سرباز اسیر ایرانی در اردوگاهی در الانبار عراق - سال ۱36۱. 

عکس: پیتر جردن.

  قاب تاریخ 2 
تجمع جمعی از راننده  تاکسی های تهران مقابل سفارت آمریکا در همبستگی با اشغال این 

سفارت به دست دانشجویان – سال ۱3۵۸. )از صفحه علی ملیحی(

  
قاب تاریخ 3
از دنیای زنان 

قاجار؛ از راست 
تاج الملوک 

و هما 
فرمانفرماییان، 

دختران 
زهراسلطان 

عزت السلطنه 
و عباس میرزا 

سالار لشکر.
  قاب نوستالژی  

تهران - سال ۱330. عکس از فردید خادم.
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پرونده دو غول 
ثروتمند خسته

روسای دو سازمان بیمه ای
مهم کشور ديروز تعیین شدند همین  درست  است!

درباره فوتبال مداحان و کافه چهره های جوان  اصولگرا

مصطفی آرانی| این آن جایی است که باید پشت عبدالرضا 
هلالی و محمدرضا شهبازی بایستیم. این آن جایی است 
که باید حب و بغض های سیاسی را کنار بگذاریم و فارغ از 
اینکه طنز شهبازی در صداوسیما را سطح پایین و توام با 
کینه می دانیم یا اینکه مواضع سیاسی هلالی در انتخابات ها 
را نمی پسندیم از این دو کاری که آن ها در این آخر هفته 

کردند حمایت کنیم. از فوتبال بازی کردن و کافه زدن. 
روز جمعه جمعی از مداحان و فعالان رسانه ای در ورزشگاه 
سهند تهران با هدف جمع آوری کمک  های مردمی برای 
مردم غزه و لبنان یک بازی فوتبال دوســتانه انجام دادند 

و در سکوی تماشاگران، زن و مرد کنار یکدیگر نشستند.
می توانســتیم این را علم کنیم و از ایــن بگوییم که چرا 
برخی ها این امتیاز را دارند و برخی  نه ولی نه! یک بار بیایید 
این تاکتیک را کنار بگذاریم و اتفاقا چنین کاری را تحسین 
کنیم. نگوییم اگر زنان نباید به استادیوم بیایند، هیچ زنی 

نباید بیاید. 
اصلاح طلبان در سال ۱۳۸۴ و در دولت احمدی نژاد مقابل 
پروژه ورود زنان به استادیوم ایستادند چون او تلاش داشت 
این کار را مجاز کند و به هدف خود هم رسیدند ولی عاقبت 

چه شد؟ ماجرا کلاف گوریده ای شد که جز با تهدید فیفا 
باز نشد. 

ماجرای کافه زدن محمدرضا شــهبازی هم همین است. 
فراموش کنیم خاطره تلخ بســتن کافی شاپ ها را در دهه 
هفتاد )به خاطر اصل کافی شاپ بودنش( تا امروز به خاطر 
حجاب. این ماجرا باعث می شود شــهبازی و شهبازی ها 
بهتر بفهمند وقتی می گوییم بستن کافی شاپ به اقتصاد 
چند خانــواده ضربه می زند یعنی چه و نیازی نیســت به 
خاطر عدم رعایــت حجاب در یک کافی شــاپ، کل این 
کسب وکار بسته شــود. این طوری آن ها بهتر می فهمند 

وقتی از تورم مواد غذایی حرف می زنیم یعنی چه. 
فراموش نکردیم که همین آقای شــهبازی چندی قبل بر 
سر یک مجادله کلامی با آقای دهباشی که از هر دو سو با 
ادبیات رکیکی هم دنبال شده بود؛ قرار دعوای خودش را 
گذاشــته بود جلوی کافه تاریخ حسین دهباشی در مرکز 
شهر که آن ماجرا با وســاطت عده زیادی من جمله افراد 
سطح بالایی چون مدیر شبکه چهار صداوسیما، حل و فصل 
شــد. حالا همین فرد خود کافه زده است و قطعا با پوست 
و اســتخوان می فهمد که آن کار قبلی چقدر اشتباه بوده 

اســت. حتی اگر معذوریت های سیاسی باعث شود که به 
این موضوع اعتراف نشود. 

یا از ســوی دیگر یادمان نرفته ماجرای کافه کوچ وحید 
اشتری را. پسر عدالتخواه آرمان طلب، برای کسب روزی 
در اندرزگو، یک جایی بالای شــهر تهران کافه زد. ما جزو 
کسانی نبودیم و نیستیم که این را نیش و کنایه کنیم ولی 
خوشحالیم که واقعیت نشــان داد که اگر پول می خواهی 
باید بروی در محله افرادی کــه برای چنین خدماتی پول 
خرج می کنند و خــب کافه داری در اندرزگــو اقتضائاتی 
داشــت که در نهایت باعث شــد کافه بعد از اجرای حکم 
حبس اشتری، تعطیل شود و وسایل آن هم فروخته شود. 
لابد چون رقم اجــاره ملک در اندرزگــو، می تواند چنین 
واقعیتی را تحمیل کند.  خلاصه که ماجرا از نظر ما خیلی 
هم خوب اســت. حرکت بخش مقید به اصول مذهبی و 
دارای گرایش خاص سیاسی به سمت این مظاهر مدرنیته. 
ورزشگاه و فوتبال و کافی شاپ. چیزهایی که خیلی وقت 
نگذشته از زمانی که برخی هایش جرثومه هایی بودند در 
دست شیطان. خلاصه که خوب است آقایان. همین دست 

فرمان را بروید. همین درست است. 

آنالیز  کامل بازار خودرو  در سال  1403
گفت وگو با مسیح فرزانه، کارشناس و فعال صنعت و بازار خودرو صفحه 05 را بخوانید

تپسی،اسنپرابهچالشمیکشد
شکايت سوم در شورای رقابت ؛ هیچ رقیبی ديگر نمی تواند با رستوران ها قرارداد ببندد!  صفحه 08

ارادت    زیرپوستی پیچیده
درباره جوکر 2 ،  ديپلماسی و لیورپول   صفحه 04

10 وام   کار راه    انداز    برای 
خریداران  لوازم  خانگی

چطور می توانیم بهترين وام خريد کالا 
را دريافت کنیم؟  صفحات 6 و 7 را بخوانید

بابک کریمی عزیز درباره  ســریالی صحبت کرد که در ایتالیا 
بازی کــرده بود و الان در فیلیمو در دســترس اســت. خط 
اصلی داســتانی که گفت کنجکاوی برانگیز بود و باعث شــد 
ســراغ تماشــای »خط عمودی« بروم. یک مینی سریال ۸ 
اپیزودی به زبان ایتالیایی و با زیرنویس فارسی که هر قسمت 
آن۲۰ دقیقه بیشتر نیست و اصلا همین انگیزه  بیشتری داد 
که تماشــایش کنم. پیش تر هم در این ســتون نوشته ام که 
کمدی هایی با مایه  تراژیک محبوب من هستند. سریال هایی 
شبیه »متد کامینســکی« و »آخرت« ریکی جرویس که در 
آن با سختی های زندگی، با تنهایی و با مرگ شوخی می شود. 
»خط عمودی« نمونه  بسیار خوبی از همین ژانر است. و البته 
اینکه ســریال اتوبیوگرافیک بوده و کارگردان واقعا این تلخ 
و شــیرینی ها را تجربه کرده، تاثیرش را بیشتر هم می کند. 
سریال درباره  مردی اســت که ناگهان متوجه می شود تومور 
سرطانی دارد. وقتی برای یک چکاپ ساده رفته بیمارستان و 
دکتر می گوید که باید بلافاصله عمل شود. لوییجی ترسیده، 
نمی داند چطور این بلا ســرش آمده، آمادگی اش را ندارد و 
همســر باردارش تمام زورش را می زند که او را آرام کند. کل 
سریال در بیمارســتان اتفاق می افتد. هرچند راوی لوییجی 
اســت اما از دریچه  نگاهش اتفاقاتی را که برای سایر بیماران 
می افتد هم می بینیم. یک بخش هایی از سریال از خنده قهقهه 
زدم و حیرت کردم که تجربه  بستری شدن در بیمارستانی در 
ایران مثلا چقدر می تواند شــبیه تجربه یک بیمار در ایتالیا 
باشــد. انســان ها بخصوص در موقعیت هــای دردناک انگار 
واکنش های مشابهی دارند. مثلا لوییجی جایی روایت می کند 
که چطور در بیمارستان های ایتالیا سیر بروز خشم عمودی 
اســت و هر آدمی نه به همرده  خودش که به آدم زیردستش 
خشمش را نشان می دهد. یا اینکه وقتی خدمات و پرستاران 
فرسوده می شوند چطور بعضی از آن ها روی بیماران فرافکنی 
می کنند. یا دکترها چند دسته هستند: آن هایی که برای بیمار 
شبیه فرشته  نجات عمل می کنند و آن هایی که با مریض حتی 
حرف هم نمی زنند. خود مریض ها خیلــی بامزه اند. بعضی از 
آن ها ترســو و ناامید، برخی دیگر حــراف و اعصاب خردکن. 
یکی از بامزه ترین کاراکترهای ســریال بیماری است که به 
علوم دارویی و پزشــکی علاقه دارد و وظیفه  خودش می داند 
به بقیه  بیماران ســر بزند و آزمایش هایشــان را چک کند و 
راهکار بدهد. وقتی احمد، با بازی بابک کریمی که تخت بغل 
اســت به لوییجی می گوید به او بها ندهد چون بیمارستان پر 
از بیمارهایی اســت که به اندازه  دکترها نظر دارند و در پایان 
گفت وگو خودش برای مشکل لوییجی دو واحد دارو پیشنهاد 
می کند و حتــی روی دو واحد بودنش تاکیــد می کند، واقعا 

سکانس خنده داری از کار درآمد. 
از آن ســریال هایی اســت که به گمانم در جهان هم معروف 
نیســت و اگر فیلیمو هم آن را پخش می کند به خاطر حضور 
بابک کریمی در یک پروژه  خارجی است اما ملودرام نمی شود، 
مبتذل نیســت و با یک موقعیت انسانی با وقار و شوخ طبعانه 
برخورد می کند. نکته  مجذوب کننده  دیگری هم در ســریال 
وجود دارد. چند سال پیش در همین ستون از کتاب »مواجهه 
با مرگ« برایان مگی نوشتم. داستانی مشابه همین سریال که 
کاراکتر اصلی می فهمد بیمار اســت و چگونگی مواجهه  او با 
اتفاقی که برایش پیش آمده. مجتبی عبدالله نژاد مترجم پیش 
از انتشار کتاب درگذشــته بود. خودش در مقدمه گفته بود 
گمان می کرده کتاب که تمام شود می میرد ولی نمرده! این 
اتفاقی است که برای نویسنده و کارگردان سریال، ماتیا تاور، 
افتاد. سال ۲۰۱۸ این ســریال را درباره  بیماری اش ساخت و 

۲۰۱۹ از دنیا رفت.

مواجهه  شوخ طبعانه با مرگ

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

آرایش غلیظ؟
جنجال  هايی بیهوده که دامن مجريان و برخی 

مهمانان تلويزيونی را گرفته است...  صفحه 09

 قيمت 10000 تومان

فاطمه رجبی|دیــروز دو وزیر دولــت تقریبا 
همزمان، تکلیف ریاســت دو موسســه بیمه ای 
بزرگ را روشــن کردند. عبدالناصر همتی، وزیر 
اقتصاد؛ علــی جباری را به عنــوان رئیس بیمه 
ایران معرفی کرد و مهم تــر از آن احمد میدری، 
وزیر رفاه؛ با انتخاب مصطفی سالاری به ریاست 
سازمان بیمه تامین اجتماعی تکلیف این سازمان 
را که مدتی با سرپرست اداره می شد روشن کرد. 
بیمه ایران که تنها صندوق بیمه ای تماما دولتی 
است و نزدیک به ۵ هزار میلیارد تومان سرمایه 
دارد و ســازمان تامین اجتماعی که تقریبا ۴۳ 
میلیون زیــر مجموعه دارد و مالک بســیاری از 
نهادهای اقتصادی بزرگ محسوب می شود، هر 
دو از نهادهای بیمه ای بســیار مهمی هستند که 
در سال های اخیر با انواع بحران ها دست و پنجه 

نرم کرده اند.

  کشتی با بیشتر از 40 میلیون سرنشین
وقتی نزدیک به ۱۰۰ ســال پیش سازمان تامین 
اجتماعی از دل »صندوق احتیاط کارگران راه آهن« 
راه آهن متولد شد کمتر کسی فکرش را می کرد که 
این سازمان با زیر پوشش قرار دادن میلیون ها نفر 
در عین حال که یکــی از ثروتمندترین نهادهای 
اقتصادی شبه خصوصی شود بلکه یکی از بحران 

زده ترین سازمان ها هم باشد. 
در واقــع ســازمان تامیــن اجتماعــی نهــاد 
عمومی غیردولتی اســت که با وجود اســتقلال، 
پیوستگی اش به دولت از مسیر وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی می گذرد. مشــترکان اصلی این 
ســازمان کارگران و صاحبان حرف و مشاغل آزاد 
هســتند؛ هر چند که شــماری از کارکنان دولت 
از جمله کارکنان قراردادی هم زیر پوشــش آن 
هستند. سازمانی که با بیش از ۴۳ میلیون مشترک 
)اعم از شاغلان، مســتمری بگیران و خانواده های 
آنها( عنوان بزرگترین ســازمان بیمه ای کشور را 
یدک می کشد. یکی از مشــکلات اصلی سازمان 
تامین اجتماعی مســائل مالی است؛ سازمانی که 
اگرچه بر روی کاغذ نهادی غیردولتی محســوب 
می شــود اما در عمل قوانیــن و مقرراتی از طرف 
دولت برآن اعمال می شــود؛ قوانینی اغلب بدون 
پشــتوانه مالی کافی که به مرور زمــان به یکی از 
مشــکلات اصلی این سازمان بدل شــده است. 
قوانینی همچون بازنشســتگی زودرس یا تحت 
پوشش قرار دادن مشاغل و حرف جدید که معمولا 
دولت در ابتدا وعــده تامین منابع مالــی آنها را 
می دهد اما در عمل این وعده محقق نمی شــود؛ 
تا جایی که چند سال پیش اعلام شد مبلغ بدهی 
دولت به ســازمان تامین اجتماعی به ۳۲۰ هزار 
میلیارد تومان رســیده اســت. بعدتر دولت های 
مختلــف از راه هــای گوناگــون مثــل واگذاری 
شرکت ها این بدهی را به ۱۶۰ هزار میلیارد تومان 
فعلی رســاندند اما آیا این واگذاری ها هم مشکل 
تامین اجتماعی را حل می کند؟ فقط مرور وضعیت 
یک قلم شرکت هپکو اراک نشان می دهد که چطور 
خیلی از همین شرکت ها به جای کمک به تامین 
اجتماعی، به باری روی دوش آن تبدیل شدند اما 
وضعیت همه شرکت های تامین اجتماعی اینطور 
نیست. اگر اسم تمام شرکت های بزرگی که تامین 
اجتماعی مالک آنها است بدانید از میزان ثروتی که 
این سازمان دارد حیرت خواهید کرد. بیایید بعضی 

از آنها را با هم مرور کنیم.

  شستا کافی است 
مهم ترین، بزرگ ترین و ثروتمند ترین شــرکت 
زیر مجموعه سازمان تامین اجتماعی که در ابعاد 
ملی هم غول بســیار بزرگی در حوزه اقتصادی 
محسوب می شود شستا است با نام کامل شرکت 
سرمایه گذاری تأمین اجتماعی. این شرکت در 
سال ۱۳۶۵ به منظور حفظ و ارتقاء ارزش ذخایر 
سازمان با سرمایه اولیه ۲ میلیارد تومان تأسیس 
شد و در سال های بعد طی چند مرحله افزایش 

سرمایه داشت. ادامه در صفحه 03

طیب و قاسم سماورساز
قصه های گمشده پاورقی روزهای فرد صفحه 04

  خبر یک

دیروز  جلسه بیست و نهم حراج سکه طلا در مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران برگزار شد که از ۱۵ هزار و ۶۳۵ قطعه انواع 
سکه عرضه شده، در مجموع هفت هزار و ۸۱۳ قطعه انواع 
سکه به متقاضیان اختصاص یافت که نشان از تخصیص ۵۰ 
درصدی ســکه به متقاضیان دارد. در این حراج از مجموع 
پنج هزار و ۵۸۰ قطعه ربع ســکه ثبت سفارش شده، سه 
هزار و ۷۲۹ قطعه با میانگین قیمت ۱۶ میلیون و ۶۹۶ هزار 
تومان به متقاضیان تخصیص داده شد. همچنین، از مجموع 
دو هزار و ۹۴۲ قطعه نیم سکه ثبت سفارش شده، یک هزار 
و ۶۳۵  قطعه با میانگین قیمــت ۲۶ میلیون و ۷۱۱ هزار 
تومان به متقاضیان اختصاص یافت. در بخش حراج تمام 
سکه نیز، هفت هزار و ۱۱۳ قطعه سکه ثبت سفارش شد که 
دو هزار و ۴۴۹  قطعه با میانگین قیمت ۵۱ میلیون و ۵۳۸ 
هزار تومان به برندگان حراج اختصاص یافت. براین اساس، 
تا امروز و متعاقب برگزاری ۲۹ جلســه حراج سکه از زمان 
برگزاری اولین جلســه در تاریخ ۱۳ اسفند ماه ۱۴۰۲، در 
مجموع ۴۲۰ هزار و ۲۳۰ قطعه انواع سکه طلا به متقاضیان 
تخصیص داده شده است که ســهم ربع سکه از این حجم 
تخصیص ۲۲۱ هزار و ۲۹۶ قطعه، نیم ســکه ۸۰ هزار و ۳ 

قطعه و تمام سکه ۱۱۸ هزار و ۹۳۱ قطعه است.

  زمان بندی تحويل سکه
متقاضیان جهت دریافت ســکه، باید به جــدول زمانی 

تحویل سکه توجه داشته باشند. زمان تحویل بدون هزینه 
انبارداری سکه طلا از ۲۱ آبان ماه آغاز و تا ۲۸ آبان ماه ادامه 
دارد؛ طی این دوره فقط هزینه تحویل از سوی شعب بانک 
عامل دریافت و هزینه تحویــل ۳۰ هزار تومان به ازای هر 

سکه برای کل دوره خواهد بود.
با این حال، اشــخاصی که طی بازه زمانــی ۲۹ آبان ماه تا 
۶ آذرماه برای دریافت ســکه اقدام کنند، علاوه بر هزینه 
تحویل، باید هزینه انبارداری نیــز پرداخت کنند. هزینه 
انبارداری ســکه طلا ۵۰ هزار تومان در هر روز به ازای هر 
سکه خواهد بود و به شعبه بانک عامل پرداخت می شود؛ 

این هزینه شامل روزهای تعطیل نیز خواهد بود.

  حراج سی ام چه زمانی برگزار می شود؟
طبق اعلام مرکز مبادله ارز و طلای ایران، براساس شیوه  
نامه نحوه برگزاری حراج سکه طلا در سامانه مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران، مورخ ۱۳ شهریورماه ماه ۱۴۰۳ منتشره 
در تارنمای رسمی www.ice.ir، سی امین  جلسه حراج 
سکه طلا در روز دوشنبه مورخ ۱۴ آبان ماه ۱۴۰۳، از طریق 
market. سامانه معاملات این مرکز به آدرس اینترنتی
ice.ir برگزار می شــود و موضوع حراج، تمام سکه، نیم 
سکه و ربع سکه بهار آزادی ضرب سال ۱۳۸۶ بانک مرکزی 

و بدون بسته بندی است.
کلیه اشخاص حقیقی با تابعیت ایرانی بالای ۱۸ سال تمام 

شمسی می توانند در این حراج شــرکت کنند و حداکثر 
حجم ســفارش و خرید برای هر متقاضــی مجموعا پنج 

قطعه سکه است. 
به نحوی که می توان پنج  قطعه ربع سکه یا پنج قطعه نیم 
سکه یا پنج  قطعه تمام سکه، و یا ترکیبی از هر سه شامل 
تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه باشد که جمع هر سه باهم 

نباید بیش از پنج قطعه باشد.
متقاضیان باید توجه داشته باشند که در هر سفارش خود 
از انواع سکه، صرفا می توانند یک ســفارش فعال داشته 
باشند؛ به این معنی که متقاضیان برای ثبت سفارش خرید 
هر نوع قطعه سکه، فقط یک بار می توانند تعیین قیمت و 

تعیین تعداد سکه را انجام دهد.
همچنین، بازه واریز وجه، ساعت ۸ تا ۲۳ روز یکشنبه مورخ 
۱۳ آبان ماه اســت و پس از اتمام این دوره زمانی، امکان 

پرداخت وجه و در نتیجه شرکت در حراج وجود ندارد.

  حراج شمش طلا در خانه شصت و چهارم
امروز یکشــنبه ۱۳ آبان ماه، جلســه شــصت و چهارم 
حراج شــمش طلا در مرکز مبادله ایران برگزار می شود 
و متقاضیان تا ســاعت ۲۴ فرصت داشــته تا با واریز سه 
میلیارد و پانصد میلیون ریــال )۳۵۰ میلیون تومان( به 
عنوان وجه الضمان به ازای هر قطعه شمش طلا، در این 

حراج شرکت کنند.

حراج شمش و سکه در خیابان وزرا 
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آیت الله خامنه ای، رهبر انقلاب اسلامی صبح 
روز شــنبه 12 آبان ماه در دیــدار هزاران نفر 
از دانش آموزان و دانشــجویان با تبیین علل 
اساســی مبارزه   حداقل ۷0 ساله ملت ایران با 
ظلم و زیاده خواهی های آمریکا، تأکید کردند: 
مقابله اســلامی، ملی، عقلانی، خردمندانه و 
انسانی ملت ایران با استکبار آمریکا که منطبق 
با قوانین بین المللی است، با نقشه راه صحیح و 
بدون غفلت یا تعلل ادامه خواهد یافت و در این 
مسیر پیروزمندانه، رژیم صهیونیستی و آمریکا 
در قبال هر اقدام ضدّ ملت ایران، قطعاً پاســخ 

دندان شکنی خواهند گرفت.
  همه بدانند در این مبــارزه، هر اقدام لازم 
نظامی، تسلیحاتی و سیاسی برای آمادگی ملت 
ایران، انجام خواهد شد و مسئولان هم اکنون نیز 

مشغول اینگونه کارها هستند.
  حرکت کلی ملت و مســئولان در مقابله با 
استکبار جهانی و دســتگاه جنایتکار حاکم بر 
نظم جهانی کنونی، حرکتی منطقی و منطبق با 
دین و شرع و اخلاق و قوانین بین المللی است و 
ملت و مسئولان در این جهت هیچگونه تعلل و 

کوتاهی نخواهند کرد.
   بعضی می گویند ســفارت آمریکا هم مثل 
ســفارتخانه همه کشــورها، محــل تحرکات 

دیپلماتیک و جمع آوری اطلاعات بوده است؛ 
پس چرا تسخیر شد؟ سفارت آمریکا در تهران، 
همانگونه که اسناد به دســت آمده از آن تأیید 
می کند، ســتاد برنامه ریزی بــرای تحریک و 
ساماندهی ضدانقلاب و تفاله های ساواک شاه، 
ایجاد اختلاف، تحریک قومیت ها، کودتا، تهدید 
جان امام خمینی)ره( و نابودی انقلاب بود و این 
واقعیت حتی اگر برخــی از عاملان آن حادثه 

دچار تردید شده باشند، تغییر نمی کند.
  پهلوی با هدایت آمریکا و تأمین نفت و دیگر 
پشتیبانی ها، در خیانتی فراموش  ناشدنی، رژیم 
غاصب را تقویت می کرد؛ آن هــم در حالیکه 
اغلب دولت های منطقه با رژیم صهیونیســتی 

قطع رابطه کرده بودند.
   متأسفانه امروز هم برخی دولت ها بی اعتنا 
به جنایات بسیار فجیع رژیم صهیونیستی در 
غزه و لبنــان، به این دشــمن خونخوار کمک 

اقتصادی و حتی نظامی می کنند.
   با انتقاد از افرادی که به دنبال غیرمنطقی 
نشان دادن حرکت ملت ایران در مقابل استکبار 
هستند: این افراد را متهم به خیانت نمی کنیم 
اما وقتی این حرکت صحیح، عقلایی و منطبق 
بر منطــق بین المللــی را غیرعقلایــی جلوه 
می دهند، حداقلش این اســت که کوته بین و 

کوته نظر هستند.
   اینکه پس از عملیات وعده صادق، مردم در 
خیابان های کشورهای مختلف شادی می کنند 
یعنی حرکت ملت ایران، مــورد قبول منطق 
بین المللی و البته منطق اسلامی و قرآنی است.

   مطمئن باشید هیچ حرکت دشمن از جانب 
کســانی که به عنوان نماینده ملــت ایران در 
حال تلاش برای مقابله با آن هستند، بی پاسخ 
گذاشــته نمی شــود و فراموش نخواهد شد و 
دشمنان چه رژیم صیهونیســتی و چه ایالات 
متحده آمریکا در خصوص آنچه در قبال ملت 
ایران و جبهه مقاومت انجــام می دهند، قطعاً 

پاسخ دندان شکنی دریافت خواهند کرد.
   به توفیــق الهی، با این حرکت اســلامی و 
انســانی، ملت ایران و جبهــه مقاومت جایگاه 
خود را در دنیا پیدا خواهد کرد و قطعاً دشمن را 

شکست خواهد داد.
   راه پیش رو، کوتاه و آســان نیست و لازم 
اســت شــما جوانان عزیز با مناجات و دعا و 
توسل و انس با قرآن و شکر نعمت های الهی از 
جمله نعمت وجود یک نظام مبارز با باندهای 
جنایتکار بین المللی، همت و معرفت و تلاش 
خود را برای ادای وظایف سنگینِ پیمودن این 

راه پر افتخار، افزایش دهید.

رهبرانقلاب: راه پیش رو، کوتاه و آسان نیست

 رژیم صهیونیستی و آمریکا 
پاسخ دندان شکن دریافت خواهند کرد

عکس یک             مهلا جوادپور    

روز جمعــه جمعــی از مداحــان و فعالان 
رسانه ای در ورزشگاه ســهند تهران با هدف 
جمع آوری کمک  های مردمــی برای مردم 
غزه و لبنان یک بازی فوتبال دوستانه انجام 
دادند و در سکوی تماشاگران، زن و مرد کنار 

یکدیگر نشستند.

  از وحید شمســایی تا رضا هلالی آمده 
بودند

این بازی در قالب پویش »ایران همدل« و به 
منظور جمــع آوری کمک های مردمی برای 
مردم غزه و لبنان در استادیوم سهند واقع در 

محله خزانه برگزار شد. 

محمد انصاری، مدافع ســابق پرسپولیس و 
مداح، مربیگری تیم مداحان را بر عهده داشت 
و وحید شمسایی مربیگری تیم رسانه. در تیم 
مداحان، افــرادی از جمله عبدالرضا هلالی، 
احســان بی آزار طهرانی، حنیــف طاهری، 
ســید رضا نریمانی، موســی رضایی، حامد 
خمسه، امین قدیم، محســن عراقی و سید 
ایمان یار احمدی حضور داشتند. سید مهدی 
سید صالحی، بازیکن سابق تیم ملی و مداح 

هم در این تیم حضور داشت. 
در تیم اهالی رسانه، علاوه بر وحید شمسایی، 
مجری صداوســیما علی رضوانــی، وحید 
یامین پور، حامد عسگری و یوسف سلامی، 

حضور داشــتند.  عباس قانع،  ایــن بازی را 
گزارش کرد. رضا درویش هم در این رویداد 
حضور داشــت. این بازی با نتیجه 2 بر یک 
به نفع تیم اهالی رســانه به پایان رســید و 
تک گل مداحــان را عبدالرضا هلالی از روی 
نقطه پنالتی به ثمر رســاند.  پیــش از این 
هم محمد انصاری مســابقه  دوستانه ای بین 
مداحان و یک تیم خیریه در همین ورزشگاه 
ترتیب داده بود و مربیگــری تیم مداحان را 
برعهده داشــت.  برخی نشستن تماشاگران 
در کنار یکدیگر را روزنه امیدی برای حضور 
خانوادگــی در بازی های ملــی و لیگ برتر 

فوتبال دانستند. 

مداحان در مستطیل سبز

از مهم ترین پایگاه های هوایی 
سرزمین های اشغالی چه 

می دانیم؟
مهسا مژدهی| حزب الله لبنان دیروز 
در عملیاتی به دو پایگاه مهم اسرائیل 

در سرزمین های اشغالی حمله کرد. 
پالماخیم پیش از این هم مورد حمله 
پهپادی مقاومت اسلامی عراق قرار 

گرفته بود. اما این دو پایگاه چرا برای 
اسرائیل دارای اهمیت ویژه هستند؟

پایگاه هوایی زولوفون یکی از 
مهم ترین پایگاه های هوایی اسرائیل 

است که در نزدیکی شهر زولوفون 
و در نزدیکی مرزهای لبنان قرار 

دارد. این پایگاه در سال 1948 
تأسیس شد و از آن زمان به عنوان 
یکی از پایگاه های اصلی اسرائیل 

برای نظامیان و انتظامیان اسرائیلی 
محسوب می شود. این پایگاه در 

جنوب شهر رحووت و در فاصله ۵ 
کیلومتری از آن واقع شده است. نام 

دیگر این پایگاه تل نوف است. این 
پایگاه به عنوان مرکز مهمی برای 

عملیات های هوایی اسرائیل مطرح 
می شود. تل نوف میزبان چندین 

اسکادران جنگنده، بالگرد و پهپاد 
است. این پایگاه به ویژه از زمان های 
گذشته به عنوان محل ذخیره سازی 

احتمالی سلاح های هسته ای 
اسرائیل مورد توجه قرار گرفته 

است. با توجه به گزارش ها، برخی از 
تسلیحات هسته ای اسرائیل ممکن 

است در مناطق امنی در تل نوف 
نگهداری شوند. البته به نظر می رسد 

صحت و سقم این اطلاعات هرگز 
مشخص نشود. این پایگاه همچنین 

دارای امکانات آموزشی پیشرفته 
برای خلبانان و نیروهای ویژه است. 
آموزش های عملیاتی و تکنیکی در 
این مرکز به نیروهای هوایی کمک 

می کند تا توانمندی های خود را 
تقویت کنند.

گزینه بعدی پالماخیم است. پایگاه 
هوایی پالماخیم  یکی از پایگاه های 
کلیدی نیروی هوایی اسرائیل است 

که در مرکز اسرائیل و در فاصله 
1۲ کیلومتری از تل آویو واقع شده 

است. این پایگاه در سال 194۷ 
تأسیس شد و به عنوان یک مرکز 

مهم برای عملیات های هوایی و 
آموزشی شناخته می شود. پالماخیم 
دارای یک باند فرود آسفالت به طول 
۲4۰۳ متر است و در ارتفاع 1۰ متری 

از سطح دریا قرار دارد. این پایگاه 
به عنوان پایگاه اصلی بالگردها در 

نیروی هوایی اسرائیل عمل می کند 
و شامل چندین اسکادران بالگرد و 
پهپاد است. اسکادران های مستقر 

در این پایگاه برای عملیات های 
شناسایی و حملات هوایی استفاده 

می شوند. پالماخیم به دلیل موقعیت 
جغرافیایی اش، نقش مهمی در 

استراتژی دفاعی رژیم اسرائیل ایفا 
می کند. این پایگاه به عنوان مرکز 

نگهداری سامانه های پیشرفته 
دفاعی مانند سامانه ضد بالستیک 

پیکان ۲ و رادارهای پیشرفته 
شناخته می شود. ایران در بهمن ماه 

در مانوری به ماکت شبیه سازی شده 
پالماخیم حمله کرد. در آن زمان 

رسانه صهیونیستی اورشلیم پست 
در گزارشی اذعان کرد: پایگاه هوایی 

پالماخیم محل استقرار بخش دفاع 
هوایی نیروی هوایی ارتش اسرائیل 

است. پایگاه هوایی پالماخیم نه 
تنها یک مرکز نظامی مهم برای 

صهیونیست ها است، بلکه به عنوان 
یک عنصر کلیدی در معادلات 
امنیتی منطقه ای و تهدیدات 

احتمالی از سوی ایران شناخته 
می شود.
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خود شستا که اساســا برای سرمایه 
گذاری حق بیمه، بیمه شدگان تامین 
اجتماعی در شرکت ها وفعالیت های 
اقتصادی مختلف تاســیس شد حالا 
آنقدر ثروتمند اســت که تقریبا 10 
درصد ارزش کل بازار ســهام ایران 
متعلق به شــرکت های زیر مجموعه 
آن است. برای اینکه درباره سودآوری 
شستا بیشتر روشــن بشوید همین 
کافی اســت که بدانید این مجموعه 
در ســال مالی منتهی بــه آخر بهار 
1402 به رقم ســود خالص 34هزار 
میلیارد تومانی رســیده بود. در واقع 
فقط ســود یک ســال این شرکت 
نزدیک به 35 هــزار میلیارد تومان 
بوده است. بد نیســت فقط به چند 
شرکت معروف زیر مجموعه شستا هم 
اشاره کنیم: شــرکت سرمایه گذاری 
نفت، گاز و پتروشیمی تأمین تاپیکو، 
شرکت پالایش نفت ســتاره خلیج 
فارس، شــرکت پتروشیمی فناوران، 

پتروشیمی خراسان، پتروشیمی غدیر، 
پتروشیمی آبادان، پتروشیمی فارابی، 
پتروشیمی شــیمی بافت، کشتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران، شــرکت 
ملی نفتکش ایران، شــرکت پالایش 
نفت ایرانول، شرکت نفت پاسارگاد، 
شــرکت پرســی ایران گاز، شرکت 

لاستیک بارز و...
همانطور که گفتیم اینها فقط بخش 
کوچکی از شرکت های زیر مجموعه 
شستا هســتند و اغراق نیست اگر 
بگوییم شستا در چند حوزه از جمله 
پتروشیمی،  دارو، کاغذ و سیمان اگر 
تاثیرگذارترین بازیگر نباشد حتما در 

بین سه بازیگر اصلی است. 
فقط شستا نیست

برای نشــان دادن اینکه ســازمان 
تامین اجتماعــی غیر از اهمیتی که 
برای بیمه شدگانش دارد، چقدر در 
اقتصاد ایران نقش تعیین کننده ای 
ایفا می کند همان بررســی شســتا 
کافی اســت اما این تنها شــرکت 

مهم زیر مجموعه ســازمان تامین 
اجتماعی نیست.

بانک رفاه کارگران، تولید تجهیزات 
سنگین هپکو، ســهامی ذوب آهن 
اصفهان، پالایشــگاه نفــت لاوان، 
شــرکت میــلاد ســلامت تأمین 
اجتماعــی )یکــی از مهمتریــن 
هلدینگ های درمانی کشور(، شرکت 
سرمایه گذاری خانه سازی ایران و... 
دیگر شــرکت های ثروتمند تامین 
اجتماعی هستند که در کنار شستا 
کاری کرده اند که این ابرشرکت در 
ســال 1401 به درآمــد 544 هزار 

میلیارد تومانی برسد. 
وقتی گوشــه ای از این عدد و رقم ها 
را می خوانیــم می فهمیــم که کار 
مصطفی ســالاری در این سازمان 
مهم و ثروتمند چقدر اهمیت دارد. 
او که 4۸ ســاله و نسبتا جوان است 
پیش از این هم در تاریخ 4 تیر 139۸ 
پس از ۸ ماه خالی بودن سمت مدیر 
عاملی ســازمان تأمین اجتماعی با 

تیتر دو

تأیید هیأت امنای ســازمان تأمین پرونده دو غول ثروتمند خسته
اجتماعی، مدیرعامل سازمان تأمین 
اجتماعی شــده بــود. او در دولت 
یازدهم استاندار بوشهر و جوان ترین 
استاندار ایران بود بعد هم به گیلان 
رفت و آنجا اســتاندار شد.  سالاری 
تحصیلکرده لیســانس رشته حقوق 
از دانشگاه آزاد بوشهر، فوق لیسانس 
حقوق عمومی از دانشــکده حقوق و 
علوم سیاسی دانشگاه تهران دارد و 
در حال حاضر در رشــته حقوق در 
مقطع دکتری تحصیــل می کند و 
عضو هیات علمی موسسه مطالعات 

بین المللی انرژی است.

  خسته اما همچنان مهم
شرکت بیمه ایران اگرچه از نظر اندازه 
و ثروت و اهمیت با تامین اجتماعی 
قابل مقایسه نیســت اما از آنجا که 
اولین، بزرگ تریــن و قدیمی ترین 
شرکت بیمه در ایران و تنها شرکت 
دولتی در زمینه بیمه است که سهام 
آن کاملًا در اختیــار دولت قرار دارد 
اهمیت زیادی پیدا می کند چرا که 
در عین حــال که اعتبــار آن باعث 

جذب مشتری زیادی می شود، تماما 
دولتی بودن هم تاثیــر زیادی روی 

عملکردش می گذارد. 
در واقــع یکی از مشــکلاتی که در 
شــرکت ســهامی ایران به عنوان با 
سابقه ترین شرکت های ارائه دهنده 
خدمــات بیمه گری به وجــود آمد 
اعتماد بیش از انــدازه مردم به برند 
این ســازمان بزرگ بود که از سال 
1314 تاکنون در حال فعالیت است 
ولی به اعتقاد کارشناسان موضوعاتی 
مثل رانت خــواری و فامیل بازی و 
ایجاد پروژه های غیر مرتبط با حوزه 
بیمه گری مانع توسعه بیشتر در این 

حوزه شد.
وضعیت تخلف و فساد در بیمه ایران 
چندباری هم ســر زبان ها افتاد مثلا 
در سال 91 مطلبی در روزنامه ایران 
منتشــر شــد که پرده از تخلفات و 
فســاد مالی بزرگ در این شرکت بر 
می داشت. بعدتر در جریان رسیدگی 
به پرونده تخلفات و فســاد در بیمه 
ایران حتی پای مسئولان رده بالای 
دولتی مانند رحیمــی،  معاون اول 

احمدی نژاد هم به ماجرا باز شد. 

این حاشــیه ها تا همیــن اواخر هم 
همراه بیمه ایران بوده است تا جایی 
که مدیر اسبق این شرکت در میانه 
تعطیلات عید در حالی برکنار شــد 
که مدت ها بود حرف و حدیث های 
زیادی در مورد عملکردش شــنیده 
می شــد. حتی یک بار هم کارزاری 
چند هزار امضایی برای برکناري او 
به راه افتاد. از نظــر اقتصادی هم با 
وجود ســرمایه چند هزار میلیاردی 
که بیمه ایران دارد، بارها در لیست 
شــرکت های زیان ده دولتی دیده 
شده است. اواخر سال گذشته اعلام 
شــد که این شــركت حدود 9 هزار 
میلیارد تومان زیان انباشــه داشته 
و تازه در دولت ســیزدهم توانسته 
از زیاندهــی خارج شــود. بنابراین 
کار علی جبــاری مدیرعامل جدید 
بیمه ایران هم بســیار سخت به نظر 
می رســد، علی جبــاری از مدیران 
صنعــت بیمه به شــمار مــی رود 
که عضویت در هیــات مدیره بیمه 
ایــران، مدیرعامل صنــدوق تامین 
خسارت های بدنی و مدیرعامل بیمه 

رازی را در کارنامه دارد.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
ماجرای دختر دانشــجو در واحد علوم و تحقیقات 
دانشگاه آزاد چه بود؟ دیروز صبح، در واحد علوم و تحقیقات 
دانشگاه آزاد در تهران، یک خانم لباس های خود را درآورد و بعد 

از مدتی بازداشت شد. 
روایت اپوزیسیونی از ماجرا که نخســت آمد این بود که خانم 
مقنعه نداشته و نیروهای بسیج و حراست، در جریان الزام وی 
به رعایت پوشــش، لباس وی را هم پاره کردند و این خانم در 
اعتراض این کار را کرده است.  کمی بعد خبرگزاری فارس گفت 
که این ادامه پروژه کشف حجاب است که به برهنگی رسیده و 
تذکر حراست را تایید کرد ولی گفت این تذکر توسط دو نیروی 
حراســت با آرامش صورت گرفته ولی این دانشــجو با لباس 

نامناسبی در کلاس درس حاضر شده بود.
فارس در ادامه هم نوشت: این دانشــجو نیز که اخیرا متارکه 
کرده از افرادی است که در بی عفتی و ترویج فساد در دانشگاه 

پیشگام بوده است.
در ادامه، روایت روابط عمومی دانشگاه آزاد را هم داشتیم. روابط 
عمومی گفت حراست او را به کلانتری تحویل داده و در کلانتری 
و با بررسی  تیم های پزشکی مشــخص شد که وی تحت فشار 

روحی شدید و دارای اختلالات روان بوده است.
روابط عمومی دانشگاه آزاد جدایی وی را هم مورد تاکید قرار 
داد و ضمنا گفت او مادر دو فرزند بوده و ابراز امیدواری کرد که با 

جلوگیری از شایعه پراکنی های  مجازی با آبروی خانواده و آینده 
فرزندان او بازی نشــود. با توجه به اینکه در روایت اپوزیسیون 
آمده بود که این خانم مورد ضرب و شتم قرار گرفته و سر وی به 
ماشینی که برای بازداشت وی به محل رسیده بود نیز برخورد 
کرده، روابط عمومی دانشــگاه آزاد این اخبار را »شــایعات و 
خیالپردازی های  مجــازی« خواند و مســئول روابط عمومی 
نوشت: »هیچ زد و خوردی بین حراست و این دانشجو صورت 
نگرفته است...شخصا با حضور در کلانتری، جویای حال ایشان 
شــدم و بنابر تایید اورژانس حال جسمی ایشان کاملا مساعد 

گزارش شد.«
پس از آن کانال روزنامه فرهیختگان هم حوالی ساعت ۸ و سی 

دقیقه دیشب نوشت:
»حمله ای دركار نبود. خانم آ.د همكلاســی اینجانب در رشته 
ادبیات فرانسه از ســلامت روان برخوردار نیست. پرونده های 
انضباطی زیادی در دانشــگاه داره.  به شــدت هــم مزاحمت 
فیزیكی و روانی برای ما و سایر دانشجوها داشت.« این روایت 
یکی از کاربران شــبکه ایکس با نام ترانه اســت درباره یکی از 
دانشــجویان دانشــگاه آزاد واحد علوم و تحقیقات در عملی 
عجیب و خلاف شــان عمومی در فضای این واحد دانشگاهی 
برهنه شد... برپایه اطلاعاتی که تاکنون توسط منابع رسمی و 
غیررسمی منتشر شده فردی که اقدام به چنین حرکتی کرده 

اختلالات روانی و روحی شدید داشته و براساس کسب اطلاع 
خبرنگار فرهیختگان پس از تحویل به کلانتری توسط عوامل 
حراست دانشــگاه، اکنون در یکی از بیمارستان های بیماران 

روانی بستری است.

با دستور پزشکیان FATF در حال بررسی است؛ مجید 
انصاری، معــاون حقوقی رئیس جمهــور در خصوص آخرین 
وضعیت FATF بیان کرد: بنا به دستور رئیس جمهور، بررسی 
FATF از ابعاد مختلف توســط وزیر اقتصاد و دارایی در حال 

بررسی و انجام است.
 FATF وی با بیان اینکه امیدواریم زمینه لازم برای رفع موانع
فراهم شود، اظهار کرد: ما از چهار کنوانسیون به دو کنوانسیون 
پیوسته ایم و دو کنوانسیون پالرمو و CFT باقی مانده است که 
در مجمع تشخیص از دستور خارج شده ولی هنوز قابل بررسی 

در مجمع تشخیص است.
معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: بررسی کارشناسی از سوی 
دستگاه های ذی ربط در حال انجام است و امیدواریم به نتایج 

خوبی برسیم. )برنا(
روانبخش: بعیــد اســت دو لایحــه FATF رای بیاورد؛ 
حجت الاسلام قاســم روانبخش در واکنش به اعلام خبرهایی 
مبتنی بــر احتمال تصویــب لوایح پالرمــو و CFT در مجمع 

تشخیص مصلحت نظام، اظهار کرد: تجربه گذشته به ما نشان 
داده است که راهکار رفع مشکلات کشور، FATF و مواردی از 
این دست نیســت؛ همان طور که خود برجام هم راه حل رفع 
مشکلات ما نبود و ما تقریباً ۸ سال فرصت های کشور را به امید 
برجام از دســت دادیم و در نهایت هم هیــچ آورده ای برای ما 
نداشت. نماینده مردم قم در مجلس متذکر شد: اگر ما در مقابل 
آنان احساس ضعف کنیم، فشــار بیشتری بر کشورمان اعمال 
 FATF خواهند کرد. اگر مســئولان ما امروز بگویند که اگر به
نپیوندیم یــا پالرمو را تصویب نکنیم مشــکلات کشــور حل 
نمی شــود، این کار اعلام ضعف در مقابل دشمن است و باعث 

می شود دشمنان فشار بیشتری بر کشورمان اعمال کنند.
نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس 
ادامه داد: دشمنی که ما می شناسیم، همان است که این روزها 
به مردم مظلوم غزه و لبنان رحم نمی کنــد و جان و مال آنان 
را مورد تعرض قرار می دهد. دشــمنی که بــا طرفداران ایران 
اینگونه برخورد می کند، قطعاً قساوت و دشمنی اش نسبت به 
جمهوری اسلامی ایران که حامی اصلی جبهه مقاومت است، 

بسیار بیشتر است.
روانبخش تاکید کرد: پس به هیچ وجه اینگونه نیســت که اگر 
ما لوایحی مانند CFT و پالرمو را تصویب کنیم، همه مشکلات 
کشورمان حل شود. اتفاقاً اگر ما این لوایح را به تصویب برسانیم، 

عملًا تمام راه هایی را که می توانستیم تحریم ها را بی تأثیر کنیم 
و دور بزنیم، به دشمن نشــان می دهیم و دیگر نمی توانیم به 
راحتی نفت بفروشیم و عملًا خودمان کشور را با دست خودمان 
قفل می کنیم. عضو هیات رئیسه فراکسیون روحانیت مجلس در 
پاسخ به سوالی درباره موضع احتمالی مجمع تشخیص مصلحت 
نظام نسبت به لوایح پالرمو و CFT گفت: از آنجایی که این لوایح 
برای تصویب نیازمند دوسوم آرای مجمع است، به نظر می رسد 
تصویب نشود و بعید می دانم اعضای مجمع آن را بپذیرند. )مهر(

نظر حماس در مورد بیانیه مجمع محققین و مدرسین 
حوزه علمیه قم چیست؟

حمیدرضا غریب رضا، مدیر موسسه گفت وگوی دینی وحدت 
در نامه ای به خالد قدمی، نماینده جنبش مقاومت اســلامی 

فلسطین )حماس( در ایران نوشته:
مجموعه ای موســوم به »مجمع مدرســین و محققین حوزه 
علمیه قم« در پایان بیانیه ای که به مناســبت شهادت شهید 
یحیی سنوار صادر کرده است، تنها راه تحقق صلح را راه حل دو 

دولت دانسته است.
 بعد از اعتراضات شدیدی که به این بیانیه انجام شد، در توجیه 
دیدگاه خود، مدعی شدند که راه حل دو دولت از طرف رهبران 
حماس تایید شده اســت. خواهشمند اســت دیدگاه رسمی 

جنبش اسلامی مقاومت فلســطین حماس را در این موضوع 
بیان بفرمایید. قدومی هم در پاسخ نوشته: بنده نسبت به چنین 
اشتباه و طرح چنین شبهه ای به شدت متاسف هستم. موضع 
اصولی جنبش مقاومت اسلامی درباره راه حل سیاسی مسئله 
فلسطین بر دو پایه اساســی بنا نهاده شده است:نگاهی ریشه 
دار در مبانی اسلامی به مسئله فلسطین: بر اساس این دیدگاه، 
فلسطین سرزمینی است که وقف اسلامی به شمار می آید و هیچ 
مسلمانی حق ندارد در انجام وظیفه خود نسبت به این میراث 

اسلامی کوتاهی کند.
از نقطه نظر منافع سیاسی: ما علاوه بر اینکه حق وجود اسرائیل، 
در سرزمین فلسطین را به رســمیت نمی شناسیم، معتقدیم 
سرزمین تاریخی فلســطین از نظر جغرافیایی در شرق از رود 
اردن تا دریای مدیترانه در غرب و در شمال از رأس الناقوره تا ام 
الرشراش در جنوب امتداد دارد. مساحت فلسطین 2۷ هزار و نه 
کیلومتر مربع است. تمامی این مساحت کشور فلسطین است و 
رژیم صهیونیستی که اسرائیل نامیده شده است، کمترین حقی 

در ذره ای از این خاک ندارد.
دیدگاه جنبــش حماس عبارت اســت از: »پذیــرش دولت 
فلسطینی با داشــتن حق حاکمیت بر کرانه باختری و باریکه 
غزه به پایتختی قدس شرف، و حفظ حق بازگشت پناهندگان 
فلســطینی به مناطقی که از آن بیرون رانده شده اند، »بدون 

به رسمیت شناســی آنچه اسرائیل نامیده شــده« و اینکه در 
چارچوب اجماع ملی محقق بشــود«. البته فارغ از مسائل ذکر 
شــده، مانع اصلی همه راه های پیشــنهادی، طرف اسرائیلی 
است که چند ماه پیش نیز قانون مخالفت با راه حل دو دولتی 
را تصویب کــرد و به قوانیــن، قطعنامه هــا و نهادهای مرجع 

بین المللی هیچ وقعی نمی نهد. )فارس(
بایدن وضعیت اضطرار ملی در قبال ایران را تمدید 
کرد؛ رئیس جمهور آمریکا با گفتن این که روابط کشــورش با 
ایران هنوز عادی سازی نشده اســت، وضعیت اضطرار ملی در 
قبال ایران را به مدت یک ســال دیگر تمدیــد کرد. وضعیت 
اضطرار ملی در قبال ایران، برای اولین بار، طبق فرمان اجرایی 
121۷0 در 14 نوامبر 19۷9 اعلام شد.  وضعیت اضطرار ملی 
آمریکا در قبال کشوری دیگر طبق بند )d( 202 قانون اضطرار 
ملی آمریکا به طور خودکار پایــان می یابد، مگر در صورتی که 
ظرف 90 روز پیش از سالروز اعلام آن، رئیس جمهور این کشور 

به کنگره اعلام کند که این وضعیت را تمدید می کند.
در بیانیه کاخ سفید آمده اســت که بایدن بیان کرد: روابط ما 
هنوز با ایران عادی سازی نشده و روند اجرای توافقات با ایران از 
19 ژانویه 19۸1 ادامه دارد. بنابراین، لازم می دانم که وضعیت 
اضطرار ملی در قبال ایــران ادامه یابد کــه در فرمان اجرایی 

121۷0 اعلام شده بود.

فصل جدید روابط اقلیم کردستان عراق با ایران

راه حلی برای فیلترینگ از زبان لاریجانی

رئیس اقلیم کردستان عراق، دیدار با  آیت الله 
خامنه ای و سفر مسعود پزشکیان به اربیل را 
مرحله جدیدی از روابط با ایران توصیف کرد. 
»نیچروان بارزانی« در پنل کنفرانس سالانه 
انستیتوی پژوهشی خاورمیانه توضیحاتی را 
در مورد ایران و اقلیم کردستان ارائه کرد که 

اینجا بخش هایی از آن را آورده ایم:
  دیدار و ملاقات با حضرت آیت الله خامنه ای 
مقام معظم رهبری جمهوری اسلامی ایران و 
دیدار با رئیس جمهوری »ابراهیم رئیســی« 
و همچنین سفر دکتر »مســعود پزشکیان« 
رئیس جمهور ایران بــه اربیل و بغداد، مرحله 

جدیدی از روابط با ایران است.
  موضع اقلیم کردســتان در یــک مورد، 
خیلی شفاف و روشن است و آن این است که 

می خواهیم فاکتور اصلی در برقراری آرامش و 
ثبات در منطقه باشــیم و با ایران و ترکیه هم 
در چارچوب همکاری و هماهنگی با بغداد؛ در 

ارتباط مداوم هستیم.
   برای ما خیلی مهم است که منشاء امنیت 
و آسایش برای همســایگان خود باشیم. در 
این زمینه، همکار تأثیرگــذاری برای بغداد 
هم بوده ایم و همه ایــن اقدامات با هماهنگی 
و روابــط نزدیک بــا بغداد بوده اســت. هیچ 
ســفری را بدون اطلاع بغداد انجام نداده ایم؛ 
هر کجا رفته ایم و از هر سفری هم که به اقلیم 
کردستان برگشته ایم، همه با هماهنگی بغداد 
بوده است. اقلیم کردســتان می تواند در حال 
حاضر و در آینده هم همکار بسیار بزرگی برای 

بغداد باشد.

  در حقیقت در منطقــه خاورمیانه، جنگ 
بزرگی در جریان است؛ ولی آنچه   برای اقلیم 
کردستان حائز اهمیت اســت، با هماهنگی 
با بغداد باید تلاش کنیم کــه عراق، وارد این 
بحران و ناآرامی ها نشــود؛ زیرا عراق خودش 
مشــکلات خیلی زیادی دارد و وضعیت عراق 
خیلی حســاس و ویژه اســت. برای ما نیز در 
اقلیم کردســتان به عنوان بخشــی از عراق، 
مهمترین مسئله این است که به این بحرانی 
که خاورمیانه را در برگرفته اســت، ورود پیدا 
نکنیم، مصلحت عراق و اقلیم کردســتان در 
این چهارچوب قــرار دارد. چون معتقدم بعد 
از تحقیقاتی که انجــام داده ایم هنوز داعش و 
گروه های تروریستی یک تهدید برای امنیت و 
ثبات عراق و اقلیم کردستان به شمار می روند.

علی لاریجانی، رئیس سه دوره مجلس و مشاور 
رهبری به خبرآنلاین گفتــه: یکبار به مرحوم 
رئیســی عرض کردم که مســئله برجام مثل 
معامله پیاز و ســیب زمینی نیســت. هرکس 
بخواهد حل کند مقداری خیس می شــود. ما 
باید بپذیریم که مقداری هم فحش فی سبیل الله 
بخوریم تا مشکل را از جلو پای مردم برداریم. 
اینجــا بخش هــای تــازه ای از مصاحبه علی 

لاریجانی با خبرآنلاین را بخوانید:
  دو سلیقه است؛ یک ســلیقه خالص سازی 
شده اســت و فکر می کند به تنهایی می تواند 
کشور را اداره کند و هرچقدر هم فکرشان خیلی 
محدودتر باشــد و به تعبیر خودشان اصیل تر 
و خالص تر باشد، اداره کشــور راحت تر و بهتر 
و توانمندی کشور بیشــتر و منافع اقتصادی 
بیشتر خواهد بود.  ســلیقه دیگر این است که 
نه این فکر می توانــد توانمندی خلق کند و نه 
تجربه این را نشان داده است. بنابراین ما هرچه 
سیطره حضور سلایق مختلف را با یک چارچوب 
درســتی فراهم کنیم به نفع کشور است. هم 
از نظر اعتلای سیاســی و هــم از نظر توانمند 
کردن اجتماعی و هم پیشــرو بودن در اهداف 

اقتصادی.

  درباره رد صلاحیت شدن  لاریجانی: دفعه 
اول یکسری مسائل سیاســی را گفته بودند و 
یکسری مطالبی که مقداری مسئله آفرین بود. 
نمی دانم چطور این حرف ها را می زنند. من از 
قوه قضاییه خواســتم تا آقای اژه ای رسیدگی 
کنند. رســیدگی شــد و حکم هم صادر شد و 
گفته شد که این حرف ها خلاف است. خب پس 
برای چه من را رد کرده انــد؟ گفتند که ما در 

مجموع گفته ایم که شما مدیر و مدبر نیستید.
   من وظیفه ملی و اسلامی خود می دانم که 
در هرجا که کمکی از دستم بر میآید انجام دهم. 
الان هم همین کار را می کنم. به آقای پزشکیان 
عرض می کنم و ایشان را فرد صادق و درستی 
می دانم و در طول ســال های متمادی مجلس 
ایشان را به خوبی می شناسم. اما اینکه به من 
پیشنهادی شــده باشــد، نه. هیچ پیشنهادی 

داده نشد.
   آقای پزشکیان همان اوایل از من خواسته 
بودند که نظراتم را بگویم. من بیشتر جنبه های 
محتوایی را گفته بودم که مســیر دولت از چه 
سمتی برود موفق تر اســت. چون در مجلس 
همکار بودیم و رفاقتی بین ما هست. ولی اینکه 
دخالتی در عزل و نصب ها داشــته باشم، نه از 

من می آید نــه ارتباطاتی دارم. آنجا هســتند 
افرادی که متولی این امور هســتند. شــنیدم 
کمیته هایی برای انتصاب این افراد هســتند و 

بررسی می کردند.
  حجاب و عفاف، موضوع پســتویی نیست. 
مصوبه ای که با عموم مــردم ارتباط دارد باید 
کاملا مردم در جریان باشــند و قانع شــوند. 
اشکال بر سر همین هاســت. یعنی ما به جای 
اینکه ایــن را علنی کنیم و بــه بحث بگذاریم 
و قانع کنیــم، می خواهیــم زود آن را تصویب 
کنیم. اینگونه اجرایش هم به مشکل می خورد. 
باید با نمایندگان صحبت کــرد که این قانون 
را در دســترس همه بگذارند و مشکلات آن را 

رفع کنند.
  چند روز پیش جلسه ای با دبیر شورایعالی 
فضای مجازی داشتم و دیدم که راه حل هایی 
برای موضوع فیلترینگ پیدا کرده بود. مشکل 
عمده ای کــه متدینین در مــورد فیلترینگ 
دارند این است که تصاویر مستهجن در فضای 
مجازی وجود دارد. ایشــان گفت راه حل هایی 
هســت و گفت دولت تصمیم می گیرد که هم 
نگرانی متدینین رفع شود و هم فضا باز شود تا 

راحت بتوان کسب و کار را راه انداخت.

دیپلماسی    

چهره روز    

 گالری   

    
کلارنس سیدورف ستاره سابق 

رئال مادرید عکسی به همراه 
همسر ایرانی اش از رختکن النصر 

منتشر کرد

    
هوتن شکیبا و بهرام رادان در اکران فیلم »صبحانه 

با زرافه ها«

    
عکس های کوروش جوان از حضور فرهاد جاوید و 

مریم اکبری در نمایش »باغ شب نمای ما«

    
هنی رامبد مربی هادی چوپان با 
انتشار این عکس به همراه هادی 
چوپان و پسرش در ماسل شوی 

دوبی از حضور هادی در این 
نمایشگاه تشکر کرد.

    
 تصویری متفاوت از دیدار روز گذشته دانش آموزان و دانشجویان با رهبر انقلاب

    
قاب جالب ژاله صامتی و دخترش با مهران مدیری

وقتــی چشــمانمان را می بندیم و بــه جزیره 
ابوموســی یا همان بوموســی فکــر می کنیم، 
هیچ تصویری توی ذهنمــان نمی آید. جزیره 
ناشــناخته ای که معمولا به جز افــراد نظامی، 
فقط ساکنان بومی هســتند که در آن زندگی 
می کنند. حالا ولی مختصات بوموسی در حال 
تغییر اســت و کم کم دوربین ها روی این 12 
کیلومتر مربعی زوم کرده انــد. خبرنگاری این 
روزها توانسته وارد این جزیره شود و روایت های 
بکری از زندگــی مردم آن منتشــر کند. علی 
پورطباطبایی از تهران تا بوموسی را با هواپیما، 
اتوبوس و شناور طی کرده و بعد از 12 ساعت به 
اینجا رسیده. او از بوموسی چه تصویری نشان 

می دهد؟
تا بندرلنگــه را همه می دانند کــه باید چطور 
رفت. از اینجــا به بعد را علــی پورطباطبایی با 
نام کاربــری خیزران در توئیتــر تعریف کرده. 
خیــزران می گوید که قبل از همــه این کارها، 
اجازه ترددش را از فرمانداری گرفته. رسم کار 
این اســت: فرمانداری اســامی افراد غیربومی 
را  قبل از حرکت می گیرد تــا اجازه تردد صادر 
کند. بعــد از آن باید به بندر لنگــه آمد. او روز 
چهارشــنبه با شــناوری از بندرلنگه به سمت 
جزیره ابوموسی یا بوموسی حرکت کرده است. 
البته هفته ای یک پــرواز به ظرفیت 50 نفر هم 
به اینجا انجام می شود اما آن هم بیشتر متعلق 
به دولتی هاست. مردم معمولی بیشتر با شناور 
تردد می کنند. شناوری که اســم افراد را ابتدا 
در یک لیست چک می  كند و درصورت داشتن 
مجوز مسافر را به داخل راه می دهد. گویا همه 
چیز به این شناور بستگی دارد، از مایحتاج روزانه 
اهالی تا پُســت و رفت و آمد و مرخصی و دید و 
بازدید اقوام و شــرکت در ختــم و کفن و دفن 

رفتگان و عروسی و ولیمه زندگان.
اینجا جزیره ای مسکونی است ولی محل اقامتی 
برای مســافران ندارد و خیزران نوشــته که در 
منطقه ای تقریبا نظامی سکونت کرده. به همین 
خاطر او گفت وگویــی هم دربــاره موقعیت و 
نیروهای نظامی ابوموسی داشته. مثلا نوشته که 
محل کار نظامی ها از غیرنظامی ها جداست. آنها 
معمولا با خانواده هایشان اینجا سکونت دارند. 
پررنگ ترین نیروی نظامی جزیره، سپاه است. 
حمل و نقل دریایی هم به عهده نیروی دریایی 
سپاه اســت که تامین مایحتاج جزیره و رفت و 
آمد مردم را بر عهده داشتند. یکی از مسئولان 
نظامی به او گفته که اینجا حرکت کشتی های 

بیگانه را در نظر می گیرند. 
این خبرنگار که در روزهای گذشته گزارش جزء 
به جزئی از مسیر خود روایت کرده می گوید هوا 
در ابوموسی هنوز گرم است. البته مقایسه دمای 
آن با جایی مثل بندرعباس نشــان می دهد که 
به گرمی این مرکز استان نیست. این روزها آب 
زلال زلال و دریا آرام است. داخل آب ماهی های 

کوچکی معروف به ماهی تکاور پیدا می شود. 
داخل جزیره چه می گذرد؟ مردم اینجا بیشتر با 

هم فارسی حرف می زنند. 
بیشتر مردم براي سفرهای کاری یا تفریحی نه 
به امارات بلکه به سمت ایران گسیل می شوند. 
راه برای سفر سخت اســت و برای خرید خانه و 

سکونت، ســخت تر. اینجا خانه ای برای خرید 
وجود ندارد. فقط در صورتــی که دولت زمین 
جدیدی واگذار کند می تواند مردم را از شهرهای 
دیگر ســمت خود بکشــاند. از جواب هایی که 
خیزران به ســوال های کاربران داده، می شــد 
اینطور فهمید که شناورها قفسه های بقالی را پر 
می کنند. یعنی از اطراف جنس می آورند و نیاز 
مردم را تامین می کنند. به همین خاطر هم مواد 
غذایی اینجا گران تر از ســرزمین اصلی است. 
گویا این کار هم بر گردن نظامی هاست که وقتی 
هوا خراب و مایحتاج اهالی جزیره دچار مشکل 
می شــود، نظامی ها از ذخیره خود برای اهالی 
جزیره اســتفاده می کنند و دوباره هوا که بهتر 
شد، ذخیره خود را شارژ می کنند. جالب اینکه 
به گفته این خبرنگار ابوموســی یکی از معدود 
نقاط ایران است که آب و برق مجانی برای همه 

در آن یافت می شود.

   بیمارستان رایگان است؟
 او این تصور اشــتباه مبنی بر حضور پاســگاه 
اماراتی در جزیــره را رد می کند. پورطباطبایی 
همچنین نوشته که اینجا در بیمارستان عمومی 
جزیره، درمان رایگان اســت، کارانه پزشــکان 
هم صفر. البته وزارت بهداشت توضیح داده که 
درمان رایگان نیست بلکه بیمه همه هزینه آن 
را پرداخت می کند. او با پزشکی اهل رفسنجان 
که دوران طرحــش را در جزیــره می گذراند 
همکلام شــده که گفته به دلیل رایگان بودن 
درمان، کارانه ای دریافــت نمی کند. به عنوان 
بیمارستان یک جزیره با  چهار هزار نفر جمعیت، 
بدون تجهیزات هم نبوده. اورژانس، بســتری، 
رادیولوژی و بخش جراحی هم داشــته است. 
با این حال در صــورت ضرورت بیمــاران را با 

آمبولانس دریایی به بندر لنگه اعزام می کنند.
خیزران از مرد مســنی به نام ابراهیم عکســی 
منتشر و آن را با عکس سی سال قبل او مقایسه 
کرده اســت. پیراهن مردانه طرح مارک بربری 
آقا ابراهیم توجــه مخاطبان را بــه خود جلب 
می کند. سرعت اینترنت چطور است؟ ایرانسل 
که بد نیست. این جواب این خبرنگار و سردبیر 

وبسایت »قم نیوز« است.

   14 روز بدون نان
اینجا همه چیــز گل و بلبل نیســت. این را این 
خبرنگار نوشــته و از ایرادهــای مداخله دولت 
در سیســتم نانوایی مردم انتقاد کرده. او نوشته 
است: »یک نمونه که شاهکار دولت قبل، نصب 
دســتگاه های پوز نانوایی و دادن ســهمیه آرد 
براســاس نیاز ادعایی دولت است. غافل از اینکه 
اینجا در جزیره، هنگام قطع ارتباط با ســرزمین 
اصلی به هــر علتــی از جمله بــدی آب و هوا، 
ذخیره آرد تمام می شــود و نان هــم در جزیره 
پیدا نمی شود. اتفاقی که ســال گذشته افتاده و 
١4 روز آردی برای نان پختــن در جزیره وجود 
نداشته است.« یک مهندس عمران هم خاطره 
مشابهی از سال 1390 دارد. او در کامنت ها برای 
این کاربر پرفالوئر نوشــته است: »فکر کنم سال 
90 دریا طوفانی شده بود. به همین دلیل شناور 
نتونست جزیره بیاید تا مواد غذایی بیاورد. چند 
روزی ماست تو جزیره پیدا نمی شد. آخرش کیش 
ایر یک پرواز گذاشــت و مواد غذایــی را با پرواز 

آوردند به جزیره.«

   دیگه مطمئنم در ایران هستم
ادعای کشورهای همســایه درباره جزایر جنوب 
ایران توجه هــا را از چند هفته پیش به ســمت 
ابوموســی، تنب بزرگ و تنب کوچک چرخاند. 
به جز بیانیه و نامه و خبــر هیچ محتوایی درباره 
جزیره مرموز شگفت آور ابوموسی وجود نداشت. 
وزارت راه و شهرسازی می گفت قصد دارد اینجا 
مسکن مهر بســازد. وزارت ورزش و جوانان هم 
یک جام ورزشی قرار است برگزار کند و برای این 
کار چهارشــنبه هفته قبل برخی از ورزشکاران 
مشهور را به جزیره دعوت کرد. حتی این شایعه 
وجود داشت که به زودی کنسرتی بزرگ برگزار 
می شود تا ادعای کشورهای حاشیه خلیج فارس 
بر روی جزایر ســه گانه ایران در خلیج فارس را 
خنثی کند. خیزران بعد از گذشــت ســه روز از 
این سفر نوشته اســت: »با کلی آدم حرف زدم، 
گفتم خبرنگارم، هیچ کس کاریم نداشت و خیلی 
دوســتانه گپ زدیم، به یکی از افسرهای نیروی 
انتظامی سلام و احوالی کردم و گفتم خبرنگارم، 
کارتم رو چک کرد و اطلاعات هویتی رو پرسید.«

گزارش سفر یک خبرنگار از تهران به جزیره مرموز ابوموسی و روایت قصه 
ساکنان آن

 سلام به ماهی ها،
 به امواج و به مردم بوموسی

من سیتی، دانشگاه علوم و 
تحقیقات و ...

کاربران فضای مجازی 
در گوگل، اینستاگرام، 

توییتر، ویکی پدیا، تلگرام، 
ایتا و یوتیوب به دنبال چه 

موضوعاتی بودند؟
  فوتبال واقعا پدیده غریبی 

است. دیروز تقریبا از ظهر 
فضای مجازی دربست در 

اختیار ماجرای دانشگاه علوم 
و تحقیقات بود ولی باز هم بازی 

بورنموث در برابر منچسترسیتی 
توانست این خبر را هم شکست 

دهد و به عنوان بیشترین 
موضوعی که کاربران در گوگل در 
موردش جست وجو کردند درآید. 

بعد از آن هم ماجرای دانشگاه 
علوم تحقیقات را داشتیم که در 
صفحه دو و در بخش سایت نگار 
می توانید در مورد آن بخوانید. 

سومین ترند هم در مورد این 
بود که در گوشه قاب شبکه  های 

صداوسیما پرچم ایران جایگزین 
تصاویر شهدای مقاومت شده 

است. 

  ترندهای بعدی را دیگر 
فقط نام می بریم: لیورپول 

برابر برایتون؛ 1۳ آبان؛ نتایج 
قرعه کشی خودروهای وارداتی؛ 

انفجار حرم حضرت علی )تکذیب 
شده است(؛ بایرن مقابل یونیون 

برلین؛ بمب افکن بی پنجاه و 
دو؛ حذف یارانه نقدی؛ شعر روز 
دانش  آموز؛ دست دادن آیت الله 

جوادی آملی با پزشکیان؛ جدول 
لیگ انگلیس؛ لیگ برتر انگلیس؛ 

حسین زاده؛ آزمایش موشکی 
کره شمالی؛ همسان سازی حقوق 

بازنشستگان تامین اجتماعی و 
محمد صلاح.

  در تلگرام، شهادت یک 
مامور نیروی انتظامی در جریان 

درگیری در شهرک غرب یا همان 
قدس تهران، زلزله در رودبار 

گیلان، افشاگری نماینده مجلس 
درباره کیفیت پایین خودروهای 

داخلی، اطلاعیه در مورد تعطیلی 
مدارس استان خوزستان به دلیل 

آلودگی هوا، سخنان تیلور در 
مورد رقابت با حسن یزدانی بعد 
از خداحافظی از تشک کشتی، 

موضع وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در خصوص فیلترینگ 
و پیدا شدن جنازه یک سرباز در 

سد مهاباد، جزو پربازدیدترین 
خبرها در روز جمعه یازدهم آبان 

بوده است. 

  در ویکی پدیا، فیلم سینمایی 
»کیک محبوب من«، هالووین، 

جمشید شارمهد، انتخابات 
ریاست جمهوری ایالات متحده 

آمریکا )۲۰۲4(، لیلی فرهادپور، 
عبدالرشید سعدالله اف، 

اسماعیل محرابی، ولایت فقیه و 
سریال »امپراتور دریا« به همراه 

یک مقاله با محتوای جنسی جزو 
پربازدیدترین مقالات در روز 11 

آبان بوده است. 

  در یوتیوب، تریلر بازی 
فورتنایت در 19 ساعت، ۳.۷ 
میلیون بار دیده شده است و 

در ایتا هم چنان هشتگ وعده 
صادق، بیشترین میزان تولید 

محتوا را دارد و در توییتر در روز 
1۲ آبان، عکس دروغینی که یک 

کاربر به صورت طنز گذاشته بود و 
مدعی صید یک موجود ناشناخته 

در انزلی شده بود و متاسفانه 
به خاطر سواد رسانه ای پایین، 

خیلی هم در فضای مجازی 
بازتاب پیدا کرد. 

رند
ت
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  امام على عليه السلام    
اذِا ظَهَرَتِ الجِناياتُ ارتَفَعَتِ البَرَكاتُ  

هرگاه گناهان آشكار شوند، بركت ها از میان می  رود. 

 واگویه های انتظار
می رسد مردی که زنجیر غلامان بشکند

ديده ام از روزن ديوار زندان شما..

 دستور زبان عشق
کبوترانم را دانه دانه پر دادم

به نامه از غم ناديدنت خبر دادم
 حامد ابراهیمپور  اقبال لاهوری هزار مرتبه گفتم که دوستت دادم/ هزار مرتبه اين جمله را هدر دادم

یک ارادت    زیرپوستی مشکل ساز
درباره جوکر 2 ،  دیپلماسی و لیورپول 

1-برخلاف موج سنگين خبری عليه قسمت دوم 
فيلم جوکر ،  این فيلم برای دوســتداران سينمای 
متفاوت، پيشنهاد فوق العاده ای محسوب می شود. 
فيلم به شکل عامدانه ای، غيرعادی است و توصيف 
تارانتينو از این فيلم که»انگار خود جوکر این فيلم را 
ساخته است«بيان دقيقی از کارکرد این فيلم است. 
فيلم به اندازه کافی سرگرم کننده نيست و  هيچ نوع 
همگرایی با ارزش های روز دنيای غرب درآن دیده 
نمی شود. فيلم آشوب محتوایی قسمت اول را ندارد 
اما به لحاظ شيوه روایت،  یک فيلم آزاد و بی قيد و 
بند است .طبيعی اســت که در حال حاضر درباره 
دوتا جوکر 2 حرف زده مي شــود. این متن درباره 
فيلمی است که تاد فيليپس ساخته است و ربطی 

به شوی تلویزیونی احسان عليخانی ندارد. 

2-در زد و خورد متنی و کلامی در فضای مجازی 
یک رگه پررنگ وجود دارد عليه دولت از ســوی 
اصولگرایان تندرو )از این کلمه خوششان نمی آید. 
خب بگویيم رادیکال( که  هدف های دم دستشان 
ظریف، خانم مهاجرانی و وزیر ارتباطات هســتند. 
در واقــع وزارت کشــور و وزارت امــور خارجه از 
تيررس آنها به دلایل اســتراتژیک خارج مانده اند. 
اما شــگفت انگيزتر نویســندگان اصلاح طلب در 
خبرگزاری های مشــهور هســتند که  در مواجهه 
با دولت و تمــام دردســرهایش مــدام خواهان 
صراحت بيشتر هســتند. بی آنکه توجه کنند که 
این فشار برای صراحت بيشــتر و فشار بيشتر چه 
اینرسی خانمانســوزی می تواند ایجاد کند. حمله 
به دولت  جــدا از فشــار روی وزارت ارتباطات در 

مســئله فيلترینگ ، این روزها بيشــتر در مباحث 
کلان دیپلماسی شکل گرفته است.  مثل روابط با 
روسيه و همين طور بيان زیرپوستی ارادت عميق 
یادداشــت نویس ها  به جناح غرب و ارزش هایش 
در مقابل سياست حاکميت در گرایش به اردوگاه 
شرق،  موجب شده تا پزشکيان و عراقچی به شکل 
وسيعی مورد حمله قرار گيرند. الفاظی که دوستان 
در مــورد عراقچی به کار می برنــد و توصيف او به 

عنوان بوقچی در یک کلام شوکه کننده است.
3-دیروز در باشگاه های انگليس همه تيم ها برای  
ليورپل بازی کردند. آرسنال و منچسترسيتی در 
مقابل تيم های نيمه پایين جدول باختند و ليورپول 
در حاليکه تا دقيقه 75 شکست خورده بود به بازی 

برگشت و پيروز شد و به صدر جدول صعود کرد.  

رفقا این مکعب روبيک که معرف حضورتون هست؛ 
مکعبی که از مکعب های کوچک رنگی تشکيل شده 
و بنایش بر این است که با چرخاندن و جابجا کردن 
این مکعب هــای کوچک، تمام وجــوه این مکعبِ 
بزرگ، هم رنگ بشود... خب خداروشکر من تاکنون 
و تا این لحظه که از خدا عمر گرفته ام، کسی از دور 
و بری هایم را ندیده ام که موفــق به اتمام این بازی 
شده باشد. هر چه بوده، همان تصاویری بوده که در 
تلویزیون یا شبکه های اجتماعی بوده که مثلا یک 
کسی، در فلان ثانيه، مکعب را درست کرده یا یک 
نفر دیگری، با چشمان بسته و تکيه بر حافظه، موفق 

به هم رنگ کردن تمام وجوه شده. 
حالا در فلان ثانيه و چشم بسته که پيشکشِ شما 
باشد، با چشــمان باز و کمک های اطرافيان و زمان 
چند ساعته و استراحتِ بينش هم تا به حال موفق 
به هم رنگ کردنِ یک وجه هم نشدم، چه برسه به 
وجوه دیگر. آقا به نظر من کلا لاینحله این داستان. 
یه چيزی تو مایه همين اوضاع مملکت و طلا و دلار 
خودمونه. به هر حال درستِ درست نميشه... بالاخره 
یکی دو وجهش باید ساز ناکوک بزنه.  دو سه روز قبل 
در خدمت یکی از دوستان عزیزم بودم که باید کاری 
برام انجام ميداد. همين که وارد اتاقش شدم، یکی از 

این مکعب های کوفتی رو دستش دیدم:
- »ببين خودتو خسته نکن. اینا عمرا درست بشن.« 

/ »اصلا یعنی چی این حرف...« / »یعنی همين. من 
صد بار جون کندم که درســت کنم و نشده.« / »تو 
نتونستی... دليل نميشه که. من اگه قرار بود به حرف 
آدم هایی مثل تو گوش بدم که الان کلام پس معرکه 
بود.« خلاصه که شخصيت من رو حسابی مورد لطف 
و عنایت قرار داد و من هم که کارم گيرش بود، هر 

چی تيکه انداخت، زیر سبيلی رد می کردم...
- »اصلا آدم نباید با آدم هایی مثل تو مشورت کنه 
و کمک بخواد.« / »بله خب...« / »نه جدی ميگم... 
فقط آیه نحس... فقط نااميدی. فقط ناله. اهَ اهَ اهَ...« 
/ »حالا خودتو ناراحت نکن. من فقط این مکعب ها 
رو گفتم... وگرنه من آدم مثبتی هستم اتفاقا.« / »نه 
اصلا. همه زندگی همين مکعبه اس. آدم هایی مثل 
تو هی ميگن نميشه...هی ميگن نميشه.« / »آقا غلط 
کردم. ميشه ایشالا. این نامه هه رو ميدی بریم دنبال 
بدبختی؟« / »بيا... حــرف زدنو... بابا زندگی همين 
مکعبه. سخته، ولی درست ميشه... چرا ميگی برم 

دنبال بدبختی؟ برو دنبال خوشبختی.«
قفل زده بود به زندگی و تشابهش با مکعب روبيک و 
خوشبختی های حاصله که این درست ميشه، پس 
زندگی هم درست ميشه. من هم که در حال بال بال 
زدن بودم تا اون نامه مذکــور رو ازش بگيرم و بدوم 

دنبال »خوشبختی« هام...
- »باشــه تو درســت ميگی... این مکعبــه رو هم 

حل کردی، خبرش رو بده تا من بيشــتر احساس 
خوشبختی کنم.« / »معلومه که خبر ميدم.«

غرغر کرد و فلســفه مکعب رو تو سرم کوبيد و نامه 
رو داد و مــن هم از دســتش فرار کردم به ســوی 

خوشحالی های زندگی.
دیروز که به لطف دوست مکعب بازم کارم حل شد، 
برای تشــکر رفتم محل کارش. همچين یه خورده 

فتيله احساس خوشبختی اش پایين اومده بود...
- »آقا خيلی ممنون از لطفت. کار راه افتاد. ایشــالا 
جبران کنــم.« / »بابا عجب کوفتيــه این مکعبه. 
چجوری درســت ميشــه؟ هر چی فيلم بود سرچ 

کردم... نمی فهمم اینا چيکار می کنن.«
دل دل کردم که نظریاتم رو راجع به این وســيله 
منحوس بگم که از ترس نصایح بعدش پشــيمون 
شدم. ولی در کمالِ بدجنسی، ته دل خوشحال بودم.

نمی دونم چرا امروز صبح به دلم افتاد که بهش زنگ 
بزنم و نتيجه مکعب درست کردنش رو بفهمم: »برو 
بابا دلت خوشــه... کوبيدم زمين خوردش کردم... 
دیوانه شدم.« / »ای بابا... تو که خيلی اميدوار بودی.« 
/ »آره... ولی اگر تو یه چيزی خوبی، قرار نيست تو 
همه چی خوب باشی. من هم تو این یه مورد مکعب 
لعنتی هيچی حاليم نيست... هيچی ها...« باور کنين 
این صداقتش به همه چيز می ارزید. بعضی مواقع، تو 
یه چيزایی هيچی حاليمون نيست... آقا ولش کنين. 

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سایت نگار

مرام خواننده پاپ، کاسبی با کارت ملی ، حس طنز ساعد مراغه ای 
    عصر ايران: اگر از کسی بپرسند »چرا دیگر برنامه های صدا و سيما را نگاه نمی کنی؟« 
به جای هرگونه توضيحی می تواند به یکی از برنامه هایش اشــاره کند که در آن مجری 
خيلی جدی می گوید: اسرائيل از طریق واکسن کرونا توانست محل شهيد سيدحسن 
نصرالله را بيابد و او را ترور کند، در واقع، با واکسن کرونا، انسان ها را کدگذاری کرده اند و 

اسرائيل از این طریق می تواند متوجه شود که افراد کجا هستند!
سپس از کارشناس برنامه نظرش را می پرسد و او هم تایيد می کند!

این گفت وگو به حدی سخيف و سطحی و مبتذل اســت که حتی نيازی نيست درباره 
باطل و یاوه بودنش حرفی زده شود اما آدمی را به یاد تعبير »ابتذال شر« که برای اولين 
بار توسط »هانا آرنت« فيلسوف و تاریخ نگار آلمانی - آمریکایی به کار رفت، می اندازد. 
این اصطلاح برای اشاره به این واقعيت به کار می رود که گاه در روندهایی، شرارت، عادی 
و بهنجار می شــود. حالا صدا و ســيما، خودِ ابتذال را به ابتذال کشيده و عادی سازی و 
بهنجارش کرده اســت و جا دارد با وام گرفتن از تعبير ابتذال شر، از »ابتذالِ ابتذال« در 
توصيف آن استفاده کنيم و الا اگر ابتذال و سطحی نگری در این رسانه تا بدین حد عادی 
نبود، چگونه می شد شهادت نصرالله، رهبر مقاومت حزب الله در بمباران ارتش جنایت 

پيشه اسرائيل را به ردیابی توسط واکسن کرونا نسبت داد و خيلی عادی روی آنتن برد؟
مدیران صدا و سيما، بدان حد رسانه ملی را مبتذل کرد ه اند که برای دیدنش نياز به دليل 

است، نه برای ندیدنش... و هزار افسوس از این سرمایه ملی!

    دفتر حضرت آيت الله جوادی آملی درباره ديدار رياست جمهوری با ايشان در 
روز پنجشنبه، اطلاعیه ای صادر نمود.
»حضور جامعه گرامی و ارجمند اسلامی

 متأسفانه در فضای مجازی ســخنان ناصوابی درباره نحوه دست دادن حضرت استاد 
آیت الله العظمی جوادی آملی )دام ظله( با ریاست ارجمند جمهوری اسلامی منتشر شده 
تا فضای بسيار حكيمانه و گوارای دیدار معظم له با ایشان را به صورت شائبه داری معرفی 
نمایند و مطالب حكيمانه و ارزشمند رد و بدل شده را تحت الشعاع قرار دهند.  گرچه عموم 
آحاد گرامی جامعه به این امر توجه دارند، ليكن به منظور رفع پندار ناصواب ایجاد شده 
توضيح داده می شود كه سنّت مصافحه و دست دادن حضرت آیت الله العظمی جوادی آملی 
با همه افراد به جهت پاره ای از ملاحظات معمولا به همين نحوی است كه انجام داده اند.  
اميد است این گونه دیدارها كه در جهت اصلاح و رفع دشواری های جامعه و نظام اسلامی 

برگزار می شود برای همگان مفيد و سازنده باشد.«

    میرنیما قاضی، رئیس انجمن تجارت الکترونیک تهران: حدود ۸3 درصد کاربران 
اینترنت در ایران از فيلترشکن استفاده می کنند، این وضعيت هزینه  چندهزار ميلياردی 
به مردم و اپراتورها تحميل می کند و بدیهی است که حذف آن بازگشت پول به چرخه 
اقتصاد دیجيتال و سبد خانوار را در پی دارد. دســت کم 3۰ درصد کاربران اینترنت در 
کشور برای تمدید اشتراک فيلترشکن ماهانه نزدیک به 15۰ هزار تومان هزینه می کنند و 
با در نظر گرفتن تعداد کاربرهای اینترنت کشور، گردش مالی بازار خرید و فروش ابزارهای 
فيلترشــکن  ماهانه بيش از پنج هزار ميليارد تومان برآورد می شود.  برآوردهای انجمن 
تجارت الکترونيک تهران نشان می دهد که گردش مالی بازار خریدوفروش فيلترشکن در 
ایران ماهانه بيش از چهار هزار ميليارد تومان است. به این ترتيب هزینه مالی استفاده از 

فيلترشکن برای مردم حدود ۴۸ تا ۶۰ هزار ميليارد تومان در سال است./ایلنا

    با ادامه واردات خودرو همچنان شاهد يک کاسبی عجیب اما پرسود هستیم. 
ثبت نام خودروهای وارداتی بر اساس شماره ملی انجام می شود و همين باعث ایجاد یک 
بازار عجيب شده است. با وجود هشــدارهای مختلف اما همچنان شاهد فروش شماره 
ملی برای ثبت نام خودروهای وارداتی هستيم. قيمت فروش شماره ملی هم در آگهی ها 
متفاوت است اما تا حدود 7۰۰ ميليون تومان هم می رســد. آنطور که به نظر می رسد 
باید نظارت ویــژه ای در این زمينه صورت گيرد یا روند ثبت نــام خودروها تغيير کند./

روزگارخودرو

    بر اساس جدیدترین گزارش ثبت احوال، سيستان و بلوچستان با سهم 3۸درصدی 
جمعيت کمتر از 15سال جوان ترین استان است و به طور ميانگين هر ساعت ۹نوزاد یا 

تقریبا هر 5دقيقه یک نوزاد در سيستان و بلوچستان متولد می شود.

    خراسان، با اشاره به اينکه چند ماهی است خبری از پخش برنامه »شیوه« 
نیست می پرســد: چه جریان یا نگاهی پشــت حذف این برنامه اســت؟ »شيوه« 
شاخص ترین نمونه ای است که به اصل »گفت وگو« و چندصدایی در رسانه پایبند است. 
پس از توقف پخش فصل جدید برنامه)در پی اظهارات پرحاشيه علی انتظاری مهمان 
برنامه( هنوز که هنوز است خبری از قسمت های جدید »شيوه« نيست و سرنوشت این 

برنامه در هاله ای از ابهام است.

    یامگا پيش از زدن ضربه پنالتی در دیدار نساجی با مس رفسنجان، عينک مخصوص 
مصدوميت را از چشمان خود برداشــت تا در این حالت ضربه پنالتی را بزند، اما احمد 
محمدی، داور بازی به سمت او رفت و گفت که اجازه ندارد در این حالت در جریان بازی 

قرار بگيرد و باید عينک مخصوص را روی صورتش بگذارد.
یامگا در نهایت به این تصميم داور احترام گذاشت و با عينک پشت توپ قرار گرفت و در 
حالی که دروازه بان مس رفسنجان را فریب داده بود، چند سانتی متر بدشانسی آورد و 
ضربه اش به تيرک دروازه خورد تا همچون بازی نساجی - استقلال نتواند طعم شيرین 
گلزنی را بچشد. شــاید اگر این توپ وارد دروازه حریف می شد، نساجی می توانست در 
استادیوم وطنی به پيروزی برسد. این موضوع باعث افزایش شعار ها عليه ساکت شد. این 
در حالی بود که نساجی چندان نمایش بدی ارائه نکرد و شایسته باخت نبود، اما به هر حال 

همين شکست سبب شد تا شعله اعتراضات ميان نساجی چی ها بالا بگيرد.

    پیمان معادی در فیلم جنايــی »جنايت 101« بــا بازيگرانی چون کريس 
همسورث، مارک رافالو، بری کیوگن و هلی بری مقابل دوربین خواهد رفت.

جنيفر جيسون لی، نيک نولتی و تيت دونوان از جمله دیگر بازیگران این تریلر جنایی 
خواهند بود که بارت ليتون کارگردانی و نگارش فيلمنامه آن را بر اساس رمان کوتاهی 
نوشته دان وینسلو بر عهده دارد. بنابر اعلام ورایتی، داستان این فيلم درباره یک سری 
دزدی های بزرگ جواهرات است که سال ها حل نشده باقی مانده اند. پليس این سرقت ها 
را به کارتل های کلمبيایی نسبت داده  اما یک کارآگاه به نام لو لوبسنيک معتقد است که 
این کار تنها یک نفر است. حالا دزد جواهرات گرگ تنها به دنبال آخرین امتياز افسانه ای 

است ولو تمام قوانين Crime 1۰1 را زیر پا می گذارد.

    حکايتی از ساعد مراغه ای رجل سیاســی در دوره پهلوی اول و دوم به نقل 
از مهرداد خدير:  ساعد مراغه ای در ميان سياست مداران ایرانی به شوخی و بذله گویی 
شهرت داشت و لطيفه ای مشــهور از او زبان زد اســت:»زمانی که نایب کنسول شدم 
با خوشــحالی پيش زنم آمدم و این خبر داغ را به اطلاع ســرکار خانم رساندم اما وی با 
بی اعتنایی تمام ســری جنباند و گفت: خاک بر ســرت کنند! فلانی کنسول است تو 
نایب کنسولی؟! گذشت و چندی بعد کنسول شدیم و رفتيم پيش خانم. آن هم با قيافه ای 
حق به جانب. باز خانم ما را تحویل نگرفت و گفت: خاک بر سرت کنند. فلانی معاون وزارت 
امور خارجه است و تو کنسولی؟!  شــدیم معاون وزارت امور خارجه که خانم باز گفت: 

خاک بر سرت. فلانی وزیر امور خارجه است و تو...؟! شدیم وزیر امور خارجه و گفت: فلانی 
نخست وزیر است... خاک بر سرت کنند!

 القصه آن که شدیم نخست وزیر و این بار با گام های مطمئن به خانه رفتم و منتظر بودم که 
خانم حسابی یکه بخورد و به عذرخواهی بيفتد. تا این خبر را دادم به من نگاهی کرد. سری 

جنباند و آهی کشيد و گفت: خاک بر سر ملتی که تو نخست وزیرش باشی!«

    احمد فرتاش : مدال طلای عبدالرشيد سعدالله اف در مسابقات جهانی کشتی در 
تيرانا، اگرچه دوست داران حرفه ای کشتی را خوشحال کرد، ولی شادی و رضایتی آميخته 
با اندوه و حسرت در بر داشت. ســعدالله اف بهترین و پرافتخارترین آزادکار حال حاضر 
جهان است. فراتر از این، او موفق ترین آزادکار قرن بيست ویکم است. اگر بخت بد مثل اجل 
معلق از راه نرسيده بود و جنگ اوکراین شروع نمی شد یا دست کم کشتی گيران روسيه از 
شرکت در مسابقات جهانی و المپيک محروم نمی شدند، سعدالله اف احتمالا الان در سن 

2۸ سالگی پرافتخارترین کشتی گير در تاریخ کشتی آزاد بود. 
او امسال در تيرانا هشتمين مدال طلایش را گرفت. ۶ طلای جهانی و 2 طلای المپيک. 
ولی اگر کشتی روسيه بابت جنگ اوکراین از حضور در مسابقات جهانی 2۰22 محروم 

نشده بود، سعدالله اف امروز وضعيت متفاوتی در تاریخ کشتی داشت. 
او در تابستان 2۰21 طلای مسابقات به تعویق افتاده المپيک 2۰2۰ را کسب کرد و دو 
ماه بعد، مدال طلای جهانی سال 2۰21 را نيز به دســت آورد. همه چيز گواهی می داد 
که مدال طلای مسابقات جهانی 2۰22 نيز برای تانک بی رقيب روس هاست. اما کشتی 
روسيه از حضور در مسابقات جهانی 2۰22 محروم شد و یک طلای سعدالله اف به باد رفت. 
ضربه روحی ناشی از این ناکامی در کنار حضور کمرنگ کشتی گيران روس در مسابقات 
معتبر کشتی در فاصله مســابقات جهانی 2۰22 تا مســابقات جهانی 2۰23، و البته 
مصدوميت طولانی مدت ســعدالله اف که در تابســتان و پایيز 2۰21 نيز مایه آزار او در 
مسابقات المپيک و جهانی آن سال بود، نقش قابل توجهی در افت کيفی سعدالله اف در 
مسابقات جهانی 2۰23 داشت.  با اینکه کشتی گيران روسيه مجوز شرکت در مسابقات 
جهانی 2۰23 را البته بدون نام کشورشان به دست آورده بودند، ولی سعدالله اف در سال 
2۰23 دیگر آن کشتی گير باصلابت سال 2۰21 نبود. او در نيمه نهایی با نتيجه عجيب ۹ 
بر 2 مغلوب احمد تاج دین اف بحرینی شد که البته کشتی گيری روسی الاصل بود. شکست 
به تاج دین اف در حکم از دست رفتن دومين مدال طلای جهانی برای سعدالله اف طی دو 
سال پياپی بود.  در سال 2۰2۴ هم سعدالله اف جزو آن دسته از کشتی گيران روس بود که 
کميته بين المللی المپيک مجوز حضورشان در مسابقات راهيابی به المپيک را صادر نکرد 
چراکه او را حامی جنگ اوکراین تشخيص داد. این کميته اجازه داد عليخان جبرئيلف به 
جای سعدالله اف در مسابقات راهيابی به المپيک شرکت کند. اگرچه فدراسيون کشتی 
روسيه نهایتا قيد حضور در المپيک پاریس را زد و هيچ یک از کشتی گيرانشان را به این 

مسابقات اعزام نکردند.

    چارسو فرهنگ نوشت: عرفان طهماسبی که روز ۶ آبان برای اجرای کنسرت روی 
صحنه رفت با مشکلاتی در سيستم صدابرداری در دستگاه گيرنده شخصی خود مواجه 
شد. او چند باری برای برطرف شدن این مشکل تلاش کرده اما ظاهرا خودش از نتيجه 
اجرا راضی نبود. به همين دليل روی سن اعلام می کند به دليل اینکه اجرا برای خودش 

رضایت بخش نبوده پول بليت مخاطبان را بر می گرداند.

    معصومه ابتکار رئیس اسبق ســازمان حفاظت محیط  زيست: دادن نشانی 
غلط و بازی های سياسی، علت نپيوستن ایران به پيمان نامه پاریس و حذف از معاهدات 
بين المللی است.یک نگاهی هست که کلًا فوبيایی نسبت به همکاری های بين المللی القا 
می کنند. به نظر من این خط، خيلی خط خطرناکی برای جمهوری اسلامی است. ما مثل 
هر کشور دیگر دنيا حق داریم و این حق مردم ماست که در مجامع بين المللی حضور مؤثر 
و تعيين کننده داشته باشند. ما متاسفانه 1۰ سال عقب افتادیم فقط به دليل یک بازی 
سياسی. گاهی می گویند چرا مسئولان به فلان مسئله فکر نمی کنند؟ چرا برای فلان 
موضوع راه حل ندارند؟ در حالی که برخوردهای سياسی مانع شده است به نتيجه نرسد، 

قانون نشود و جلو نرود.
حتی در سند پاریس که نسخه پشــتيبان تمام کاپ ها است چنين تعهدی برای حذف 
سوخت های فسيلی وجود ندارد. کما اینکه می بينيد سرمایه گذاری برای خط انتقال گاز 
به اروپا وجود دارد. سوخت های فســيلی به این سرعت هم حذف شدنی نيست، مسئله 

اصلی بحث کاهش انتشار گاز های گلخانه ای است./پيام ما

    کانال تلگرامی ديده بان کريا نوشت: سال ميلادی گذشته روزنامه  الاخبار لبنان 
گزارش داد مقامات امنيتی این کشور دو جاسوس را دستگير کرده اند که ادعا می کنند در 
حال کار بر روی پروژه  »توسعه  نقشه های دیجيتال« برای »گردشگری آنلاین« هستند.

این دو نفر وظيفه  »نقشه برداری دقيق« از خيابان ها، ساختمان ها، مغازه ها، خودروهای 
پارک شده و در حال حرکت، شماره پلاک  ســاختمان ها و حتی چهره  عابران در شهر 
بيروت و حومه جنوبی آن را بر عهده داشتند. در این گزارش فاش شد که یکی از مظنونان، 
خيابان روبه روی آپارتمان »صالح العاروری«- یکی از مقامات ارشد حماس که در حمله  
هواپيماهای بدون سرنشين اسرائيل در حومه  جنوبی بيروت ترور شد – را دو هفته قبل از 
ترور، نقشه برداری کرده بود. هم چنين این دو نفر از تجهيزات تکنولوژیکی بسيار پيشرفته 
برای تعيين موقعيت دقيق کاربران متصل به وای فای استفاده می کردند. در تلفن همراه 

این دو جاسوس، هزاران عکس و ده ها ویدئو با وضوح بالا یافت شده.
الاخبار می افزاید که این دو نفر که متخصص کامپيوتر بودند، ادعا کردند مدیر یک شرکت 
آمریکایی آنلاین فعال در حوزه  گردشگری دیجيتال با آنان تماس گرفته و از آنها دعوت 
کرده در پروژه ای با موضوع به روز رسانی نقشه های دیجيتالی لبنان، سریلانکا، لائوس، 

ترکيه، مصر و گينه شرکت کنند.

    احمد دنیامالی وزير ورزش و جوانان گفت:  این احتمال وجود دارد که جوان ما 
وقتی گل می زند بر اساس آن حرکت های شــتاب آلودی که دارد، حجاب اش کنار برود 
بنابراین قطعا من پيگير هستم و اگر به این واسطه برای بازیکن خاتون بم جریمه  یا حکمی 

صادر شده است، حتما آن را برمی گردانم./ایلنا

    در شرایطی که مردم شهر یاسوج از حضور سگ های ولگرد احساس ناامنی می کنند 
صبح روز شنبه 12 آبان ماه 1۴۰3 حدود حوالی ساعت 7 صبح سگ های ولگرد به پسر 
دانش آموزی که در منطقه ترمينال قدیم یاســوج در راه مدرسه بود، حمله کردند و بر 
اثر این حمله جراحت شدید به این پســر بچه وارد شد. در خيابان های شهرهای استان 
کهگيلویه و بویراحمد بخصوص شهر یاسوج، مرکز این استان که راه می روید؛ افزایش 

جمعيت سگ های ولگرد و بی صاحب را به چشم می بينيد. 
جمعيت سگ ها با توجه به زاد و ولد بالای آنها، به صورت پيوسته در حال افزایش است. 
محمد قبادی، پدر این دانش آموز در این خصوص به خبرنگار ایسنا گفت: ساعت حوالی 
7 صبح امروز 12 آبان ماه 1۴۰3 در حالی که پســر دانش آموزم که 1۴ سال سن دارد، 
در حال رفتن به مدرســه در منطقه ترمينال قدیم یاسوج بود که مورد حمله سگ های 
ولگرد قرار گرفت که منجر به مجروح شدن فرزندم شــد. وی افزود: فرزندم دانش آموز 
اول متوسطه مدرسه عارف منطقه ترمينال قدیم شهر یاسوج است که درحين رفتن به 
مدرسه مورد حمله دو سگ ولگرد قرار گرفت تا اینکه یک خانم که در حال جمع آوری 

ضایعات بود نجاتش داد.

حسين شاه  حســينی از اعضای شورای مرکزی 
جبهه ملی می گویــد: در آن زمان رئيس اتحادیه 
صنف قهــوه چی تهران، مشــهدی اســماعيل 
کریم آبادی از معتمدین بازار جزو طرفداران دکتر 
مصدق بود. اتاق اصناف دستور داد انتخابات صنف 
قهوه چی تکرار شود. برای همين دستگاه عده ای را 
به سرپرستی شعبان جعفری راه انداخت و اعلام 
کرد انتخابات صنف قهوه چــی مثلا 2۰ روز دیگر 
برگزار می شود. شــعبان جعفری هم کاندیدای 
ریاســت این صنف شده اســت؛ چون او هم یک 
قهوه خانه داشت. برای این کار دار و دسته اش را 
تجهيز کرده بود و شهربانی و اتاق اصناف و سران 
حکومت، همگی از او حمایت می کنند. خبر دادند 

که انتخابات در ساعت ۴ عصر برگزار می شود.
در این اثنا، مرحوم طيب بــه ابراهيم کریم آبادی 
تلفن می زند که: ابرام آقا! امروز انتخابات اســت؟ 
می گوید: بله. می پرسد: مگه شما کاندیدا نيستی؟ 
می گوید: بله هســتم، ولی خب یــک عده ای راه 
افتاده اند! ساعت 3 بعدازظهر بود که ناگهان گفتند: 
شــعبان جعفری آمد! دنبال این خبر، شعبان با 

عده ای از اوباش دور و برش وارد اتحادیه شدند. 
طيب هم با ده پانــزده نفــر از نوچه هایش وارد 
مجلس شد و رفت نشست و سپس با غيظ به یکی 
از رفقایش گفت: رضا بــدو اون چارپایه رو از ابرام 

آقا بگير بيار ببينم!
طيب بالای چارپایــه رفت و ابتــدا چند فحش 
رکيک به شــعبان و دار و دســته اش داد و گفت: 
ما همه کارمان دســت مشدی هاســت، دســت 
لوطی هاست، دست آن هایی است که بابا و ننه شان 
را می شناسيم! دست اوناســت که ... و ... نيستند. 
اختيار صنف قهوه چی را یک عمر ماها در دســت 
داشته ایم، حالا بدهيم دست ...و ... و ....؟! اگر 2۸ 
مرداد اســت ما بودیم؛ اگر فحش به مصدق است 
ما دادیم. همه این کارهــا را ما کردیم؛ حرفی هم 
نداریم. ولی دیگر اتحادیه صنف مان را نمی دهيم 
دست اونا. بعد رو کرد به دار و دسته شعبان و گفت: 

بلند شيد ...!
آقا تک تک این ها، حتی شــعبان دیدند هوا پس 
است و بلند شــدند و رفتند... شعبان می دانست 
اگر ایستادگی کند و واکنشــی مقابل حرف های 
طيب نشــان دهد از طيب کتک می خورد. چون 
شــعبان بزن بهادر نبود. چهار تا چاقوکش دور و 

برش داشت که ...

حسين شاه حسينی می گوید: طيب حاج رضایی 
چندین ســال  پس از کودتای 2۸ مرداد، یواش 
یواش از رفتاری که قبلا داشــت زده شد. وگرنه 
همين طيب و رفيقش قاســم سماورساز ریختند 
ملی ها و مبارزین را کتک زدنــد و خود من را به 
باد کتک گرفتنــد. از این قرار که ســال 133۹ 
در دوره نخســت وزیری دکتــر امينی که فضای 
سياسی ایران تقریبا باز شــده بود و کشور داشت 
از آن خفقان 2۸ مرداد بيرون می آمد، جبهه ملی 
فعاليت مجدد خود را آغاز کرد. دســتگاه شاه هم 
شروع به توطئه عليه ما کرد و در اثر تحریکاتی که 
فتح الله فرود شهردار تهران کرد درصدد برآمدند 
کتک مفصلی به مــا بزنند. ما بــاغ امين الدوله را 
پر از جمعيت کرده بودیم و آقای حســيبی بالای 
چهارپایه در حال سخنرانی بود که چشمتان روز 
بد نبيند. این ها )طيب و دار و دســته اش( ناگهان 
ریختند توی بــاغ. از همان دم در شــروع کردند 
به فحش دادن و کتک زدن. طوری که شــرکت 
کنندگان در ميتينگ کتک خوبی خوردند و آنها 
هم پس از کتک زدن راهشان را کشيدند و رفتند.

یک روز آیت الله حاج سيدرضا زنجانی که با نهضت 
مقاومت ملی )حاميان دکتــر مصدق( همکاری 
داشــت مرا خواســت و گفت: برو به رفقایت بگو 
کار سياســی کردن در چنين جامعه ای که دولت 
برای به هم زدن و پراکندن اجتماعات، از لات ها 
و فاحشه ها و چاقوکش ها استفاده می کند تنها با 
یک مشت جوان تحصيل کرده موفکلی یا کاسب و 
بازاری متين و متدین از پيش نمی رود. یک مشت 
بزن بهادر و داش مشــدی که بتوانند جلو لات ها 
و آدم کش ها بایســتند و در صورت لزوم دست به 
چاقو بشــوند نيز می خواهد! مــن از طریقی دارم 
روی طيب و رفيقش قاسم سماورساز کار می کنم.

گفتم: آقا در شــان شما نيســت با این ها ارتباط 
داشته باشيد.

گفت: به شما چه؟! کار من است!
یواش یواش کار به جایی رسيد که از آن به بعد ما 
ميتينگ می دادیم ولی دیگر این ها هيچ مزاحمتی 

برایمان ایجاد نمی کردند.
رژیم طيب را آورد و به او بــاج داد تا به وضع اول 
برگردد. امتياز خرید و فروش هندوانه های شــهر 
قرق را تماما بــه طيب دادنــد و در قبال آن 1.5 
ميليون تومان که آن روزها رقم بســيار هنگفتی 
می شــد از او چک گرفتند. بعد یــک مرتبه چک 

را به اجرا گذاشــتند. بنياد شاهنشاهی که بعد از 
انقلاب بنياد علوی شــد ایــن کار را کرد و طيب 
را تحت عنوان کشــيدن چک بلامحل، به زندان 
بردند. همچنين یک ميليون تومان هم از قاســم 
سماورساز چک گرفته و 2۴ باغ پرتقال در شمال 
کشور را به او اجاره داده بودند. اما او هنوز بارها را 
نچيده بود و طبق قانون چــک او را هم به زندان 

فرستادند.
این برای طيبی که اگر هم به زندان رفته بود برای 
چاقوکشی بود خيلی سنگين بود. آقایی بود به نام 
حسن کلانتری که به حســن هفت رنگ شهرت 
داشــت. عناصری در ميدان راه آهن تهران بودند 
مثل حســين رمضان یخی، هفت کچلون، غلام 
حمامی و غيره که جزو دار و دسته طيب بودند و 
هرگاه طيب اراده می کرد راه می افتادند. به وسيله 
آنها به ما اطلاع دادند که طيب بــه زندان افتاده 
اســت، کاری بکنيد. من پيغام ها را به اطلاع حاج 
سيدرضا زنجانی رســاندم و ایشان گفت من یک 

فکری می کنم.
آن زمــان دادســتان تهــران آقــای احمدحاج 
ســيدجوادی از رفقای مهندس مهدی بازرگان 
بود. یــک روز آقای زنجانی فرســتاد دنبال آقای 
ســيدجوادی. وقتی آمد گفت: می توانی طيب و 
رفيقش را از دســت این ها نجات دهــی تا این ها 
)طيب و قاســم سماورســاز( بفهمند که رژیم به 
آنها وفادار نيســت و اگر پایش بيفتد حتی آنها را 

می کشد. ده روز بعد آنها آزاد شدند.
ساعت پنج عصر بود طيب و قاسم سماورساز وارد 
خانه آقای زنجانی شدند. از در که وارد شدند شروع 
به بوسيدن در و دیوار کردند و بعد هم به دست و 
پای آقای زنجانی افتادند و او را بوسيدند. آقا گفتند 
نه این کارها لازم نيست، بروید آدم شوید. بدانيد 
که این ها اگر پایش بيفتد برای پيشبرد اهدافشان 

جان شما را هم می گيرند.
من اعتقادم این اســت که از تاریخ کار ارشــادی 
مرحوم زنجانی روی طيب، او از دست رژیم خارج 
شــده بود و رژیم هم به دليل آن حمایتی که او و 
حاج اسماعيل از اسلام و تشيع و تظاهرات مذهبی 
کرده بودند به این شکل انتقام گرفت و آنها را پس 
از دستگيری و شکنجه، به قتل رساند وگرنه من 
می دانم آن بندگان خدا در قيام 15 خرداد به آن 
صورت نقشی نداشتند...)یک مطلب قدیمی که در 

ایرنا منتشر شده بود( 

  قصه های گمشده - 78   )این پاورقی روزهای فرد منتشر  می شود(                            آرش خوشخو

ماجرای طیب و قاسم سماورساز
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در ماه های اخیر روند واردات خــودرو به صورت آرام 
در حال انجام اســت و کم کم این خودروها را می توان 
در سطح خیابان های شهر و کشور دید. حال تاثیر این 
روند آرام بربازار   مورد بحث  اهالی صنعت و بازار خودرو 
است. آیا این روند تاثیر مناسب و مورد انتظار را داشته 
  یا صرفا جنبه امید بخشی دارد؟ در ادامه با مسیح فرزانه 
کارشــناس و فعال صنعت و بازار خودرو به گفت وگو 
می پردازیم و تاثیر اقدامات اخیــر در زمینه واردات و 

چرایی بروز برخی کاستی ها را جویا می شویم. 

نظر شما در مورد واردات خودروی جانبازی 
چیست؟ 

ببینید مثلا شــما اگر به حدود 12 سال پیش رجوع 
کنید، در آن دوره یک تعداد محــدود ب ام و ایکس6 
از نوع 6 و 8 ســیلندر وارد کشور شــد که معروف به 
خودروهایی با مجوز جانبازی بود. در تمام این سال ها 
نیز ورزشکاران در برخی رشته های خاص مجوزهای 
گوناگون واردات خودروهای خاص دریافت کردند که 
مثلا مهم ترین آنها ، آن 5 مجوزی بود که در دولت دهم 
منجر به واردات و پلاک گرفتن 4 دســتگاه مرسدس 
بنز SLS و یک دســتگاه فراری 458 شــد. حدود 2 
ســال پیش هم تعداد مجوزهای ورزشکاری منجر به 
واردات مدل های 2023 رنجروور و مازراتی و پورشه و 
ب ام و شد که هنوز گویا شماره گذاری آنها در هاله ای 

از ابهام است. 
به صورت کلی به نظرم اگه قرار بــر مجوز دادن بوده، 
این سال ها بیشترین کم لطفی در حق جانبازان عزیز 
صورت گرفته و می بایست در این بخش به آنها توجه 
بسیار بیشتری می شد که متاسفانه نشد. اما در سری 
جدید این واردات قطره چکانی که از شهریور گذشته 
تا کنون رخ داده و به مراد من به دلیل عدم کارشناسی 
بودن آ یین نامه و مدیریت نامناسب هم تاثیر گذاری آن 
در بازار به زیر 30 درصد بوده و هم اینکه کلا در بحث 
تنظیم گری شکست خورده اســت، صرفا نگاه درآمد 

زایی به واردات شده است.
 یکی از همین دلایلم به گفته خود سیاستگذار اعطای 
حدود 30 هزار مجوز محدود جانبازی با درجه بندی 
در بخش میزان جانبازی و سقف خرید بوده و تا کنون 
در حالی که چه در دولت گذشته و چه کنونی روی آن 
مانور داده می شود که هنوز جانبازان از عدم تخصیص 
ارز و اعطای ثبت سفارش و بلاتکلیفی شکایت دارند 

که البته حق هم دارند. 
چون عموم ایــن عزیزان اصلا به دنبــال واردات این 
سبک خودروها نیستند و صرفا فروش مجوز برای شان 
مناسب تر است. مسئله بعدی این است در بازاری که 
حدود 6 سال وارداتش بســته بوده، اعطای 30 هزار 
مجوز محدود ســبب ایجاد یک فضــای دو قطبی در 
ســطح جامعه و بازار شده و شــما نگاه کنید از سال 
گذشته تا کنون اعدادی از 12-13 میلیارد تا 1 میلیارد 
برای این مجوزها در گروه های مختلف اعلام می شود 
که نه اعداد اعلامی حقیقی است  و نه تایین تکلیفی در 
این حوزه صورت گرفته و دولت چهاردهم هم در حالی 
با شــعار تخصیص 1 میلیارد یورو ارز تا پایان امسال 
جلو آمده که با گذشت 8 ماه از سال تنها حدود 500 
میلیون یورو ارز تخصیص داده شده . بر طبق شنیده ها 
از برخی منابع موثق ، تخصیص ارز و شــماره گذاری 
همچنان کند و مشکل دار است  و در کنار آن اگر قرار 
باشــد این 30 هزار مجوز به صورت میانگین برای هر 
خودرو 30 هزار یورو ارز تخصیص داده شود، یعنی 1 
میلیارد یورو هم باید برای واردات خودروهای جانبازی 

تا پایان 1403 ارز داده شــود که اصلا با این حرکت 
حلزونی و نگاه به بودجه به نظرم صرفا آرزو فروشــی 
است و امکانپذیر نیست. همه اینها را من از مدیریت 
کم تجربــه و سیاســت گذاری اشــتباه در این حوزه 
می دانم که از مصرف کننده تا فعال بازار و وارد کننده 
را گرفتار و وارد چالش کرده و ابدا هم هیچ توجهی به 

راهنمایی های کارشناسان این حوزه نمی شود.

با این میــزان ارزی که بــه واردکنندگان 
تخصیــص داده می شــود، واردات از حالــت 

قطره چکانی خارج می شود؟
در در سوال قبل پاسخ دادم؛ ما اگر به پیش از سال 97 
که منجر  به بسته شدن واردات خودرو شد نگاه کنیم، 
در بهترین ســال یعنی 94 حدود 103 هزار دستگاه 
خودرو وارد کشور شد و از 90 تا 97 به صورت میانگین 
سالیانه 50 هزار دستگاه به کشور آمد. این 6 سالی که 
واردات بسته بود، اگر همان سالیانه 50 هزار دستگاه  
به صورت میانگین سالیانه قرار دهیم، یعنی 300 هزار 
دســتگاه و در حالت نرمال بازار به سالیانه 100 هزار 
دســتگاه یعنی در کل 600 هزار خــودروی وارداتی 
نیاز دارد تا از تشنگی گذشــته فاصله بگیرد  اما جدای 
از آمارهای طنز آلود این حوزه که گفته شده تا کنون 
حدود 25 هزار دستگاه خودرو وارد گمرکات شده ،باید 
عرض کنم که بازار به خودروهای پلاک شــده در کف 
خیایان توجه می کند که هم از حیث برند و هم تعداد 
بسیار محدود است و کاملا با آمارهای سیاستگذار در 
تناقض است. اگر قرار باشد با این شرایط واردات ادامه 
پیدا کند، به نظرم حتی در دوره 4 ساله نخست دولت 
چهاردهــم نه تنها فرجی حاصل نمی شــود که با این 
لایحه بودجه 1404 و افزایش تعرفه واردات از 70 به 
100 درصد و تغییر منشا ارز به مرکز مبادله یعنی 28 
هزار 500 تومانی با افزایش به 48 هزار و 800 تومنی 
یعنی نگاه سیاســتگذاران صرفا بــرای درآمد زایی و 
جبران بخشی از کســری بودجه از راه واردات خودرو 

بوده و بحث تنظیم گری کاملا به حاشیه رفته است.

 تاثیر ارائه خودرو در بورس  یا سامانه   بر بازار 
خودرو چیست؟ 

من و بسیاری از همکارانم در این حوزه از ابتدای دولت 
سیزدهم که روش های خلق الساعه فروش خودرو در 
بورس و سامانه ابداع شد و ضررهای هنگفتی به صنعت 
و مصرف کننده زد از مثالی اســتفاده کرده و می کنم 
که فروش خودرو در بورس و ســامانه انتخاب بین بد 

و بدتر است. 
هر دو غیر شفاف ، محدود و رانت زا و نوسان ده به بازار 
هستند و به کشف قیمتی کمکی نمی کنند. به اضافه 
اینکه بــورس محلی برای عرضه یــک کالای خرد در 
مقیاس کلان است، نه یک کالای کلان سرمایه ای مثل 
خودرو در مقیاس خرد که همین روش غیرکارشناسی 
خود سبب تشدید حباب قیمتی و نوسان بیشتر به بازار 
می شود. بهترین روش فروش خودرو در کشور همان 
مدل پیش از سال 1400 بود که در همه جای دنیا هم 
همین است ، یعنی خودروساز و وارد کننده، خودشان 
مســتقیم با مصرف کننده و بازار در ارتباط هستند و 
ماشین های شان را می فروشند و کشف قیمتی هم در 
حاشیه بازار آزاد برحسب تورم حقیقی رخ می دهد. ما 
در کشــور این تصور را داریم که اگر دنیا به این سمت 
روش های فروش نرفته یا بلد نبوده یا علمش را نداشته 
و ما می توانیم بدون مطالعه، روش های نوین فروش در 
دنیا را اختراع کنیم ، درصورتی که اصلا اینطور نیست. 

محدود کردن هر کالایی )که اگر سرمایه ای مثل خودرو 
باشد که بدتر( در فضای غیر شفاف در تعداد محدود و 
در زمان بندی نامشخص ، یعنی ایجاد رانت و نوسان... 

اصلا نیاز به هیچ شکی در این مورد نیست.

خصوصی ســازی صنعت خــودرو را چطور 
ارزیابی  می کنید؟

ما اگر به اصل 44 قانون اساســی توجه کنیم صراحا 
تاکید شــده که دولت ها باید بنگاه ها و شــرکت های 
زیان ده را بــه بخش خصوص واگذار کــرده تا از ضرر 
خارج شده و بخش خصوصی هم با نگاه مدرن تر بتواند 
اشــتغال زایی کرده و درآمد برای اقتصاد کشور ایجاد 
کند  اما اتفاقی که در همه سنوات گذشته تا کنون افتاده 
این بوده که دولت ها نه تنها به ســوی خصوصی سازی 
صنعت خــودرو نرفته اند بلکه بــر تصدی گری خود 
افزوده اند و به غیر از قانون گذاری و نظارت، در بخش 
مدیریتی هــم ورود کــرده و در این دوره هــا ، همه 
صنعت خودروسازی را که دهه ها رویش از بیت المال 
سرمایه گذاری کردند تا پز خودروساز بودنش را بدهند، 

تبدیل به وارد کننده کرده اند. 
در حقیقــت کلام و رفتار در بخش خصوصی ســازی 
کاملا با هم در تناقض اســت ، یعنی در کلام این امر را 
لازم اما در عمل جوری رفتار می کنند که اصلا صنعت 
خودرو بدین سو رهنمون نشود. شما نگاه کنید در طی 
این سال ها چقدر درمورد خصوصی سازی باشگاه های 
ورزشی به ویژه دو تیم پر طرفدار پایتخت صحبت شد؟! 
آیا به همان اندازه که درخصوص آن مصاحبه شد ، عمل 

هم شد؟! قطعا خیر.
من معتقدم در شرایطی بسیار نابهنجار خودروسازان 
دولتی ما که البته هیچ وقت تولیدکننده نبودند و صرفا 
مونتاژ کننده نصفه و نیمه بودند تنها راه نجات شــان 
خصوصی ســازی و آزاد ســازی پلکانی قیمت خودرو 

است.

افزایش تعرفه واردات خودرو ها که به تازگی 
مطرح شده اســت، چه تاثیری بر بازار خودرو 

دارد؟
در بالا خدمت شما توضیح دادم ، اگر قرار بود واردات بر 
قیمت ها در بازار به صورت فراگیر تاثیر گذار باشد، هم 
باید تعرفه کم می شد و هم برخی سقف های محدودیت 
حجم موتور و قیمتی در تعرفه واردات برداشته می شد. 
اما دقیقا برای ســال آینده هم تعرفــه به 100 درصد 
افزایش پیدا کرده و هم منشا ارز تخصیصی به خودرو 
با حدود 20 هزار تومان افزایش روی ارز مرکز مبادله 
یعنی 48 هزار 800 تومان رفته و کاملا شفاف است که 
این امر ســبب پرش قیمت در سال آینده می شود. در 
کنار اینها نهادهای متعددی هم هستند که از واردات 
خودرو مالیــات می گیرند و به نظــرم گویی واردات 

خودرو شبیه گوشت قربانی است.

علت تفاوت وضــع موجود در کشــور در 
مقایســه با اقتصادهای آزاد  یا حتی کشورهای 

همسایه در چیست؟
به اعتقاد من نســخه بیرون رفت ما از چنین شرایط 
دشوار اقتصادی مدت هاست که دیگر فرمول اقتصادی 
صرف ندارد. برداشته شدن تحریم ها در قالب اقتصاد 
سیاسی، در کنار تغییر نگاه کلان حکمرانی در اقتصاد 
و صنعت خودرو و نظم دادن به نظام های پولی و مالی 
کشور، همگی از جمله مواردی است که در دراز مدت 

می تواند تاثیر گذار باشد.

والمارت و کامیون های برقی
 Chevrolet BrightDrop

شــرکت بزرگ والمارت که در کار خرده فروشی اســت، در اوایل سال 2022، پنج 
هزارکامیون برقی از BrightDrop را رزرو کرده بود و نخســتین خودروها طبق 
این توافق به زودی عرضه خواهند شد. کارکنان بخش »تحویل در خانه« والمارت که 
مواد غذایی را به طور مستقیم به خانه های مشتریان تحویل می دهند، در یک پروژه 
 BrightDrop شرکت کردند تا عملکرد کلی )GM( آزمایشی با جنرال موتورز
400 را در ســناریوهای زنده ارزیابی کنند، از جمله رانندگی در شهر و تحویل به 
مشتریان. این کامیون ها به راحتی در خیابان های شلوغ و مناطق مسکونی پرترافیک 
حرکت کردند. ویژگی های خودکار مانند در های خودبسته شونده، کارایی را افزایش 
داده و راحتی را برای کارکنان بهبود بخشید. طراحی ارگونومیک با پله های پایین، 
ورود و خروج ســریع و کارآمــد از خودروها را ممکن ســاخت. کامیون های برقی 
BrightDrop در کارخانه مونتاژ CAMI جنرال موتورز در کانادا تولید می شوند. 
برند جوان حمل و نقل برقی BrightDrop تاریــخ پرحادثه ای دارد. این برند در 
سال 2021 به عموم معرفی شــد و ایده آن در آزمایشــگاه نوآوری جنرال موتورز 
شکل گرفت. در ابتدا، تیم به طور نسبتاً مستقلی از مدیریت GM فعالیت می کرد  
اما در نوامبر BrightDrop ،2023 به ســاختار گروه ملحق شد و بخشی از واحد 
کسب وکار ناوگان GM Envolve شد. در آگوست 2024، تغییر استراتژی دیگری 
صورت گرفت: BrightDrop تحت برند Chevrolet قرار گرفت. این ادغام به 
منظور افزایش کارایی، بهبود چشم اندازهای رشد و کاهش هزینه ها انجام شد. این 
 Chevrolet اجازه می دهد از شبکه فروش و خدمات BrightDrop همچنین به

بهره برداری کند. 

فونیکس FX تمام برقی در پیست آزادی 

 FX EV را که با نام FX شرکت مدیران خودرو در اقدامی، نسخه تمام برقی فونیکس
معرفی می شود ، در پیست اتومبیلرانی آزادی در اختیار اصحاب رسانه قرار داد. این 
خودرو در بخش نما تغییر چندانی نــدارد و اصلی ترین تغییر آن، تغییر جلو پنجره 
 FX خودرو است و تغییر مهم قطعا در بحث پیشرانه است. باتوجه به اینکه فونیکس
برقی از موتور برقی برخوردار است؛ اما کشش توان حرکتی آن بسیار چشم گیر است. 
یک موتور برقی با ســاختار آهن ربای دائم در محور جلو تعبیه شده که می تواند در 
بهترین حالت 201 اســب بخار قدرت و حداکثر 340 نیوتن متر گشتاور تولید کند. 
باتری ها از نوع لیتیوم-آهن-فسفات در نظر گرفته شده اند که ظرفیت آن به 61/06  
کیلووات می رسد. این ظرفیت باتری می تواند با یک بار شــارژ کامل مسافتی برابر 
430 کیلومتر  را بپیماید. FX تمام برقی در 7/2 ثانیه از حالت ایستاده به سرعت 100 
کیلومتر برساعت دست می یابد. در حال حاضر هیچ اطلاعاتی از زمان عرضه و قیمت 
این خودرو دردسترس نیست. اما شرکت مدیران خودرو قصد دارد تا به صورت فول 
وارداتی این خودرو را به بازار ایران وارد کند. همچنین این خودرو به دلیل موفقیت 

مدل بنزینی آن می تواند در بازار ایران نیز موفق عمل کند.

     دنده معکوس

قیمت روز خودرو 
قیمت پژو 206 تیپ 3 پانوراما مدل 1402 در حدود 650 میلیون تومان شده است و 
پژو 207 دنده ای مدل 1403 نیز 745 میلیون تومان به فروش رفت. پژو 207 پانوراما 
اتوماتیک TU5P مدل 1403 یک میلیارد و 30 میلیون تومان به فروش رفت و پژو 
 ELX-TU5 207 تیپ 5 مدل 1402 نیز 660 میلیون تومان قیمت پیدا کرد. پژوپارس
مدل 1402 قیمت 815 میلیون تومانــی دارد و پژوپارس LX مدل 1402 هم 850 
میلیون تومان اســت. در این میان، پژو TU3 207 مدل 1403 قیمت 645 میلیون 
تومانی دارد و پژوپارس XU7P مدل 1403 هم 700 میلیون تومان به فروش رفت. دنا 
پلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1403 در حدود 990 میلیون تومان قیمت خورد، 
دنا پلاس اتوماتیک توربو آپشنال مدل 1402 هم 965 میلیون تومان قیمت دارد و 
دنا پلاس توربو اتوماتیک نیز 940 میلیون تومان قیمت خورده است. راناپلاس مدل 
1403 در حدود 650 میلیون تومان قیمت پیدا کرد و مدل 1402 آن هم 630 میلیون 
تومان به فروش رفت. تارا اتوماتیک LX V4 مدل 1403 ، 975 میلیون تومان شد، تارا 
اتوماتیک V2 مدل 1403 به قیمت 890 میلیون تومان رسید و تارا دنده ای V1 مدل 
1403 نیز 755 میلیون تومان قیمت خورد. اما سمند سورن پلاس EF7 دوگانه سوز 

مدل 1403 در بازار 750 میلیون تومان فروخته شد.
شاهین G اتومات CVT مدل 1403 هم 810 میلیون تومان قیمت پیدا کرد و ساینا 
S دنده ای دوگانه ســوز مدل 1403 در بازار 460 میلیون تومان قیمت خورده است. 
کوییک GXR H دنده ای 450 میلیون تومان شد و کوییک GX L دنده ای مدل 1403 
هم به قیمت 435 میلیون تومان به فروش رفت. پراید SE 151 مدل 1403 به قیمت 
338 میلیون تومان و مدل 1402 آن نیز به قیمت 318 میلیون تومان به فروش رفت.

   نیش ترمز

جیلی کابوی با ظاهر آفرودی

در تاریخ 30 اکتبر، SUV آفرودی جیلی کابوی )Geely Cowboy( از خطوط 
مونتاژ جیلی در چین خارج شد. این خودرو بر اساس مدل جیلی آیکون طراحی شده 
و با کیت های آفرودی، ظاهر خود را بهبود داده اســت. انتظار می رود این خودرو به 
زودی به طور رسمی معرفی شود و قیمتش حدود 14هزار دلار باشد. برای مقایسه، 
قیمت کنونی جیلی آیکون در بازار بین 13600 تا 16400 دلار است. جیلی آیکون 
در رتبه 210 فروش SUV در چین قرار دارد و از ژانویه تا سپتامبر 2024، مجموع 

فروش جیلی آیکون به 6888دستگاه رسیده است.

   طراحی خارجی
در بخش طراحی خارجی، جیلی کابوی ویژگی های یک SUV واقعی را به نمایش 
می گذارد. نمای جلویی آن خشن و لایه دار است. در عقب، یک مخزن چندضلعی 
خارجی اضافه شده و سقف آن دارای یک قفسه بزرگ برای تجهیزات و چراغ های 
روشنایی است که سبک آفرود آن را بیشتر به نمایش می گذارد. فضای بار سقفی این 
خودرو 1/3 متر مربع و حداکثر بار آن 50 کیلوگرم است. ابعاد جیلی کابوی به ترتیب 
4369 )4442(/1770/1860 میلی متر در طول، عرض و ارتفاع است که بزرگ تر 
از جیلی آیکــون )1620/1815/4350 میلی متر( اســت، در حالی که فاصله بین 
محورهای آن 2640 میلی متر ثابت مانده است. در طرفین، برآمدگی های گلگیرهای 
چرخ، رکاب های کناری خشن، دســتگیره های در  معمولی، کالیپرهای ترمز قرمز 
وجود دارد. لاســتیک های AT آفرود نیز به صورت آپشــن قابل انتخاب هستند. 
مصرف کنندگان می توانند از بین چهار رنگ خارجی شامل سفید، سبز، خاکستری 

و قهوه ای انتخاب کنند.

   مشخصات فنی و داخل کابین
نیروی این خودرو از یک موتور 1/5 لیتریTD با حداکثر قدرت 133 کیلووات )178 
اسب بخار( و گشتاور 290 نیوتن متر تامین می شود که به یک گیربکس 7 سرعته 
دو کلاچه متصل است. داخل کابین، یک دستگیره در جلوی صندلی سرنشین جلو، 
خروجی های تهویه مطبوع به شکل∞، صفحه پشت کیلومتر 8/8  اینچی LCD و 
صفحه کنترل مرکزی 14/6 اینچی )رزولوشــن 1920×1080( با تراشه E02 از 
شرکت Ecarx وجود دارد. صندلی ها از چرم، دنیم و پارچه مخملی ساخته شده اند 
و هر دو صندلی راننده و سرنشین جلو با لوگوی Born Free تزئین شده اند. دیگر 
امکانات شامل نور پردازی محیطی، صندلی راننده با تنظیم برقی 6 حالته و 42 فضای 

ذخیره سازی در سرتاسر کابین است.

   چهار چرخ

      داشبورد

گفت وگو با مسیح فرزانه، کارشناس و فعال صنعت و بازار خودرو

پذیرفته شدگان طرح  جایگزینی فقط تا ٢٠ آنالیز  کامل بازار خودرو  در سال  1403
آبان برای مراجعه به مراکز اسقاط فرصت دارند

خروج خودروهای فرسوده از ناوگان حمل و نقل ضروری است تا به بهبود 
کیفیت هوا و کاهش آلودگی زیست محیطی کمک کند. این خودروها معمولًا 
با مصرف سوخت بالا و انتشار گازهای آلاینده، تأثیر منفی بر سلامت عمومی 
و محیط زیســت دارند.  با حذف خودروهای فرســوده، می توان به کاهش 
ترافیک و صرفه جویی در هزینه های نگهداری و ســوخت نیز دست یافت. 

روندی که در کشور ما کند است.
 اما بــرای همین روند هم زمان بندی جدیدی ارائه شــده   که بهتر اســت 
متقاضیــان آن را فراموش نکنند زیرا افرادی که به موقع پذیرش نشــوند، 
اولویت شان حذف می شــود.  مهران ســالاریه در گفت وگو با ایسنا، ضمن 
اعلام این موضوع، اظهار کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون حدود 27 هزار 
نفر مالکان خودروهای فرســوده در طرح های جایگزینــی ایران خودرو و 
سایپا ثبت نام کرده و پذیرفته شــده اند. از این تعداد حدود 24 هزار نفر در 
ایران خودرو و ٣٠٠٠ نفر در سایپا پذیرش شــده اند. رئیس ستاد نوسازی 
ناوگان حمل و نقل تصریح کرد: از میان پذیرفته شــدگان برای 9525 نفر 
پیامک مراجعه به مرکز اسقاط ارسال شده که این افراد باید ضمن مراجعه به 
درگاه ستاد نوسازی ناوگان حمل و نقل به نشانی nnhk.ir و انتخاب مرکز 
اسقاط مورد نظر خود، نسبت به مراجعه به مرکز اسقاط مربوطه و پذیرش 
در آن اقدام کنند. وی افزود: از میان پذیرفته شدگان طرح های جایگزینی که 
پیامک دریافت کرده اند، تاکنون ٨5٢٢ نفر به سامانه ستاد نوسازی مراجعه 
و 4450 نفر مرکز اسقاط خود را انتخاب کرده اند و تنها 1700 نفر به مرکز 
اسقاط مراجعه و پذیرش شده اند و 4072 نفر هنوز مرکز اسقاط مورد نظر 

خود را انتخاب نکرده اند. 
سالاریه تاکید کرد: برابر اعلام قبلی، آخرین مهلت این افراد برای مراجعه 
به سامانه ستاد نوسازی و انتخاب مرکز اسقاط و مراجعه و پذیرش در مرکز 
اسقاط 20 آبان ماه است. افرادی که پیامک دریافت کرده اما در موعد مقرر 

پذیرش نشوند، اولویت شان حذف می شود. 
به گفته رئیس ستاد نوســازی ناوگان حمل و نقل، در صورتی که پذیرفته 
شدگان طرح های جایگزینی که پیامک مراجعه دریافت کرده اند تا 20 آبان 
ماه در مراکز اسقاط پذیرش نشوند، اولویت آنها حذف و از لیست در انتظار، 
متقاضیان جدید جایگزین می شــوند و هیچ اعتراضی هم در این خصوص 
وارد نخواهد بود. وی تاکید کرد: در صورتی که مراکز اسقاط به هر دلیلی از 
پذیرش این افراد خودداری کنند، تخلف است و متقاضیان می توانند مراتب 
اینگونه تخلفات را به انجمن صنفی مراکز اسقاط با شماره تلفن 88651734 

و 86087932 اطلاع دهند.
رئیس ســتاد نوســازی ناوگان حمل و نقــل در پایان خاطر نشــان کرد: 
متقاضیانی که هنوز پیامک مراجعــه دریافت نکرده اند، باید منتظر پیامک 

خودرو سازان باشند.

لاچ
م ک

نی

     وب گردی

به گزارش آخرین خودرو، شیائومی بالاخره از نسخه نهایی و 
تولید انبوهSU7  اولترا رونمایی کرد. این ســوپر سدان برقی 
تا حد زیادی به نمونه اولیه وفادار باقی مانده و با پیشرانه   سه 
موتوره عرضه خواهد شد. این سه موتور با همکاری هم 1526 
 SU7 اسب بخار قدرت تولید می کنند! از رقبای این نسخه از
 S تسلا مدل ،GT  پورشه تایکان توربو ،FR 001 باید به زیکر

پلد و لوسید ایر Sapphire اشاره کرد.

   مشخصات فنی شیائومی SU7 اولترا
شیائومی SU7 اولترا نیروی خود را از یک پیشرانه سه موتوره 
دریافت می کند. به لطف این نیروگاه 1526 اســب بخاری، 

شیائومی SU7 اولترا صفر تا 100 را در زمان فقط و فقط 1/98 
ثانیه طی می کند. اگر این رکــورد در دنیای واقعی هم تحقق 
پیدا کند، SU7 اولترا نام خود را به عنوان یکی از سریع ترین 
خودروهای تولیدی تاریخ مطرح خواهد کرد. این سوپر سدان 
چینی توانایی دســتیابی به حداکثر ســرعت 350 کیلومتر 
بر ساعت را دارد و مســافت یک چهارم مایل را در 9/23 ثانیه 
 SU7 پشت سر می گذارد. انرژی نسخه تولید انبوه شیائومی
 Qilin اولترا توســط باتری 93/7  کیلووات ساعتی از سری

2.0  تأمین می شود. 
این باتری ســاخت شــرکت معروف CATL بــوده و یک 
سیســتم خنک کننده دو ســطحی آن را در دمای بهینه 

حفظ می کند. ضمن اینکه این باتری برای افزایش ایمنی و 
استحکام از ساختار و سازه ویژه ای برخوردار است. به لطف 
پشتیبانی از فناوری شارژ سریع، تنها با 11 دقیقه اتصال به 
یک پورت پرسرعت، میزان شارژ باتری این خودرو از 10 به 

80 درصد می رسد.

   طراحی خارجی وکابین شیائومی SU7 اولترا
شــیائومی SU7 اولترا به خاطر تغییرات اعمال شده در ظاهر 
آن و نصب قطعات آیرودینامیک، ظاهری تهاجمی پیدا کرده 
است. این تغییرات آیرودینامیکی باعث شده  تا 265 کیلوگرم 
نیروی رو به پایین تولید شــود که نتیجه آن افزایش پایداری 

و چسبندگی بیشــتر و بهتر به سطح مســیر است. کمپانی 
چینی این ســدان هیجان انگیز را با رینگ های 21 اینچی و 
لاستیک های پیرلی P Zero 5  به خریداران تحویل می دهد.

در داخل کابین شیائومی Ultra SU7، دو اصل کیفیت بالا و 
طراحی اسپرت با هم آمیخته شده است. صندلی ها، رودری  ها، 
غربیلک فرمان و برخی قســمت های دیگر پوششی از چرم 
آلکانتارا دارند. بعضــی از تزئینات داخلی نیــز از فیبرکربن 

ساخته شده اند.
شــیائومی SU7 اولترا در بازار چین با قیمت814900یوان 
)معادل چیزی نزدیک به 8 میلیارد تومان( عرضه خواهد شد و 

تولید انبوه این خودرو در مارس 2025 آغاز خواهد شد.

نسخه  تولید انبوه شیائومیSU7 اولترا معرفی شد 
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سی امین حراج سکه فردا برگزار می شود
سی امین جلسه حراج سکه طلا فردا دوشنبه از طریق سامانه 

معاملات مرکز مبادله برگزار می شود. دارایی موضوع حراج، 
تمام سکه، نیم سکه و ربع سکه بهار آزادی ضرب سال ۱۳۸۶ 
بانک مرکزی و بدون بسته بندی است. بازه واریز وجه، ساعت 

۸ تا ۲۳ روز یکشنبه مورخ ۱۳ آبان ماه است. همه اشخاص 
حقیقی با تابعیت ایرانی بالای ۱۸ سال می توانند در این 

حراج شرکت کنند و حداکثر حجم سفارش و خرید برای هر 
متقاضی مجموعا ۵ قطعه سکه است. شروع جلسه حراج راس 
ساعت ۱۲، روز دوشنبه ۱۴ آبان ماه است و بازه ثبت سفارش 

نیز از ساعت ۱۲ الی ۱۴ خواهد بود. واریز وجه از هر کارت 
بانکی متقاضی که دارای شماره شبا باشد، امکان پذیر است.

هزینه تمام شده هر کیلووات ساعت برق
مدیرعامل شرکت مادر تخصصی توانیر اعلام کرد، هزینه تمام شده هر 

کیلووات ساعت برق ۴۰۰۰ تومان است و بر اساس قانون مانع زدایی 
از توسعه صنعت برق، وزارت نیرو مکلف است هزینه برق مصرفی 

مشترکانی که ۲.۵ برابر الگو برق مصرف می کنند را به صورت تدریجی 
افزایش دهد. مصطفی رجبی مشهدی با بیان اینکه هزینه اعمالی در قبض 
مشترکان بسیار پرمصرف برای مصارف مازاد الگو به طور تقریبی ۱۵۰۰ 
تومان به ازای هر کیلووات است، توضیح داد، باتوجه به اینکه هزینه تمام 

شده برق چهار هزار تومان است، این یعنی حتی مشترکان بسیار پرمصرف 
هم از یارانه برق سود می برند.  او  با تاکید بر  این که مشترکان پرمصرف 
باید مصرف برق خود را کاهش دهند، گفت، مشترکانی که بیش از ۲.۵ 

برابر الگو مصرف برق دارند باید مصرف برق خود را کاهش بدهند.

قیمت گوشت گوسفندی
قیمت هر کیلو گوسفند زنده روز گذشته، ۲۸۳هزار و ۵۰۰ تومان 

در هر کیلو در فروش عمده اعلام شد و هر کیلو لاشه گوسفندی 
۵۹۰ هزار و ۴۰۰ تومان قیمت دارد. بر همین اساس هر کیلو 

ران گوسفندی ۷۶۹هزار تومان، هر کیلو سردست ۶۰۰ هزار 
تومان، هر کیلو گردن ۵۹۹هزار تومان، هر کیلو فیله یک میلیون 

و ۵۰۰هزار تومان، هر کیلو قلوه گاه  ۳۹۰هزار تومان، هر کیلو 
راسته  یک میلیون و ۵۵۰هزار تومان، هر کیلو راسته با استخوان 

۶۸۰هزار تومان و هر کیلو ماهیچه ۹۹۰هزار تومان در فروش 
عمده قیمت دارند. قیمت عمده فروشی هر کیلو دل و جگر گوسفند 

۳۹۹هزار تومان و هر دست کله و پاچه ۸۳۰هزار تومان است.
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آئین نامه حذف افراد پردرآمد از یارانه هفته جاری ابلاغ می شود. مطابق 
لایحه بودجه ۱۴۰۳، سازمان هدفمندسازی یارانه ها موظف شده است با 

همکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نسبت به حذف یارانه  خانوارهای 
غیرمشمول حمایت دولت اقدام کند. منظور از خانوارهای غیرمشمول حمایت 
دولت در واقع همان خانوارهای پردرآمد است.احمد میدری وزیر تعاون،  کار 
و رفاه اجتماعی اعلام کرد، برای حذف افراد پردرآمد از یارانه های نقدی یک 

آئین نامه هفته قبل در دولت مطرح و بررسی شد و به تصویب رسید که هفته 
جاری ابلاغ می شود. میدری همچنین درباره اجرای کالابرگ الکترونیکی نیز 

گفت، سال قبل مبلغی برای کالابرگ در بودجه دیده نشد، در لایحه بودجه 
۱۴۰۴ هم اعتباری برای کالابرگ دیده نشده است.

رشد شاخص بورس در اولین روز هفته
بازار سرمایه دیروز نیز به روند رشدی که از ابتدای هفته 

قبل شروع کرده بود، ادامه داد. دیروز شاخص کل با 
افزایش پنج هزار و ۶۹واحدی در محدوده دو میلیون و ۶۱ 
هزار و ۲۹۲واحد ایستاد. از یکم آبان ماه بازار سهام به زیر 
کانال یک میلیون واحد سقوط کرده بود که یکشنبه ششم 

آبان این کانال را پس گرفت. شاخص هم وزن هم دیروز۳۱ 
واحد رشد داشت و به رقم ۶۷۰ هزار و ۴۹۸ واحد رسید.
در اولین روز هفته تعداد سهام مثبت بورس ۱۳۵ عدد و 
سهام منفی ۲۰۰ عدد بود. به طور کلی بازار تحت تاثیر 

رشد سهم های بزرگ ۰.۲۵ درصد افزایش داشت.

  وزیر اقتصاد درباره این که تعرفه نهایی برای واردات آیفون 
تا چه حدودی خواهد بود گفت، تعرفه معقول حدود 30درصد 
است و بیشتر از آن معنا ندارد.عبدالناصر همتی درباره اصلاح 
تعرفه واردات آیفون اعلام کرد، تعرفــه 96درصدی واردات 
آیفون مصوبه ما نبود و حتماً اصلاح می شود. او همچنین درباره 
راه های تأمین ارز برای واردات آیفون نیز گفت، با همان ارزی 
که گوشی های سامسونگ و سایر برندها وارد می شود آیفون 
هم وارد می شود. در همین راستا رئیس کمیسیون تخصصی 
موبایل و لوازم جانبــی اتاق اصناف ایــران از افزایش قیمت 
آخرین مدل های آیفون در بازار خبر داد و تعرفه 96درصدی 
برای واردات آیفون را اشــتباه دانســت. سیدحسین سادات 
حسینی، درباره تاثیرات آزادسازی رجیستری آیفون در بازار 
این کالا اعلام کرد، با آزاد شدن رجیستری گوشی های آیفون 
در کشور تقاضا برای آخرین مدل های این گوشی ها افزایش 
پیدا کرده و همین موضوع به افزایــش قیمت آنها دامن زده 
است. زیرا این تقاضا در حالی افزایش یافته که عرضه کم است 
و این شرایط باعث افزایش 10درصدی تا 15درصدی قیمت 
آخرین مدل های آیفون در بازار شده و شنیده ها حاکی از این 
است که قیمت آیفون 16پرومکس در بازار غیررسمی از 90 
میلیون تومان به 105 میلیون تومان افزایش پیدا کرده است.  
با این حال از آنجا که آیفون هــای 15 و 16 که اکنون در بازار 
عرضه می شوند، به صورت قاچاق وارد شده خرید آنها پیشنهاد 
نمی شود و تاکید ما بر این است مردم در خرید این گوشی ها 
عجله نکنند زیرا موضوع تعرفه واردات این کالا هنوز نابه سامان 
است و تعیین میزان واقعی تعرفه واردات زمان می برد و نیاز به 
بررسی بیشتر دارد، این تعرفه باید به گونه ای وضع شود که نه 
دولت متضرر شود و نه مردم.  سادات حسینی تصریح کرد، رقم 
96 درصد برای تعرفه واردات گوشی های موبایل عدد درستی 
نیست و تعرفه واردات در ورود مسافری و تجاری باید با بررسی 
اصناف و وزارتخانه های صمت و ارتباطات تعیین شــود و این 
گونه نباشد که پس از مدتی بار دیگر نیاز به تغییر داشته باشد. 
او همچنین از کاهش قیمت مدل های پایین تر آیفون خبر داد. 
افزایش تقاضا برای آخرین مدل های آیفون در پی آزادسازی 
رجیستری آنها به کاهش 10 تا 15درصدی قیمت مدل های 
پایین تر و آیفون های 1۲ و 13 انجامیده زیرا تقاضا برای آنها 

کاهش پیدا کرده است.
  صنــدوق بین المللــی پــول )IMF( در جدیدتریــن 
گزارش خود، چشــم انداز اقتصادی ایران را بررســی کرده و 
پیش بینی های خــود در مورد تورم و نرخ رشــد اقتصادی را 
نسبت به گزارش قبلی بهبود داد. بر اساس این اطلاعیه، رشد 

اقتصادی ایران در ســال جاری به 3.7 درصد خواهد رسید. 
همچنین پیش بینی شده اســت که نرخ تورم ایران در سال 
1403 به رقم 31.7 درصد کاهــش یابد که 5.8 واحد درصد 
پایین تر از برآورد ماه آوریل است.صندوق بین المللی پول در 
گزارش اخیر خود اعلام کرده اســت که رشد تولید ناخالص 
داخلی ایران در ســال جاری 3.7 درصد برآورد می شود که 
نسبت به رشد 5درصدی در سال گذشته، کاهش یافته است. 
این در حالی است که این نهاد بین المللی در گزارش ماه آوریل 
خود، رشد تولید ناخالص داخلی ایران را در سال جاری 3.3 
درصد برآورد کرده بود. به رغم نوسانات تولید نفت، صندوق 
بین المللی پول انتظار دارد رشــد اقتصادی از طریق توسعه 
بخش های خدمات و صنعت ادامه یابــد. طبق پیش بینی ها، 
افزایش ســطح عمومی قیمت ها در سال 1403 حدود 31.7 
درصد خواهد بود که نسبت به تورم 40 درصدی سال گذشته 
کاهش قابل توجهی محسوب می شــود. صندوق بین المللی 
پول همچنین پیش بینی کرده اســت که تــورم در ایران در 
سال 1404 به ۲9.5 درصد برسد. علاوه بر این، نرخ بیکاری با 
کاهش یک دهم درصدی نسبت به سال گذشته، به 8 درصد 

خواهد رسید. 
  پس از گذشت ســال ها از تصویب قانون، برای نخستین 
بار ناوگان حمل و نقل ریلی درون شــهری پنج کلان شــهر 
تحت پوشــش بیمه شــخص ثالث قرار گرفت. بیمه شخص 
ثالث وسایل نقلیه تکلیف قانونی اســت که در آن قانون گذار 
به وسایل نقلیه ریلی هم اشــاره دارد و در قانون به صراحت 
اعلام شده هرگونه وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه باید شناسایی 
و اعمال قانون و جریمه و حتی قانــون تاکید می کند که باید 
متوقف هم شوند. مهدی قمصریان، مدیرعامل صندوق تامین 
خسارت های بدنی در این باره اعلام کرد، با پیگیری هایی که 
مجموعه های صندوق تامین خسارت های بدنی، بیمه مرکزی 
و وزارت اقتصاد داشتند بحث بیمه وسایل نقلیه ریلی در دولت 
با مصوبه کامل تصویب شد و در فاصله کوتاهی در شورای عالی 
بیمه نرخ نامه و چهارچوب کلی آن هم به تصویب رسید و دیگر 
هیچ بهانه ای برای اینکه وسایل ریلی بیمه نداشته باشند وجود 
ندارد. از مهمترین بحث های این موضوع بیمه قطار های شهری 
و مترو های کلان شهر ها بود که حجم بالایی از مسافر را جابه جا 
می کنند. ما امروز خرســندیم که اعلام کنیم برای نخستین 
بار در تاریخ حمل و نقل ریلی ما، شــرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران و شرکت های حمل و نقل ریلی درون شهری در 
پنج کلان شهر تهران، شیراز، مشهد، اصفهان و کرج اقدام به 

خرید پوشش بیمه نامه شخص ثالث کردند.

  نبض بازار

ازافزایشقیمتآیفونتابیمهشخصثالثقطارهایدرونشهری

شــاید تصور خیلی ها این باشــد که آگهی فروش اجناس 
دست دوم بیشــترین بازدید را در سایت دیوار دارد و مردم 
در این ســایت بیشــتر دنبال خرید مبل و یخچال و فرش 
ارزان قیمت هســتند. اما گــزارش این پلتفــرم از بازدید 
آگهی های منتشرشــده در این ســایت، نشــان می دهد 
آگهی هایی با خدمات شبانه روزی از ابتدای 1403 تا پایان 
شــهریور ماه، حدود 53 میلیون بار از سوی کاربران سایت 
دیوار بازدید شده اند. بیشترین متوسط بازدید از آگهی های 
شــبانه روزی یا ۲4 ساعته در هر ساعت شــبانه روز هم به 
ترتیب متعلق به این پنج استان است،کرمانشاه، قم، فارس، 
خراسان رضوی، آذربایجان شرقی. ولی آگهی هایی که در 
این مدت زمانی جستجو شده اند هم نکات جالبی دارد. در 
قسمت جســتجوی خدمات تمام وقت، کلیدسازی شبانه 
روزی صدرنشین است. گویا خیلی ها نیمه های شب وقتی 
به خانه رسیده اند ،  متوجه شده اند کلیدشان نیست و دنبال 
کلید ساز گشته اند. رتبه دوم وســوم بیشترین جستجوها 
برای خدمات شــبانه روزی به دندان  پزشکی و برق کار ۲4 
ساعته اختصاص دارد. بیشتر دندان دردهای عجیب و غریب 
در شب رخ می دهد، برای همین خیلی از کاربرها نیمه های 
شب مجبور شده اند دنبال دندانپزشک یا کلینیکی بگردند 
که به صورت شبانه روزی فعالیت کند. حوادث برق هم که 
ساعت مشــخصی ندارد، ناگهان اتصالی یک سه راهی کل 
برق ســاختمان را قطع می کند، اینجاســت که بالا رفتن 
جستجوی برق کار ۲4 ساعته معنا پیدا می کند.  البته به غیر 

از این ها کاربران عبارت های جالب دیگری هم برای خدمات 
شبانه روزی دیگر جستجو کرده اند. مشاوره شبانه روزی یکی 
از آنهاست. طبق این گزارش9 هزار و 696آگهی که در آنها 
از ترکیب مشاوره شبانه روزی اســتفاده شده، در نیمه اول 
امسال روی دیوار منتشر شده اند. این آگهی ها بیشتر شامل 
سه گروه خدمات هستند،دسته اول مشاوران روانشناسی 
که با ثبت آگهی، خدمات مشاوره ای حتی در روزها و ساعات 
تعطیل ارائه می کنند. دســته دوم کمپ های ترک اعتیاد 
برای کاربرانی که حتی در نیمه های شب به فکر ترک اعتیاد 
می افتند و  دسته سوم هم به آگهی  شرکت هایی اختصاص 
دارد  که دســتگاه فتوتراپی )درمان زردی نــوزاد( اجاره 
می دهند. وکیل شبانه روزی هم یکی از آگهی هایی است که 
تعداد جستجوی آن خیلی به چشم آمده است. در شش ماه 
اول امسال حدود 700 آگهی با موضوع وکیل شبانه روزی در 
دیوار منتشر شده تا بتوانند به این نیاز پاسخ بدهند.  کرایه 
کنسول شبانه روزی هم در این لیست دیده می شود. در دهه 
70 میکرو سگا اجاره می دادند، اما حالا خیلی از کسانی که 
PS4 و PS5 دارند کنسول های بازی خود را به صورت شبانه 
روزی اجاره می دهند. بیشتر این آگهی گذار ها از بیرجند ، 
زاهدان، مشهد ، شیراز و تبریز هستند. نکته جالب دیگری 
که در این گزارش دیده می شود، استقبال از آگهی هایی با 
عنوان فال شبانه روزی است.  این طور که پیداست، بعضی از 
کاربران به صورت شبانه روزی دنبال این هستند که بدانند 

بالاخره بخت و اقبالشان چه می شود. 

  گزارش

استقبالکاربراندیوارازخدماتشبانهروزی؛کلیدسازیدرصدر

پیدا کردن یک تبلت گیمینگ قدرتمند که بتوان ده انگشتی 
با آن بازی کرد، بزرگ ترین آرزو ی گیمرهایی است که بیشتر 
اوقات اعصابشان از پردازنده ضعیف و باتری کم قدرت تبلت 
خرد می شــود و بازی کردن به جانشــان نمی چسبد. برای 
اینکه وســط بازی آن را نیمه کاره رها نکنید، بهتر است به 
مشــخصات دو تبلتی که برایتان معرفی کرده ایم، بیشــتر 
دقت کنید. یکی از آنها تبلت آنر Honor Pad X9 اســت 
که با ظرفیت 1۲8 و رم 4 گیگابایــت با قیمت 13میلیون و 
500هزار تومان در بازار به فروش می رسد. یکی از مهمترین 
مزایای یک تبلت خوب برای بازی کردن، محکم بودن بدنه 
آن است. این تبلت دارای بدنه  آلومینیومی مستحکمی است 
که در رنگ خاکستری تیره تولید شده و سریع در برابر ضربه 
و ســقوط آســیب نمی بیند. وزن این تبلت هم کمتر از نیم 
کیلوگرم است تا زمان بازی دستتان خیلی خسته نشود.  این 
محصول به نمایشگر 11.5 اینچی TFT LCD با رزولوشن 
1۲00 در ۲000 پیکســلی مجهز شــده و نور آبی را فیلتر 
می کند تا در استفاده های طولانی مدت چشم  کاربرها دچار 
خستگی نشــود. اما پردازنده این تبلت اسنپدراگون 685، 
پردازنده مرکزی 8 هسته ای با چهار هسته  ۲.8 گیگاهرتزی 
و 4 هسته  1.9 گیگاهرتزی است.این تبلت با 1۲8 گیگابایت 
ظرفیت و 4 گیگابایت رم فضای ذخیره ســازی مطلوبی را 
برای نصب برنامه ها، بازی هــا و دیگر اطلاعات فراهم کرده . 
تبلت Honor Pad X9 به بلوتوث نسخه 5.1 مجهز است 
و باتری قدرتمند هفت هزار و ۲50 میلی آمپر ساعتی دارد 

و از شارژ سریع ۲۲.5 واتی سیمی پشتیبانی می کند. تبلت 
 Galaxy TAB S6 Lite SM-P615 سامســونگ مدل
LTE با ظرفیــت 1۲8 گیگابایت یکی دیگــر از تبلت هایی 
اســت که برای گیمینگ طرفداران زیادی دارد و با قیمت 
۲۲میلیون تومان فروخته می شود. این تبلت با صفحه نمایش 
10.4اینچی طراحی شــده  و بدنــه  آن از جنس آلومینیوم 
مقاوم اســت . این تبلت، دارای پردازنده هشــت هسته ای 
 Mali-G72 MP3 با پردازشگر گرافیکی Cortex-A73
است. رم4 گیگابایتی و حافظه  1۲8 گیگابایتی هم از دیگر 
مشخصات فنی این محصول اســت. باتری لیتیوم -پلیمری 
این محصول هفت هــزار و 40 میلی آمپری قدرت دارد. این 
 2G تبلت قابلیت اتصال سیم کارت  دارد و شبکه های ارتباطی
3G، و 4G را پشتیبانی می کند و می توانید در همه شرایط با 
GALAXY TAB S6 lite آنلاین باشید. مهم ترین قسمت 
تبلت، قلم S آن است که به صورت مغناطیسی و به کناره یا 
پشت تبلت متصل می شــود.این  قلم دارای امکانات کاملی 
اســت اما نه باتری داخلی دارد و نه بلوتوث به همین دلیل 
نمی توانید آن را از راه دور مورد استفاده قرار دهید، اما همیشه 
روشن است و با کلیک کردن روی دکمه قلم، می توانید منوی 
صفحه را با گزینه هایی مانند ایجاد یادداشت، گرفتن اسکرین 
شات، نوشتن روی قسمت های دلخواه، دسترسی به برنامه 
PENUP و موارد دیگر را مشاهده کنید.این تبلت دوربین هم 
دارد، دوربین اصلی این تبلت هشت مگاپیکسل و دوربین جلو 

یا همان سلفی هم کیفیت 5 مگاپیکسلی دارد. 

  دیجیتال
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پنجمیلیونو762هزار

11میلیونو100هزار

ششمیلیونو580هزار

میلیونو670هزار

14میلیونو550هزار

12میلیونو900هزار

هشتمیلیونو531هزار

14میلیون

14میلیونو428هزار

39میلیونو900هزار

قیمتانواعمایکروویو

هایسنس

جیپلاس

پاناسونیک

پاناسونیک

دوو

مایدیا

شیائومی

مایدیا

داتیس

میگل

H20MOWS4

GMW - M425S

ST266B 

NN-ST34

MW8265SS 

EG142A5L 

MWBLXE1ACM

EC142A5L

DTM-928

GMW 342
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قیمتانواعمایکروویو

هایسنس

جیپلاس

پاناسونیک

پاناسونیک

دوو

مایدیا

شیائومی

مایدیا

داتیس

میگل

H20MOWS4

GMW - M425S

ST266B 

NN-ST34

MW8265SS 

EG142A5L 

MWBLXE1ACM

EC142A5L

DTM-928

GMW 342

پنجمیلیونو762هزار

11میلیونو100هزار

ششمیلیونو580هزار

میلیونو670هزار

14میلیونو550هزار

12میلیونو900هزار

هشتمیلیونو531هزار

14میلیون

14میلیونو428هزار

39میلیونو900هزار
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5
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8

9

10

بیشترین69هزارو530

75هزارو700

19هزارو71

دوهزارو30

54میلیونو380هزار

50میلیونو120هزار

28میلیونو560هزار

18میلیونو540هزار

هشتمیلیونو820هزار

چهارمیلیونو671هزارو100

جدول قیمت طلا و ارز

دلارآمریکا

یورو

درهمامارات

لیرترکیه

سکهتمامجدید

سکهتمامقدیم

سکهنیمبهار

سکهربعبهار

سکهگرمی

طلای18عیار

کمترین68هزارو320 

74هزارو200

18هزارو745

هزارو990

52میلیونو620هزار

48میلیونو960هزار

27میلیونو560هزار

17میلیونو540هزار

هشتمیلیونو520هزار

چهارمیلیونو563هزارو100

  اقتصاد به زبان ساده

پروازهماهنگمرغوبوقلمون!
قیمت گوشت مرغ در فروشگاه های سطح شهر به کیلویی 105 تا 110هزار تومان رسیده است

قیمت مرغ در دو سه روز گذشــته افزایش ناگهانی داشته 
اســت. اگر اوایل هفته گذشته هر کیلو گوشــت مرغ را با 
قیمت 85 هزار تومان می خریدید، حالا باید برای خرید هر 
کیلو تا 105هزار تومان هم هزینــه کنید. برآورد قیمت ها 
در سراسر کشور نشــان می دهد، این افزایش قیمت فقط 
مختص تهران نیست و متوســط قیمت مرغ در کل کشور 
افزایش داشته اســت. میانگین قیمت مرغ در حال حاضر 
حدود 91هزار تومان است که در مقایسه با متوسط قیمت 
ماه مهر حدود چهار هزار تومان افزایش قیمت داشته است. 
با این اوصاف کف قیمت مرغ حدود 78هزار تومان و سقف 
آن حدود 105هزار تومان اعلام شــده. اما متوسط قیمت 

مرغ نباید مصرف کننده ها را به اشــتباه بیندازد. چون این 
رقم میانگین است و با قیمتی که مغازه دار به شما می گوید 
یا در فروشگاه های بزرگ می بینید، خیلی فرق دارد. مثلا در 
تهران یک عدد مرغ را با قیمــت کیلویی 105 تا 110هزار 
تومان می فروشــند. البته اگر اســم مرغ ارگانیک یا سبز 
را یدک بکشــد قیمت آن به کیلویی 140 هزار تومان هم 
می رسد.کسانی که مرغ درسته نمی خرند و بیشتر دوست 
دارند مرغ پاک شده و قطعه قطعه بخرند نیز خیلی خوب این 
افزایش قیمت را حس می کنند. مثلا اگر بخواهید یک کیلو 
سینه مرغ با کتف بدون استخوان بخرید باید بین ۲15هزار 
تومان تا ۲30هــزار تومان هزینه کنید. ســینه مرغ بدون 

پوست و بدون کتف نیز با قیمت ۲30هزار تومان تا۲45هزار 
تومان به فروش می رسد. کســانی که عاشق مرغ سوخاری 
و به خصوص شنیتسل ســینه مرغ هستند، نیز برای خرید 
هر کیلو از این قســمت مرغ باید بین ۲35هــزار تومان تا 
۲50هزار تومان بپردازند. افرادی که شنیتســل ران مرغ 
دوست دارند برای خرید یک کیلو از آن باید بین ۲35هزار 
تومان تا ۲60هزار تومان هزینه کنند، همچنین یک کیلو 
شنیتسل فیله مرغ بین ۲80هزار تومان تا 300هزار تومان 
قیمت دارد.بعضی ها معتقدند ســینه مرغ خشــک است، 
به همین دلیل برای زرشــک پلو یا باقالی پلــو از ران مرغ 
اســتفاده می کنند. این روزها در بازار هــر کیلو ران مرغ با 

پوست با قیمت 135هزار تومان تا 150هزار تومان فروخته 
می شود. ران مرغ بدون پوســت نیز بین 175هزار تومان تا 
185هزار تومان قیمت دارد. مغز ران هم که نه پوست دارد 
و نه استخوان با قیمت کیلویی 190هزار تومان تا ۲40هزار 
تومان بســته به اینکه از کدام فروشگاه و کجای شهر خرید 
می کنید، به فروش می رسد. کسانی که ساق ران مرغ دوست 
دارند نیز برای خرید هر کیلو ساق باید بین 187هزار تومان 
تا 195هزار تومان هزینه کنند. بعضی ها برای جوجه کباب 
از کتف مرغ بدون پوست استفاده می کنند، قیمت هر کیلو 
کتف در فروشــگاه های پروتئینی بین 135هزار تومان تا 
145هزار تومان اســت. کسانی که زرشــک پلو و پاستا را 
با فیله مرغ درســت می کنند، نیز باید بــرای هر کیلو فیله 
سینه مرغ بین ۲45هزار تومان تا ۲80هزار تومان بپردازند. 
گوشت چرخ کرده مرغ هم جزو گوشت های پرفروش است، 
چون از گوشت چرخ کرده گوسفند و گوساله ارزانتر است و 
از آن می توان برای پخت ماکارونی و کتلت و انواع غذاهایی 

که از گوشت چرخ کرده گوســفند و گوساله استفاده کرد.  
قیمت یک كیلو گوشت چرخ کرده مخلوط ران و سینه مرغ 
هم حدود ۲30هزار تومان تا ۲50هزار تومان است. قیمت 
قطعات مرغ که برای کباب شدن آماده می شوند هم در دو 
سه روز گذشته رشد داشــته. یک کیلو جوجه کبابی ترش 
با قیمت ۲50هزار تومان فروخته می شــود و کســانی که 
جوجه کباب مکزیکی دوست دارند برای خرید هر کیلو از 
آن باید بین ۲50هزار تومان تا ۲70هزار تومان هزینه کنند. 
یک کیلو جوجه کباب ســینه زعفرانی با قیمت ۲38هزار 
تومان تا ۲50هزار تومان فروخته می شود و برای خرید یک 
کیلو جوجه کباب بال و کتف ســاده 150هزار تومان و بال 
و کتف زعفرانی باید 165هزار تومــان بپردازید. اما در بازار 
گوشت پرنده ها، قیمت گوشت بوقلمون هم افزایشی بوده 
است. کسانی که گوشت بوقلمون را به گوشت مرغ ترجیح 
می دهند، برای خرید هر کیلو بوقلمون درســته باید بین 
180هزار تومان تا 195هزار تومان هزینه کنند. البته قیمت 

بوقلمون محلی کمی بالاتر اســت و اگر در فروشــگاه های 
سطح شــهر پیدا کنید برای خرید هر کیلو از آن باید بین 
۲60هزار تومان تا ۲90هزار تومــان بپردازید. هر کیلو ران 
و ســینه بوقلمون نیز با قیمت 3۲0هزار تومان تا 350هزار 
تومان فروخته می شود. گوشت خورشی بوقلمون که بیشتر 
از ران آن استفاده می شود بین 380هزار تومان تا 400هزار 
تومان قیمت دارد. فیله بوقلمون هم طرفداران زیادی دارد 
که هر کیلو از آن بــا قیمت 4۲0هزار تومــان تا 450هزار 
تومان فروخته می شود. گوشــت چرخ کرده بوقلمون هم 
شباهت زیادی به گوشت چرخ کرده مخلوط گوسفندی و 
گوساله دارد. کسانی که گوشت چرخ کرده سینه بوقلمون 
می خرند برای هر کیلو از آن باید بیــن 390هزار تومان تا 
400هزارتومان هزینه کنند. همچنین کسانی که گوشت 
چرخ کــرده را به صورت مخلــوط ران و ســینه بوقلمون 
می پســندند برای خرید هر کیلو از آن باید بین 410هزار 

تومان تا 430هزار تومان بپردازند. 

  بازارگردي 

جاروبرقیهاییکهدلکاربرانراربودند
مقایسه و بررسی سه جاروبرقی که قیمت متوسطی دارند

ارزانترینجاروبرقیموجوددربازارازبرنداسنواباقیمتسهمیلیونو500هزارتوماناستوگرانترینگزینهرابرندآلمانیمیلهباقیمتبیشاز62میلیونتومانتولیدکردهاست.
دربینپرفروشهایبازاربرندهایایرانیپارسخزروسایاودوودیدهمیشودکهتوانستهاندخریدارانرامتقاعدکنندتاباصرفهزینهمعقول،اقدامبهخریدچنینجاروبرقیهایی
کنند.اغلبخریداراناینکالادنبالجاروبرقیهاییباقیمتبینسهتا9میلیونتومانهستندونمیخواهندبیشاز10میلیونتومانبرایچنینکالاییهزینهکنند.قدرتبالایدو

هزارواتبرایخریدارانجذاباستوصدایکممیتواندیکآپشنمهمبرایشانباشد.

FOTUN ۱   سایا مدل

جاروبرقی جدید سایا مدل Fotun از نوع جاروهای کیسه دار 
است و با برخورداری از موتور دوهزار وات آشغال ها را از سطوح 
مختلف جمــع آوری می کند. ســیم بلند جاروبرقی و شــعاع 
عملکردی هشت متری آن به کاربر اجازه می دهد بدون نیاز به 
 Fotun عوض کردن پریز برق، جاروکشی کند. جاروبرقی مدل
قابلیت تنظیم میزان قدرت مکش را از طریق دکمه  ولومی روی 
بدنه دارد و همچنین مانند اکثر جاروبرقی های امروزی دارای 
ویژگی سیم جمع کن خودکار است. چراغ نشانگر روی بدنه شما 
را از پرشــدن مخزن مطلع می کند. همراه جاروبرقی یک سری 
مخصوص گوشــه پاک کن و یک ســری گردگیر مبل نیز ارائه 
می گردد که باعث شده انواع سطوح با این جارو قابل تمیزشدن 
باشند. لازم به ذکر است سایا در جاروبرقی Fotun از فن آوری 
فیلتراسیون دو مرحله ای استفاده کرده است تا هوای خروجی 
از دستگاه عاری از گرد و خاک باشد. لوله تلسکوپی جاروبرقی 
Fotun از جنس فلزی با آبکاری کروم بوده که ضمن استحکام 

مناسب از زیبایی چشم نوازی نیز برخوردار است. 
قیمت: چهار میلیون و ۲۴۳ هزار

جاروبرقــی پارس خــزر مــدل Turbo 2500WB از نوع 
جاروبرقی های کیسه دار است و با برخورداری از موتور قدرتمند 
دو هزار و 500 وات، مکش بالایی دارد که می تواند کوچک ترین 
قســمت های خرده شــده را هم از زمین جمع کند و به آسانی 
سطوح مختلف را جارو کند. ســری های متنوع این جاروبرقی 
باعث شده است تا کارایی جارو افزایش پیدا کند و شما بتوانید 
از آن برای تمیز کردن و جمع آوری خــاک به هرجایی از خانه 
دسترسی داشته باشــید. از ویژگی های جاروبرقی پارس خزر 
مدل Turbo 2500WB می توان بــه بهره مندی از فناوری

Quattro Power ، فیلتر ضد آلرژیHEPA، کیســه قابل 
شست وشــو با گیره پلاســتیکی و مجهز به اســفنج در دهانه 
 Doubleورودی پاکت، لوله خرطومی با روکش کنفی، قابلیت
Filtration که با قرار گیری فیلتر در ورودی و خروجی موتور 
و جذب گرد و غبار می شود و نشانگر الکترونیکی جهت نمایش 
پر شدن کیسه آشغال اشاره کرد. سیســتم ایمنی این جارو از 
داغ  شدن بیش ازحد و آســیب  دیدن موتور دستگاه جلوگیری 

می کند.
قیمت: هشت میلیون و ۹۶۸ هزار

جاروبرقی دوو مــدل DVC-LH22R  دارای ظرفیت پنج 
لیتری برای جمع آوری گرد و غبار اســت که این امکان را به 
کاربر می دهد تا بدون نیاز به تخلیه مکرر آن را استفاده کند. 
همچنین، این جاروبرقی دارای سیم برق هشت متری است 
که به کاربر اجازه می دهد تا به راحتی در محیط های مختلف 
از آن اســتفاده کند. موتور این جاروبرقــی دارای قدرت دو 
هزار و 100 وات است که این قدرت بالا به جاروبرقی امکان 
می دهد تا به صورت مداوم و بدون وقفه کار کند و از کارایی 
بالایی برخوردار باشــد. این جاروبرقی دارای ویژگی هایی از 
قبیل جابجایی آســان و کم صدا بودن اســت. صدای آن در 
حدود 70 دسی بل اعلام شده که استفاده از آن را در زمان های 
حساس راحت تر می کند. این دستگاه دارای سه سری است 
که باعث می شود بتوانید روی ســرامیک و... فرش و مبلمان 
را به راحتی تمیز کنید. جاروبرقی دوو دارای فیلتر هپا است 
که باعث می شود کسانی که آلرژی دارند بدون نگرانی از آن 

استفاده کنند.
قیمت: هفت میلیون و ۸۸۰ هزار

DVC-LH22R ۲     دوو مدلTurbo 2500WB ۳   پارس خزر مدل

  مدارک مورد نیاز برای دریافت وام خرید 
کالا چیست؟

این روزها بانک هــای زیادی وام خریــد کالا به 
متقاضیان پرداخت می کنند که متقاضی با بررسی 
شرایط این بانک ها می تواند متناسب با نیاز خود 
مناســب ترین بانک را انتخاب کنــد. چیزی که 
ضروری اســت بدانید اینکه وام خرید کالا برای 
کالای تولید داخل و کاملًا نو در نظر گرفته شده 

است.
در ضمن اغلب بانک ها مبلــغ وام را در ازای ارائه 
پیش فاکتور و در وجه فروشندگان معتبر پرداخت 
می کنند. برخــی بانک ها مبلــغ وام را به صورت 
کارت اعتباری به مشــتری پرداخــت می کنند. 
وام گیرنده امکان برداشــت نقدی از این کارت را 

نخواهد داشت.
مدارک دریافت وام کالا در هر بانک متفاوت است. 
اما مدارکی چون اصل و کپی شناســنامه و کارت 
ملی خود و ضامن یــا ضامن ها، اصل و کپی فیش 
حقوقی و گواهی کسر از حقوق ضامن یا ضامن ها،  
مدارک شغلی درخواســت کننده وام خرید کالا 
ضروری هستند و سراغ هر بانکی که بروید؛ به آنها 

نیاز پیدا خواهید کرد.

بانک برای تضمین بازپرداخت اقساط باید مطمئن 
شود که شما درآمد دارید. پس برای دریافت وام 

باید شاغل باشید. 
بانک های دولتی و خصوصــی مختلفی از جمله 
بانک های ملــی، آینده، مهر ایران، ملت، ســپه، 
تجارت، رفاه، انصار، پارســیان، صــادرات، دی، 
حکمت ایرانی، سامان، ایران زمین، پست بانک، 
قوامین، رســالت، شهر، گردشــگری، پاسارگاد، 
اقتصاد نویــن، ســینا و کارآفریــن ارائه دهنده 
تسهیلات خرید کالا هستند. مبالغ و نحوه دریافت 
وام از این بانک ها متفاوت اســت که در ادامه به 
نحوه دریافت و ثبت نام وام خریدکالا در برخی از 

بانک ها پرداخته ایم:

۱    وام خریــد کالا بانک ملــی: حداکثر مبلغ 
دریافت تســهیلات خرید کالا از بانک ملی ۲00 
میلیون تومان اســت که در قالب کارت اعتباری 
برای خرید از فروشــگاه های طرف قرارداد بانک 
به وام گیرنده داده می شود. برای اخذ این وام، سه 
ضامن رسمی نیاز اســت. نرخ سود این تسهیلات 
۲3 درصد محاسبه می شــود و مدت بازپرداخت 
آن 1۲ تا 36 ماه است. افراد برای دریافت این وام 

نیازمند داشــتن یا افتتاح حساب قرض الحسنه، 
کوتاه مدت، جــاری یا حتی بلندمدت هســتند. 
بانک 10 درصد مبلغ کل وام را مسدود می کند و 
پس از بازپرداخت اقساط این مقدار اعتبار، مبلغ 

مسدودی به متقاضی پس داده می شود.

۲    وام خرید کالای بانک گردشگری: در این 
طرح، شما می توانید با افتتاح حساب قرض الحسنه 
یا جاری تا ســقف 100 میلیون تومان وام برای 
خرید کالا و لوازم خانگــی دریافت کنید. یادتان 
باشــد که حتما باید ضامن داشــته باشید و ۲0 
درصد از مبلغ وام هم نزد بانک مســدود خواهد 
شــد. حداکثر زمان برای بازپرداخت چنین وامی 
36 ماه اســت و اگر بخواهید در ایــن مدت وام را 
باز پس بدهید هر قسط ســه میلیون و 615 هزار 
تومان می شود. سود نهایی وام بیش از 30 میلیون 
تومان اســت. در ضمن باید یک میلیون و 100 
هزار تومان بابت تشــکیل پرونده، آبونمان کارت 
اعتباری و اعتبارســنجی هزینه کنید. وام گیرنده 
ملزم به فقدان چک برگشتی و قسط معوق است 
و هر شخص فقط یکبار می تواند از وام خرید کالا 

استفاده کند.

۳    وام خریــد کالا 100 میلیون تومانی بانک 
سینا: متقاضیان دریافت تسهیلات 100 میلیونی 
جهت خریــد کالا می توانند با ارائه ضامن کســر 
از حقوق و یک فقره چک وام با ســود ۲3 درصد 
دریافت کنند. طرح وام خریــد کالا در قالب وام 
قرض الحسنه اعطا می شود و وام گیرنده برای آن 
باید مبلغی را به عنوان ســپرده در حســاب خود 
قرار دهد تا با گذشــت حداقل یک مــاه از ایجاد 
معدل حســاب کافی و مناســب، برای دریافت 
این تســهیلات ثبت نام کند. بــرای امر ضمانت 
نیز متقاضی نیازمند داشــتن یــک ضامن دارای 
گواهی کسر از حقوق و یک فقره چک به ازای هر 
30 میلیون تومان تســهیلات است. طرح خرید 
کالای بانک سینا شــامل شرط مسدودی سپرده 
نیز می شود و 14.5 درصد از میزان سپرده تا پایان 

پرداخت اقساط نزد بانک مسدود خواهد شد.
 نکته ای که باید به آن توجه کنید این اســت که 
وام خرید کالای بانک ســینا به کسانی پرداخت 
می شــود که دارای برگه ســابقه بیمــه تامین 
اجتماعی و فاکتور خرید کالا هســتند. مبلغ هر 
قسط برای افراد ســه میلیون و 870 هزار تومان 

خواهد بود. 

۴    طرح کالا کارت بانک مهر ایران: کالا کارت 
بانک مهر ایران بــا کارمزد چهــار درصد امکان 
خرید کالا را فراهــم می آورد. بانــک مهر ایران 
برای مشتریان دارای حساب قرض الحسنه خود 
تســهیلات خرید کالا تحت عنوان کالا کارت به 
شرط معرفی ضامن رسمی ارائه می کند. حداقل 
مبلغ دریافت این وام 5 میلیون تومان و حداکثر 
مبلغ آن 150 میلیون تومــان با کارمزد 4 درصد 
اســت. لازم به ذکر اســت زمان بازپرداخت وام 
خرید کالا بانک مهر ایران بین 6 تا ۲4 ماه در نظر 
گرفته شده اســت. وام گیرنده در هنگام دریافت 
این وام باید مبلغ یک میلیون و 600 هزار تومان 
برای هزینه های جانبی، شــامل تشکیل پرونده و 
آبونمان سالانه به بانک مهر بپردازد. با دریافت وام 
کالا کارت بانک مهر می توانید وسایل موردنیازتان 
را از فروشگاه های طرف قرارداد با بانک خریداری 
کنید. این فروشگاه ها با نام گلدیران در شهرهای 
تهران، شــیراز، اهواز، نور، اصفهان، تبریز، ساری 
و رشــت فعالیت می کنند. وجود ضامن رسمی از 
شــرایط دریافت چنین وامی محسوب می شود. 
باید بگوییم کــه اگر قصد دریافــت چنین وامی 
را دارید باید در این بانک حســاب داشته باشید. 

کالا کارت به صورت حضوری به شما تحویل داده 
می شود. بعد از افتتاح حســاب و تشکیل پرونده  
تســهیلاتی کالا کارت می توانیــد کارت تان را از 
شعبه های بانک بگیرید. همانطور که گفتیم سقف 
وام خرید کالا بانک مهر ایران 150 میلیون تومان 
است و هر ماه باید چهار میلیون و 300 هزار تومان 

پرداخت کنید.

۵    بهین کارت دو ســپرده بانک سپه: سقف 
دریافت چنین وامی 100 میلیون تومان تعیین 
شده و ســود آن صفر درصد است و کف وام ۲0 
میلیون تومان. برای دریافــت وام تا 50 میلیون 
یک فقره چک نیاز اســت و اگر تا ســقف 100 
میلیون تومان بخواهید، باید علاوه بر چک یک 

ضامن معتبر هم ارائه کنید. 
حداکثر زمان تســویه وام کالای بانک سپه 18 
ماه خواهد بود و در صورتی که بخواهید وام 100 
میلیون تومانی بگیرید باید ماهی شش میلیون 
و ۲50 هزار تومان هزینه کنید. فراموش نکنید 
که قبل از هر چیز باید یک میلیون و ۲00 هزار 
تومان بابت تشکیل پرونده و اعتبارسنجی پول 

بدهید. 

۶    طــرح کالانو بانک تجــارت: بانک تجارت 
در جهت حمایت از کالای داخلی، طرحی به نام 
کالانو ارائه کرده اســت. در این طرح متقاضیان 
می توانند تا ســقف اعتبــار 1۲0 میلیون تومان 
از فروشــگاه های طرف قــرارداد بانک، محصول 
موردنظر خود را تهیه کنند.مدت بازپرداخت این 
اعتبار ۲4 ماهه بوده و یک نفر ضامن با اعتبار بالا 
نیاز است. ســود این وام ۲3 درصد است. افرادی 
که دارای رتبه A و B هستند، می توانند وام خرید 
کالا خود را به صــورت غیرحضوری از باجت یا به 
صورت حضوری از طریق مراجعه به بانک دریافت 
کنند، اما افراد دارای رتبه D ،C و فاقد رتبه تنها 
از طریق روش حضــوری می توانند اعتبار خود را 

دریافت کنند.

۷    کارت اعتباری مروارید پست بانک: در این 
نوع کارت ها امکان برداشت فقط در هنگام خرید 
کالا و خدمات از درگاه تعیین شــده اختصاصی 
و منتخب قابلیت مصرف دارنــد و امکان انتقال، 
برداشــت نقدی و اســتفاده ازســایر درگاه های 
الکترونیکی را دارا است. ســقف مبلغ کارت های 
اعتباری مروارید ۲00 میلیون تومان با نرخ مصوب 
بانک مرکزی و دوره بازپرداخت 36 ماهه خواهد 
بود. طرح مروارید ۲3 درصد ســود دارد و ضامن 
با گواهی کسر از حقوق می خواهد. در ضمن 10 
درصد از مبلغ وام هم نزد بانک تــا پایان 36 ماه 

مسدود خواهد شد.

۸    وام حامــی بانک ملت: در این طرح شــما 
می توانید تا سقف ۲00 میلیون تومان تسهیلات 
در قالب کارت اعتباری دریافت کنید. سود این وام 
۲3 درصد است و ضامن رسمی و اعتبار شغلی نیاز 
است. حداقل زمان برای بازپرداخت چنین وامی 
1۲ ماه و حداکثر 36 ماه در نظر گرفته شده. برای 
سقف۲00 میلیون تومان با بازپرداخت 36 ماهه، 
شما باید ماهانه هفت میلیون و 74۲ هزار تومان 
قسط بدهید. در ضمن باید دو میلیون و 100 هزار 
تومان هم هزینه تشــکیل پرونده و کارمزد کارت 
اعتباری را بدهید. خرید بــا این وام باید از طریق 

فروشگاه های تحت قرارداد صورت گیرد.

۹    جهاد کالا بانک آینده: در طرح ملی خرید 
کالای ایرانی برای حمایت از تولید داخلی، از سوی 
بانک آینده متقاضیان واجد شــرایط می توانند با 
ثبت نام در سامانه سمتا و یا مراجعه حضوری به 
شعب بانک آینده در سراسر کشور، تسهیلات ویژه 
این طرح در بانک آینده را دریافت کنند و سپس 
با مراجعه حضوری نسبت به خرید قسطی طیف 
متنوعی از کالاهای مصرفی اقــدام کنند. میزان 

این وام ۲0 میلیون تومان تا 100 میلیون تومان 
خواهد بود و باید این مبالغ را طی 1۲، ۲4 یا 36 
ماه تســویه کنید. مهلت خریــد از زمان دریافت 

اعتبار بر روی کارت تا 30 روز است.

۱۰    کارت اعتبــاری همیــاران ســپهر بانک 
صادرات: نوعی کارت اعتباری اســت که با سقف 
اعتبار 50 میلیون تومان، بر اســاس قوانین بانک 
صادر شده و دارنده آن می تواند صرفا از فروشگاه ها 
و ســایت های اینترنتی طرف قرار داد نسبت به 
خریــد کالا اقدام کند. کارت اعتبــاری همیاران 
سپهر صرفا بر روی پایانه های فروش و سایت های 
اینترنتی تعیین شده و قابلیت خرید دارند و مدت 
بازپرداخت تســهیلات حداکثر 36 ماه به صورت 

ماهانه در نظر گرفته شده است.
 لیست فروشــگاه های مربوطه در ســایت بانک 
صادرات ایران به آدرس www.bsi.ir  موجود 
است. نرخ سود این تسهیلات 15 و 18 درصد بوده  

و بازپرداخت باید 1۲ تا 36 ماهه باشد     

   چند نکته مهم برای دریافت وام کالا
    شــما برای وام لوازم خانگی به ضمانت هایی 
مانند گواهی کســر از حقوق نیاز دارید که بهتر 
اســت قبل از هر اقدامــی به آن فکــر کنید. در 
ضمن بسیاری از بانک ها از شــما ضامن رسمی 

می خواهند. 
   بانک مبلغ وام خرید کالا را یا در قالب کارت 
اعتباری یــا در ازای ارائه فاکتور معتبر به شــما 

پرداخت خواهد کرد.
   مدارک دریافت وام کالا در هر بانک متفاوت 
است. اما مدارکی چون اصل و کپی شناسنامه و 
کارت ملی خود و ضامن یا ضامن ها، اصل و کپی 
فیش حقوقی و گواهی کســر از حقوق ضامن یا 
ضامن ها،  مدارک شــغلی درخواست کننده وام 
خرید کالا ضروری هســتند و سراغ هر بانکی که 

بروید؛ به آنها نیاز پیدا خواهید کرد.
    بیشتر بانک ها وام خرید کالا را بین 50 تا 100 
میلیون تومان پرداخت می کنند و بین 1۲ تا 36 

ماه به شما برای بازپرداخت فرصت خواهند داد.
   بانک برای تضمین بازپرداخت اقســاط باید 
مطمئن شــود که شــما درآمد دارید. پس برای 

دریافت وام باید شاغل باشید. 
   بانک های دولتی و خصوصی مختلفی از جمله 
بانک های ملــی، آینده، مهر ایران، ملت، ســپه، 
تجارت، رفاه، انصار، پارســیان، صــادرات، دی، 
حکمت ایرانی، سامان، ایران زمین، پست بانک، 
قوامین، رسالت، شهر، گردشــگری، پاسارگاد، 
اقتصــاد نوین، ســینا و کارآفریــن ارائه دهنده 

تسهیلات خرید کالا هستند.

برای  10 وام کار راه انداز 
خریداران لوازم خانگی

چطور می توانیم بهترین وام خرید کالا را دریافت کنیم؟
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جایگزینکردنآنمیتواندبهیکدغدغهبرایشماتبدیلشود.خرابیوازکارافتادنوسایل
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استارتاپ
 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3905  یکشنبه  13 آبان  1403

     خبر ویژه

بارها در همین صفحه نوشته ایم که یکی از مسائل 
حل نشده سال های اخیر اکوسیســتم استارتاپی 
موضوع تربیت نیروی انسانی ماهر است. نیروهایی 
که بتوانند در قامت کارشناسان، مدیران و متخصصان 
اســتارتاپ ها و کســب وکارهای آنلاین نقش های 
کارآمدی را برعهده بگیرند و هم زندگی حرفه ای خود 
را با حقوق و مزایای قابل توجه بسازند و پیش ببرند و 
هم باری از دوش کسب وکارهایی بردارند که دربه در 

دنبال نیروی خوب می گردند.
بالا گرفتن رقابت میان کســب وکارهای استارتاپی 
برای گرفتن و پیدا کــردن نیروهای متخصص هم 
به یک چالش پردردسر تبدیل شــده است. از یک 
سو با موج مهاجرت بخشــی از نیروهای متخصص 
این فضا در سال های گذشــته تقاضا بیش از عرضه 
شده و از ســوی دیگر بخش دیگری از متخصصان 
اکوسیستم درگیر کارهای فریلنســری و یا حتی 
پروژه هــای بین المللی شــده اند و درآمد دلاری به 
آن ها مزه کرده اســت. در مجموع به نظر می رسد 
اســتارتاپ ها و آنلاین ها و نوآورها برای پیدا کردن، 
جذب و مهم تر نگهداشــت نیروی انسانی با چالش 
بزرگی روبه رو هستند. موضوعی که باعث شده این 
روزها در اکوسیستم نوآوری کشور شاهد شکل گیری 
دوره های آموزشی متنوعی برای تربیت نیروی ماهر و 
فنی مختص همین زیست بوم باشیم. کسب وکارهای 
بزرگ هم به میدان آمده اند تا حداقل بتوانند نیازهای 
خودشان را هم که شده در موضوع نیروی متخصص 

برطرف کنند.

   تلاش های همراه اول با برنامه کارآموزی
یکی از کســب وکارهایی که در ایــن زمینه خودش 
دست به کار شده اپراتور مخابراتی همراه اول است. 
یازدهمین دوره کارآموزی همراه اول با حضور جمعی 
از جوانان مستعد کشور، کارآموزان منتخب و تعدادی 

از مدیران این اپراتور آغاز به کار کرد.
به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات سیار 
ایران، افتتاحیه »یازدهمیــن دوره کارآموزی همراه 
اول« پس از رقابت بیــش از 1۷000 متقاضی برای 
109 موقعیت کارآموزی اعلام شده، صبح چهارشنبه 
9 آبان 1403 با حضور تعدادی از مدیران اپراتور اول 
تلفن همراه، آکادمی همراه و کارآموزان منتخب در 
سالن اجتماعات ساختمان ستاره ونک تهران برگزار 
شد. در این دوره، پس از ارزیابی های اولیه متقاضیان 
و انجام بیش از هزار مصاحبه تخصصی، نهایتا 91 نفر 
برای ورود به دوره کارآموزی همراه اول انتخاب شدند.

در این مراســم، معاون شناســایی و جذب استعداد 
آکادمی همراه اول به جایگاه ویــژه اپراتور اول تلفن 
همراه در غرب آسیا و استقبال گسترده جوانان از این 
دوره اشــاره و اظهار کرد که برای این دوره افزایش 
چشمگیری در میزان درخواســت ها و ثبت رکورد 

جدید در تقاضا برای کارآموزی داشتیم.
رئیس اداره جذب و استخدام همراه اول نیز در ادامه 
درباره فضای کاری پویا، فرهنگ و ساختار سازمانی 
همراه اول توضیحاتی ارائه داد و مهارت های ضروری 
برای موفقیــت در این مجموعه را بــا کارآموزان به 
اشتراک گذاشت. در پایان نیز مدیر کارآموزی آکادمی 
همراه اول، کارآموزان را با مراحل دوره کارآموزی آشنا 
کرد و نهایتا هم تســهیلگران هر گروه به کارآموزان 
معرفی شدند تا در طول دوره در کنار آنان باشند و به 

سوالات شان پاسخ دهند.

   از بورسیه تا مدرسه مهارت
اپراتور رقیب اما مســئله تربیت نیروی انسانی را از 
یک مقطع جدی تر و با بورســیه های دانشــجویی 
هدف گذاری کرده است. همین دو سه هفته پیش بود 
که خبر آمد ایرانسل، با در نظر داشتن توانمندسازی 
جوانان و کاهش محرومیت های آموزشــی به عنوان 
اولویت برنامه های ســرمایه گذاری اجتماعی خود و 
با هدف فراهم کردن فرصتی برای جوانان مســتعد 
رشــته های مهندســی کامپیوتر، برق و مخابرات، 
بــرای تأثیرگــذاری بر آینــده صنعــت ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات، از دانشــجویان واجد شــرایط 
رشته های فوق، برای سال تحصیلی 1403-1404، 
در قالب برنامه »بورسیه تحصیلی«، حمایت می کند. 
مبلغ این بورسیه، 100 میلیون تومان برای هر دانشجو 
است و ۲5 نفر از دانشجویان واجد شرایط رشته های 
فوق، تحت پوشش آن قرار می گیرند. شرایط عمومی 
ثبت درخواست بورســیه تحصیلی، شامل: تحصیل 
در سال دوم، سوم یا چهارم مقطع کارشناسی یکی 
از رشته های مهندســی کامپیوتر، برق و مخابرات، 
پذیرش با رتبه کل در ســهمیه زیر ۲000 در کنکور 
سراســری و نیز تکمیل و ثبت درخواســت و ارائه 

انگیزه نامه در وب سایت ایرانسل است.
فناپ که یکی از هلدینگ های بزرگ نوآوری بانکی 
کشور است هم با فناپ کمپس که به نوعی آکادمی 
آموزش های مهارتی این هلدینگ اســت وارد حوزه 
تربیت نیروی انسانی شده اســت. فناپ پیشتر هم 
در همکاری با دانشگاه خاتم بورســیه هایی را برای 
دانشــجویان درنظر گرفته بــود. زیرمجموعه ها و 

پارتنرهای استارتاپی فناپ هم برنامه ها و دوره های 
خاص خود را دارند. از مدرسه داتین گرفته تا آروان 
آکادمی همه در تلاشند تا برای تربیت نیروی انسانی 

متخصص قدمی بردارند.

   بوت کمپ جنوب و یک حرکت
فراگیر آموزشی 

اما یک بوت کمپ بلندمدت و گسترده آموزشی که این 
روزها در اکوسیستم استارتاپی در حال شکل گیری 
است بوت کمپ جنوب است. یک بوت کمپ آموزشی 
بلندمدت برای توســعه مهارت های آموزشی در 5 
استان در جنوب کشــور. آنطور که برگزار کنندگان 
گفته اند در راستای توســعه مهارت های نوآورانه و 
استارتاپی در جنوب ایران، نخستین دوره از مجموعه 
»بوت کمپ  جنوب«، با عنوان »بوت کمپ مهارت های 
آینده اکوسیستم نوآوری« در استان فارس و در شهر 
شیراز آغاز خواهد شد. این برنامه آموزشی که از ۲4 
آبان 1403 شروع می شــود، با همکاری بیش از ۲0 
متخصص و مدیر اکوسیستم استارتاپی کشور، شامل 
4 کارگاه حضوری و 5 وبینار آموزشــی و بیش از 40 

ساعت آموزش است.
این بوت کمپ با هدف آشنایی با مهارت های نرم و 
فنی مورد نیاز در اکوسیستم استارتاپی و ارائه دانش 
عملی با رویکردی نوین به شرکت کنندگان طراحی 
شده است. سرفصل های اصلی این بوت کمپ شامل 
نقشه خوانی شغلی، مهارت های دیجیتال مارکتینگ، 
و یادگیری روابط عمومی استارتاپ ها است که توسط 
سه دسته آموزشــگر با عناوین »راهبرانِ مهارت«، 

»مربیان« و »راویانِ مسیر شغلی« ارائه خواهد شد.
بوت کمپ شــیراز به گونه ای برنامه ریزی شــده تا 
علاوه بر ارائه آموزش هــای تئوری و عملی مرتبط،  
در نهایــت امکان هــا و فرصت هــای دورکاری و 
کارآموزی در اکوسیستم استارتاپی ایران را نیز برای 

شرکت کنندگان برتر فراهم آورد. 
استارتاپی ها هرچقدر هم در سال های گذشته برای 
جذب نیرو از طریق بالا بردن مزایــا و حقوق باهم 
رقابت کردند حــالا به این نتیجه رســیده اند که با 
برنامه های درون سازمانی یا برنامه های زیست بومی 
و مسئولیت اجتماعی چاره ای جز تربیت نسل های 
بعدی نیروی کار ایــن فضا برایشــان باقی نمانده 
است. باید دید این تلاش ها چه خروجی هایی برای 
اکوسیستم استارتاپی خواهند داشت و چه برندهایی 
در زمینه جذب نیروی انسانی و مهم تر تربیت آن ها 

موفق تر عمل خواهند کرد.

جای خالی مهارت های استارتاپی
رقابت سختی برای جذب نیروی کارآمد در اکوسیستم شکل گرفته. سوال اساسی این است

که برنامه این زیست بوم برای تربیت نسل بعدی نیروی ماهر چیست؟

در شبکه های اجتماعی مردم همچنان 
لوازم خانگی خارجی را دنبال می کنند
گزیده داده های گزارش سال ۱۴۰۲ دیتاک، ابزار رصد 
و تحلیل در شبکه های اجتماعی، از برندهای داخلی 
و خارجی لوازم خانگی را بخوانید:  برآیند احساسات 

مخاطبان به ترتیب نسبت به برندهای ال جی، 
سامسونگ، بوش و سونی نسبت به سایر برندهای 

لوازم خانگی مثبت تلقی شده است. آن هم با وجود 
ممنوعیت واردات و محدودیت آن ها در بازار. میزان 

بازدید از محتواهای مربوط به چهار برند خارجی مطرح 
در کشور) ال جی، سامسونگ، اسنوا و بوش( ۱۴۰ میلیون 

بازدید در یکسال گذشته)۱۴۰۲( ثبت شده است. این 
در حالی است که آمار بازدید از محتوای منتشر شده 

۱۰ برند داخلی کشور ۶۵ میلیون بازدید، عددی تقریبا 
نصف بازدید از محصولات خارجی برآورد شده است. 

این گزارش حاکی از آن است که بیشترین محتوای 
فضای مجازی به لوازم  خانگی هایی با ابعاد بزرگ 

مانند تلویزیون با ۴۹ درصد، کولر گازی با ۱۴ درصد، 
لباسشویی با ۹ درصد، ماشین ظرفشویی با ۶ درصد و 

جاروبرقی با ۴ درصد اختصاص دارد. همچنین محتوای 
مربوط به یخچال نیز با میزان مجموعا ۱۸ درصدی عنوان 

شده است که در میان برندهای حال حاضر، ال جی، 
سامسونگ، اسنوا و بوش بیشتر بوده است. همچنین 
در این گزارش نشان داده می شود که کاربران نسبت 

به برندهای قدیمی ایرانی معروف که از قبل ممنوعیت 
فعالیت داشتند مانند آبسال، هیمالیا و پاکشوما به مراتب 

احساس منفی کمتری در مقایسه با برندهایی که پس از 
موضوع ممنوعیت واردات متولد شدند ابراز کردند. در 
میان برندهای ایرانی برند آبسال بهترین عملکرد را از 

نظر شاخص محبوبیت دارد. عمده دلایل شکایت کاربران 
از برندهای لوازم خانگی خارجی شامل قیمت های بالای 

محصولات، موجود و اصل نبودن نمونه های خارجی در 
بازار، دسترسی نداشتن به خدمات پس از فروش و نبود 

قطعات یدکی است. مونتاژ قطعات چینی به اسم محصول 
ایرانی، دست داشتن در ممنوعیت واردات لوازم خارجی، 

ناهماهنگی قیمت و کیفیت، کم کیفیتی محصولات و 
رانتی بودن از جمله دلایل مشترکی است که مشتریان 

نسبت به خریداری لوازم خانگی برندهای داخلی 
برشمردند. عمده برندهای لوازم خانگی در شبکه های 

مجازی مخصوصا اینستاگرام یا به طور کلی صفحات فعالی 
ندارند یا اینکه فعالیت آنها محدود است. برند امرسان با 
۱۷۵ هزار فالوئر بیشترین دنبال کننده را در اینستاگرام 

دارد. این  در حالی است که امرسان فقط یازده پست 
در سال گذشته منتشر کرده است.  برند بوتان نیز با 
حداکثر میزان محتوای تولید شده در فضای مجازی 

تعداد دنبال کننده های کمتری دارد و دیده می شود که 
حساب های کاربری دنبال کننده این برند هنوز به عدد ۵۰ 
هزار نرسیده است. در رابطه با اینگیجمنت یا همان میزان 

تعامل و مشارکت کاربران با محتوا در فضای مجازی باید 
گفت که بیشترین این آمار با میزانی بیش از ۲۵ درصد به 

برند پارس خزر تعلق دارد. )پیوست(
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خبر یک خطی: یک شــکایت ضد انحصار دیگر 
علیه اسنپ ثبت شد و این بار تپسی، چند روز بعد 
از ورود »تپســی فود« به بازار تهران از اسنپ به 

دلیل نقض قواعد رقابت شکایت کرد. 
مگر تپســی ســرویس غذا دارد؟ شرکت تپسی 
مرداد امسال از سوپراپلیکیشن خود رونمایی کرد 
و از ارائه سرویس در حوزه سفارش آنلاین غذا به 
عنوان یکی از سرویس هایی که قرار است در این 
سوپراپ ارائه شــود نام برد. تا به امروز سرویس 
سفارش غذای آنلاین تپسی که با نام »تپسی فود« 
کار خود را شــروع کرده است، در دو شهر مشهد 
و شــیراز برای کاربران فعال شده است و حالا در 
تهران نیز به شکل آزمایشی فعالیت خود را آغاز 

کرده است.
چرا؟ نگین انصاری، معاون حقوقی تپسی می گوید: 
»وضعیت اقتصادی مسلط اسنپ فود و حتی فراتر 
از آن انحصار خالص آن در بازار ســفارش آنلاین 
غذا، این شرکت را در شرایط ممتازی برای انجام 
اقدامات ضد رقابتی متعدد اثربخش قرار داده که ما 
نتایج آن را امروز برای ورود به بازار سفارش آنلاین 
غذا و جذب رستوران ها برای تپسی فود می بینیم. 
ما اقدامات مان برای جذب رستوران در تهران را 
از شهریور ماه شروع کرده ایم و می بینیم که این 
شرکت، نه تنها اقدامات ضد رقابتی سابق خود را 
که پیش تر در شورای رقابت به سبب ارتکاب آن ها 
محکوم شده بوده را در شکلی نوین ادامه داده بلکه 
به آن شدت بخشیده است. توضیح آن که اسنپ 
همچنــان قراردادهای انحصاری با رســتوران ها  

را حفظ کرده اســت و در قالب این قراردادها، به 
رستوران های طرف قرارداد متعهد شده در صورت 
فعالیت انحصاری با اســنپ فود به ایشان مزایای 
ویژه ای شــامل تخفیف در کمیسیون، تبلیغات و 
بهبود امتیاز عملکرد تخصیص دهد. اسنپ فود به 
انعقاد قراردادهای انحصاری بسنده نکرده و برای 
ایجاد انحصار مطلق، هزینه خروج از قراردادهای 
انحصاری را نیز برای رستوران ها به شدت افزایش 
داده اســت و جریمه های ســنگینی برای آن ها 
تعیین کرده اســت.«  حالا چه شده؟ بنا به اعلام 
روابط عمومی تپسی، شکایت تپسی از اسنپ در 
ارتباط با انحصار در حوزه سفارش غذا، هفته اول 
آبان به شورای رقابت ارائه شده و در نوبت بررسی 

این شورا قرار خواهد گرفت.
آیا سابقه داشته است؟ بله. پیش تر دست کم سه 
شرکت علیه اسنپ در حوزه انحصار در بخش غذا 

شکایت رسمی یا رسانه ای کرده بودند: 
1. در پرونده شرکت چیلیوری علیه اسنپ فود در 
سال 9۸، شورای رقابت با توجه به این که همکاری 
رستوران ها با شرکت های رقیب موجب لغو قرارداد 
یا جریمه قابل توجه از سمت اسنپ فود می گردید 
این عمل را مصداقی از محــدود کردن معاملات 
با رقیب )قســمت ۲ بند الف ماده 45( تشخیص 
داده بود. )با انحلال چیلیوری پرونده شکایت این 

کسب وکار از اسنپ فود عملًا مختومه شد.(
۲. آذر ماه سال 140۲ هم علیرضا خدابخش رئیس 
هیات مدیره »قاصدک رسانه کاسپین« که چند 
سالی است با اســتارتاپ  قاصدک فود در زمینه 

ســفارش اینترنتی غذا در برخی شهرها فعالیت 
می کنند در ارتباط با انحصارطلبی اسنپ فود گفته 
بود اســنپ فود همچنان رویکردی ضدرقابتی و 
انحصاری را پیش گرفته  و این بار با رویکرد تشویق 
رســتوران  دارها باعث قطع همکاری آنها با سایر 

پلتفرم های آنلاین می شوند.
3. هفته گذشــته هم مدیرعامل پلتفرم زودکس 
قراردادهای ویژه اســنپ فود با تامین کنندگان را 

دلیل اصلی از دست دادن تامین کنندگان خود در 
شهرهای مختلف دانست و مدعی شد این موضوع 
باعث شده است در شهر شیراز ۲00 تامین کننده 
همکاری خود با زودکس را قطع کنند و زودکس 

به همین خاطر از اسنپ فود شکایت کرده است.
آیا پرونده دیگری هم بین اســنپ و تپسی وجود 
داشته است؟ و فروردین ماه سال گذشته شورای 
رقابت با انتشــار اطلاعیه ای از نتیجه یک دعوای 

حقوقی میان اســنپ و تپســی خبر داد و اسنپ 
را محکــوم به جرم ارتــکاب رویــه ضدرقابتی و 
همچنین پرداخت جریمه کرد. ماجرا از این قرار 
بود که تپســی ادعا کرده بود اسنپ با خرید هزار 
سیم کارت و پیشنهاد به رانندگان تپسی، مرتکب 

رویه ضدرقابتی علیه رقیب خود شده است.
همان زمان نگین انصاری، معاون حقوقی تپسی 
در این باره به پیوســت گفت: »آذر و دی 9۸ این 
اتفاق افتاده است. طرح شکایت سال 99 و جلسه 
رسیدگی به این شکایت در شــورای رقابت ۲0 
اسفند سال 1401 برگزار شده است. در آذر و دی 
9۸ حدود هزار سیم کارت ایرانسل به عنوان مسافر 
در تپسی حساب کاربری ســاختند و درخواست 
سفر ثبت می کردند. آنها بعد از اینکه راننده سفر 
را قبول می کرده، به شماره راننده دسترسی پیدا 
می کردند و بعد سفر را لغو می کردند. این موضوع 
را با توجه به رشد نرخ لغو ســفرها در این دو ماه 
علت را بررســی کردیم و به این هزار سیم کارت 

رسیدیم.«
آیا گروه اســنپ پرونده دیگری در حوزه رقابت 
دارد؟ لندو هم در حوزه وام و پرداخت نســبت به 
این رویه انحصاری اعتراض کرد، اخیراً »ازکی وام« 
به عنوان یک کســب وکار فعال در حــوزه وام و 
پرداخت نیز از رقیب خود »اسنپ پی« به خاطر نوع 
قراردادهایش شکایت کرده بود. در حوزه تاکسی 
اینترنتی تپسی اعتراضاتی داشت، در حوزه پیک 
هم الوپیک یک زمانی اعتراض داشت. )پیوست، 

زومیت و دیجیاتو(

تپسیاسنپرابهچالشمیکشد
مجادله ای حقوقی علیه انحصار در بازار  عظیم  توزیع غذا / شکایت سوم در شورای رقابت ؛ هیچ رقیبی دیگر 

نمی تواند با رستوران ها قرارداد ببندد

     خبر

سخنگوی شورای رقابت از برگزاری جلسه اول رسیدگی به 
شکایت شرکت های »نوکیا کورپوریشن« و »پارس سام تل 
قشم« علیه شــرکت »آتیلا همراه آیهان« خبر داد و گفت: 
»نتیجه نهایی در جلســه های بعدی این شورا مشخص و 

اعلام خواهد شد.«
»سپهر دادجوی توکلی« در گفت وگو با »دیجیاتو«، افزود: 
»شورای رقابت نهادی شبه قضایی است اما روند رسیدگی 
به پرونده ها همچون دادگاه اســت؛ به این معنا که بررسی 
ابعاد مختلف پرونده ها و مختومه شدن آنها زمان بر خواهد 
بود. درمورد پرونده شــکایت علیه آیهان نیز سه شــنبه، ۸ 

آبان، نخستین جلسه با شنیده شدن صحبت های دو طرف 
به پایان رســید.« او توضیح داد: »این شورا نهادی مستقل 
است: زیرنظر هیچ یک از قوای ســه گانه فعالیت نمی کند. 
ضرورت دارد به دلیل بررســی پرونده های کلان اقتصادی، 
اعضای این شورا از استقلال رأی برخوردار باشند؛ به همین 
دلیل پیشرفت پرونده هایی مانند شکایت از آیهان، براساس 
مستندات خواهد بود نه احتمالات.« سخنگوی شورای رقابت 
با تأکید بر اینکه »این شورا هر رأیی صادر کند، مصوبه تلقی 
خواهد شــد«، گفت: »به محض کسب نتیجه نهایی در این 

پرونده، رأی اطلاع رسانی خواهد شد.« )پیوست(

گروه یکتانت از طریق »یکتاونچرز«، بازوی سرمایه گذاری خود، 
روی 4 کسب و کار فعال در حوزه تبلیغات، رسانه و علوم شناختی 
سرمایه گذاری کرده است. »آژانس ذِن«، »آژانس نیلا«، »کیدورا« 
و سرویس »آی رسانه« جدیدترین سرمایه گذاری های یکتانت 
در راستای توسعه زنجیره ارزش این گروه تبلیغاتی است. آژانس 
برندسازی ذن مجموعه ای تخصصی است که جامع ترین خدمات 
در حوزه  برندینگ را ارائه  می دهد.  آژانس نیلا از سال 1395 در 
زمینه توسعه وب سایت های شرکتی و فروشگاهی فعالیت دارد. 
این آژانس با طراحی استراتژی های تبلیغات شبکه های اجتماعی 
و تبلیغات دیجیتال و اجرای آنها به رشد برندهای آنلاین و آفلاین 

در فضای مجازی کمک می کند. آی رسانه پلتفرمی برای اجرای 
کمپین های تبلیغاتی خارج از خانه برندهای آنلاین و آفلاین است. 
استارتاپ کیدورا از همکاری نزدیک با متخصصان روان شناسی و 
علوم شناختی دانشگاه تهران ایجاد شده. این استارتاپ باتکیه بر 
داده قابل استناد می کوشد بازی های مناسبی برای رشد و بهبود 
تکامل مغز کودکان تهیه کند. همچنین یکی دیگر از خدمات این 
استارتاپ فراهم  کردن محتوای کاربردی و علمی برای والدین و 
کودکان است. این مجموعه سرمایه گذاری به گروه یکتانت کمک 
می کند در بازار تبلیغات آنلاین و آفلاین فعالیت گســترده تری 

داشته باشد. )دیجیاتو(

یکتانت، چهار شرکت تبلیغاتی و رسانه ای را خریدشورای رقابت: شکایت از نوکیای جعلی درحال بررسی است

در ۷ ماهه سال ۱۴۰۳ رقم خورد؛
۳۸ هزار و ۴۰۰ کامیون خارجی از مرز جلفا تردد 

کردند
هفت صبح - لیلا پاشایی: 
و  جلفا  مرزی  های  پایانه 
نوردوز در هفت ماه سالجاری 
شاهد تردد بیش از ۱۵۷ هزار 
و ۸۰۰ دستگاه وسائط نقلیه 
مدیرکل  اند.  بوده  سنگین 
راهداری و حمل و نقل جاده 
ای استان آذربایجان شرقی با 
اعلام این خبر افزود: در این مدت 3۰ هزار و 3۰۰ دستگاه 
کامیون ایرانی و 3۸ هزار و 4۰۰ کامیون خارجی از مرز جلفا 
تردد کرده اند که این آمار 4 درصد نسبت به مدت مشابه سال 

قبل افزایش داشته است. 
اورجعلی علیزاده گفت: در همین مدت میزان واردات و صادرات 
و محمولات ترانزیت ورودی و خروجی از مرز جلفا یک میلیون 
و 3۱۱ هزار و ۵96 تن بوده است که نسبت به مدت مشابه 
سال قبل حدود ۱2 درصد افزایش داشته است.  وی اضافه 
کرد: در هفت ماه سالجاری 39 هزار و ۷۰۰ دستگاه کامیون 
ایرانی و 49 هزار و 3۰۰ کامیون خارجی از مرز نوردوز تردد 
کرده اند که این آمار ۱۱ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل 

افزایش داشته است. 
و  واردات  و  صادرات  میزان  مدت  همین  در  گفت:  علیزاده 
محمولات ترانزیت ورودی و خروجی از مرز نوردوز یک میلیون 
و 64 هزار و 4۸4 تن بوده است که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 34 درصد افزایش نشان می دهد.  
ایرانی و  این مدت ۸6 هزار و 6۰۰ مسافر  ادامه داد: در  وی 
خارجی از پایانه مرزی جلفا و 329 هزار و ۱۰۰مسافرایرانی و 
خارجی از پایانه مرزی نوردوز تردد کرده اند. علیزاده اضافه کرد: 
در این بازه زمانی 4 هزار و ۱2۷ دستگاه اتوبوس ایرانی و خارجی 

از پایانه های مرزی جلفا و نوردوز تردد کرده اند.

بازدید مدیرعامل مناطق نفتخیز جنوب از عملیات 
اورهال آماك اهواز ۲

رحمان  سید   - اهواز 
ابراهیم  مهندس  محمدی: 
شرکت  مدیرعامل  پیرامون، 
نفتخیز جنوب  ملی مناطق 
در بازدید از ایستگاه تقویت 
)آماک(  بنگستان  فشارگاز 
مجتمع صنعتی شماره 2 اهواز از نزدیک در جریان عملیات 
شرکت  مدیرعامل  گرفت.  قرار  واحد  این  اساسی  تعمیرات 
ملی مناطق نفتخیز جنوب در این بازدید با تأکید بر رعایت 
اصل ایمنی، خواهان تسریع در اتمام اورهال این واحد کلیدی 

جمع آوری گازهای همراه نفت شد. 
مهندس پیرامون با اشاره به تأثیر صیانتی و زیست محیطی 
واحدهای زیرمجموعه آماک، اظهار امیدواری کرد: طی هفته 
جاری، عملیات اورهال به پایان رسیده و فرایند انتقال گاز از 
مبدأ این ایستگاه به پالایشگاه شیرین سازی شرکت نفت و 
گاز کارون از سر گرفته می شود. گفتنی است تعمیرات دوره ای 
واحدهای فرآورشی نفت و گاز مناطق نفتخیز جنوب، با توجه به 
شرایط ناترازی و نیاز کشور به نفت و گاز، هم اکنون به صورت 

شبانه روزی در حال انجام است. 
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب در پایان این 
بازدید که با همراهی مدیر تولید، مدیرعامل شرکت نفت و گاز 
کارون و معاونان و روسای تعمیرات مناطق انجام شد از نزدیک 
با کارکنان واحد بهره برداری و ایستگاه تقویت فشار گاز آسماری 

اهواز2 دیدار و گفت و گو کرد.

مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری شهرداری اصفهان:
نهادینه  کردن فرهنگ مشارکت مهم ترین دستاورد 

مدیریت شهری اصفهان است
کارپناه:     - اصفهان 
سازمان  مدیرعامل 
و  سرمایه گذاری 
مردمی  مشارکت های 
گفت:  اصفهان  شهرداری 
این  شهرداری  ساختار  در 
مدیران  وجود  کلان شهر، 
جهادی با اندیشه های نو در 
تعامل با مردم به ویژه فعالان اقتصادی، نویدبخش همگرایی و 
هم افزایی در اجرای حکمروایی مشارکتی است. مسعود حیدری 
با بیان اینکه مدیریت ششم شهری اصفهان با تاکید بر ضرورت 
ارتقای مشارکت مردم در حوزه های مختلف اظهار کرد: هرچه 
بتوانیم با برنامه ریزی شهری مدون و جذاب در ابعاد گوناگون، 
و  از جامعه  را در سطوح و طیف وسیع تری  دامنه مشارکت 
شهرمان گسترش دهیم، »حس تعلق پذیری« نیز افزایش پیدا 

می کند.
اتفاقات  این صورت است که شاهد تحقق  افزود: در  وی 
ارزشمند و محصولات خوبِ حاصل از مشارکت در جای جای 

شهرمان خواهیم بود.
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
شهرداری اصفهان تصریح کرد: هر رویدادی که مردم اساس 
بالاتری  بیشتر و موفقیت  از شور  بوده اند،  و محور اصلی آن 
برخوردار بوده و دلیل این مهم اثرگذاری مؤلفه مشارکت مردمی 

در حوزه های مختلف سیاسی، اجتماعی و فرهنگی است.
حیدری با تاکید بر نگاه ویژه مقام معظم رهبری به مقوله 
مشارکت مردم در اقتصاد و رونق بخشیدن به آن اضافه کرد: 
افزایش سرعت، ارتقای کیفیت، استفاده از فناوری های نوین 
و ایده های خلاقانه از دستاوردهای اجرای طرح های مدیریت 
شهری از مسیر مشارکت است. وی ادامه داد: با گذشت سال ها از 
فعالیت سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری 
اقدامات  و  فعالیت ها  دیگر  موازات  به  سازمان  این  اصفهان، 
ذاتی خود در انعقاد 2۵۸ قرارداد اجرای پروژه های مشارکتی 
روش های  به  شهری  عمران  متعدد  و  متنوع  حوزه های  در 
مشارکتی مختلف، توانست ضمن فاصله گرفتن از مشارکت های 
مدنیِ صرف به سمت دیگر پروژه های غیرمدنی، سبد متنوعی 
از فرصت های سرمایه گذاری را در این کلان شهر تعریف و به 

سرمایه گذاران علاقه مند به مشارکت ارائه کند.
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی 
شهرداری اصفهان مهم ترین دستاورد سازمان را طی سال های 
فعالیت خود، رواج تدریجی تفکر مشارکتی و نهادینه کردن 
فرهنگ مشارکت در ادبیات اداری، ساختار مالی و نظام رفتاری 
شهرداری این کلان شهر برشمرد و گفت: دستاورد حاصل از 
این نگاه و تبیین فرهنگ مشارکت موجب جلب اعتماد بیشتر 
فعالان اقتصادی و ترغیب بیشتر آن ها به مشارکت با مدیریت 
شهر در اجرای پروژه های بزرگ و کوچک عمرانی شهر و تحقق 

اهداف مدیریت شهری شده است.
حیدری تصریح کرد: در ساختار شهرداری این کلان شهر، 
وجود مدیران جهادی با اندیشه های نو در تعامل با مردم به ویژه 
فعالان اقتصادی، نویدبخش همگرایی و هم افزایی در اجرای یک 

حکمروایی مشارکتی است.
وی با دعوت از عموم مردم برای ارائه ایده های خلاقانه خود 
در توسعه و آبادانی شهر اصفهان خاطرنشان کرد: امیدواریم روند 
رو به رشد مشارکت شهروندان در ابعاد گوناگون ادامه پیدا کند 
تا آنجا که شاهد روزی باشیم که تمام امور شهر توسط مردم 
اداره و شهرداری با درایت مدیران خود ناظر و تسهیلگر امور 

باشد.

سرمایه گذاری  و  مشارکتی  طرح های  بررسی 
شهرداری در شورای اسلامی شهرقدس

اصلانی:  نرگس   - قدس 
اسلامی  شورای  رئیس 
اینکه  بیان  با  شهرقدس 
سرمایه گذاری  از  بهره گیری 
و مشارکت بخش خصوصی 
از  می کند،  فراهم  را  ظرفیت ها  از  حداکثری  استفاده  امکان 
بررسی طرح های مشارکتی و سرمایه گذاری شهرداری قدس در 
جلسه ای رسمی این شورا خبر داد. به گزارش روابط عمومی 
ششگل نژاد  سعید  شهرقدس؛  اسلامی  شورای  و  شهرداری 
روز  که  اسلامی  شورای   34۱ جلسه  محورهای  درخصوص 
سه شنبه ۸ آبان ماه برگزار شد، گفت: در این جلسه شهردار محترم 
گزارشی از طرح های مشارکتی و سرمایه گذاری شهرداری را ارائه 
و درخصوص چند پروژه از جمله ساختمان سابق رفاه بحث های 
مفصلی صورت گرفت. وی افزود: شهرقدس ظرفیت های فراوانی 
در بحث توسعه دارد که منابع شهرداری با محدودیت هایی در 
این زمینه مواجه است، لذا استفاده از مشارکت بخش خصوصی 
می تواند رشد و توسعه شهر را دوچندان کند. رئیس شورای 
اسلامی شهرقدس در ادامه با تقدیر از اجرای طرح تحول فضای 
سبز توسط شهرداری گفت: شاهد فعالیت های خوبی در این 
زمینه هستیم که ارتقای سیمای شهری و نشاط اجتماعی را 
به همراه دارد. در این جلسه نیز بهسازی و احیای فضای سبز 
بلوار حجاب و مجموعه تفریحی زیتون مورد تاکید قرار گرفت. 
نظارت مضاعف بر اجرای پروژه های ابنیه، بهره برداری از همه 
ظرفیت های ورزشی برای نوجوانان و جوانان و تقویت واحد ۱3۷ 
با هدف افزایش رضایتمندی مردم از دیگر موضوعات این جلسه 
بود که مورد اشاره رئیس شورای اسلامی شهرقدس قرار گرفت.

در  گلستان  استان  گاز  شرکت  مدیرعامل  حضور 
برنامه زنده تلویزیونی صداوسیمای مرکزگلستان

گرگان- علی طالبی در برنامه زنده تلویزیونی صداو سیمای 
مرکز گلستان  با بیان اینکه هر وسیله گرمایشی قبل از راه اندازی  
باید بخوبی بررسی شود گفت : در واقع  هر وسیله گازسوز نظیر 
بخاری و آبگرمکن نیازمند دودکشی مستقل با کلاهک H شکل 
است. و برای راه اندازی وسایل گرمایشی در این روزها باید اصول 
آنرا رعایت نماییم و تناسب فضا و مکان مورد استفاده را مد نظر 
قراردهیم.وی  همچنین از مشترکین استان  خواست تا محل 
اتصال وسیله گازسوز با دودکش را هرچند گاه مورد بازدید قرار 
داده و از اتصال محکم آن مطمئن شوند.علی  طالبی  با تاکید 
بر اینکه کلاهک دودکش بخاری نیز به شکل دوره ای باید مورد 
بازدید قرار گیرد، گفت: باید بررسی شود که این کلاهک در جای 

خود قرار گرفته باشد و توسط باد و طوفان جابجا نشده باشد.

پخش  ملی  شرکت  جماعات  ائمه  یکروزه  نشست 
فرآورده های نفتی منطقه گلستان

گرگان- با هدف هم اندیشی پیرامون مسائل فرهنگی و 
نماز، اولین نشست ائمه جماعات شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی منطقه گلستان با مدیر منطقه برگزار شد. به گزارش روابط 
عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان، 
رسالت  منطقه  مدیر  حسینی،  محمد  سید  نشست  این  در 
روحانیون و ائمه جماعت در جامعه امروز را توانمند شدن به علم 
روز و آشنایی با فضای مجازی و پاسخگو بودن به شبهات دینی 
عنوان کرد.وی گفت: بایستی با چهره و زبانی خوش این فرهنگ 
دینی را در جامعه ترویج داد و لازمه این کار، امام جماعت است 
که شناخت کافی به مسائل فرهنگی بویژه فرهنگ نماز را داشته 
باشد. در ادامه این نشست امامان جماعت منطقه و نماینده ستاد 
اقامه نماز استان به بیان دیدگاه ها و پیشنهادات پیرامون مسائل 

فرهنگی پرداختند.

خبر

قراردادهای انحصاری با سه رکن
نگین انصاری، معاون حقوقی تپسی در مصاحبه ای با زومیت دلیل این شکایت را این طور بیان کرده 
است ما به صورت خاص به قراردادهای انحصاری اسنپ فود اعتراض داریم که همگی سه رکن ثابت 
دارند که برای طراحی آن ها هدف و منطقی جز ایجاد مانع برای ورود رقبای جدید به بازار یا محدود 
کردن و تضعیف رقبای موجود به ذهن نمی رســد. یکی این که اگر رستوران با اسنپ فود قرارداد 
انحصاری منعقد کند، یک ضریب امتیاز 1.5 برای عملکرد رســتوران ثبت می شود که در میزان 
فروشش بسیار تأثیرگذار است. عنصر دیگر این است که اگر رستوران یا فروشگاه به صورت انحصاری 
با اسنپ کار کند تخفیف های عمده در کمیسیون دریافت می کند. نکته سوم در این قراردادها هم 
این است که اگر رستوران بخواهد از این قرارداد انحصاری خارج شود و با رقبای اسنپ فود کار کند 
باید معادل تخفیف اعمال شده در طول مدت قرارداد یا وجه التزام ثابت سنگینی را به عنوان جریمه 
بپردازد. رویه اسنپ فود این است که به سراغ برندهای بزرگ و رستوران های مطرح می رود و با عقد 
قرارداد انحصاری با آن ها، این رستوران ها را جذب می کند. اسنپ فود برای رستوران های سطح یک 
قراردادهای خاصی را انتخاب کرده است؛ یعنی هم جریمه ها و هم تخفیف ها برای این رستوران ها 
سنگین تر است و هم امتیاز بیشــتری به آن ها می دهد تا با اسنپ قرارداد انحصاری ببندند؛ چون 
می داند پلتفرمی که 50 رستوران اول را در اختیار داشــته باشد، سایر رقبا شانسی برای رقابت با 
آن نخواهند داشت. به اعتقاد او، داشتن برندهای بزرگ و رستوران های سطح یک که شاید فروش 
یک روزشان برابر با فروش صد رستوران کوچک باشد باعث می شود کاربران جذب چنین پلتفرمی 

شوند و از پلتفرم های دیگر استفاده نکنند. 
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   توئیت بازی
 تعلیق شیوه

کامنت ها

»شــیوه« از معدود محصولات موفق دوران موســوم به تحول 
است که در تصمیمی عجیب ســهمی از آنتن شبکه چهار ندارد. 
تازه ترین اطلاعات درباره برنامه، مصاحبه مجری آن با ایرنا است. 
عطاءالله بیگدلی گفته: بعد از جلسه آخر که آقای علی انتظاری، 
رئیس پیشین دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه علامه طباطبایی 
اظهار نظر جنجالی داشتند، دوستان تصمیم گرفتند برنامه تعلیق 
بشود. مدیر شبکه چهار با مسئولان بالاتر صداوسیما وارد مذاکره 
شدند و سه حالت را پیش بینی کردند. برنامه به همین شکل ادامه 
بدهد؛ »شیوه« تغییر شکل بدهد یا کلا تعطیل شود.تا جایی که 
می دانم هنوز تصمیمی گرفته نشده  به همین خاطر برنامه معلق 
است و تولید نمی شود. بیگدلی با اشاره به تحولات منطقه ای در 
دو ماه اخیر توضیح داد: برنامه »شیوه« بنایش بر مناظره است و 
سیاست صداوسیما این نیست که درباره جنگ و درگیری موافق 
و مخالف صحبت کنند. بنابراین اتفاقات اخیر هم در تولید نشدن 
برنامه تاثیرگذار بود. البته درباره »مسئله فلسطین« یک مناظره 
بین آقایان صادق زیباکلام و ماشاءالله شــمس الواعظین برگزار 
کردیم. این مجری درباره تاثیرات تعطیلی »شیوه« گفت: برنامه 
تلویزیونی نباید از ریتم بیفتد. وقتی مدتی تعطیل باشد و دوباره 
بخواهد شروع کند کارش سخت می شود. ریز ماجرا را خبر ندارم. 
آقای شاهمرادی مدیر شــبکه چهار مشغول رایزنی هستند. من 

نمی دانم تصمیم مقامات چیست.

  احمد رنجبر: دوگانگی عجیبی است؛ مهمان جنجالی بعد 
از آن قسمت پر سر و صدای »شیوه« باز هم به تلویزیون دعوت 
می شود اما خود برنامه تعلیق می ماند. برنامه ای که به تمام معنا 
مناظره بود و نشان از پویایی تلویزیون داشت. دقیقا چه کسی 

سد پخش »شیوه« شده است؟!
 

  محمد صابری:  مناظره و تــن دادن به قواعد گفتگو، بیش 
از »جو« نیاز به »فرهنگ« دارد. هر چه تا به امروز از این جنس 
تولیدات در قاب تلویزیون به ثبت رسیده، محصول اولی بوده و 
بی بهره از دومی. برنامه هایی همچون »شیوه« سندی است که 
بدانیم مســدود ماندن باب گفتگو و تضارب آرا در صداوسیما، 
محصول »نتوانستن« نیست، باید ریشه اش را در »نخواستن«ها 

جستجو کرد.

   آنالیز    رصد خانه

پیش تر به تفصیل مواردی از فیلم ها و سریال ها که سراغ موضوع کودک کشی رفته اند را 
برشمردیم. منظور، صرفا آثاری نیســتند که در آنها قاتل سراغ بچه می رود؛ بلکه نمایش 
صحنه کشته شدن کودک نیز مد نظر اســت. حتما گاه گریزی نیست ولی خیلی اوقات 
هم کسی از فیلمسازان محترم انتظار نمایش عریان این اتفاق تلخ را ندارد. نمونه تازه اش 
سکانس پایانی قسمت هفتم »گردن زنی« محصول فیلم نت است؛ جایی که مشخص شد 
چرا مانی )پاشا رستمی( افسرده حال اســت. در این قسمت، با تمهید فلش بک ابتدا حال 
خوب و سرخوشانه پدر و دختر کوچک او را دیدیم و کمی بعد چگونگی مرگ دخترک او 
در یک صحنه تصادف به نمایش درآمد و با روح و روان مخاطب بازی شد. چرا فیلمسازان 
ایرانی، دست از نمایش کشته شدن بچه ها برنمی دارند؟ بازی با احساسات به چه قیمتی؟

کاش یکی از مدیران محترم صدا و سیما توضیح دهد ساز و کار پخش ترانه ها چیست؟ مثلا 
چرا دست رادیو بازتر است؟ چرا برخی خواننده ها در برخی شبکه ها مجاز نیستند؟! فعلا اجازه 
دهید از یک اتفاق خوب بگوییم و درخواست کنیم در شبکه های دیگر هم تکرار شود. ماجرا 
از این قرار است: کوروس سرهنگ  زاده سال  های زیادی است از عالم موسیقی کنار رفته ولی 
نام و آثارش ماندگار اســت. صدای او را بارها از رادیو شنیده  ایم و چند ترانه  اش از تلویزیون 
پخش شده. با این حال به یاد نداریم شبکه ها قطعه شیرازی »دلبر« را پخش کرده باشند. به 
تازگی این ترانه را در برنامه »آوا و نوا« شبکه آموزش شنیدیم؛ ترانه  ای که با این مطلع شروع 
می  شود: »دِلُم امروز به آرومی خود خو کِرده وای جونُم وای دلبر...« برنامه شبانگاهی »آوا 

نوا« فرصتی برای شنیدن ترانه های خوب است.

 ســری جدید »فوتبال 120« از چند هفته پیش در شبکه ورزش شــروع شد. پویا خسروی 
تهیه کننده این برنامه مصاحبه ای با   ایســنا انجام داده و درباره اجرای حافظ کاظم زاده گفته 
اســت:» طبیعی بود که وقتی برنامه برای ســال های طولانی یک یا دو مجری ثابت داشته، 
}محمد حسین میثاقی و حمید محمدی{ پذیرش مجری جدید برای مخاطب در ابتدای کار 
دشوار باشــد. اما همراهی آقای کاظم زاده و حرفه ای گری ایشان باعث شد که فرآیند پذیرش 
مجری جدید از طرف مخاطب خیلی سریع اتفاق بیفتد. حالا حافظ کاظم زاده را همه به عنوان 
مجری »فوتبال 120« می شناسند و برنامه با نام و چهره ایشان شناخته می شود.« او همچنین 
گفته: » هدف اصلی ما از اول این بود که ساختار کلی برنامه را حفظ کنیم، چون مخاطب به آن 
عادت کرده بود؛ البته تمام تلاش خود را کردیم تا نوآوری هایی هم در فرم و محتوا داشته باشیم.«

بی خیال شوید روز      باز هم صحنه کودک کشی

ادامه دهید روز      دلبر را شنیدیم

دفاع روز      حافظ خوب است!

تازه ترین قسمت برنامه هفت 
که جمعه شب  روی آنتن شبکه 
نمایش رفت، محل طرح مسائل 

مهمی درباره بازیگری بود. 
گزیده ای از صحبت های پژمان 

بازغی و کیومرث مرادی را 
مرور می کنیم.

 بهروز افخمی تا الان دو فیلم جاسوسی ساخته که موضوع مرکزی هر دو ارتباط مستقیمی به مسائل امنیتی 
و استراتژیک کشورمان دارند. در »روز شــیطان« ماموران وزارت اطلاعات در پی از بین بردن نقشه یک 
تروریست هستند و در »روباه« یک جاسوس اسرائیلی که به قصد ترور دانشمندان هسته ای وارد کشورمان 
شده را تعقیب می کنند. ماموران اطلاعات که از ورود یوهان با خبر شده اند او را زیر نظر می گیرند. جوانی 
به نام حمید که با موتور مسافرکشــی می کند در دام می افتد و او را به مکان هایی که نیاز دارد می رساند و 
نادانسته برای ترور تعلیم می بیند. ماموران حمید را پیدا  و  او را آگاه می کنند و می خواهند تا با آنها همکاری 
کند و ... بهروز افخمی در مصاحبه ای با هفت صبح گفته بود: »روباه« به نظرم تحت تاثیر جرج رویهیل و فیلم 
كمتر دیده شده  اش »دخترك طبال« است. چون فیلم درباره جنگ میان سازمان های جاسوسی اسرائیل با 
فلسطینی ها است و طوری بی طرف ساخته شده كه سینمای آمریكا از آن خوشش نمی آید. یعنی نمی توانید 

دی وی دی »دخترك طبال« را پیدا كنید و ممكن است نوار ویدئویی آن را پیدا كنید.

پیشنهاد ویژه
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مجموعه نمایشی »مهمان کشی« که 
قرار است برای پخش در محرم ۱۴۰۴ 

آماده شود، در ۳۰ قسمت تولید 
خواهد شد. محمدمهدی فیاضی کیا 

نویسندگی این مجموعه نمایشی، 
احمد کاوری کارگردانی و محمد 

کامبیز دارابی تهیه کنندگی این کار 
را برعهده دارند.حسام منظور، بهراد 

محمدی، پژمان بازغی، امیر رضا 
دلاوری و لیلا اوتادی از جمله 

بازیگران آن هستند.

»همشاگردی سلام« هفته ای دو بار 
روی آنتن شبکه آموزش می رود و 

حامد مهربانی اجرای آن را بر عهده 
دارد. »همشاگردی سلام« برنامه 

گفتگومحور برای دانش آموزان 
است که خود دانش آموزان را هم 
به عنوان تماشاگران اصلی برنامه 

قرار داده است که به پرسشگری از 
مهمان می پردازند.

هفت و حرف های داغ درباره بازيگری

 شبکهساعتقالببرنامه

ورزش/ آنتن15سری A ایتالیاناپولی - آتالانتا

ورزش/ آنتن17:30لیگ برتر انگلیستاتنهام – استون ویلا

تماشا19:30 سریال آمریکاییخانه پوشالی

ورزش/ آنتن20لیگ برتر انگلیسمنچستر یونایتد - چلسی

یک22:15سریال ایرانیروز خون

آنتن23:30لالیگا اسپانیااتلتیک بیلبائو - رئال بتیس

گروه تلویزیون   
هفتصبح

چند روز پیش خبرگزاری فارس پویشی به راه انداخت 
که حاوی هشدار به مدیران تلویزیون درباره پوشش 
و حجاب یک سریال و یک برنامه است. جنس چنین 
اعتراض هایی دامنه دار و البته متنوع اســت و پوشش و 
آرایش گویندگان خبر را هم شــامل شده؛ نمونه  اش 
مطلب تند سایت جهان نیوز در ســال 94. بدون هیچ 

قضاوتی برخی موارد را مرور می کنیم.  

  عمارت و غریبه
نوک انتقاد اخیر به سمت برنامه »عمارت« و سریال »غریبه« 
است. پخش سریال چندی پیش به پایان رسید ولی »عمارت« 
آخر هفته روی آنتن شبکه سه می رود که جزو محصولات موفقِ 
سرگرم کننده با موضوع شعبده بازی است. ملیکا زارعی و لیلا 
اوتادی به همراه پژمان بازغی و وحید شمسایی مهمانان ثابت 
»عمارت« به میزبانی سعید فتحی روشن هستند. اصل مطلب 
خبرگزاری فارس این است که از قضا بازتاب زیادی هم داشته: 
»مخاطب دغدغه  مندی با ثبت پویشی در فارس من خواستار 
توجه بیشتر صداو سیما به موضوع عفاف و حجاب شد و تا کنون 
بیش از 200 امضا برای آن جمع  آوری شده است. این مخاطب 

پویش خود را اینگونه ثبت کرده است: در برنامه ها و سریال های 
تلویزیونی نظیر عمارت و سریال غریبه، مشکلات متعددی از نظر 
پوشش و حجاب وجود دارد. چرا باید زنان با آرایش غلیظ در این 
برنامه ها در برابر چشم میلیون ها بیننده قرار بگیرند. همچنین 
نوع پوشش در برنامه عمارت نامناسب است. از رسانه ملی تقاضا 

داریم که در برنامه  ها و نوع پوشش بانوان تجدید نظر کنند.«

  ژیلا صادقی
خاطرتان هست که سال پیش ژیلا صادقی بعد از یک دوره دوری 
از تلویزیون مجری »سلام صبح بخیر« شبکه سه شد. پوشش 
او اما جنجالی فراوان آفرید. خودش توضیح داد آنچه پوشیده 
کت و دامن نیست؛ بلکه یک مانتوی ساده است که رنگ بالای 
آن تفاوت دارد. آرام آرام هیاهوی لباس متفاوت صادقی خوابید 
و او نیز از پوشش قبلی فاصله گرفت که مشخص نبود، تصمیمی 
شخصی بوده است یا خواست مدیران تلویزیون. همکاری این 
مجری با »سلام صبح بخیر« طولانی نبود و حالا اجرای برنامه 
رادیویی »بام تهران« را برعهده دارد. عــلاوه بر اتفاق مذکور، 
سال 97، مدیر روزنامه خراسان  خطاب به رئیس صداوسیما گله 
کرد که چرا  مجری برنامه یلدای شبکه دو )ژیلا صادقی( آرایش 

غلیظ و پوششی جلوه گر داشته است!

  الهه پرسون
سال 99 ، تصویری از الهه پرســون، مجری برنامه »شهران« 

منتشر شــد با این توضیح که او مانتوی جلو باز پوشیده است. 
تهیه  کننده برنامه اما توضیح داد: »این لباس یک تیکه از بالا به 
پایین، همچون مانتوی سارافونی است. حتی روی همان مانتو 
هم مجری، لباس دیگری پوشیده و شــال از بالا به پایین قرار 

گرفته است.« با این توضیح غوغای مجازی خوابید!

  احسان علیخانی 
رمضان ســال 1392 لباس به ظاهر قرمز احسان علیخانی در 
برنامه »ماه عســل« انتقاداتی به دنبال داشت. او روز بعد روی 
آنتن زنده، ضمن عذرخواهی توضیح داد: »شــلواری که من 
پوشیده بودم در اصل بادمجانی رنگ بود  اما در جریان پخش 
تلویزیونی رنگ ها پررنگ  تر می شوند و این اتفاق  ها رخ می دهد.« 
علیخانی بعد از »عصر جدید« سراغ »جوکر« رفت که محصول 

فیلیمو است.

  نجمه جودکی
ردی از اعتراض نسبت به آرایش و پوشش نجمه جودکی حین 
اجرای برنامه نیافتیم. با این حال سال 1399 سایت جهان  نیوز 
به شکلی دیگر او را سوژه قرار داد: »نجمه جودکی که هم  اکنون 
اجرای برنامه »در انتهای الوند« شــبکه دو را برعهده دارد، در 
صفحه شخصی  اش در اینستاگرام تصاویری را منتشر می کند 
که موید دوگانگی است.« از این دست مطالب درباره دیگران 
هم هست که خواستار یکسان شــدن ظاهر مجریان پشت و 

مقابل دوربین است. جودکی چند سال پیش از تلویزیون رفت 
و فعلا به علاقه مندان شیوه های اجرا را یاد می دهد؛ با شمایلی 

کاملا متفاوت.

  مصطفی امامی 
تا صحبت از پوشش است، یادی کنیم از مصطفی امامی مجری 
وقت برنامه صبحگاهی شــبکه پنج. او ســال 1401 به دلیل 
سرمای شدید استودیو، با پوشش کاملا زمستانی مقابل دوربین 
آمد. برخی، شیوه لباس پوشیدن امامی را نوعی تبلیغ در جهت 
استفاده کمتر از وسایل گرمایشی دانستند. کار به رسانه های 
فارسی زبان خارجی هم کشید و آقای مجری جواب شان را داد.

   الهام حمیدی
تعداد مهمانانی که پوشش و آرایش آن ها جنجال درست کرده 
زیاد است و حتی موردی سراغ داریم که ناظر پخش به موی بلند 
یک مرد گیر داده. از جمله نمونه جنجالی، انتقاداتی است که 
برخی رسانه ها ســال 97 از تلویزیون گرفتند و نوشتند: »چرا 
الهام حمیدی با آرایش زیاد، ناخن های کاشــته شده رنگی و 
کفش 15 ســانتی در برنامه »حالا خورشــید« شرکت کرده 
است.« بله زمانی چهره هایی چون حمیدی حتی در برنامه صبح 

تلویزیون حاضر می شدند. 

  مورد معکوس
سال 93 برنامه »زنده باد زندگی« و شبکه دو، به دلیل پوشش 
کامل سیاه رنگ مهمانان، مورد انتقاد همه جانبه قرار گرفتند. 
حتی رسانه های همســو با تلویزیون این اتفاق را بدسلیقگی 
محض دانســتند؛ به ویژه اینکه در تصمیمی عجیب، برنامه به 
شکل سیاه و سفید پخش شد. این هم یک مورد جالب دیگر: 
سال 95 و در ششــمین جشــنواره مد و لباس فجر، از مبینا 
نصیری )مجری( برای ترویج پوشــش ایرانی برگرفته از هنر 

معماری ایرانی اسلامی در تلویزیون تقدیر شد.

جنجال  هایی که دامن مجریان و برخی مهمانان تلویزیونی را گرفته است؛ این گزارش به مناسبت 
اعتراض اخیر به برنامه »عمارت« نوشته شده

آرایشغلیظ؛پوششجلوهگرانه!

ما در دهه 60 شاهد بودیم که چگونه تلویزیون توانست محلی برای رشد ستاره های           منظر اول| گفته های بازغی
نوظهور سینمای ایران بشود اما مدت هاست که دیگر تلویزیون چنین ظرفیتی را برای هنرمندان ایجاد نمی کند... 
بسیاری از بازیگران از من می پرسند که چرا ما در فلان باند و مافیا نیستیم؟! آیا باید برای حضور در سینما و گرفتن 
نقش، پولی هزینه کنیم؟! سینما هم همچون ورزش و سایر حوزه ها تبدیل به صنعتی شده که حجم زیادی از پول 
در آن جریان دارد. امروز متاســفانه به نظر می رسد هرکســی پول بیشــتری دارد، زودتر به موفقیت می رسد... ما 
هنرستان های کمی در کشور داریم. وقتی نوجوان به سنی می رسد که باید انتخاب کند در آینده چکاره شود، باید از 
هنرستان ها شروع کند. هنوز بچه ها نمی دانند چقدر ورود به این عرصه و کار کردن سخت است. اینطور نباشد که 

پدر و مادر در زمان کنکور زحمت بکشند، در طول ترم کلی هزینه بپردازند و خروجی کار صفر باشد.

اقتصاد یکی از عواملی است که نمی توان در سینما کتمان کرد. طبیعتاً هر مجموعه           منظر دوم| گفته های مرادی
تولیدی در سینما علاقه دارد فیلمش فروخته شود. بخشی از این اقبال مخاطبان، به میزان شناخته شدن بازیگران در 
سطح جامعه بر می گردد. معتقدم از سال 1394 به بعد ساختار های تلویزیونی و سینمایی در کشور به خاطر پلتفرم ها تغییر 
کرد. میزان استقبال مخاطب در پلتفرم ها در شهر های مختلف و شهرستان ها زیاد است... برخی بازیگرهای شناخته شده 
دیگر برای مخاطب جذاب نیستند چرا که در سال های اخیر همین چهره ها بوده اند که به صورت متوالی در آثار مختلف 
پلتفرم ها  نقش آفرینی کرده اند... نسل جدید بازیگران متولد دهه های هفتاد و هشتاد و حتی نود که در حال شکوفایی و 
ظهور هستند، نسلی بسیار شجاع، سختکوش و خلاق   که ما را به آینده سینمای ایران امیدوار می کنند... به همه هنرجویان 

این رشته توصیه می کنم برای موفق شدن، بدون هیچ تردیدی در پی افزایش دانش خود در بازیگری باشند.

روباه
 پخش: شبکه تهران

 زمان: امشب/ ساعت 2۱
 نویسنده و کارگردان : بهروز افخمی

 تهیه کننده: محمد پیرهادی
 بازیگران:  حمید گودرزی، آرش مجیدی، 

بابک حمیدیان، جلال فاطمی و...
 محصول : ایران/۱۳9۳ 
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اپل به دنبال تصاحب اینتل

اینتل در چند ماه گذشــته با چالش هایی جدی مواجه بوده است. ریشه این 
مشکلات را می توان در تصمیم پت گلسینگر، مدیرعامل شرکت، مبنی بر اخراج 
15000 نفر از کارکنان جســت وجو کرد. چنین تعدیل نیروی گسترده ای که 
در تاریخ تیم آبی بی سابقه محسوب می شود، بخشــی از برنامه ای گسترده تر 
برای کاهش هزینه 10 میلیارد دلاری تا ســال ۲0۲5 است. پیش تر شایعه ای 
مطرح شــد مبنی بر اینکه کوالکام برای خرید کســب وکار تراشه اینتل خیز 
برداشته است و حالا کانال یوتیوب Moore's Law is Dead ادعا می کند 
که اپــل می خواهد اینتل را تصاحب کند. شــرکت های اینتــل و AMD در 
کنفرانس جهانی فناوری لنوو ۲4، با تشــکیل »گروه مشــاوره ای اکوسیستم 
x86« همکاری جدیدی را آغاز کردند. این اقدام را می توان تلاشی برای رقابت 
با تراشه های پرچمدار سری اسنپدراگون ایکس کوالکام مبتنی بر آرم دانست 
که در کامپیوترهای کوپایلت پلاس استفاده می شوند و از ویژگی های پیشرفته 
هوش مصنوعی پشــتیبانی می کنند. به گزارش زومیت، اینتل و اپل هنوز به 
شایعات واکنشی نشان نداده اند. از سوی دیگر سامسونگ نیز به خرید یا ادغام با 
کسب وکار تراشه اینتل علاقه نشان داده و حتی گفته می شود به توافق با آبی ها 
»نزدیک شده است.« اپل نسبت به رقبای خود، دیرتر به عرصه هوش مصنوعی 

ورود کرد. بااین حال، این رویکردی معمول از سوی اپل محسوب می شود. 

جریمه » 2/5دسیلیون دلاری« گوگل در روسیه

پس از امتناع گوگل از بازگرداندن حســاب های یوتیوب رســانه های دولتی و 
طرفدار کرملین روسیه، این کشور جریمه ای هنگفت به ارزش »۲/5 دسیلیون 
دلاری« برای غول آمریکایــی در نظر گرفت. گوگل در ســال ۲0۲0 صفحه 
یوتیوب رسانه های طرفدار دولت روسیه را مسدود کرد و در پی آن رسانه های 
مذکور علیه گوگل، در دادگاه های روســیه شکایت کردند و رأی دادگاه به نفع 
رسانه های روسی صادر شد. براساس رأی دادگاه، گوگل به پرداخت 100 هزار 
روبل )هزار دلار( جریمه در روز محکوم شــد. جریمه های روزانه هر هفته دو 
برابر می شــد که از آن زمان تاکنون، جریمه کلی مبلغی بالغ بر ۲/5 دسیلیون 
دلار است؛ مبلغی به بزرگی ۲/5 ضرب در 10 به توان 33! آلفابت، شرکت مادر 
گوگل، در ســال ۲0۲3 بیش از 30۷ میلیارد دلار درآمد داشت. با این مقدار 
درآمد در سال، پرداخت جریمه ای به ارزش ۲/5دسیلیون دلار به دولت روسیه 
دور از انتظار به نظر می رسد. منابع RBC اضافه کردند که در مجموع 1۷ کانال 
تلویزیونی روسی علیه گوگل شکایت کردند. یوتیوب رسانه های دولتی روسیه را 
به دلیل حمایت از تهاجم گسترده به اوکراین مسدود کرد. مقام های مسکو برای 
مقابله با گوگل، غول فناوری آمریکایی را جریمه کردند. ســرویس هایی مثل 
توییتر و فیسبوک در روسیه فیلتر هستند؛ اما این کشور فعلًا برای فیلترکردن 
سرویس های گوگل اقدام نکرده است. تابســتان ۲0۲۲، شعبه روسی آلفابت 

پرونده ورشکستگی را ثبت کرد. 

گوگل مپ در باشگاه دو میلیاردی ها

گوگل اعلام کرد که اپلیکیشــن نقشــه محبــوب آن، گوگل مــپ، به جمع 
محصولات با بیش از ۲ میلیارد کاربر ماهانه پیوســته است. در رویداد گزارش 
درآمدهای اخیر، سوندار پیچای، مدیرعامل آلفابت، این خبر را اعلام کرد و به 
نقش کلیدی هوش مصنوعی در این موفقیت اشاره کرد. با اضافه شدن گوگل 
مپ، حالا گوگل هفت محصول با این تعداد کاربر فعال دارد که همگی از مدل 
زبانی بزرگ جمنای بهره می برند. به گزارش آی تی رسان، پیچای در سخنرانی 
خود بر اهمیت هوش مصنوعی در استراتژی رشد گوگل تاکید کرد و گفت که 
شرکت در حال ادغام عمیق تر مدل های هوش مصنوعی در تمام محصولات خود 
است. او همچنین اعلام کرد که بیش از یک چهارم کدهای جدید گوگل توسط 
هوش مصنوعی تولید می شود. با استفاده از جمنای، گوگل مپ به کاربران امکان 
می دهد تا به سادگی و با استفاده از زبان طبیعی به سوالات خود پاسخ دهند. 
به عنوان مثال، می توانند از مپ بخواهند تا بهترین رستوران های ایتالیایی در 

نزدیکی آن ها را پیدا کند یا کوتاه ترین مسیر را به مقصد مشخصی نشان دهد.

تحولی اساســی در جدیدترین 
نسخه از ویندوز

ویندوز 11 با ویژگی های نوآورانه ای عرضه شــده اســت که 
تجربه کاربری را متحول می کند. نسخه جدید ویندوز 11 به 
نام ۲4H۲ با مجموعه ای از به روزرســانی های هیجان انگیز و 
رایگان منتشر شده است. در این نسخه، مایکروسافت تغییرات 
گسترده ای را در حوزه هوش مصنوعی، رابط کاربری، امنیت و 
اتصال های بی سیم اعمال کرده اســت. مایکروسافت با عرضه 
ویندوز 11 ســعی دارد تجربه کاربری را به ســطح جدیدی 
برســاند. این نســخه جدید با تمرکز بر بهبودهای عملکردی 
و طراحی بصری، امکاناتی را معرفی کرده اســت که می تواند 
برای کاربران در حوزه های مختلف جذاب باشــد؛ از ابزارهای 
نوین بهره وری و امنیت گرفته تــا ویژگی های منحصر به فرد 
در دسترسی و ارتباطات. مایکروسافت ویژگی هوش مصنوعی 
جدیدی به نام »Recall« را برای ویندوز 11 برنامه ریزی کرده 
بود که قرار بود به کاربران اجازه دهد با اســتفاده از جستجوی 
مبتنی بر هوش مصنوعی، بــه راحتی محتوای صفحه نمایش 
خود را جســتجو کنند. این ویژگی به این صورت کار می کرد 
که به طور مداوم از صفحه نمایش اســکرین شات می گرفت و 
این اسکرین شات ها را برای جستجوی بعدی ذخیره می کرد. 
برای مثال، اگر می خواســتید بدانید چه زمانی یک محصول 
خاص را در یک وب ســایت دیده بودید، تنها کافی بود کلمه 
کلیدی مربوطه را در نوار جستجوی Recall وارد می کردید و 
سیستم به سرعت به شما نشان می داد که آن محصول در کدام 
اسکرین شات وجود دارد. مایکروسافت در به روزرسانی جدید 
ویندوز 11 )نسخه ۲4H۲(، محدودیت های سخت گیرانه تری 
را برای نصب این سیستم عامل اعمال کرده است. از این پس، 
کاربران تنهــا در صورتی می توانند وینــدوز 11 را نصب یا به 
آن ارتقا دهند که ســخت افزار رایانه آن ها کاملًا با مشخصات 
فنی مورد نیاز مایکروسافت مطابقت داشــته باشد. این بدان 
معناست که حتی اگر قبلا با استفاده از روش های غیررسمی 
ویندوز 11 را روی رایانه خود نصب کرده باشید، برای دریافت 
به روزرسانی های جدید، باید مطمئن شوید که پردازنده و سایر 
اجزای سخت افزاری سیستم تان به اندازه کافی قدرتمند هستند. 
مایکروسافت در به روزرسانی اخیر ویندوز 11، تغییراتی اساسی 
در نقش دستیار هوش مصنوعی Copilot ایجاد کرده است. 
برخلاف برنامه های اولیه برای ادغام مســتقیم این دستیار در 
سیستم عامل، Copilot اکنون به صورت یک اپلیکیشن مجزا 
در فروشگاه مایکروسافت در دســترس قرار گرفته است. این 
تغییر باعث محدود شدن قابلیت های Copilot شده و دیگر 
امکان سفارشی سازی مستقیم تنظیمات سیستم را ندارد. با 
این وجود، مایکروسافت همچنان در تلاش است تا ارتباط بین 
خدمات هوش مصنوعی و ویندوز 11 را تقویت کند. علاوه بر 
تغییرات در Copilot، مایکروســافت تغییراتی نیز در رابط 
کاربری ویندوز 11 ایجاد کرده اســت. نمایــش تاریخ در نوار 
وظیفه دیگر شامل سال نمی شود و منوی دسترسی سریع نیز 
طراحی جدیدی پیدا کرده اســت. امکان پین کردن مستقیم 
برنامه ها به نوار وظیفه، همگام ســازی تنظیمــات صدا بین 
دستگاه ها و دسترسی به یک نوار کناری جدید برای کاربران 
تلفن های هوشمند متصل به ویندوز 11، از دیگر تغییرات قابل 
توجه هستند. همچنین، امکان جابه جایی و کپی کردن فایل ها 
از طریق نوار آدرس ویندوز اکسپلورر و سفارشی سازی بیشتر 
صفحه قفل، تجربه کاربری را بهبود بخشــیده اند. ویندوز 11 
نسخه ۲4H۲ قابلیت های جدیدی را نیز به همراه آورده است. 
برای مثال، کاربران می توانند جهت پیمایش ماوس را تغییر داده 
و تنظیمات VPN را ساده تر کنند. همچنین، امکان استفاده 
از دوربین گوشی هوشمند به عنوان وب کم بی سیم و نمایش 
تصاویر HDR جدید در مانیتورهای سازگار، از دیگر ویژگی های 
جدید هســتند. کاربران رایانه های Copilot نیز می توانند 
از تصاویــر پویا که به ورودی ها و حرکت هــای ماوس واکنش 
نشان می دهند، لذت ببرند. مایکروســافت به کاربران امکان 
سفارشی سازی بیشتری را در ویندوز 11 داده است. صفحه قفل 
اکنون قابل شخصی سازی تر شده و می تواند اطلاعات متنوعی 
مانند ترافیک و اخبار مالی را نمایش دهد. همچنین، کاربران 
می توانند از تصاویر پس زمینه جدید و پویا برای شخصی سازی 
بیشتر سیستم خود استفاده کنند. با این به روزرسانی، ویندوز 
11 به کاربران امکان می دهد تا تجربه کاربری خود را متناسب با 
نیازها و سلیقه های خود تنظیم کنند. در نسخه جدید، کاربران 
 TAR و ZIP می توانند بدون نیاز به نرم افزار اضافی، فایل های
را فشرده یا استخراج کنند. این قابلیت به راحتی از طریق منوی 
راســت کلیک فایل ها در دسترس اســت. مایکروسافت برای 
 Rust افزایش امنیت، هســته ویندوز را به زبان برنامه نویسی
تغییر داده است. این به روزرســانی امنیت سیستم را در برابر 
تهدیدات بیشتر تقویت می کند. فرمان »sudo« که پیش تر در 
لینوکس استفاده می شد، اکنون در ویندوز 11 نیز قابل استفاده 
است. این دستور به کاربران اجازه می دهد تا بدون نیاز به ورود به 
حساب ادمین، دستورات خاصی را با دسترسی ادمین اجرا کنند. 
البته، این قابلیت به صورت پیش فرض غیرفعال است و کاربران 

باید آن را در تنظیمات توسعه فعال کنند.

   نمی توانیم بــه آنچــه ChatGPT ادعا یا 
پیش بینــی می کند، امیدوار باشــیم زیرا هوش 
مصنوعی درباره وقایع قطعی صحبت کرده و این 
تقاضای انسان هاست که آن را وادار به گمانه زنی 
می کند. به هر حال اینکــه بخواهیم از کنار نگاه 
عمیق آن به سادگی رد شویم، کار درستی نیست 
و چه بسا به زودی شاهد تحقق ادعاهای چت جی 
پی تی باشیم. به تازگی The Sun به کمک هوش 
مصنوعی اوپن ای آی، پیش بینی های تکان دهنده 
و هولناکی را منتشر کرده که وقوع هر یک از آن ها 
می تواند آینده بشــریت را به مخاطــره بیندازد. 
ChatGPT مدعی شده که سومین جنگ جهانی 
از رگ گردن به ما نزدیک تر اســت و پیامدهای 
ویرانگری برای کره زمین و نســل انسان خواهد 
داشت. جنگ مساوی با افزایش تعداد مرگ ومیر 
و نبردهای خونین در قطب شــمال، مقدمه ای 
برای فرار از یک جنگ تمام عیار هسته ای، است. 
ســال ۲0۲4 می تواند تلخ ترین ســال در تقویم 
جهانی باشد؟ بیایید به زمزمه های هوش مصنوعی 
گوش فرا دهیم و ببینیم که چــه خوابی برای ما 

انسان ها دیده است! چت جی پی تی سناریوهای 
مختلفی برای آینده بشریت خلق کرده که یکی 
از آن ها، افزایش تنش بین ابرقدرت ها – منظور 
روسیه و آمریکا – است. پس از به پایان رسیدن 
دومین جنگ جهانی، روابط دو کشور فوق به شکل 
پیچیده ای در هم تنیده شد و تنش ها بالا گرفت 
که نمونه واضح آن را می توان بحران موشکی کوبا 
دانست. هم اکنون تهاجم روسیه علیه اوکراین، به 
بالاترین حد خود رسیده و به تدریج پای اعضای 
ناتو را به میان می کشــد. هم روس ها و هم طرف 
دیگر این ماجرا، متحدانی دارند که در صورت بالا 
گرفتن اوضاع، می توانند خود را به میانه این مهلکه 
خطرناک بیندازند. به همین خاطر است که هوش 
مصنوعی ادعا می کند در سال جاری، دیپلماسی 
جهانی شکست می خورد و بعید نیست که نتیجه 
این شکست، وقوع یک جنگ فاجعه بار و تمام عیار 
شود. ابرقدرت های دیگری مثل چین و کره شمالی 
از سمت روسیه و کشــورهای اروپایی و آمریکا از 
طرف اوکراین، می توانند آغازگر نبرد بزرگی باشند 
که تا به امروز هیچ برگی از تاریخ شاهد وقوع آن 

نبوده است.

   هــوش مصنوعــی ChatGPT همچنین 
برای ســال آینده میــلادی، پیش بینی کرده 
است که جهان دو تکه می شــود. متحدان ناتو 
قطع بــه یقین از پشــت آمریــکا در می آیند و 
چین و کره شــمالی هم به حمایت از روســیه 
وارد میدان خواهند شــد. به نظر می رســد که 
زیرســاخت های حیاتی در گرماگرم نبرد هدف 
حملات ســایبری قرار می گیرد و نظام اقتصاد 
جهانی و شــبکه های ارتباطی با خاک یکسان 
می شــود. طبق پیش بینی های چــت جی پی 
تی، ســومین جنگ جهانی با مرکزیت روسیه و 
اوکراین از ســال ۲0۲6 آغاز می شود. همزمان 
با دمیدن به شیپور جنگ، لشگرکشی ها شروع 
خواهد شد و قدرت های بزرگی مثل چین یا به 
صورت مستقیم یا نیابتی، وارد مهلکه می شوند. 
به نظر می رسد که نبردهای کوچک با جنگ های 
گسترده تر یکپارچه شــده و بحران ژئوپلیتیکی 
شدت می گیرد. طی سالیان اخیر شاهد رقابت 

چین و ایالات متحده بوده ایم و می دانیم که غرب 
از پیشرفت های روزافزون چشم بادامی ها هراس 
دارد. رقابت این دو ابرقدرت می تواند زمینه ساز 
افزایش تنش ها در منطقه باشد. از طرف دیگر، 
رقابت های سیاســی، تجاری و نظامی می تواند 

نمک به زخم جنگ بپاشد و اوضاع را بدتر کند.

   بنابه ادعای هوش مصنوعی، یک ســال پس 
از وقوع جنگ جهانی ســوم، بحران اســتفاده از 
سلاح های هســته ای قوت می گیرد و هراس از 
جنگ هســته ای، لرزه به پیکره دنیــا می اندازد. 
تا به امروز، کشــورهایی که بمب هسته ای دارند 
از این ســلاح به عنوان عامل بازدارنده استفاده 
می کرده اند. حتی تصور اینکه از چنین سلاحی 
برای میادین نبرد استفاده شود، ترسناک است و 
وحشت به دل هر آدمی می اندازد. در حال حاضر 
کشورهایی که مجهز به بمب هسته ای هستند، 
در تنش های سیاسی موضع برتر را دارند. جنگ 
جهانی ســوم حتی اگر از ســلاح های اتمی هم 
استفاده نشــود، به اندازه کافی ویرانگر و مخرب 

خواهد بود. وقتی بدانید که یک جنگ هسته ای 
می تواند در دقایق ابتدایی جان چندین میلیون 
نفر را بگیرد، حتما ترس وجود شما را فرا می گیرد. 
با وقوع جنگ اتمی، تلفات غیرنظامیان به بالاترین 
حد خود می رسد و تا سال ها بعد همچنان اثرات 
خود را بر جای خواهد گذاشت. بعد از وقوع جنگ 
و جان باختن میلیون ها انسان بی گناه، احتمال 
اینکه مذاکرات برای آتش بس و برقراری صلح آغاز 
شود، زیاد است. براساس پیش بینی چت جی پی 
تی، یک سال پس از اینکه جنگ بر سر جهانیان 
سایه افکنده، اولین تلاش ها برای برقراری مجدد 
صلح و آتش بس دائمی آغاز می شود. در این برهه 
از زمان تمامی کشورها به یکدیگر بی اعتماد شده و 
رسیدن به توافقی که بتواند طرفین درگیر را راضی 
نگه دارد، دشوار اســت. مسلما جنگ پیامدهای 
ناگواری برای مردم جهان در پی دارد و همان طور 
که زندگی مردم پس از جنــگ جهانی دوم مثل 
سابق نشد، در ســومین جنگ جهانی هم اوضاع 
همین طور خواهد بود با این تفاوت که ویرانی و 

تخریب بیشتر است.

  تحلیل 

شیائومی 15 پرو رسما توسط شرکت چینی رونمایی 
شد. این گوشــی در کنار مدل استاندارد شیائومی 
15 معرفی می شــود که از تراشه اســنپدراگون 8 
الیت بهره می برد. این گوشی پرچمدار ویژگی ها و 
قابلیت های متمایز زیادی دارد کــه در ادامه با هم 
آن ها را مرور خواهیم کرد. گوشی شیائومی 15 پرو 
دارای نمایشگر خمیده 6/۷3 اینچی اولد با وضوح 
3۲00 در 1440 پیکسل است. این گوشی از مواد 
نورانی M9 شرکت TCL CSOT با ساختار انتشار 
میکروکاویتی دو لایه اســتفاده می کند که مصرف 
برق را در مقایســه با شــیائومی 14 پرو ۲4 درصد 
کاهش می دهد. صفحه نمایش از نرخ تازه ســازی 
تطبیقی LTPO از یک تا 1۲0 هرتز و تازه ســازی 
سه ســطحی صفحه نمایش پشــتیبانی می کند. 
این گوشــی از نرخ نمونه برداری لمسی 300 هرتز 

و نرخ نمونه برداری لمســی لحظه ای ۲560 هرتز 
بهره می برد کــه تعاملات را فوق العاده پاســخگو 
می ســازد. صفحه نمایش دارای حداکثر روشنایی 
3۲00 نیت اســت، همراه با شیشه مقاوم شیائومی 
دراگون کریســتال گلس ۲.0 که مقاومت در برابر 
سقوط را ۲5 تا 30 درصد بهبود می بخشد. شیائومی 
 Snapdragon 8 15 پرو بــا پردازنده کوالــکام
Elite عرضه می شود که توســط CPU نسل دوم 
Oryon به قدرت می رســد. این پردازنده افزایش 
45 درصدی در عملکرد هسته تکی و چند هسته ای 
را ارائه می دهد، همراه با افزایــش 44 درصدی در 
بهره وری انرژی در مقایســه با اسنپدراگون 8 نسل 
ســوم. این گوشــی همچنین دارای حافظه رم از 
نوع LPDDR5X و حافظه UFS 4.0 اســت که 
اطمینــان از چند وظیفه ای بدون وقفه و ســرعت 

داده های ســریع تر را فراهم می کند. علاوه بر این، 
تلفن دارای یک سیســتم خنک کننــده دایره ای 
شکل به شکل بال است که دارای یک منطقه تبادل 
حرارتی 4053 میلی متر مربعی است، در حالی که 
برنامه ریز میکرومعماری HyperCore  شیائومی 
عملکرد کلی را افزایش می دهد. دستگاه با سیستم 
عامل HyperOS 2 شیائومی کار می کند که برای 
بهینه سازی هم تجربه کاربر و هم عملکرد سیستم 
طراحی شده است. سیستم دوربین شیائومی 15 پرو 

یکی از نکات برجسته آن است. 
 این سیستم شــامل یک مجموعه دوربین سه گانه 
با قدرت لایکا اســت که دارای یک سنســور اصلی 
 1.3 /1 ،Sony LYT900( 50 مگاپیکســلی
اینچ، دیافراگــم OIS ،1/44(، یک حســگر فوق 
 ،Samsung S5KJN1( عریض 50 مگاپیکسلی
دیافراگم ۲/۲(، و یک لنز تله فوتو پریســکوپی 50 
مگاپیکســلی )Sony IMX858، OIS( است. 
دوربین پریســکوپی امکان زوم اپتیــکال 5 برابر و 

زوم بدون افت 10 برابر را ارائه می دهد که توســط 
پوشش فوق شفافیت ALD شیائومی و عدسی های 
سفارشی لایکا برای بهبود وضوح تصویر تقویت شده 
UltraZOOM- است. همچنین دارای قابلیت
20X برای ثبت جزئیات بیشتر است. دوربین جلو 
 OmniVision دارای یک حسگر 3۲ مگاپیکسلی
OV32B40  است که ســلفی های با کیفیت بالا 
را تضمین می کند. سری شــیائومی 15 همچنین 
عکس های پویا را معرفی می کند که آن را به اولین 
گوشــی اندرویدی بدل می کند که پشتیبانی از به 
اشتراک گذاری و مشاهده در پلتفرم هایی مانند ویبو 
و شیائوهونگشو را دارد. این ویژگی به کاربران امکان 
می دهد لحظات جذاب خــود را همان موقع ثبت و 
به اشتراک بگذارند. شیائومی 15 پرو دارای باتری 
6100 میلی آمپر ساعتی با ســاختار نانولوله های 
کربنی سیلیکونی و لیتیوم کبالت ولتاژ بالا است. این 
باتری تراکم انرژی 850 وات ساعت بر لیتر و ظرفیت 
80  درصدی پــس از 1600 چرخه شــارژ را ارائه 

می دهد. این گوشی از شــارژ سریع با سیم 90 وات 
و بی سیم 50 وات پشتیبانی می کند. با تراشه های 
Surge P3 و G1 شیائومی که باعث بهبود کارایی 
شارژ و عمر باتری می شوند. گوشی شیائومی 15 پرو 
همچنین شامل اتصال ماهواره ای است که ارتباط 
آفلاین تا شــعاع 3.5 کیلومتر را از طریق تراشــه 
تقویت ســیگنال Surge T1S ممکن می سازد. 
این دستگاه دارای حسگر اثر انگشت اولتراسونیک 

فناوری Goodix، استاندارد مقاومت در برابر آب 
و گرد و غبار IP68 و سازگاری با Wi-Fi 7 است. 
 USB ،دستگاه همچنین شامل بلندگوهای استریو
3.2  نسل 1 )پنج گیگابیت بر ثانیه(، موتور خطی 
محور X و کنترل از راه دور مادون قرمز نیز هست. 
گوشی Xiaomi 15 Pro در سه رنگ: سبز کاجی، 
خاکستری سنگی و سفید موجود است. همچنین 
نسخه ای به رنگ نقره ای روشن نیز عرضه شده است.

ذرهبین
معینکریمی

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزاربازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهبرخیازآنهاراشایدحتیاسمشانراهمنشنویدامامخاطبهایخاصخودرابههمراهدارند.هرهفتهدربخشآتلیهسعیمیکنیمبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریک
هفتهاخیربپردازیم.ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

Kong:SurvivorInstinct
SevenLevels           سازنده

63          متوسط امتیاز
هرگاهصحبتازکینگکنگدر
بازیهایویدئوییمطرحشده،

بازیهاییتوسعهیافتهاندکهکنترل
اینشخصیترابرعهدهگیمرقرار

میدادند.اینجاامابایکتغییر
اساسیسروکارداریم.دراینبازی
گیمرنقشانسانهاییرابرعهده

میگیردکهدرجریانحملهکینگ
کنگبهشهرنجاتپیداکنند.


PlanetDestroyer

TurborexGames           سازنده
10هزار          متوسط امتیاز

سفرهایفضاییازدیرباز
علاقهمندانبسیاریداشتهو

دنیایبازیهایویدئویییاآثار
علمیتخیلی،هدفازاینسفرها

بعضاانجامکارهایمعدنیدر
سیارههایمختلفاست.اینجا

ماکنترلیکفضاپیمارابرعهده
میگیریمکهرویسطحسیارههای
مختلففرودآمدهوفرایندانجام
کارهایمعدنیرارویسطحآنها

شروعمیکند.

پرچمدار جدید چینی از راه رسید
  بررسی کوتاه

بازگشت مشهورترین اهریمن های دنیای بازی


BusSort

AmobearStudio           سازنده
500هزار          متوسط امتیاز

معمولادرجریانبازیهایپازلامروزیکهبهخصوصبرای
تلفنهایهمراهعرضهمیشوند،هدفنهاییاهمیتچندانی

Busنداشتهواینفرایندکاراستکهموردتوجهقرارمیگیرد.در
Sortهمهمینروندتکرارشدهوهرچندنهایتاشمابایدتعداد

زیادیمسافرراسواراتوبوسکنیداماچالشاصلیبهروشیاست
کهدرانجاماینکارانتخابمیکنید.


REDACTED

Krafton           سازنده
77          متوسط امتیاز

سالگذشتهبودکهبازیترسناکCallistoProtocolعرضه
شدوالبتهنتوانستانتظاراتموجودرابرآوردهکند.اینباراما
REDACTEDبهسراغنسخهجانبیاینبازیرفتهایمکهبانام

شناختهمیشودوبابازیاصلیتفاوتهایاساسیدارد.اثر
پیشرودرژانراکشنقرارگرفتهوالبتهزاویهدیدآنهمبه

شکلایزومتریکاست.

ســال گذشــته بعد از یک دهه انتظار، نسخه چهارم 
دیابلو به عنوان یکی از پرطرفدارترین بازی های اکشن 
و نقش آفرینی به بــازار عرضه شــد. در حالی که در 
ابتدای راه بســیاری از گیمرها واکنش خوبی از خود 
نشان دادند، Diablo 4 رازهای تاریک خود را برای 
گیمرهایی که تلاش داشتند تا در بلند مدت از آن لذت 
ببرند، پنهان کرده بود. بــازی Diablo 4 کمپین و 
بخش داستانی جذابی را به گیمرها ارائه کرد و روایت 
متفاوتی را نسبت به سه نســخه اول دنبال کرد اما در 
بخش محتوای اندگیم )End Game( بسیار ضعیف تر 
از چیزی که انتظار می رفت ظاهر شــد. این ضعف ها 
به هنگام ارائه به روزرســانی های بزرگ که با نام فصل 
)Season( منتشر می شدند تا حد زیادی پوشش داده 
شدند اما مشکل Diablo 4 صرفا محتوا و کمبود آن 
نبود بلکه بخش های مختلف بازی با مشکلات ساختار 

یافته ای همراه بودند که سطح جذابیت بازی را کاهش 
می دادند. حالا پس از گذر بیش از یک سال اولین بسته 
 Diablo 4: Vessel of الحاقی این اثر با نام بــازی
Hatred به صورت رســمی عرضه شده که تغییرات 
زیادی را به همراه داشته. حالا باید دید که آیا بلیزارد 
می تواند بدن نیمه جان Diablo 4 را با این بســته 
الحاقی احیا کند؟ داستان بازی بلافاصله بعد از اتفاقات 
Diablo 4 دنبال می شــود. جایی که لشگرکشــی 
Inarius به جهنم ناموفــق باقی ماند و در این حین 
نه تنها خود او کشته شد بلکه Lilith نیز توسط گیمر 
نابود شــد و حالا Mephisto نیز بــه عنوان یکی از 
بزرگترین شــیاطین در یک Soulstone محبوس 
شده است که توســط Neyrelle نگه  داری می شود. 
نتیجه این لشگرکشــی ناموفق تغییــرات عجیب در 
Cathedral of Light اســت. جایی که سربازی 

ناشناخته به نام Urivar که از نبرد جان سالم به در 
برده، قصد دارد تا قوانین رادیکال خود را پیاده سازی 

کرده و تمام مخالفان خود را نابود کند.
 Urivar قصد دارد تا Neyrelle را دستگیر کند و به 
Soulstone دسترسی پیدا کند اما Neyrelle در 
فرصتی مناسب به قسمتی از دنیای Sanctuary به 
نام Nahantu فرار می کند. شخصیت اصلی بازی نیز 
به دنبال حفاظت از Neyrelle به این قسمت جدید 
از نقشــه پای می گذارد. حضور Neyrelle در این 
بخش از دنیا همراه Soulstone، مشــکلات زیادی 
را به وجود می آورد. گیمر باید در این بخش جدید از 
نقشه با ساکنان Nahantu و داستان آنها آشنا شده 
 Diablo و با کمک آنها پیشرفت کند. در زمان عرضه
4، گرافیک هنری و البته فنی بسیار چشم گیر بود اما 
بعد از ارتقایی که در استانداردهای گرافیکی صورت 

گرفته، می توان گفت که ســری Diablo راه زیادی 
 Vessel of .را برای تبدیل به بهترین شــدن را دارد
Hatred همانند نسخه اصلی از گرافیک هنری خوبی 
برخوردار است. طراحی خوب محیط های متفاوت که 
می توانند ذهن گیمر را تسخیر کرده و دانجن هایی با 
اتمسفر سنگین و به یاد ماندنی، از ویژگی های مثبت 
Vessel of Hatred به شمار می روند اما همانگونه 
که اشاره شد در حال حاضر انتظارات بسیار بیشتری 
به خصوص در بخش فنی وجود دارد. مشکلات فنی 
مانند باگ هــا و کرش های مختلف، درســت عمل 
نکردن فیزیک بازی و مشــکلات حرکات اســب که 
هنوز هم حل نشــده می توانند باعث دلســرد شدن 
گیمرها شوند. صداپیشگی و موسیقی همانند نسخه 
اصلی در بهترین حالت خود قرار دارند. صداپیشگی 
در دیالوگ ها و میان پرده ها به خوبی انجام شــدند و 
به حس سینمایی کمک زیادی می کنند. همچنین 
 Nahantu موســیقی متن جدید مربوط به بخش
 هماهنگی خوبی با محیط و روایت داستان دارد. بازی

 Diablo 4 داســتانی جذاب و روایتــی متفاوت را 
دنبال کرد اما مشکلات بنیادی آن در بخش محتوا به 
خصوص در بخش اند گیم باعث شد تا تعداد زیادی از 
 Vessel of Hatred هواداران از آن ناامید شوند. حالا
به عنوان اولین بسته الحاقی تمام تلاش خود را می کند 
تا تجربه ای بهتر را ارائه کند. این بسته الحاقی پتانسیل 

بی حد و مرز ســری دیابلو را نشــان می دهد. ایجاد 
تغییرات بنیادیــن، ارائه محتوای بیشــتر و مرتبط 
 ،Torment به یکدیگر، بازگشــت درجه ســختی
گیم پلی ســرگرم کننده، وجود یــک کلاس جدید 
 و گرافیک هنــری بی نظیــر از ویژگی هــای اصلی
 Diablo 4: Vessel of Hatred به شمار می رود.


SonicXShadow
Sega           سازنده
80          متوسط امتیاز

Sonicچندسالپیشبودکهسگاباانتشار
Generationsسعیکردتاترکیبیازبازیهای
کلاسیکوعناوینسهبعدیاینمجموعهرادر

یکساختارواحدقراردهد.بستهایکهتوانستبا
استقبالخوبمخاطبهاهمراهشودوحالانسخه
بهبودیافتهآنهمراهباشخصیتShadowبرای

پلتفرمهایامروزیمنتشرشده.

  بی سیم

چالش بزرگ قیمت برای پرچمدار آینده سامسونگ
اینطور که به نظر می رســد، سامســونگ قصد دارد به خاطر قیمت بالای تراشه 
اسنپدراگون 8 الیت قیمت گلکســی S25 را هم افزایش دهد. در سال های اخیر، 
سامســونگ همواره با چالش های زیادی در طراحی و تولید محصولات پرچمدار 
 S25 خود روبه رو بوده است. گزارش های اخیر نشان می دهند که سری گلکسی
به دلیل استفاده از چیپست جدید و قدرتمند اسنپدراگون 8 الیت، با افزایش قابل 
توجه قیمت روبه رو خواهد بود. این چیپست به عنوان جانشین مدل های پیشین، 
قدرت و کارایی بیشتری را به گوشی های سری گلکسی S25 اضافه خواهد کرد. 
اما هزینه تولید بالای آن به قیمت نهایی محصولات اضافه می شود. سامسونگ در 
سال ۲0۲5 تصمیم دارد علاوه بر به روزرسانی سری گوشی های تاشوی خود مانند 
Galaxy Z Fold و Galaxy Z Flip، گوشی های تاشوی جدیدی را نیز معرفی 
کند. برخی تحلیل گران معتقدند که این کمپانی کره ای به دنبال رقابت بیشــتر 
در بازار گوشی های تاشو است و احتمالًا محصولات سه تاشوی جدیدی را معرفی 
خواهد کرد. در کنار این شایعات، مشکلات تولید تراشه های Exynos 2500 نیز 
 S25 مزید بر علت شده اند که سامســونگ مجبور شود در تمامی مدل های سری
از چیپست های اسنپدراگون اســتفاده کند. این تصمیم اگرچه می تواند به بهبود 
کارایی محصولات منجر شود، اما قطعاً قیمت این گوشی ها را بالاتر خواهد برد. طبق 
گزارش های موجود، افزایش قیمت سری گلکسی S25 به دلیل هزینه بالای تولید 
چیپست اسنپدراگون تقریباً قطعی است. همچنین انتظار می رود که سامسونگ 
در ســال ۲0۲5 علاوه بر معرفی مدل های جدید ســری Galaxy Z Fold7 و 
 Galaxy Z Flip یک نسخه پیشرفته از این گوشی ها به نام ،Galaxy Z Flip7
Enhanced Edition 7 نیز معرفی کند. این گوشــی ها احتمالًا با ویژگی ها و 
طراحی های بهبود یافته و جدید به بازار می آید. بدین ترتیب سامسونگ می تواند در 
برابر رقابت شدید با برندهای چینی و آمریکایی در زمینه گوشی های تاشو، موفقیت 
بیشتری کسب کند. علاوه بر این، شایعاتی درباره تولید یک گوشی تاشوی سه تاشو 
نیز وجود دارد که ممکن است سامسونگ با آن به رقابت مستقیم با هوآوی در سال 
۲0۲5 بپردازد. هرچند هنوز اطلاعات دقیق و رســمی از سوی سامسونگ در این 
مورد در اختیار نداریم. اما گزارش ها نشان می دهند که این شرکت قصد دارد تا خط 

تولید گوشی های تاشوی خود را با محصولات جدید گسترش دهد.

جنگ جهانی در سال 2026 ؟
نوستراداموس، راسپوتین و حالا نوبت پیش بینی های هوش 

مصنوعی است

استودیوسازنده»کنکورد«
تعطیلشد

Concordسونیسازندهبازی
یعنیاستودیوFirewalkرا

SonyInteractive.تعطیلکرد
Entertainmentدربیانیهایدر

روزسهشنبهاعلامکردکهاستودیو
Firewalkوهمچنینتوسعهدهنده
بازیهایموبایلNeonKoiبرای

همیشهتعطیلخواهدشد.سونیتنها
Concordدوهفتهپسازعرضهبازی

درماهآگوست،باتوجهبهاستقبال
ضعیفبازیکنان،اعلامکردکهقصد

داردConcordراآفلاینکند،بازیرا
ازفروشخارجکندوبههمهبازیکنانی
کهآنراخریداریکردهاند،هزینهرا
بازپرداختکند.درآنزمان،سونی
گفتکهامکانبازگرداندنبازیرابه
شکلاصلاحشدهبررسیخواهدکرد.

بااینحال،دربیانیهروزسهشنبه،
HermenHulst،مدیرعامل

پلیاستیشنتاییدکردکهاینشرکت
تصمیمگرفتهاستکهاینکارراانجام

ندهد.
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محمدطالبیان|مجموعهبازیCallofDutyسالهاستباچیزیکهدر
ذهنداریمفاصلهگرفته.مدتهاستکهاینمجموعهمحبوبراهخوداز
قرارگرفتندرمیانشوترهاینظامیراترککردهوتمامتمرکزخودراروی
درآمدزاییبیشتربافروشاسکینشخصیتهایسینمایییاانیمیشنیقرار
داده.اتخاذچنینرویکردیازسویActivisionمشخصابرایمقابلهباموج
پایانناپذیرموفقیتبازیهاییهمچونFortniteبودهاماآیااینبهمعنی
اتمامچیزیاستکهازاینمجموعهبهیادداریم؟واقعیتماجراایناستکه
چرخهحیاتهرکدامازقسمتهایاینمجموعهدرساختاریازپیشتعیین
شدهقرارگرفته.معمولاهرکدامازنسخههایCallofDutyباتمرکزروی
داستانینظامیوارائهاینزدیکبهواقعیتیاحداقلواقعیتیهمراهمیشود
وبعدازفروکشکردنجواولیهتبدیلبهسیرکیپرازالمانهاییمیشود
کهبهشکلواضحجاییدریکشوتراولشخصنظامیندارند.جدیدترین
نسخهمجموعهیعنیبازیCallofDutyBlackOps6همدقیقاچنین

مسیریرادنبالمیکند.

علیرضاقادرمیهنی|هوشمصنوعیچتجیپیتیبهتازگیآیندهبشریترا
تاسال2029میلادیپیشبینیکردهاست.آیاجنگجهانیسومدرراهاست؟
ChatGPTپاسخمیدهد،جهاندرآستانهجنگجهانیسوماست،چراکه
روسیهواوکرایندرگیرجنگیبینتیجهشدهوخاورمیانهنیزاوضاعملتهبی
دارد.هریکازطرفیندرگیریمتحدانخودرادارندواگرازچتجیپیتی
بپرسید،پاسخسوالشمارااینگونهخواهدداد:سال2024هرچهدیپلماسی
جهانیرشتهکرده،پنبهمیشــود!بهاحتمالزیادمنظورازهوشمصنوعی
OpenAI،افزایشتنشودرگیریهاوآغازیکنبردطولانیمدتاست.هوش
مصنوعیبهعنواندستیارتخصصیانساندربسیاریازامور،توانستهجایگاه
خودراارتقادادهوحضورخودرابینزندگیبشریپررنگکند.البتهدرمواقعی
کهازآنراجعبهپیشبینیآیندهسوالمیپرســیم،بایدمنتظرپاسخهایی

باشیمکهممکناستماراشگفتزدهکند.

  فعلا که زمان زیادی از انتشــار بازی نگذشــته، 
شاهد یک شوتر اول شخص نظامی با داستانی جدی 
هســتیم. از همان برخورد اول مشــخص است که 
ساخته جدید اســتودیو Treyarch، سعی داشته 
تمامی نیازهای یک Call of Duty موفق را ارائه 
کند اما آیا می توان چیزی با عنوان نوآوری را در این 
بازی تجربه کرد ؟ جواب ســاده و سرراســت منفی 
است. نســخه جدید این مجموعه مثل همیشه در 
زمینه نوآوری حرف خاصی بــرای گفتن ندارد اما 
بزرگ ترین فرق Black Ops 6 با دیگر نسخه های 
پیشین در این است که سعی داشته تجربه ای کامل 
و استاندارد را ارائه کند. چیزی که دیگر استودیوهای 
توسعه دهنده این سری طی یک دهه اخیر موفقیتی 
در ارائه آن نداشته اند. اینبار داستان تمرکز خود را 
روی ابتدای دهه 90 میــلادی قرار داده. بازه زمانی 
که میزبان جنگ خلیج فارس و شخصیت مطرحی 
همچون صدام حسین است. سازندگان بازی بارها 

ســعی کرده بودند با قرار دادن محوریت تبلیغات 
خود روی اتفاقات واقعی ابتدای دهه 90 میلادی در 
 Black خاورمیانه و دیگر نقاط دنیا، به جذابیت های
Ops 6 بیافزاینــد اما اصل داســتان چیز دیگری 
است. با پیشروی در داستان و حضور شخصیت های 
مختلف عملا متوجه می شــوید که تمــام اتفاقات 
تاریخی آن بازه زمانی در حاشــیه قرار گرفته اند و 
تمرکز اصلی داستان روی موضوعی تقریبا می توان 
گفت بی ارتباط با جریانات سیاســی و نظامی است. 
برای بار دیگر در این نسخه از Black Ops شاهد 
معرفی گروهی جدید هستیم که به مرور تبدیل به 
اصلی ترین تهدید در داستان می شود. گروهی تحت 
عنوان Pantheon اینبار نقش منفی اصلی داستان 
را برعهده گرفته و شخصیت های مختلفی در داستان 
معرفی می شوند به دنبال جلوگیری از رسیدن این 
گروه به اهدافش هستند. اهدافی که مثل همیشه به 

نابودی ساختار فعلی منتهی می شود. 

  داستان این نسخه در میانه Black Ops ۲ قرار 
گرفته. بعد از اتفاقات دهــه 80 میلادی در دومین 
نسخه مجموعه و سال ها قبل از اتفاقات مدرن نیمه 
دوم Black Ops 2 کــه رویکردی کاملا متفاوت 
را دنبال می کرد. انتخاب این بازه زمانی مشــخصا 
محدوده هایی را برای تیم تولید در زمینه بازگرداندن 
شخصیت های اصلی سری Black Ops ایجاد کرده 
از این رو شــاهد معرفی تعداد زیادی شخصیت در 
جریان بازی هستیم. شخصیت هایی که به هیچ وجه 
در سطح و اندازه قهرمان های قدیمی مجموعه قرار 
نمی گیرند و در زمان اندکی کــه در اختیار داریم، 
امکان برقــراري ارتباط با هیچکدام از آنها شــکل 
 Call of Duty Black نمی گیرد. بخش داستانی
Ops 6، ترکیبی اســت از آنچه طی نســخه های 
اخیر مورد آزمون و خطــا قرار گرفته. مراحل خطی 
با Set-Pieceهای سینمایی، مراحل مخفی کاری 
و یک مرحله Sandbox که البته نمونه اش در این 

مجموعه قبلا دیده نشده است. جدای از این شاهد 
دو مرحله با رویکردی کاملا متفاوت از استانداردهای 
مجموعه هستیم که با المان توهم همراه شده و حتی 
زامبی ها هــم در آن حضور پیــدا می کنند. چیزی 
که برای ســال ها در حالت تک نفره این سری را در 
کانون توجه ها قرار داده بود، روایت داستانی جدی 
با لحظات منحصر به فرد و البته جلوه های سینمایی 
بود که به خصوص در نســل هفتم کنســول های 
خانگی به اوج خود رســید. در این نســخه چنین 
طراحی مراحلی در اولویت کاری نبوده و هرچند به 
شکل کامل حذف نشده اند اما فضای خود را به چند 
نوع دیگر از طراحی مراحل داده اند که به هیچ وجه 
جذابیت رویکرد خطی و سینمایی را به همراه ندارند. 
این نکته را هم باید در نظر گرفت که ماموریت ها و 
مراحلی که روی مخفی کاری تمرکز دارند، عملا به 
واسطه هوش مصنوعی ضعیف دشمن ها، نمی توانند 

تجربه ای باکیفیت را ارائه کنند. 

  با در نظر گرفتــن تمام توضیحات ارائه شــده 
 Call of Duty می تــوان نتیجه گیری کرد کــه
Black Ops 6 یکی از بهترین نســخه های این 
مجموعه اســت که طی ســال های اخیر منتشــر 
شــده. هرچند خبری از آن دوران اوج نسل هفتم 
کنســول های خانگی نیســت و بازی چیزی ارائه 
نمی کند که تا به امروز ندیده باشــیم اما توانسته تا 
تمامی قطعه های پازل را در کنار یکدیگر به خوبی 
قرار دهــد. موضوعی که بســیاری از نســخه های 
اخیر Call of Duty در رســیدن به آن مشکلات 
زیادی داشــتند. ارائه یک پکیج کامــل در حالت 
داســتانی، چند نفره و زامبی، همراه با شــوتینگ 
 Call of Duty ،درجــه یــک Movement و
Black Ops 6 را تبدیــل بــه یکــی از بهترین 
بازی های امســال می کند. بازی ای که می تواند هر 
علاقه مندی به سبک شــوتر اول شخص را جذب 

خود کند. 

ندای وظیفه در جنگ خلیج فارس
نقد و بررسی جدیدترین نسخه از مجموعه بازی 

Call of Duty محبوب
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   گزارش

در لیگ برتر انگلیس، پس از اولین اخراج، مربیان دیگر 
هم شغل خود را از دســت می دهند. تاامروز تیم های 
زیادی بوده اند که برخلاف آنچــه مدیران آنها تصور 
کرده اند، نتایج را به دســت آورده اند. با جدایی اریک 
تن هاگ از منچســتریونایتد، احتمالا به چند مربی 
اخراجی دیگر نزدیک می شــویم اما چه تیم ها و چه 

مربیانی در لبه این پرتگاه قرار خواهند گرفت؟
   ساوتهمپتون؛ راسل مارتین

8 باخت و تنها یک تســاوی آن هم مقابل ایپسویچ 
و در خانه، نتیجه ای نبود که مدیران باشــگاه پس از 
حضور در لیگ برتر و خرج کردن حدود 120 میلیون 
یورو انتظارش را داشتند. مدیران باشگاه سعی کردند 
با جذب بازیکنان جــوان بااســتعداد در کنار چند 
بازیکن باتجربه از جمله آرون رمســدیل از آرسنال، 
حداقل نتایج بهتری رقم بزنند اما شــرایط بسیار بد 
جلو رفته. البته باید گفت 4 دیدار سخت میان این 9 
بازی داشــتند و مقابله با نیوکاسل، منچستریونایتد، 
آرسنال و منچسترسیتی بســیار دشوار بود. مدیران 
ساوتهمپتون می توانند به همین صورت تا پایان فصل 
ادامه دهند زیرا این مربی گویی توان بیشتری را برای 
مقابله با حریفان ندارد و احتمالا  در پایان فصل با این 
مسیر، سقوط کنند  اما یک ســناریو مدتی است که 
مدیران این باشــگاه را درگیر خود کرده. آنها اکنون 
می توانند با مقداری هزینه بیشــتر یک مربی جدید 
را به تیم بیاورند تا شــرایط را کمی بهبود ببخشد و 
حداقل از منطقه سقوط خارج شوند. به همین دلیل 
مارتین می تواند اخراجی بعدی پس از اریک تن هاگ 

نام بگیرد.
   ولورهمپتون؛ گری اونیل

تیم گری اونیل در 9 بازی تنها 2 امتیاز کسب کرده 
و برای تیمی مانند ولورهمپتــون چنین چیزی یک 
فاجعه است. مدیران باشگاه می دانند  این شرایط به 
دلیل قطع همکاری با خورخه مندس ایجاد شده اما 
احتمالا هیچ کاری راحت تر از این نیست که تقصیرها 
به گردن گری اونیل بیفتد و آنها با اخراج ســرمربی 
از تقصیرات خود برای تیم فــرار کنند. بازیکنان تیم 
بارها اعلام کرده اند ســرمربی آنها مشکل تیم نبوده 
و نیســت اما همانطور که پپ گواردیولا گفت: »این 
بازی برای مربیان، بازی نتایج است.« و هرکس نتواند 
نتیجه بگیرد اخراج می شــود. اونیل به خروجش از 

ولورهمپتون بسیار نزدیک است.
   کریستال پالاس؛ اولیور گلاسنر

گلاسنر جانشــین هاجســون در پالاس شد و نتایج 
باورنکردنــی او باعث شــده بود به عنــوان یک تیم 
سرسخت  لقب بگیرند. با این حال نتایج پالاس نسبت 
به آنچه انتظار می رفت بســیار بد بوده و آنها با کمی 
خوش شانسی  خارج از منطقه سقوط قرار گرفته اند. 
شــاید جدایی اولیســه بهانه ظاهری تیم آنها برای 
عدم نتیجه گیری باشــد اما تفکرات گلاسنر در فصل 
قبل همیشه بر پایه قابلیت های اولیسه نبود که حالا 
رفتن او این تیم را به این حال مواجه کند. نتایج نشان 

می دهد دست مربی اتریشی برای تیم های انگلیسی 
رو شده و آنها به خوبی می دانند چگونه تفکرات او را 
خنثی کنند. از اخبار درونی کریســتال زمزمه های 
اخراج شنیده می شــود و گفته شــده تاکنون چند 
جلسه برای تصمیم برکناری یا ابقای گلاسنر برگزار 

شده است. 
   تاتنهام؛ آنژ پستکوگلو

هواداران اسپرز از یک دنده بودن مربی خود در مواجهه 
با مشکلات خسته شــده اند و کاملا جدی به دنبال 
اخراج مرد استرالیایی هستند. تحریم بازی ها، شعار 
علیه مربی و ایجاد مشکلات بیشتر برای تیم اکنون به 
یک وظیفه برای هواداران باشگاه تبدیل شده و تجربه 
نشان داده دنیل لوی سعی می کند کمتر با هواداران 
باشگاهش مواجه شده و احتمالا پس از مدتی پروژه 
اخراج پســتکوگلو کلید بخورد. سرمربی تاتنهام این 
موضوع را احساس کرده است. او در آخرین کنفرانس 
خود عنوان کــرد: »همه به مــن می گویند باید جام 
کسب کنید اما به نظر شــما تنها به دنبال جام بودن 
آینده خوبی را خواهد داشت؟« او با این جملات سعی 
کرد شــرایطی که   علیه اش راه افتاده است را خنثی 
کند و نتیجه گرایی محض را یک اشتباع بزرگ بداند 
اما بهتر می داند اکنون موج اخراج مربیان آغاز شده و 
احتمالا اگر شــرایط تیمش تغییری نداشته باشد در 

این موج به خانه بازگردد.

اسمش را با کنایه می گذاریم شــاهکار. شاهکاری بزرگ 
از مدافعان اســتقلال. بازیکنانی که به قــول قدیمی ها، 
اسم شان را تریلی هم نمی کشد اما حالا با 16 گل خورده، 
عنوان ضعیف ترین خط دفاع لیگ برتر را به خود اختصاص 
داده اند. خط دفاعی استقلال کارایی لازم را ندارد و همین 
موضوع به پاشــنه آشــیل این تیم تبدیل شده است. به 
نام این بازیکنان نگاه کنید. رافائل ســیلوا، سامان فلاح، 
محمدحســین مرادمند، ایمان ســلیمی و البته آرمین 
ســهرابیان که تا زمان حضورش در استقلال، اوضاع خط 
دفاع اینقدر آشــفته نبود. به اینها بایــد رامین رضاییان، 
میلاد زکی پــور و ابوالفضل جلالی را هــم اضافه کنیم. 
بازیکنانی که در کناره ها حضور دارند و جزئی لاینفک از 

خط دفاع محسوب می شوند.

    این همه هزینه برای این همه گل؟
درباره عملکرد خط دفاع استقلال کمی ریزتر می شویم. 
بهتر است به ارقام حدودی قرارداد بازیکنان این تیم اشاره 
کنیم تا شاهکار خلق شده توسط آنها بیشتر عیان شود و 
به چشم بیاید. استقلال برای جذب سامان فلاح، مبلغی 
در حدود 4۷ میلیارد تومان هزینه کرد تا رضایتنامه این 
مدافع جوان را از گل گهر دریافت کند. اگر دستمزد او هم 
حدود 23 میلیارد تومان باشد، یعنی استقلال برای جذب 
این مدافع ۷0 میلیارد تومان هزینه کرده است که عددی 

قابل توجه به حساب می آید.
محمدحســین مرادمند و ایمان ســلیمی هم روی هم 
مبلغی در حدود 40 میلیارد تومان دســتمزد می گیرند؛ 
البته این مبلغ شــامل آپشــن ها و پاداش ها نمی شــود. 
بعید است رافائل سیلوا هم با مبلغی کمتر از 20 میلیارد 
تومان در استقلال مانده باشــد. قرارداد میلاد زکی پور و 
ابوالفضل جلالی هم روی هم حــدود 60 میلیارد تومان 
است. دستمزد رامین رضاییان هم که مشخص است؛ ۷0 

میلیارد تومان برای یک فصل!
اینها عناصر اصلی خط دفاع استقلال هستند. بازیکنانی 
که آمــاری ضعیف را به ثبت رســانده و اســتقلال را به 
ضعیف ترین خط دفاع لیگ تبدیــل کرده اند. هزینه ای 
که برای این مدافعان صورت گرفته، حدود 260 میلیارد 
اســت. یعنی نزدیک به 5 میلیون دلار. استقلال با همین 
مدافعان، از ذوب آهن 3 گل خــورد و برابر خیبر هم این 

اتفاق عجیب تکرار شد.

   کاپیتان، لیدر حاشیه ها
سیدحسینی حسینی را با عملکرد نوسانی در طول چند 
سا ل اخیر می شناسند. سیدحسین اگر در لیگ بیست و 
یکم در ســطح جهانی خود ظاهر شد اما اکنون یا بازوبند 
کاپیتانی یکی از مقصران بحران استقلال به شمار می رود. 
عملکرد حســینی در داخل زمین و حاشیه های وی در 

خارج از مستطیل ســبز در این 2 ســال موجب شده تا 
استقلال دچار خسران شود. حسینی که سال گذشته با 
حرکت منشوری خود استقلال را در بحران فرو برد، امسال 
نیز با مصاحبه های جهت دار در نقش لیدرهای بحران ساز 

ظاهر شده است. 
تمامیت خواهی حسینی و حاشــیه های وی حتی اجازه 
استخدام یک دروازه بان ســطح یک به مدیریت استقلال 
نداد تا جایی که صحبت هــای جهت دار و زاویه وی با این 
باشگاه موجب شد تا گلر بوسنیایی استقلال با آبی پوشان 
فسخ کند. جانشین حسینی، محمدرضا خالدآبادی جوان 
است که در سطح نام و افتخارات استقلال به عنوان یک 

باشگاه بزرگ نیست.
استقلال که در لیگ بیست و سوم، طی 30 بازی تنها 15 
گل دریافت کرده بود، حالا در 9 بازی 15 بار دروازه اش باز 

شده. آماری که نشان می دهد استقلال در بخش تدافعی 
به شدت آسیب پذیر بوده و بازیکنان این تیم کارایی لازم 

را نداشته اند. 
قبل از آغاز لیگ برتر پیش بینی می شد تیم هایی کم هزینه 
مانند شمس آذر و هوادار یا خیبر و چادرملو که به تازگی 
راهی لیگ برتر شده اند، خط دفاع نابسامانی داشته باشند، 
اما حالا این اتفاق برای اســتقلال رخ داده و شــاگردان 
موسیمانه را وارد بحران کرده اســت. با توجه به اینکه 2 
بازی ســخت مقابل تراکتور و الهلال پیش روی استقلال 
اســت، اگر مدافعان این تیم به خود نیایند و همچنان با 
کیفیت گذشته در زمین ظاهر شوند، قطعاً باز هم شاهد 
باز شدن دروازه آنها خواهیم بود. البته در ثبت آمار ضعیف 
استقلال در بخش تدافعی، نباید حســین حسینی را از 

قلم بیندازیم. 

آماده ترین الهلال تاریخ مقابل 
استقلال؟

تقریبا همه اهالی فوتبال در آسیا به این نتیجه رسیده اند که سخت ترین 
بازیِ هر هفته مربوط به تیمی است که در آن هفته با الهلال عربستان 

بازی دارد. از قضا این هفته حریف تیم قدرتمند سعودی استقلال است!  
الهلال در کنار دیگر تیم عربستانی یعنی الاهلی تنها تیم هایی هستند 
که هر 3 بازی قبلی شان را در این تورنمنت برده اند. اما الهلال به دلیل 
تفاضل گل بهتر در صدر جدول قرار دارد. اما استقلال از 3 بازی قبلی 
خود در لیگ نخبگان یک برد و دو شکست به دست آورده است و در 

رده ششم جدول قرار دارد.
اما وضعیت متفاوت استقلال نسبت به الهلال صرفا مربوط به جایگاه 

این تیم در جدول لیگ نخبگان نیست. استقلال به عقیده خیلی از 
اهالی فوتبال در ایران احتمالا در بدترین و سیاه ترین دوران فعالیتش 
قرار دارد. این تیم در 4 بازی اخیر خودش )3 بازی در لیگ برتر و یک 

بازی در لیگ نخبگان( شکست خورده است!
در طرف مقابل الهلال در بهترین وضعیت خودش به سر می برد. این 

تیم از ابتدای فصل جدید 16 مسابقه را در 4 تورنمنت مختلف برگزار 
کرده است که 15 تا از این مسابقات را با برد تمام کرده است و فقط در 

بازی اخیر با النصر در لیگ حرفه ای عربستان مقابل النصر با تساوی یک 
- یک متوقف شده است. الهلال ابتدا در سوپرکاپ عربستان با شکست 
دادن تیم های النصر و الاهلی قهرمان شد. در جام پادشاهی عربستان 

به دو پیروزی مقابل تیم های البکیریه و الطایی دست پیدا کرد. در لیگ 
نخبگان آسیا هم تیم های الریان قطر، الشرطه عراق و العین امارات را 

شکست داد.
در لیگ حرفه ای هم از هفته اول تا هفته هشتم برنده شد اما بالاخره 

در بازی هفته نهم مقابل النصر که همین دیشب برگزار شد، با تساوی 
یک - یک متوقف شد. الهلال با هدایت ژرژ ژسوس در این 16 بازی 

4۷ گل زده است و 15 گل دریافت کرده است. میانگین گل زده این 
تیم در هر بازی 2/93 و میانگین گل خورده این تیم هم 0/93در هر 

بازی است. برای همه روشن است که استقلال اصلا وضعیت مناسبی 
ندارد و شانس چندانی برای پیروزی مقابل الهلال ندارد. وضعیت به 

شکلی است که بخش زیادی از هواداران استقلال به یک شکست یک 
یا دو گله هم راضی هستند. چنین نگرش و جوی در اوایل همین ماه 

هم وجود داشت. استقلال روز اول آبان در لیگ نخبگان با النصر بازی 
داشت و هواداران این تیم نگران نتیجه بودند. اما استقلال بازی نسبتا 

قابل قبولی را ارائه داد و فقط با گل دقایق پایان لاپورت به النصر باخت. 
به همین دلیل امیدواری اندکی هم وجود دارد که استقلال بتواند با 

ارائه یک بازی دفاعی منسجم مقابل الهلال، حداقل یک امتیاز از این 
تیم بگیرد.

منبع: فوتبالی
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روشن در اعماق تاریکی!
جناب حسن روشن پیشکسوت اســتقلال مصاحبه ای جدید انجام داده اند. اگر حدس زدید اولین جمله ایشان در 
این مصاحبه چه بوده؟ آفرین! مثل همیشه: »بازی های استقلال را زیاد پیگیری نمی کنم.« سلطان پیگیری نکردن 
بازی های استقلال، سلطان مصاحبه و انتقاد از همه چیز این باشگاه هم هست. واقعا نمی دانیم ایشان وقتی بازی ها 
را نمی بینند و پیگیری نمی کنند، چطور می توانند درباره این باشگاه و بازی هایش این همه مصاحبه کنند. حتی اگر 
به حرمت پیشکسوت بودن، این ایراد را هم به ایشان وارد ندانیم، اما نمی توانیم از حرف های اخیرا زشت و توهین آمیز 
او درباره خارجی های استقلال چشم پوشی کنیم. حتما خاطرتان هست که جناب روشن بعد از انتخاب موسیمانه به 
عنوان سرمربی استقلال گفته بود: »آنقدر بدبخت شدیم  که از آفریقا مربی می آوریم.« همان موقع ما و دیگر رسانه ها 
از این موضع گیری عجیب حسن روشن انتقاد کردیم اما استاد همچنان به اســتفاده از این نوع ادبیات اصرار دارد 
و در مصاحبه جدیدش گفته: »بلانکو که بیشتر شــبیه کارگرهای آرژانتینی است.« کاری به این نداریم که همین 
بلانکو فصل قبل نشان داده که خیلی هم بی کیفیت نیســت اما با شنیدن این جمله آقای روشن، چند سوال پیش 
می آید! مثلا اینکه قیافه کارگرهای آرژانتینی دقیقا چطور است؟ یا اینکه خب چه ایرادی دارد قیافه یک فوتبالیست 
آرژانتینی شبیه کارگرهای آرژانتینی باشد؟ یعنی چون قیافه یکی شبیه کارگرهای آرژانتینی است، نباید به سمت 
فوتبال بیاید؟ اصلا برای یک فوتبالیســت قیافه چقدر اهمیت دارد؟ یعنی اگر قیافه او شبیه بازیگرها بود، ایرادی 

نداشت؟ این حرف ها نشان می دهد که جناب روشن برخلاف نام فامیلی شان در تاریکی عمیقی فرو رفته اند.

این جوری محبوب نمی شوید اساتید!
حتما در جریان اتفاقات بعد از سوت پایان نیمه اول بازی اســتقلال و تراکتور قرار گرفته اید. با پایان نیمه 
اول، شجاع خلیل زاده به هواداران اســتقلال که تعدادی از آنها علیه او شعار می دادند چند بار هیس نشان 
داد و سیدحسین حسینی که یادش آمد کاپیتان استقلال است، به سمت او رفت و بعد از کمی بگو مگو که 
فاصله کمی تا درگیری داشت، ماجرا ختم به خیر شد. قطعا که هیچ کس فحاشی و توهین هواداران را تایید 
نمی کند و ما هم به دنبال دفاع از این حرکت نیستیم. قطعا شجاع خلیل زاده هم تنها بازیکنی نیست که با 
چنین شعارهایی روبرو می شود  اما از معدود بازیکنانی است که نسبت به این شعارها، اینگونه واکنش نشان 
می دهد. تجربه نشان داده که واکنش به این شعارها باعث بیشتر و تندتر شدن آنها خواهد شد و بی محلی به 
شعارها به تدریج باعث محو شدن آنها! بنابراین شجاع اگر خواهان پایان یافتن این جو نامناسب است، بهتر 
است از این به بعد به شعارها واکنش نشــان ندهد. توصیه بعدی هم به حسین حسینی است. باید خدمت 
سلطان سوتی های منظم و نامنظم این فصل در لیگ برتر عرض کنیم که دوره این رفتارهای نمایشی تمام 
شده است. دخالت در درگیری ها و ورود به جنجال ها به بهانه بازوبند کاپیتانی مدت هاست کارکرد خودش 
را از دست داده است. بهتر است جناب حسینی به جای اینکه خودش را با این حرکات نشان بدهد، تمرکزش 
را در تمرینات و بازی ها بیشتر کند تا بیشتر از این با سوتی های رنگ ووارنگ، از چشم هواداران نیفتد. برای 

محبوب شدن، فقط باید احترام خودتان را حفظ کنید آقایان!

 چوب خط های
پُر شده

اخراج اریک تن هاگ از 
منچستریونایتد می تواند 
سایر مربیان را به همین 

سرنوشت دچار کند

 شاهکار 
میلیاردی ها

ضعیف ترین خط دفاع لیگ برتر تا 
اینجای فصل متعلق به استقلال است؛ 

تیمی که در این نقطه از زمین، بازیکنان 
گرانقیمت و مشهوری در اختیار دارد

آلونسو در دو راهی رئال مادرید یا منچسترسیتی
ژابی آلونسو که فصل گذشته دست به کار بزرگی زد و بایرلورکوزن را برای 
اولین بار در تاریخ این باشــگاه آلمانی به قهرمانی در بوندس لیگا رســاند، 
مقصد بعدی اش می تواند باشــگاه رئال مادرید باشــد، این در حالی است 
که مدیران این باشگاه لالیگایی نسبت به اســتخدام این مربی اسپانیایی 
علاقه مند هستند و او را جانشین مناســبی برای کارلو آنچلوتی در آینده 
می دانند. شبکه تلویزیونی »اسکای اسپورت آلمان« حالا خبر می دهد که 
سران باشگاه منچسترسیتی هم نسبت به استخدام ژابی آلونسو ابراز علاقه 
کرده اند و در صورتی که پپ گواردیولا در پایان فصل جاری با منقضی شدن 
قراردادش از این باشگاه جدا شود، شانس خود را برای استخدام او امتحان 
خواهند کرد. طبق این گزارش؛ در باشگاه بایرلورکوزن اما این حس وجود 
دارد که ژابی آلونسوی 42 ساله راهی رئال مادرید خواهد شد و این احتمال 
وجود دارد که فلورین ویرتس مهاجم آلمانی لورکوزن هم مانند آلونســو 
به جمع کهکشــانی ها ملحق خواهد شد. در ســوی دیگر فابریتزیو رومانو 
خبرنگار سرشناس ایتالیایی و کارشــناس نقل وانتقالات فوتبال اروپا خبر 
داد؛ فلورنتینو پرس و اعضای هیات مدیره این باشگاه علاقه خاصی به ژابی 
آلونسو دارند و او را گزینه ای ایده آل برای سبک بازی رئال مادرید می دانند.

بمب نیمار: بازگشت به تیم سابق در تابستان
در یک مصاحبــه رادیویی، اوســوالدو نیکو، معاون هیات مدیره باشــگاه 
سانتوس، اعلام کرد   این باشــگاه برزیلی در حال بحث درباره بازگرداندن 
نیمار اســت. نیکو گفت: »نیمار ماه ژوئن به ســانتوس برمی گردد. در این 
مورد مشغول گفت وگو هســتیم.« آیا این فقط یک بمب خبری بی پایه و 
اساس اســت یا باید باور کنیم که نیمار به باشگاه کودکی هایش بازخواهد 
گشت؟ آینده مشــخص خواهد کرد. اما این مدیر به این موضوع اطمینان 
دارد. اوســوالدو نیکو با خوش بینی درباره نهایی شــدن این انتقال گفت: 
»یک گفت وگوی سریع انجام شد  که همیشه مؤثر است  اما برای پیشرفت 
مذاکرات باید جلسات بیشتری برگزار شــود. نظر من را بخواهید، نیمار در 
ماه ژوئن خواهد آمد و ما در حال کار روی این موضوع هستیم.« این انتقال 
به باشگاه تاریخی سانتوس که اکنون در دسته دوم است، اجازه خواهد داد 
تا امید به بازگشت به ســطح اول فوتبال برزیل را زنده کند. چند روز پیش 
نیز شایعاتی درباره احتمال پیوستن نیمار به اینتر میامی به دلیل خرید یک 

زمین در فلوریدا مطرح شده بود که توسط مربی اینتر میامی تکذیب شد.

پدیده رئال از تیم ملی برزیل خط خورد
دوریوال جونیور فهرست بازیکنان دعوت شــده به اردوی تیم ملی برزیل 
برای دو دیدار بسیار مهم مقابل تیم ملی ونزوئلا و همچنین تیم ملی اروگوئه 
را اعلام کرد. در فهرست اعلام شــده خبری از اندریک نیست و این بازیکن 
به دلیل نیمکت نشــینی در رئال مادرید، فرصت حضور در اردوی تیم ملی 
کشورش را هم از دست داده اســت. او در چهار بازی اخیر رئال حتی یک 
دقیقه هم فرصت برای حضور در میــدان پیدا نکرده و در این فصل در هیچ 
دیداری در لالیگا در ترکیب اصلی این تیم به میدان نرفته اســت. از نوامبر 
2023 که انریک برای اولین بار به اردو تیم ملی کشــورش دعوت شد تا به 
حال پیش نیامده بود که او در فهرســت این تیم جایی نداشته باشد اما به 
نظر می رسد  وضعیت ایجاد شده در سانتیاگو برنابئو بسیار به ضررش تمام 
شده   و شاید ادامه این وضعیت چندان برای او خوشایند نباشد. این در حالی 
است که در روزهای گذشــته بعضی از منابع نزدیک به باشگاه رئال مادرید 
مدعی شده بودند که فلورنتینو پرز به کادر فنی رئال اعلام کرده   باید فرصت 

بیشتری برای بازی به اندریک و همچنین آردا گولر بدهند.

مهرداد محمدی از لیست استقلال خارج شد
باشگاه استقلال پس از مصدومیت شدید مهرداد محمدی، نام این بازیکن 
را از لیســت آبی پوشــان خارج کرد تا بتواند یک بازیکن جدید به خدمت 
بگیرد. محمدی در دیدار با النصر در لیگ نخبگان آسیا از ناحیه مچ پا دچار 
مصدومیت شده بود و باشگاه استقلال پس از تأیید ایفمارک توانست نام او 

را از لیست خارج کند.

چهارمین استعفای مورایس پذیرفته شد
مدیران باشگاه ســپاهان بعد از چهارمین اســتعفای رسمی ژوزه مورایس 
سرمربی پرتغالی تیم فوتبال این باشگاه با جدایی او موافقت کردند. با توجه 
به تغییرات مدیریتی در باشگاه سپاهان و عدم همراهی هواداران، این باشگاه 
اصفهانی به این نتیجه رســید که ادامه همکاری به صلاح دو طرف نیست. 
ضمن اینکه به دلیل استعفای مکتوب سرمربی پرتغالی به لحاظ حقوقی و 
پرداخت غرامت هم فضا به نفع باشگاه ایرانی است. در چنین شرایطی و با 
توجه به زمان کم باقیمانده تا بازی شارجه و نساجی، آلمیدا حداقل تا 19 
آبان ماه هدایت طلایی پوشان را برعهده خواهد داشت. اگر آلمیدا بتواند در 
این دو دیدار و هشت روز کار را خوب پیش ببرد، نام او در لیست گزینه های 
احتمالی هدایت ســپاهان جای خواهد گرفت. بررسی ها نشان می دهد در 
مقطع فعلی و تا این لحظه نام جواد نکونام در لیســت گزینه های واگذاری 
هدایت سپاهان وجود ندارد. همچنین محرم نویدکیا که یکی از اسطوره های 
باشگاه سپاهان به شــمار می آید، این روزها در تیمی مشغول به کار نیست 
و به همین خاطر نامش طبیعتاً در بین گزینه های هدایت طلایی پوشــان 

قرار می گیرد.

پنجره پرسپولیس با همکاری فیفا باز می شود
بعد از شکایت نبیل باهویی از باشگاه پرسپولیس به خاطر پرداخت نشدن 
مطالباتش، کمیته انضباطی فیفا حکم به بسته شدن پنجره نقل وانتقالاتی 
این باشگاه تا زمان تسویه بدهی این بازیکن داد و در ادامه پرسپولیسی ها با 
ارسال نامه ای به فیفا، از این نهاد خواستند از محل درآمدهای پرسپولیس 
بدهی باهویی پرداخت شود. فیفا با ارســال نامه ای به پرسپولیس موافقت 
خود را برای پرداخت مطالبات نبیل باهویی اعلام کرده و به این ترتیب به 
زودی پنجره نقل وانتقالاتی پرسپولیس باز خواهد شد. باشگاه پرسپولیس به 
خاطر حضور علیرضا بیرانوند، مرتضی پورعلی گنجی، وحید امیری، مهدی 
ترابی )در طی جام جهانی 2022 برای پرسپولیس بازی می کردند( در جام 
جام جهانی 2022، حدود ۷00 هزار دلار از فیفا درآمد کســب کرده است 
و علاوه بر آن پاداش آسیایی ســال های قبل پرسپولیس بابت دو بار صعود 
به فینال لیگ قهرمانان آســیا به علت تحریم ها به این باشگاه به طور کامل 

پرداخت نشده است.

نخستین جلسه فنی پرسپولیس در دوبی
سرخپوشان ایران که در دوبی به سر می برند، دیروز در نشست فنی شرکت 
کردند تا شــنونده صحبت ها و توصیه های کادر فنی برای بازی پیش رو با 
الغرافه باشــند. پرســپولیس در هفته های اخیر با دو شکست برابر السد و 
استقلال خوزستان اشتباهات نابخشــودنی ای مرتکب شدند که باعث شد 
صدر جدول لیگ برتر از دســت برود و همچنین سرخ ها شرایط بدی برای 
صعود از دور گروهی لیگ نخبگان داشته باشند . حالا در روزهای اخیر گاریدو 
با جدیت شدیدی تیمش را تمرین می دهد و در جلسه فنی دیروز هم نکات 
مهمی به بازیکنان پرسپولیس گفته شد و باید دید نتیجه کارهای تئوری و 
فنی سرمربی اسپانیایی در بازی حساس الغرافه چه خواهد بود. پرسپولیس 

دوشنبه شب در دوبی میزبان الغرافه قطر خواهد بود.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

9 بازی و 5 باخت؛ 90 بازی و 5 باخت!
در این چند هفته بارها اعداد و ارقامی در نقد عملکرد استقلال منتشر شده و به نظر می رسد تکرار آنها لطفی ندارد اما کمی 
تمرکز باعث می شد هر روز اعداد و ارقام جدیدی به چشم بیایند. به این نمونه نگاه کنید. استقلال در این فصل از لیگ برتر 
تا پایان هفته نهم 5 باخت را در کارنامه اش ثبت کرده است. باورنکردنی است اما قبل از این 9 بازی، استقلال در مجموع 3 
فصل گذشته با هدایت فرهاد مجیدی، ریکاردو ساپینتو و جواد نکونام 5 بار باخته بود! این تیم در فصل قهرمانی با هدایت 
مجیدی اصلا نباخت، با ساپینتو 4 شکست را تجربه کرد و با نکونام در فصل گذشته فقط یک شکست را ثبت کرد. در واقع 

آبی ها در 9 بازی گذشته همانقدر شکست خورده اند که در 90 بازی قبل از این فصل! باورتان می شود؟



   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 
یکشنبه | 13 آبان  1403 | شماره 3905 صفحات 13 تا 16
13

شهادت مامور کلانتری در درگیری با سارقان

جان باختن مرد فداکار هنگام نجات اعضای 
یک خانواده در خط آهن 

قتل پدر در هواخواهی از مادر

مامور گشت کلانتری ۱۳۴ شهرک قدس با شلیک 
گلوله به درجه رفیع شهادت نائل شد.

ماموران کلانتری ۱۳۴ شهرک قدس از طریق تماس 
تلفنی با قاضی ســالار صنعتگر؛ بازپرس ویژه قتل 
شعبه سوم دادســرای امور جنایی، شهادت یکی از 
ماموران گشت کلانتری خود را روی تخت اورژانس 

بیمارستان بهمن گزارش کردند.
به دنبال اعلام این خبر، تیمی زبده از کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران بــزرگ به همراه بازپرس 
جنایی، راهی محل حادثه در شهرک غرب شدند و 

تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند.
تحقیقات ابتدایی حکایت از آن داشــت، بامداد روز 

جمعه مورخــه ۱۱ آبان ماه  ۱۴0۳ ، واحد گشــت 
کلانتری ۱۳۴ شــهرک قدس در حین گشت زنی 
سرنشینان یک دستگاه پژو پرشیا را در حین ارتکاب 

سرقت  شناسایی کردند.
با اقدام به فرار ســارقین از محل ، ماموران با رعایت 
قانون به کارگیری سلاح اقدام به تیراندازی هوایی و 
در ادامه به سمت خودرو پرشیا می کنند و  با هدف 
قرار گرفتن لاستیک های پرشــیا ، خودرو متوقف و 
سرنشینان آن )سارقان( اقدام به تیراندازی می کنند 
که متأسفانه یکی از مأموران هدف اصابت گلوله قرار 

می گیرد.
پس از ایــن حادثه عاملان جنایــت از صحنه جرم 

متواری و مامور گشت کلانتری ۱۳۴ شهرک قدس 
به بیمارستان بهمن منتقل شــده اما اقدامات کادر 
درمان فایده ای نداشته و نهایتا به درجه رفیع شهادت 
نائل شده است. پس از بررسی های میدانی از صحنه 
جرم، کارآگاهــان اداره دهم پلیــس آگاهی تهران 
بزرگ ماموریت یافتند تا با اقدامات اطلاعاتی ابتدا 
هویت عاملان جنایت را شناسایی و سپس نسبت به 

دستگیری آنها اقدام کنند.
با دســتور قاضی صنعتگر از شعبه ســوم دادسرای 
امورجنایی، پیکر شــهید برای معاینات دقیق تر به 
پزشکی قانونی منتقل شد و تحقیقات کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ همچنان ادامه دارد.

»فارس تمیمی« از اهالی خوزستان 
هنگام تلاش برای نجات جان اعضای 
مصدوم یک خانــواده در خودروی 
گرفتار شده در خط آهن، با تصادف 

قطار،  جان باخت.
 » رعد تمیمی« بــرادر مرحوم گفت: 
برادر من در مسیر کار خود بود که با 
دیدن این صحنه با فداکاری به کمک 
همشــهریان خود رفت و دچار این 

حادثه شد.
 ما از مسئولین و متولیان انتظار داریم 
به  خانواده مرحوم و ســه فرزندش 

کمک کنند. 
پژو پارس در جــاده دغاغله - اهواز 
در کنار ریل قطار  واژگون می شــود 
و فــارس تمیمــی ، جــوان اهوازی 
برای نجــات خانواده گرفتار شــده 
اقدام می کند اما هنگام رهاســازی 
مصدومان، قطار از راه می رســد و با 
برخورد شدید قطار،  او فوت می کند. 
در این حادثه نیز ســه نفر مصدوم و 
توسط امدادگران فوریت های پزشکی 
به بیمارســتان های امــام خمینی و 

گلستان اهواز اعزام شدند.

رسیدگی به این پرونده از مرداد ماه ســال ۱۴00 آغاز شد. 
مرد ۳0 ساله ای به نام بهرام با کلانتری شهرری تماس گرفت 
و از قتل پدرش در یک دامداری خبــر داد. وقتی ماموران به 
دامداری در حاشیه شهرری رفتند با جسد مرد ۷0 ساله اي به 
نام بایرام روبه رو شدند که با ضربه های جسم سخت به سرش از 
پا درآمده بود . جسد با دستور قضایی به پزشکی قانونی منتقل 
شــد و پســر وی تحت بازجویی قرار گرفت.  بهرام در همان 
بازجویی مقدماتی به قتل پــدرش در هواخواهی از مادرش 
اعتراف کرد . اما در اظهارات بعدی خود حرف هایش را تغییر 
داد و گفت:»من متوجه شده بودم که پدرم در مورد دخترم 
نیت شومی در سر داشته و می خواست او را مورد آزار و اذیت 
قرار دهد.وقتی این موضوع را فهمیدم خون جلوی چشمانم را 

گرفت و دیگر نفهمیدم که دارم چه کاری می کنم.برای همین 
اقدام به قتل پدرم کردم.« اما در تحقیقات مشــخص شد که 
متهم همسر و فرزند ندارد و ادعای او از پایه و اساس در مورد 
انگیزه اش راجع به قتل کذب بوده است. همچنین مشخص شد 
که ادعای او در مورد هواخواهی از مادرش به واقعیت نزدیک 
بوده است. در ادامه روال رسیدگی به پرونده به بازسازی صحنه 
جرم پرداخت و قبل از برگزاری جلسه دادگاه توانست رضایت 

خواهر و برادرهایش را جلب کند .
   رضایت بدون قید و شرط

خواهر و برادرهــای بهرام همگی اعلام کردند بارها شــاهد 
بدرفتاری پدرشان با مادرشان بوده اند .

به همین خاطر هم برادرشان دســت به جنایت خانوادگی 

زده و از بهرام هیچ شکایتی ندارند و بدون قید و شرط اعلام 
گذشت می کنند.  با گذشت اولیای دم بهرام از جنبه عمومی 
جرم در شعبه دهم دادگاه کیفری یک استان تهران پای میز 

محاکمه ایستاد .
   در دادگاه

در این جلسه بهرام در حالی که سرش را پایین انداخته بود ابراز 
پشیمانی کرد.  او در تشریح ماجرا گفت: پدر همیشه با مادرمان 
درگیر بود. مــن و خواهر و برادرهایم شــاهد بدرفتاری های 
پدرمان با مادرمان بودیم. آخرین بار هم در دامداری پدرم به 
مادرم حمله ور شد و می خواست با چوب او را بزند. او حتی به 
خود من هم تهمت دزدی زد و می گفت تو وسایلی از داخل 
گاوداری سرقت کرده ای و می خواســت با اجبار کیف من را 

بگردد.من خیلی ســعی کردم آرامش خودم را حفظ کنم و 
از آنجا خارج شــوم اما وقتی دوباره شاهد بدرفتاری هایش با 
مادرم شــدم دیگر خونم به جوش آمد. من که با دیدن این 
صحنه کنترل اعصابم را از دست داده بودم چوب را از دست 
پدرم گرفتم و چندین ضربه به سرش زدم.« متهم ادامه داد: 
باور کنید اگر او را نکشته بودم مادرم کشته می شد. من بعد از 
قتل با پلیس تماس گرفتم و واقعیت را گفتم. به همین خاطر 
هم خواهر و برادرهایم اعلام  گذشــت کردند. حالا از قضات 
دادگاه تقاضا دارم در مجازاتم تخفیف قایل شــوند. با پایان 
دفاعیات متهم قضات وارد شور شدند و طبق ماده ۶۱۲ قانون 
مجازات اسلامی و از جنبه عمومی جرم وی را به ۷ سال زندان 

با احتساب روزهای بازداشت محکوم کردند.

اواسط سال گذشــته مرد میانسالی با مراجعه به پلیس 
پاکدشــت مفقود شــدن ناگهانی پســر جوان خود را 

گزارش کرد.
این مرد میانســال در اولین گزارش خود گفت:»پسرم 
مثل همیشــه با خودروی خود از خانه خارج شد تا به 
محل کارش برود اما چند ســاعت بعد گوشی موبایلش 
خاموش شــد و هر چه با او تماس می گیریم گوشی  را 

روشن نمی کند.«
این مرد در ادامه گفت:»آنچه ما را نگران کرده این است 
که پســرم اخیرا با یکی از دوستانش اختلاف مالی پیدا 
کرده بود.او مبلغی پول به دوستش به نام حسام قرض 
داده بود اما نمی توانســت بدهی خود را پس بگیرد.این 
اواخر کار آنها به درگیری کشــیده بود و حتی دوست 
پســرم او را تهدید هم کرده بود.بــرای همین من فکر 
می کنم هر چه هست زیر سر حسام باشد چون او تنها 
کسی بود که با پسرم اختلاف داشت و از همدیگر کینه 

داشتند.«
با این گزارش تحقیقات برای یافتن ردی از پسر جوان به 

نام مصطفی آغاز شد.

   کشف خودروی مقتول
در حالی که تحقیقات ابتدایی برای پیدا کردن ردی از 
مصطفی نشان می داد که او آخرین بار با رفیق خود به نام 
حسام تماس داشته،  نوک پیکان اتهام به سمت حسام 
چرخید و با توجه به اظهارات قبلی پدر مصطفی، حسام 

تحت تحقیقات قرار گرفت.

در همین حال خودروی مصطفی در اطراف پاکدشــت 
مقابل یک کارخانه موزاییک سازی کشف شد اما اثری 

از مصطفی نبود.

   اعتراف به قتل رفیق
در ادامه بازجویی ها بالاخره حسام لب به اعتراف گشود 

و پرده از راز جنایت هولناک خود برداشت.
او به قتل مصطفی با همدستی دو کارگر افغان دامداری 
خود اعتراف کرد و همچنین اقرار کرد که جسد مصطفی 
را در چاهی انداخته که در قسمت انبار علوفه دامداری 

قرار دارد.
متهم در نخستین اعتراف خود گفت:»مدتی قبل من و 
مصطفی با همدیگر اختلاف مالی پیدا کردیم.او از من 
تعدادی سند و مدرک داشــت که با حساب اصلی مان 
جور در نمی آمد اما می خواســت مطابــق همان از من 
بابت طلبش پول بگیرد.من هم مجبور شدم برای پس 
گرفتن این اســناد از مصطفی نقشه قتل او را طراحی و 

اجرا کنم.«
متهم در ادامه گفت:»برای ایــن کار با دو کارگر افغان 
دامداری ام صحبت کردم و آنها قبــول کردند در ازای 
دریافت نفری هفت و نیم میلیون تومان با من در اجرای 
نقشــه قتل همکاری کنند.به این ترتیب روز حادثه با 
مصطفی تماس گرفتم و از او خواستم برای صحبت راجع 
به اختلاف حسابمان به دامداری بیاید.او هم قبول کرد 
و آمد.بعد مطابق نقشه من و کارگرانم به نام های فیض 
و شمس با چوب به او حمله کردیم.ابتدا فیض ضربه ای 

محکم به ســر او زد و بعد هم شمس ضربه دیگری وارد 
کرد.در آخر مــن هم چند ضربه به ســرش زدم.وقتی 
مطمئن شدیم که او تمام کرده جسدش را به انبار علوفه 
که در قسمت دیگر دامداری بود منتقل کرده و در آنجا 

آن را دفن کردیم.«
متهم در مــورد انتقال خودروی مصطفــی نیز اینطور 
توضیح داد:»بعد از اینکه جسد مصطفی را دفن کردیم 
خودروی او را به مقابل یک کارخانه موزاییک ســازی 
منتقل کردم.چون با دو نفر ازصاحبان کارخانه اختلاف 
و کینه قدیمی داشتم، می خواستم پای آنها در ماجرای 
مفقود شــدن مصطفی گیر بیفتد تا از این طریق از آنها 

انتقام بگیرم.«
با اعتراف صریح متهم به قتل،  جسد مصطفی در همان 
مکانی که او نشــانی داده بود کشف شــده و با دستور 

بازپرس به پزشکی قانونی منتقل شد.
در گلوی جسد آثار بریدگی دیده می شد اما علت تامه 

فوت وارد آمدن ضربه مهلک به سر مقتول عنوان شد.
بعد از تکمیل تحقیقات پرونده برای رسیدگی به شعبه 
دهم دادگاه کیفری یک استان تهران ارسال شد و متهم 
پای میز محاکمه رفت.این در حالی اســت که دو متهم 
افغان پرونده متواری بوده و هنوز ردی از آنها به دست 

کارآگاهان پلیس نرسیده است.

   در دادگاه
در ابتدای جلسه رســیدگی اولیای دم تقاضای قصاص 
متهم را مطرح کردند.ســپس حســام در جایگاه دفاع 

قرار گرفت و این بار سناریوی تازه ای درباره قتل مطرح 
کرد و گفت:»من اتهامم را قبول ندارم.قبلا تحت فشار 
به قتل اعتراف کرده بودم.اما حقیقت این است که روز 
حادثه من فیض را مقابل دامداری در حال سوار شدن 
به خودروی مصطفی دیدم.بلافاصله خودروی رفیقم را 
شناختم از فیض سوال کردم خودروی مصطفی اینجا 
چه کار می کند کــه او گفت مصطفی از من خواســته 

خودرویش را مقابل کارخانه موزاییک سازی ببرم.«
متهم در ادامه گفت:»وقتی دیــدم کارگرم می خواهد 
پشت فرمان خودروی دوستم بنشیند به او گفتم که تو 
رانندگی بلد نیستی و به این ترتیب خودم پشت فرمان 
نشستم برای همین هم تصویر من پشت فرمان خودرو 
به ثبت دوربین مداربسته رسید. اما در واقع از دلیل قتل 

مصطفی به دست فیض و شمس خبر نداشتم.«
قاضی خطاب به متهم گفت:»اما تو جای دقیق جســد 
را گفته بــودی و همچنین پیامک های ارســالی تو به 
مصطفی نشان می دهد که به دامداری دعوتش کردی.«

متهم گفت:»من چیزهایی را که حدس می زدم گفتم و 
پیامک هم هر روز بین من و مصطفی رد و بدل می شد.«

سپس نوبت به وکیل فیض رســید که در غیاب متهم 
فراری از او دفاع کند.وکیل گفت:»ادله ای که نشان دهد 

موکل من گناهکار است وجود ندارد.«
وکیل شــمس نیز گفت:»تا زمان دســتگیری موکلم 

دفاعی نداشته و باید ابتدا صحبت های او را بشنوم.«
در پایان جلســه محاکمه قضات برای صدور رای وارد 

شور شدند.

علوفه یک دامداری انبار  در  دفن جسد مرد جوان 
متهم در دادگاه اتهام قتل را منکر شد و سناریوی تازه ای ساخته و پرداخته کرد

دستگیري شرور خیابان ولیعصر تهران
معاون اجتماعي ســازمان اطلاعات پلیس پایتخت از دستگیري یكي از 
اراذل و اوباشي که در پي درگیري، نظم عمومي را مختل و موجب رعب و 
وحشت شهروندان در خیابان ولیعصر تهران شده بود خبر داد. سرهنگ 
اکبر موســوي در این باره گفت: ماموران پایگاه هشتم پلیس اطلاعات 
تهران خبري را در خصوص درگیــري یکي از اراذل و اوباش در محدوده 
خیابان ولیعصر تهران دریافت کردند که متهم با عربده کشــي، موجب 
رعب و وحشت شهروندان شده بود. ســرهنگ موسوی با اشاره به اینکه 
پاتوق متهم در قهوه خانه اي در محدوده خیابان ولیعصر تهران شناسایي 
شد افزود: در یک عملیات پلیسي متهم در مخفیگاهش دستگیر و به جرم 
ارتکابي اعتراف کرد.  معاون اجتماعي سازمان اطلاعات پلیس تهران در 
پایان گفت: اولویت پلیس ، همواره برخورد با افراد شرور و برهم زنندگان 

نظم عمومي است.

قاتل زن ایرانشهری به دام افتاد
جانشین فرمانده انتظامی استان سیســتان و بلوچستان از دستگیری 
عامل قتل زنی ۴5 ســاله در کمتر از یک ســاعت خبر داد. ســرهنگ 
علیرضا دلیری گفت: طی تماس شهروندی با مرکز فوریت های پلیسی  
۱۱0 و اعلام گزارشی مبنی بر قتل بانوی ۴5 ساله ایرانشهری بلافاصله 
تیمی از کارآگاهان پلیس برای تحقیق در صحنه حاضر شدند. این مقام 
انتظامی افزود: ماموران بــا حضور در صحنه جرم مشــاهده کردند که 
بانوی ایرانشهری با سلاح کلت کمری به قتل رسیده و قاتل یا قاتلان از 
صحنه جرم متواری شده اند. ســرهنگ دلیری ادامه داد: در سریع ترین 
زمان ممکن با حضور تیم های جنایی تحقیقات به صورت گسترده انجام 
و مشخص شد قاتل از بســتگان نزدیک مقتول اســت که تحقیقات در 
خصوص دستگیری او آغاز شد. جانشین فرمانده انتظامی استان سیستان 
و بلوچستان در خصوص دستگیری متهم پرونده گفت: با اقدامات فنی و 
اطلاعاتی قاتل شناسایی و ماموران موفق به دستگیری او در کمتر از یک 
ساعت شــدند و با اعتراف متهم به قتل، پرونده برای رسیدگی به مرجع 

قضایی ارسال شد.

بازداشت قاتل دختر بچه 7 ساله 
آبان ســال ۱۳99  پس از ارجاع پرونده ای به پلیس آگاهی مبنی بر قتل 
دختربچه ای ۷ ســاله در بخش درود فرامان استان کرمانشاه، رسیدگی 
به موضوع در دســتور کار قرار گرفت. در تحقیقات ابتدایی کارآگاهان 
مشخص شد جوانی ۳۲ ساله با اسلحه کلاشینکف اقدام به تیراندازی به 
سمت یک دستگاه خودرو پیکان کرده که منجر به قتل دختربچه ای ۷ 

ساله شده است.
با شناســایی قاتل، اقدامات اطلاعاتی و فنی برای دستگیری فرد قاتل 
آغاز شد تا اینکه پس از گذشت ۴ سال از وقوع جنایت ، کارآگاهان پلیس 
آگاهی دریافتند متهم در مغازه ای واقع در یکی از شهرک های کرمانشاه 
حضور دارد. پس از اطمینان ماموران از حضــور متهم در واحد صنفی، 
نســبت به محاصره مغازه اقدام و طی عملیاتی منسجم ، متهم متواری 

دستگیر شد.
متهم دستگیر شده ابتدا با نشان دادن یک کارت شناسایی جعلی سعی 
در گمراه کردن ماموران داشت. او پس از انتقال به پلیس آگاهی در نهایت 
به ارتکاب قتل دختربچه و زخمی کردن دیگر سرنشینان خودرو پیکان 
اعتراف کرد. متهم دستگیر شده در بازجویی های تکمیلی اعلام کرد که 
پس از جدا شدن از همسرش متوجه شد، وی با فرد دیگری ازدواج کرده 
است و روز حادثه  در مسیر روســتای گاوشان با یک دستگاه خودرو پژو 
۴05 در حال تردد بود که ناگهان متوجه حضور اعضای خانواده همســر 
جدید زن سابقش در یک دســتگاه خودرو پیکان شــد. متهم در ادامه 
اظهارات خود بیان کرد با دیدن آنهــا و به خاطر ناراحتی که بابت طلاق 
همسرم داشتم به وسیله یک قبضه اسلحه کلاشینکف اقدام به تیراندازی 
به ســمت خودرو پیکان کرده و اقدام به فرار کردم.«بــا اعتراف متهم 

رسیدگی به این پرونده ادامه دارد.

 قتل در جریان درگیری دسته جمعی 
در پیتزا فروشی

رئیس پلیس شهرســتان آبادان گفت: ۱۲نفر از عاملان نزاع و درگیری 
در آبادان دستگیر شدند. ســرهنگ کیومرث کشوری اظهار کرد: در پی 
تماس مردمی مبنی بر وقوع یک فقره نزاع و درگیــری منجر به قتل با 
سلاح سرد در یک واحد مغازه پیتزافروشی واقع در منطقه امیرآباد این 
شهرستان؛مأموران کلانتری۱۱ولیعصر این شهرستان بلافاصله به محل 

مورد نظر اعزام شدند.
 پس از حضور مأمــوران پلیس در محل اعلامی و بررســی های صورت 
گرفته، مشخص شــد درگیری بین چند جوان به وقوع پیوسته و افراد 
متنازع از محل متواری شدند. او با اشــاره به فوت یکی از افراد حاضر در 
صحنه درگیری با ضربات چاقو افزود: مامــوران مبارزه با جرائم جنایی 
این شهرستان با اقدامات فنی پلیســی و انجام کارهای اطلاعاتی موفق 
شــدند۱۲نفر از عاملان اصلی نزاع  را در این شهرستان و دو شهرستان 
همجوار شناسایی و با هماهنگی قضایی دستگیر کنند. سرهنگ کشوری 
از اعتراف متهمان به بزه انتسابی ناشــی از اختلافات شخصی خبر داد و 
گفت: تلاش برای دستگیری ســایر متهمان متواری ادامه دارد.  رئیس 
پلیس شهرستان آبادان با بیان اینکه آرامش مردم خط قرمز پلیس است و 
پلیس در این زمینه هیچ گونه مماشاتی نخواهد کرد، تصریح کرد: ناتوانی 
در مهار خشم و عصبانیت در هنگام نزاع و درگیری، عواقب بسیار ناگواری 
به همراه دارد که ممکن است جبران ناپذیر باشد و جوانان باید به عواقب 

کارشان فکر کنند.

  خرده حادثه 
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  گالری   

روز سیصد و نود  و یکم جنگ غزه؛ اسرائیل 
در صدر فهرست قتل هدفمند خبرنگاران

کمیته حفاظت از خبرنگاران، مستقر در نیویورک، در گزارش سال ۲۰۲۴ خود 
می گوید: »دو کشور کوچک هائیتی و اسرائیل مسئول بیشترین قتل های هدفمند 

خبرنگاران هستند.« این نهاد گفته است که یک سال گذشته خونین ترین سال برای 
خبرنگاران در غزه و لبنان بوده است. سازمان ملل متحد دوم نوامبر را روز بین المللی 

پایان دادن به مصونیت از مجازات جرایم علیه خبرنگاران نام گذاری کرده است. 
کمیته حفاظت از خبرنگاران به همین مناسبت در گزارشی شاخص سالانه مصونیت 
از مجازات را منتشر کرده است، شاخصی که یک دوره ۱۰ ساله از ۱ سپتامبر ۲۰۱۴ تا 
۳۱ اوت ۲۰۲۴ را پوشش می دهد. گزارش کمیته حفاظت از خبرنگاران اسرائیل را به 
»قتل   هدفمند« خبرنگاران در غزه و لبنان متهم کرده و می گوید این کشور از سال 

۲۰۰۸ قتل های هدفمند خبرنگاران را آغاز کرده است. این کمیته می گوید در جنگ 
اسرائیل و غزه در حال تحقیق درباره قتل هدفمند احتمالی ۱۰ خبرنگار است، هرچند 

آمار آنها ممکن است به مراتب بیشتر باشد. بنا به این گزارش »اسرائیل از زمان آغاز 
جنگ در هفتم اکتبر ۲۰۲۳، شمار قابل توجهی از روزنامه نگاران فلسطینی را کشته 

است.« بنا به بررسی این کمیته در یک سال اخیر در غزه، کرانه باختری و لبنان 
دست کم ۱۳۴ خبرنگار و کارمند رسانه ای کشته شده اند که مرگبارترین سال از ۱۹۹۲ 

تاکنون است. در میان خبرنگاران کشته شده ۱۲۶ خبرنگار فلسطینی، ۲ خبرنگار 
اسرائیلی و شش نفر هم لبنانی بوده اند. کارلوس مارتینز د لا سرنا، مدیر برنامه کمیته 
حفاظت از خبرنگاران در نیویورک می گوید از زمان شروع جنگ در غزه، خبرنگاران 
سنگین ترین بها یعنی جانشان را برای تهیه گزارش پرداخته اند. او افزود: »هر بار که 

یک خبرنگار کشته، مجروح، دستگیر یا مجبور به تبعید می شود، تکه هایی از حقیقت 
را از دست می دهیم. مسئولان این تلفات با محاکمه های دوگانه روبرو هستند: یکی 

تحت قوانین بین المللی و دیگری در برابر نگاه نابخشودنی تاریخ.« )گتی ایمیجز(

    مجسمه  عظیمی به نام »فضانورد خفته« در یکی از خیابان های پکن، پایتخت چین نصب 
شده که نظر مردم این کشور را به خود جلب کرده است. برای نصب این مجسمه بخشی از 

پیاده رو حفر شده و گویی این فضانورد پوسته زمین را شکافته و قصد داشته از آن بیرون بیاید 
ولی در همان زمان خوابش برده است. )آسوشیتدپرس(

   
چهار روز پس از باران های سیل آسا، 

مرگبارترین سیل تاریخ معاصر اسپانیا 
شرق والنسیا را درنوردید و دست کم 

۲۱۱ کشته برجا گذاشت. وضعیت ده ها 
نفر همچنان نامعلوم است. پدرو سانچز، 

نخست وزیر اسپانیا در بیانیه ای تلویزیونی 
گفت: »دولت ۵ هزار نیروی ارتش را برای 
کمک به عملیات جست و جو و پاکسازی 
به ۲ هزار و ۵۰۰ سربازی که پیش تر به 

خدمت گرفته بود، اضافه می کند.« سانچز 
گفت: »این بزرگ ترین عملیات نیروهای 
مسلح اسپانیا در زمان صلح  کنونی است. 

دولت قرار است تمام منابع مورد نیاز 
را تا زمان لازم بسیج کند.« این حادثه 
بدترین سیل اروپا از سال ۱۹۶۷ است 

که دست کم جان ۵۰۰ نفر را در پرتغال 
گرفت. )گتی ایمیجز(

   
مردی که در خانه خود از یک سنجاب معروف 

اینترنتی نگهداری می کرد، از مقامات نیویورک 
خواسته است که سنجاب را به او پس بدهند. این 

سنجاب بادام زمینی نام دارد و اکانت اینستاگرامی 
به نام او بیش از نیم میلیون هوادار دارد. دو روز 

پیش و در روز چهارشنبه ماموران حفاظت از محیط  
زیست ایالت نیویورک به خانه مارک لانگو یورش 

برده و حیوان را با خود بردند. ورود ماموران و بردن 
این حیوان در پی گزارش ها درباره شرایط نامناسب 

زندگی آن انجام گرفت. مارک لانگو،  در پستی در 
اینستاگرام خطاب به افرادی که این مسئله را به 

اداره محیط زیست گزارش دادند، نوشت: »یک جای 
مخصوص برای امثال شما در جهنم محفوظ است.« او 
همچنین طوماری آنلاین برای حمایت از بازگرداندن 

سنجاب به راه انداخت که تا صبح   جمعه بیش از 
۲۰ هزار نفر آن را امضا کردند. او همچنین در حال 

جمع آوری پول برای پرداخت هزینه های قانونی علیه 
اداره محیط زیست ایالت است. )اینستاگرام(

    لمس قسمتی خاص از یک تندیس یا یک شی، در خرافات بسیاری از ملل با نیت ثروتمند 
شدن، بچه دار شدن، ازدواج یا آرزوهای دیگر همراه بوده و همچنان هست. لمس بینی مجسمه 

آبراهام لینکلن نیز در خرافات آمریکایی به قصد بیدار کردن بخت انجام می گیرد. مثل موارد 
مشابه، هیچ کس به درستی نمی داند که سنت دستمالی دماغ لینکلن چگونه آغاز شده است. 

اما تاریخ ساخت بنای آرامگاه و مجسمه به ۱۵۰ سال قبل )۱۸۷۴( بر می گردد. انتشار دوباره 
این تصویر در شبکه های اجتماعی سبب شده تا برخی از هواداران حزب جمهوری خواه برای 

پیروزی ترامپ دوباره به بینی مجسمه لینکلن متوسل شوند. )آسوشیتدپرس(

    یکی از تصاویر برگزیده جشن هالووین در آمریکا مربوط به دختری ساکن نیویورک بود 
که خود را به شکل مجسمه آزادی که نماد دموکراسی در آمریکاست درآورده و در خیابان های 

منهتن پیاده روی کرده است. )ای پی ای(

ک 
کمی

 
   

رفتار قدرت های جهانی در مورد غزه به گونه ای است که گویی یا چنین جایی در جهان وجود نداشته و ندارد یا زمین جایی برای این باریکه نداشته و 
باید در آسمان ها به دنبال آن گشت. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

انتشار گزارش داخلی سرویس مخفی 
درخصوص سوءقصد ۱۳ ژوئیه به جان ترامپ
سرویس مخفی آمریکا گزارش داخلی خود را درخصوص 

سوءقصد به جان دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا، 
در گردهمایی انتخاباتی باتلر در پنسیلوانیا به پایان رساند. 
این آژانس روز جمعه گزارش نهایی »تضمین مأموریت« 
را منتشر کرد. در این گزارش به چندین شکاف عملیاتی 
اشاره شده که درنهایت چهار ماه پیش به سوءقصد علیه 

نامزد جمهوری خواه ریاست جمهوری منجر شد. در 
این گزارش آمده است: »۱۳ ژوئیه ۲۰۲۴ روز ناکامی 

سرویس مخفی بود. حفاظت از جان رئیس جمهور، 
معاون رئیس جمهور و نامزدهای اصلی این سمت ها 
جزوی از مأموریت حیاتی سرویس مخفی است.«  

توماس کروکس ۲۰ ساله، ضارب ترامپ، سعی داشت 
چهل وپنجمین رئیس جمهور آمریکا را در نزدیکی محل 
برگزاری گردهمایی انتخاباتی او ترور کند. ترامپ در این 
حمله مجروح شد. کوری کمپراتوره، از شرکت کنندگان 

گردهمایی، جان باخت و چندین نفر دیگر نیز زخمی 
شدند. این حادثه باعث شد که تحقیقات مختلفی درباره 
ناکامی عملیاتی سرویس مخفی در آن روز انجام بگیرد.

   اشکال در ارتباطات و عملیات
در این گزارش به چهار اشکال در زمینه ارتباطات اشاره 
شده است. به طور مشخص، اطلاعات کروکس از طریق 
شبکه امن بی سیم به اشتراک گذاشته نشد. در مقابل، 
این گزارش می گوید جزئیات مربوط به فرد مشکوک 

صرفاً از طریق تلفن همراه بین تعداد محدودی از مأموران 
دست به دست شد. مأموران محلی به تیم تک تیرانداز 
آژانس یک بی سیم دادند. با این حال، در این گزارش 

آمده که تیم سرویس مخفی از آن بی سیم استفاده نکرد. 
این امر باعث شد که دو تیم تک تیرانداز نتوانند با هم 
ارتباط بگیرند. از این گذشته، ترامپ به این دلیل در 

تیررس قرار گرفت که آژانس نتوانست خط دید ضارب 
را در محل برگزاری گردهمایی تحت پوشش قرار دهد 
و »بین تریبون رئیس جمهور سابق آمریکا و نقاطی که 

ممکن بود حمله از آن جا انجام بگیرد، خط دید وسیعی 
وجود داشت.« هوای گرم نیز از جمله معضلات آن روز 

بود. دمای هوا در آن روز تابستانی به ۳۲ درجه می رسید. 
آژانس گفت: »از این گذشته، بسیاری از حاضران قبل از 
آغاز کنترل امنیتی وارد محل گردهمایی شدند. به گفته 

مدیر فوریت های پزشکی شهرستان باتلر، ۲۵۱ مورد 
درخواست کمک پزشکی گزارش شده بود.« به عقیده 
آژانس، نیاز بود که داوطلبان بیشتری برای رسیدگی 
به حاضران در رویداد به کمک کارکنان فوریت های 

پزشکی بشتابند. با این حال، عدم هماهنگی کارکنان 
کارزار انتخاباتی و سرویس مخفی باعث شد که تعداد 

غیرمنتظره ای از نیروهای امنیتی به امور درمانی 
رسیدگی کنند. )اپوک تایمز(

بولیوی؛ طرفداران مورالس سربازان یک 
پادگان را به گروگان گرفتند

گزارش ها از به خشونت کشیده شدن اعتراضات هواداران 
اوو مورالس رئیس جمهور سابق بولیوی حکایت دارند. بر 
اساس اعلام دولت، طرفداران مورالس سه پادگان نظامی 
را تصرف و ده ها پلیس را زخمی کرده اند و سربازان را به 
گروگان گرفته اند. همزمان با نزدیک شدن به انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده بولیوی، اعتراضات در این 

کشور به خشونت کشیده شده است. در همین راستا 
مورالس رئیس جمهور سابق بولیوی اعلام کرده که قصد 

دارد دست به اعتصاب غذا بزند. بر اساس اعلام دولت 
بولیوی، در جریان این اعتراضات، طرفداران مورالس سه 
پادگان نظامی را تصرف کرده و در جریان درگیری های 

خیابانی ده ها پلیس را مجروح کرده اند.  در کشاکش 
بالاگرفتن تنش ها در بولیوی، لوئیس آرسه رئیس جمهور 

این کشور در حساب های کاربری خود در شبکه های 
اجتماعی نوشت که »سربازان و خانواده های آنها در 

پادگان ها از سوی افراد مسلح به گروگان گرفته شده اند.« 
با این حال او تعداد دقیق افرادی را که در آنجا نگه داشته 
شده اند، مشخص نکرد اما ویدئویی که توسط رسانه های 
بولیویایی منتشر شده است، ۱۶ سرباز را نشان می دهد 

که از سوی تظاهرکنندگانی که مسلح به چوب های 
تیز بودند، احاطه شده اند. پلیس بولیوی پیش از این 

در منطقه مرکزی بولیوی، کوچابامبا و پس از ۱۹ روز 
مسدود شدن جاده ها در این کشور آمریکای جنوبی، علیه 
تظاهرکنندگان وارد عمل شده و از گاز اشک آور استفاده 

کرده بود. مورالس که اهل این منطقه است از سال ۲۰۰۶ 
تا ۲۰۱۹ قدرت را در این کشور در دست داشت. اما با 

نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری سال آینده، 
درگیری میان هم حزبی های سابق، مورالس و آرسه، 
شدت یافته است. مورالس قصد دارد بار دیگر در این 

انتخابات شرکت کند، این در حالی است که دادگاه قانون 
اساسی بولیوی، نامزدی دوباره او را ممنوع کرده است. با 

وجود این، طرفداران مورالس هفته ها است که اعتراضات 
گسترده ای در این کشور به راه انداخته اند. آرسه، 

رئیس جمهور کنونی بولیوی، گفته است که »مورالس 
تلاش می کند از طریق این اعتراضات نامزدی غیرقانونی 

خود را تحمیل کند.« )دویچه وله(

داووس در صحرا؛ هوش مصنوعی پیشرفته 
در مرکز توجه سرمایه گذاری برای آینده

هشتمین نشست طرح ابتکاری سرمایه گذاری آینده 
در عربستان سعودی با نام »داووس در صحرا« به 

جشنی بزرگ و موفقیت آمیز در ریاض بدل شد. این 
نشست با حضور حدود هشت هزار نماینده از حوزه های 

فناوری اطلاعات و بازارهای مالی جهان برگزار شد. 
هوش مصنوعی پیشرفته و همچنین راه های تامین 

انرژی برای آن در آینده، یکی از مهم ترین حوزه های 
کلیدی سرمایه گذاری بود که در این نشست محور 

بسیاری از گفت وگوها قرار گرفت. مشهورترین نام های 
سیلیکون ولی و وال استریت از ۲۹ تا ۳۱ اکتبر در 

عربستان سعودی گرد هم آمدند تا  بتوانند در طرح 
اقتصادی چند تریلیون دلاری »چشم انداز ۲۰۳۰« به 
ابتکار محمد بن سلمان سرمایه گذاری کنند، طرحی 

که هدف اصلی آن رهایی همیشگی عربستان سعودی 
از وابستگی تاریخی به نفت و تبدیل این کشور به قطب 

حوزه های مختلف مانند گردشگری، آی تی، ورزش، 
بازارهای مالی و خلاقیت و نوآوری در صنایع مختلف 
است. نشست »داووس در صحرا« در سال ۲۰۱۸ در 
عربستان راه اندازی شد و از آن زمان تاکنون هر ساله 

بر تعداد مشارکت کنندگان در این نشست افزوده 
می شود. در سال جاری و در هفته اخیر که غول هایی 

مانند لری فینک از بلک راک، استیو شوارتزمن از 
بلک استون، کن گریفین از سیتی دل، دیوید سالمون 

از گلدمن ساکس گروپ، جین فریزر از سیتی گروپ یا 
روث پورت از آلفابت در مرکز بین المللی نشست ملک 

عبدالعزیز حضور داشتند و بسیاری دیگر همچون 
ایلان ماسک، مدیر شرکت تسلا و مالک ایکس، به شکل 
مجازی در آن شرکت کردند. به گزارش رویترز، در این 
گردهمایی سه روزه شرکت کنندگان مشتاق بودند تا 
درمورد محبوب ترین موضوع سرمایه گذاری ها در این 

دوران یعنی هوش مصنوعی توضیح دهند. تحلیلگران و 
متخصصان در عربستان سعودی با اشاره به اینکه هوش 

مصنوعی می تواند سالانه تا ۹ تریلیون دلار سودآوری 
در جهان داشته باشد و ماشین ها تا سال ۲۰۳۵ خواهند 

توانست تا ۱۰ هزار برابر باهوش تر از انسان ها شوند، 
دولت ها و سرمایه گذاران را به افزایش سرمایه گذاری ها 

در این صنعت تشویق کردند. ایلان ماسک، رئیس تسلا و 
ثروتمندین فرد جهان که به شکل ویدئویی برای حاضران 
سخنرانی کرد، نیز تاکید کرد که هوش مصنوعی قبل از 
پایان دهه اخیر از هوش جمعی تمامی انسان ها پیشی 
خواهد گرفت. مالک شبکه اجتماعی اکس همچنین 
پیش بینی کرد که تا سال ۲۰۴۰ حدود ۱۰ میلیارد 

ربات انسان نما به قیمت حدود ۲۰ تا ۲۵ هزار دلار در 
جهان وجود خواهند داشت. ماسک افزود این ربات ها 
می توانند بسیاری از کارهای روزمره را انجام دهند و با 
افزایش بهره وری به جامعه بشری کمک کنند. ایلان 

ماسک همچنین از ایده های نوآورانه و توسعه  محصولات 
هوش مصنوعی در شرکت جدیدش به نام اکس آی اِی 
سخن گفت و تاکید کرد این فناوری ها با هدف توسعه  

فناوری های مفید برای بشریت طراحی شده اند. شرکت 
اکس آی اِی تاکنون توانسته است سرمایه  شش میلیارد 

دلاری از چندین سرمایه گذار، از جمله شاهزاده ولید بن 
طلال، جذب کند. )ایندیپندنت(

بودجه قسمت هشتم »مأموریت 
غیرممکن« به ۴۰۰ میلیون دلار 
نزدیک شده است. قسمت هفتم 
این چندگانه ۵۷۶ میلیون دلار 
در سراسر دنیا فروخت و بیش از 

۲۰۰ میلیون دلار به پارامونت زیان 
وارد کرد. )ورایتی(
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مقامات ترکیه اعلام کردند 
صادرات صنایع دفاعی این کشور 
در اکتبر امسال به ۸۲۰ میلیون 

دلار رسید. )آناتولی(

  کیوسک

وال استریت ژورنال در تیتر یک 
خود نوشت در روز اول اکتبر که روز 

قدیسان مسیحی نامگذاری شده 
است، مردم به قبور درگذشتگان شان 

سر زدند. 

یواس ای تودی، عکس و تیتر یک خود 
را به افزایش تنش و اضطراب در میان 
رهبران و مردم آمریکا در روزهای 
منتهی به انتخابات اختصاص داد. 

حمایت اعضای گروه »  انتقامجویان«
 از کامالا هریس

اسکارلت جوهانســون اعضای گروه » انتقام جویان« را برای شکست دادن 
دونالد ترامپ در انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا کنار هم جمع کرد. در 
ویدئویی که مارک رافلو بازیگر نقش »هالک« در »دنیای سینمایی مارول« 
منتشر کرده، این بازیگران حمایت خود را از کامالا هریس نشان می دهند. 
بازیگر » بیوه سیاه« با اعضای گروه تماس ویدئویی می گیرد تا برای پیروزی 

هریس در انتخابات نقشه ای طراحی کنند.
کریس اوانز، بازیگر نقش »کاپیتــان آمریکا«، دان چیــدل، بازیگر نقش 
»ماشــین جنگی«، دانای گوریرا، بازیگر نقش »اوکویه«، پل بتنی، بازیگر 
نقش »ویژن« و رابرت داونی جونیــور، بازیگر نقش »مرد آهنی« در دنیای 
سینمایی مارول به دعوت »بیوه سیاه« یا همان اسکارلت جوهانسون پاسخ 
دادند و گفتند: »باعث افتخار اســت که دور هم جمع شــویم و برای این 

انتخابات رأی به دست آوریم.« 
همچنین اعضای گروه به پیشنهاد »مرد آهنی« سعی می کنند شعاری برای 

هریس و »تیم والز« پیدا کنند.  )۳۰نما(

ون
و ز

یل

یک کشته در انفجار بمب دست ساز در آتن

بنا بر بیانیه پلیس آتن، انفجار یک بمب دست ساز در آپارتمانی در پایتخت یونان به کشته 
شدن یک مرد و جراحت شدید یک زن انجامید. پلیس گروه های چریکی محلی را در این 
حادثه مظنون می داند. هویت مرد کشته شده هنوز شناسایی نشده است. به گفته پلیس، 
در محل حادثه دو قبضه سلاح، تعدادی فشنگ، چند تلفن همراه و مدارک دیجیتالی کشف 
و ضبط شده است. به گفته یک مقام پلیس، گمان می رود شواهد به دست  آمده تحقیقات 
پرونده را به سوی گروه های چریکی محلی سوق دهد و احتمالا انفجار در زمان ساخت بمب 
دستی رخ داده است. این مقام پلیس گفت: »باید ببینیم ساخت این بمب تلاشی برای احیا 
و تقویت نسل سوم چریک ها بوده است یا خیر.« یونان سابقه ای طولانی از مخالفت های ضد 
حکومتی خشن دارد. گروه چریکی ماکسیست-لنینیست »۱۷ نوامبر« در سال ۲۰۰۲ 
خلع سلاح شد. با این حال پس از آن، بسیاری دیگر از گروه های آنارشیست و چپ گرا ظاهر 
شــده و به حکومت اعلان جنگ کردند. بمبگذاری و آتش افروزی های متعددی در زمان 
بحران اقتصادی یونان بین سال های ۲۰۰۹ تا ۲۰۱۸، سیاستمداران، قضات، سفارتخانه ها 

و مشاغل را هدف قرار می داد. )یورونیوز(

  تا انتخابات آمریکا  حادثه روز

رامتین لطیفی|  تقســیمات عمیق حزبی 
در آمریکا و تقســیم ایالت هــای مختلف به 
آبی و قرمز به اعتماد به شــمارش صحیح آرا 
در انتخابات امسال نیز کشــیده شده است. 
یک نظرســنجی جدید نشــان می دهد که 
جمهوری خواهان نسبت به دموکرات ها بسیار 
بیشتر نسبت به دقت در شمارش آرا و صحت 
و ســقم انتخابات شــک دارند. بر اساس این 
نظرســنجی از مرکز تحقیقات امور عمومی 
آسوشــیتدپرس-نورک، رای دهنــدگان به 
طور کلی نسبت به نتایج رای گیری در سطح 
ملی نســبت به شــمارش هایی که توســط 
دفاتــر انتخاباتــی محلی خودشــان انجام 
می شود، بی اعتمادتر هســتند. حدود نیمی 
از رای دهندگان جمهوری خواه ثبت نام شده، 
اعتماد زیادی )به معنای »بسیار زیاد« یا »به 
نســبت زیاد«( به این دارند که آرا به درستی 
توسط مقامات انتخاباتی محلی شان شمارش 
خواهد شد. همچنین حدود ۴ نفر از ۱۰ نفر 
همین احساس را درباره شمارش آرا در ایالت 
خود دارند، اما تنها حدود یک چهارم از آن ها 
اعتماد »به نســبت زیاد« به شمارش صحیح 

سراســری آرا دارند. با این حال، سطح کلی 
اعتماد رای دهندگان جمهوری خواه به هر سه 
مورد ذکر شده، کمتر از دموکرات هاست. به 
طور تقریبی، سه چهارم دموکرات ها می گویند 
که اعتماد »به نسبت زیاد« به دقت شمارش 
آرا در سطح ملی، ایالت خود یا توسط مقامات 

انتخاباتی محلی شان دارند. 
امســال نخســتین رقابــت  انتخابــات 
ریاست جمهوری است که پس از آغاز کمپین 
دروغ ها درباره انتخابات دزدیده شده ۲۰۲۰ 
و تقلب گسترده به منظور پیروزی جو بایدن 
از سوی رئیس جمهور پیشین، دونالد ترامپ 
برگزار می شود؛ روایتی که اعتماد عمومی به 
نتایج انتخابات را در میان بخش وســیعی از 
رای دهندگان محافظه کار تضعیف کرده است، 
باوجــود اینکه هیچ مدرکــی مبنی بر تقلب 
گسترده وجود نداشــته و ندارد. کارشناسان 
انتخابات هشــدار داده اند که ترامپ ممکن 
اســت در حال آماده ســازی زمینه برای به 
چالش کشــیدن دوباره انتخابات در صورت 

باخت باشد.
دیوید فاریگتون، یک محافظه کار ۷۸ ســاله 

ساکن فورت وورث تگزاس و نزدیک به کمپین 
ترامپ درباره این ماجــرا گفت   به برگه های 
رای گیری پستی و جعبه های جمع آوری آرا 
اعتماد نــدارد؛ این دو مورد بــه طور معمول 
هدف ادعاهای تقلب انتخاباتی و توطئه هایی 
هســتند که ســعی در ایجــاد بی اعتمادی 
به نتایــج انتخابات دارند. او گفــت: »نگران 
شمارش آرا نیســتم. من به تمام حوزه های 
انتخابیه و توانایی آن ها در شمارش برگه های 
رای اعتمــاد دارم. اما دربــاره برگه های رای 
مــا نمی دانیم که آیا آنها مشــروع هســتند 
یا نــه.« در مقابــل، روت ادواردز، یک معلم 
مهدکودک ۲۸ ســاله در تمپای فلوریدا که 
نزدیک بــه کمپین هریس اســت، گفت که 
»هرگز شواهدی مبنی بر تقلب در انتخابات 
ندیده اســت.« ادواردز  که دموکرات اســت، 
افزود: »این هــا فقط افرادی هســتند که از 
باخت نامزدشان ناراحتند و اکنون بدون هیچ 
مدرکی ادعا می کنند که انتخابات تقلبی بوده 
است. بسیار مضحک اســت.« به طور کلی، 
رای دهندگان بیشتر احتمال می دهند که آرا 
در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ به طور 

آیا جمهوری خواهان درصورت شکست، آن را خواهند پذیرفت؟
انتخابات آمریکا و چالش عمیقی به نام اعتماد

بازار سیاه  در  انتخابات    ریاست    جمهوری   آمریکا
نگاهی به شرط بندی ها و دلارهایی که در شبکه اجتماعی ایکس پخش می شود

در مــدت زمان کوتــاه باقی مانده تــا برگــزاری انتخابات 
ریاست جمهوری   ۲۰۲۴ آمریکا و در حالی که نظرسنجی ها 
از رقابت تنگاتنگ دونالد ترامپ و کامالا هریس حکایت دارند، 
بازار شــرط بندی های انتخاباتی نیز رونق چشمگیری پیدا 
کرده است. به گزارش وب سایت بیزینس اینسایدر، در آستانه 
انتخابات حساس ایالات متحده، محبوبیت پلتفرم هایی که 
به کاربران اجازه می دهد روی سیاســت شرط بندی کنند، 
افزایش یافته اســت و کاربران بیش از پیش به سایت هایی 
مانند »پلی مارکت« و »کالشی« جذب می شوند که به آ ن ها 
اجازه می دهند روی نتایج خاص انتخابات شرط بندی کنند. 
در این میان، پلتفرم معاملاتی »رابین هود« جدیدترین فضایی 
است که به علاقه مندان پیش بینی و شرط  بندی این امکان را 
داده   که سرنوشت دارایی های شان را با سرنوشت نامزدهای 

انتخابات ریاست جمهوری آمریکا گره بزنند.
در اوایل ماه جاری، دادگاه استیناف فدرال ایالات متحده، به 
وب سایت کالشی مجوز داد تا پلتفرم شرط بندی انتخاباتی 
خود را برای شــهروندان آمریکایی باز کند. از آن زمان، این 
پلتفرم بیش از ۱۰۰ میلیون دلار در شرط بندی های مربوط به 
برنده انتخابات پنجم نوامبر جذب کرده است. کالشی اکنون 
در اپ استور بسیار محبوبیت شده و گزارش ها نشان می دهد 
که صبح سه شنبه در میان اپلیکیشن های رایگان دانلود شده 
به رده هفتم رسیده است. طارق منصور، مدیرعامل کالشی، 
روز دوشنبه به سی ان بی سی گفت: »من فکر می کنم تا روز 
انتخابات در اپ استور اول شــویم.« در همین حال، پلتفرم 
پلی مارکت نیز با اینکه در دسترس شــهروندان آمریکایی 
نیست، در سال جاری انفجاری در حجم معاملات شرط بندی 
انتخاباتی را شاهد بوده است. پلی مارکت نیز که یک پلتفرم 
غیرمتمرکز پیش بینی و شــرط بندی مبتنی بر بلاک چین 
است که به کاربران اجازه می دهد روی موضوع های مختلف 
از جمله نتایج انتخابــات، ورزش، فرهنگ، تغییرات قیمت 
رمزارزها و حتی پیشرفت های علمی شرط بندی کنند. طبق 
داده های منتشرشده، تنها در ماه اکتبر نزدیک به دو میلیارد 
دلار در وب سایت پلی مارکت شرط بندی شده است. این رقم 

به طور تقریبی چهار برابر ماه سپتامبر با عدد ۵۳۳ میلیون 
دلار و بیش از ۱۰ برابر ۳۹ میلیون دلار شرط بندی شده در 
ماه آوریل است. چنین ارقامی در حالی به دست آمده که قبل 
از سال ۲۰۲۴، حجم معاملات ماهانه در پلی مارکت معمولا 

کمتر از ۲۰ میلیون دلار بوده است.
از سوی دیگر، اینطور که شــواهد و قرائن نشان می دهند، 
پول های بسیاری نیز در شبکه اجتماعی ایکس در این دوران 
جابجا شده است. برخی از کاربران در شبکه اجتماعی ایکس 
که روزهای خود را به اشتراک گذاری محتواهایی می گذرانند 
که شامل اطلاعات غلط انتخاباتی، تصاویر تولید شده توسط 
هوش مصنوعی و تئوری های بی اساس توطئه است، گفته اند   
این شبکه رسانه های اجتماعی »هزاران دلار« به آنها می دهد. 
بی بی سی شبکه هایی از ده ها حســاب کاربری را شناسایی 
کرده که محتوای یکدیگر را چندین بار در روز به اشــتراک 
می گذارنــد، از جمله ترکیبی از مطالب واقعی، بی اســاس، 
نادرست و جعلی که منظور از آنها افزایش مراجعه و در نتیجه 
کسب درآمد از طریق سایت است. برخی می گویند   درآمد 
از حساب هایشان و سایر حســاب ها بین چند صد تا هزاران 
دلار متغیر است. آنها همچنین می گویند   به اشتراک گذاری 
پســت های یکدیگر در بحث ها و چت گروه ها را هماهنگ 
می کنند. یکی از کاربران گفت: »ایــن راهی برای کمک به 
یکدیگر است.« برخی از این شبکه ها از دونالد ترامپ حمایت 
می کنند  و برخی دیگر از کامالا هریس و برخی هم مستقل 
هستند. سیاســتمداران ایالات متحده، از جمله نامزدهای 
انتخابات کنگره که به دنبال پست های حمایتی در شبکه های 
اجتماعی هستند با تعدادی از این پروفایل ها که می گویند به 

ستادهای انتخاباتی رسمی وابسته نیستند تماس گرفته اند.
روز ۹ اکتبر، ایکس قوانین خود را تغییــر داد، به نحوی که 
پرداخت های انجام شــده به حســاب های واجد شرایط با 
دسترسی قابل توجه بر اساس میزان تعامل کاربران ممتاز 
- لایک هــا، اشــتراک گذاری ها و نظرات - بــه جای تعداد 
آگهی های زیر پست های آنها محاسبه می شود. بسیاری از 
سایت های رسانه های اجتماعی به کاربران اجازه می دهند 

از پست های خود درآمد کســب کنند یا محتوای حمایتی 
را به اشتراک بگذارند. اما آنها اغلب قوانینی دارند که به آنها 
اجازه می دهد تا پروفایل هایی را که اطلاعات نادرست ارسال 
می کنند، از کسب درآمد محروم یا آنها را تعلیق کنند. ایکس 
دستورالعملی مشابه در مورد اطلاعات نادرست ندارد. هرچند 
ایکس پایگاه کاربری کوچک تری نسبت به برخی سایت ها 

دارد، دارای تأثیر قابل توجهی بر گفتمان سیاسی است.
این وضعیت باعث طرح پرسش  در این مورد می شود که آیا 
در لحظه ای حساس برای سیاست آمریکا، درست است که 
ایکس مشوق کاربران برای ارســال ادعاهای تحریک آمیز 
باشد؟ بی بی سی درآمد تقریبی گزارش شده توسط برخی از 
این کاربران ایکس را با میزانی که انتظار می رود کسب کنند، 
بر اساس تعداد بازدیدها، فالوئرها و تعامل با سایر پروفایل ها 
مقایسه کرد و تایید می کند که دقیق است. از جمله پست های 
گمراه کننده ای که توسط برخی از این شبکه های پروفایل ها 
به اشتراک گذاشته شد، ادعاهایی در مورد تقلب در انتخابات 
بود که توسط مقامات رد شــده بود و همچنین اتهامات تند 
و بی اساس درباره کودک آزاری و سوء استفاده جنسی توسط 
نامزدهای ریاســت جمهوری و معاونت ریاست جمهوری. 
برخی از پســت های گمراه کننده و نادرســت که در ایکس 
منتشر شده اند به سایر سایت های رسانه اجتماعی با مخاطبان 
بیشتری مانند فیسبوک و تیک تاک نیز سرایت کرده اند. در 
یک مثال، یک کاربر ایکس با تعداد کمی فالوئر می گوید   یک 
تصویر ساختگی درست کرده که کامالا هریس را به عنوان 
یک زن جوان هنگام کار در مک دونالد نشان می دهد. سپس 
سایر کاربران ادعاهای بدون شواهدی را در مورد دستکاری 
حزب دموکرات در تصاویر نامزد ایــن حزب مطرح کردند. 
به علاوه، تئوری های بی اســاس توطئــه در ایکس در مورد 
تلاش برای کشــتن دونالد ترامپ در ماه ژوئیــه، در دیگر 
شبکه های اجتماعی نیز منتشر شد. چیزی که قطعی به نطر 
می رسد این است که وارد دوران تازه ای از رقابت های سیاسی 
شده ایم و دیگر گریزی از این شرایط را نمی توان تصور کرد. 

)ایندیپندنت و بی بی سی(

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های النصر و الهلال

مسابقه فوتبال بین تیم های دینامو مسکو و روستوف

مسابقه فوتبال بین تیم های لیل و لیون

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های النصر و الهلال

مسابقه بسکتبال بین تیم های ناگتز و تیمبرولورز

   شاخص

اپل قصــد دارد تــا ۱/۱ میلیارد دلار برای گســترش 
قابلیت هــای ارتبــاط ماهــواره ای در آیفون هــا 
ســرمایه گذاری کند. این خبر از سوی شرکت گلوبال 
اســتار، ارائه دهنده خدمات ارتباطــات ماهواره ای که 
ویژگی اورژانس و امداد در مدل هــای جدید آیفون را 
پشتیبانی می کند، اعلام شده است. پیش تر، اپل بیش 
از ۳۳۰ میلیون دلار به گلوبال استار پرداخت کرده بود 
تا خدمات ماهواره ای بــرای آیفون های خود را تقویت 
کند. در پرونده ای که روز جمعه به کمیســیون بورس 
و اوراق بهادار ایالات متحده ارائه شــد، گلوبال استار 
اعلام کرد این سرمایه گذاری اضافی برای ارائه خدمات 
گســترده تر به اپل از طریق یک شبکه جدید خدمات 

ماهواره ای موبایل )MSS( خواهد بود که شــامل یک 
منظومه جدید ماهــواره ای، زیرســاخت های زمینی 
توسعه یافته و افزایش مجوزهای جهانی شبکه جدید 
خدمات ماهواره ای موبایل می شود. البته این اعلامیه 
بیشــتر جنبه مالی دارد و به طور خاص به ویژگی های 
جدید از سوی گلوبال اســتار یا اپل اشاره نمی کند اما 
منجر به افزایش ظرفیت برای ویژگی های گسترده تر 

در آیفون خواهد شد. 
در ســال ۲۰۲۲، گلوبال اســتار اعلام کرد اپل ۴۵۰ 
میلیون دلار در زیرســاخت های ایــالات متحده آن 
ســرمایه گذاری کرده اســت. همچنین، اپــل با ارائه 

وام هایی از گسترش گلوبال استار حمایت کرده است.

هنوز مشخص نیست که ویژگی های ماهواره ای به طور 
دقیق چقدر برای اپل هزینه داشــته اما آنچه مشخص 
اســت، اینکه این خدمات برای کاربران آیفون رایگان 
باقی مانده. در ابتدا، اپل اعلام کرده بود این خدمات به 
مدت دو سال پس از خرید آیفون رایگان خواهد بود که 
به این معنا بود کاربران اولیه آیفون ۱۴ باید از سپتامبر 
۲۰۲۴ هزینه پرداخت می کردند. با این حال، در نوامبر 
۲۰۲۳، اپل اعلام کرد همه کاربران آیفون ۱۴ یک سال 
اضافی رایگان دریافت خواهند کرد. همین پیشــنهاد 
برای کاربران آیفون ۱۵ نیز ارائه شد و به احتمال فراوان 
می توان انتظار داشت که برای خریداران آیفون ۱۶ نیز 

اعمال شود. )آی تی ایران(

سرمایه گذاری ۱/۱ میلیارد دلاری اپل برای توسعه خدمات ماهواره ای آیفون

دقیق توســط مقامات انتخاباتی محلی یا در 
ایالت خودشان شمارش شود تا در سطح ملی. 
حدود ۶ نفر از ۱۰ رای دهنده »اعتماد زیادی« 
یا »اعتماد به نسبت زیادی« به شمارش دقیق 
آرا در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ توسط 
مقامات محلی یا در ایالت خود دارند، در حالی 
که حدود نیمی از آن ها همین احســاس را 
درباره شمارش آرا در سطح ملی دارند. حدود 
یک چهارم در هر مورد »اعتماد متوســطی« 
دارند. حدود ۳ نفر از ۱۰ نفــر می گویند که 
»فقط کمی« یا هیچ اعتمادی به شــمارش 
ملی ندارند، در حالی که تعداد کمتری درباره 
شــمارش در ایالت خود یا توســط مقامات 

محلی همین نظر را دارند.
در حالی که برگه هــای رای گیری انتخابات 
می توانند شــامل رقابت بــرای دفاتر فدرال 
مانند ریاست جمهوری یا کنگره باشند، ایالات 
متحده مانند سایر کشــورها، انتخابات را به 
صورت ملی برگزار نمی کند. تمام انتخابات ها 
در این کشور توسط ایالت ها برگزار می شود 
و اداره آن ها به عهــده دفاتر محلی انتخاباتی 
در هزاران ناحیه، شــهر و شهرســتان است. 
مسئولان انتخاباتی به این نکته پی برده اند که 
بسیاری از رای دهندگان شکاک تمایل دارند 
به حوزه های دیگر با ادعاهای نادرست مبنی 
بر وجود تقلب اشاره کنند. برخی گروه ها سعی 

کرده اند با تأکید بر اینکه انتخابات در هر ایالت 
در سطح محلی برگزار می شود، این برداشت 
را تغییر دهند. البته این شک رابطه مستقیم 
با سن و ســال افراد نیز دارد. رای دهندگان 
مسن تر به شمارش آرا در تمام سطوح بیشتر 
از رای دهنــدگان جوان تر اعتمــاد دارند، از 
جمله شمارش انجام شــده توسط مسئولان 

محلی انتخاباتی.
حدود نیمی از رای دهندگان ۱۸ تا ۲۹ ساله 
حداقل »به میزان قابل توجهی« به اینکه آرا 
در ایالت یا توسط مسئولان محلی انتخاباتی 
به دقت شمارش خواهد شــد، اعتماد دارند، 
در حالی که این رقم برای رای دهندگان ۶۰ 
سال و بالاتر، حدود ۷ نفر از ۱۰ نفر است. با این 
حال، فاصله برای شمارش آرا در سطح ملی 
کمتر است: حدود ۴ نفر از ۱۰ رای دهنده ۱۸ 
تا ۲۹ ساله حداقل »به میزان قابل توجهی« 
به صحت و سقم شمارش آرا اعتماد دارند، در 
حالی که این رقم برای رای دهندگان ۶۰ سال 

و بالاتر، ۵ نفر از ۱۰ نفر است.
از ســوی دیگــر، حــدود ۶ نفــر از ۱۰ 
جمهوری خواه می گویند   رای گیری افرادی 
که واجد شرایط نیســتند، یک مشکل عمده 
در انتخابات ایالات متحده است، در حالی که 
این رقم برای دموکرات ها ۲ نفر از ۱۰ است. 
دموکرات ها و جمهوری خواهان بیشــترین 

اختلاف را بر ســر این موضــوع دارند که آیا 
برگه های رای گیری پســتی کــه از طریق 
خدمات پســتی ایالات متحده یا جعبه های 
جمــع آوری بازگردانده می شــوند، به دقت 
شــمارش خواهند شــد یا خیر. حدود ۶ نفر 
از ۱۰ دموکرات » بســیار« یا »خیلی« به این 
موضوع اطمینان دارند که برگه های رای گیری 
پســتی بازگردانده شــده به این روش ها به 
دقت شمارش خواهند شد، در حالی که این 
رقم بــرای جمهوری خواهان حــدود ۱ نفر 
از ۱۰ اســت. البته دموکرات ها در مقایسه با 
جمهوری خواهان، نگرانی بیشــتری نسبت 
به ســرکوب رأی دهنــدگان دارنــد. حدود 
نیمی از دموکرات ها معتقدند که ســرکوب 
رأی دهندگان یک مشــکل عمده است، در 
حالی کــه این رقم بــرای جمهوری خواهان 

حدود یک سوم است. 
همچنین، حــدود ۴ نفــر از ۱۰ رأی دهنده 
نگران این هســتند که کشــورهای دیگر به 
سیســتم های رأی گیری یا نتایــج انتخابات 
ایالات متحده دستبرد بزنند  که این نگرانی 
نســبت به زمانی کــه این ســؤال در فوریه 
۲۰۲۰ مطرح شد، کمی کاهش یافته است. 
رأی دهندگان مستقل نیز به طور نسبی بیشتر 
از دموکرات ها یا جمهوری خواهان نگران این 

موضوع هستند.
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عنوان مهم حشره سمج! دستور کار
خوش اندامروزنامه  بى توجه و 

نامهربان
کوچکتر 

از متر
حدس و 

خیال

بى مثل و 
بى نظیر
معدن

پول 
خارجى

 تکیه کلام 
درویش

باوقار و 
ضلالتسنگین آماده و 
فراهم

 پسوند 
حاصل مصدر

خشک

 از نام هاى خداوند
مستحکم و  

فرمانده سپاهپابرجا

کنایه از 
آدم عزیز و 

برگزیده
پوشش 
پرندگان

اشکال 
نرم افزارى

ابزارعدد 3

 ساده تر

مترسک
آسان و 

بله انگلیسىساده
 نوعى تلفن 

عمومى
 اسب 
بارکش

دوست و 
رفیق

سرخوردهمیان و وسط
 نوعى خوراك 

گوشتى
ویتامین 

انعقادخون

  ارمغان و 
سوغات

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اغال
 تیرم

 چشمک
خمام
 زابل

 زبیب
 قاطر
 نهیب

5 حرفي :
 آب بها
 بانگی

 بروجن
 بمپور
 بنابر

 تبریز
 توگلا

 چنگیز
 مواجب

 نریان
 نود شب

 نیامی
 وینگو
 هیمیا

6 حرفي :
 البروز

 تاسمان
تالیوم

 لالجین

7 حرفي :
 اتوربان

 دنگ و فنگ

8 حرفي :
سنتورخان
 قداره بند
 لومباردی
 موزامبیک

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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روایت سفیر آمریکا   از    روز ۱۳ آبان ۵۷
   آبان ماه ۱۳۵۷ خیابان های تهران شــاهد تظاهرات انقلابی بود. در این حین، 
سالیوان سفیر آمریکا در ایران که قصد داشــت همراه سفیر انگلیس و با خودروی 
رولزرویس او به سفارت انگلیس بروند، در مسیر با جمعیتی از تظاهرکنندگان مواجه 

شدند. سالیوان سفیر آمریکا در خاطرات خود درباره   این رخداد چنین می نویسد:
   یک بار خطر از بیخ گوش من و سفیر انگلیس گذشت. به درخواست نخست وزیر 
برای دیدار با او به محل نخست وزیری در مرکز شهر تهران رفته بودیم. پس از انجام 
این ملاقات قرار شد من بین راه به دفتر ســفیر انگلیس بروم و یادداشت های مان 
را با هم مقایســه و تکمیل کنیم. با اینکه ما جداگانه به نخست وزیری رفته بودیم، 
در بازگشــت ترجیح دادم با اتومبیل رولزرویس کوچک سفیر انگلیس به سفارت 
انگلستان بروم و هایکاز راننده  من با لیموزین کرایسلر ضدگلوله که خودروی اداری 
ما بود، به دنبال ما به سفارت انگلیس آمد. یک خودروی کوچک از نوع خودروهای 
مونتاژشده در ایران مجهز به وسایل مخابراتی بود و یک سرگرد از نیروهای امنیتی 
ایران آن را هدایت می کرد و در جلو و یک خودروی بــدون آرم حامل چهار مأمور 

پلیس هم از پشت سر اتومبیل های ما حرکت می کردند.
   وقتی از دفتر نخست وزیری خارج شدیم، سرگرد که از وضع خیابان های مسیر 
باخبر بود گفت چون در مسیر ما درگیری پیش آمده بهتر است از راه دیگری برویم 
و خود او برای راهنمایی در جلوی اتومبیل مــا حرکت کرد؛ اما به علت تظاهرات و 
درگیری در خیابان های شرق مسیر حرکت ما، سایر خودروها نیز به همان مسیری 
که ســرگرد حرکت می کرد هجوم آورده و موجب ازدحام و ترافیک سنگینی شده 
بودند. پس از مدتی توقف در پشت سر خط زنجیره خودروها ناگهان متوجه شدیم 
که جمعیتی به  طرف خیابانی که در آن توقف کرده بودیم، در حرکت است. آنها در 
مسیر حرکت خود خودروهایی را که در کنار خیابان توقف کرده بودند در جوی کنار 
خیابان انداخته و آتش می زدند. راننده  ســفیر انگلیس که از مشاهده  این وضع به 
وحشت افتاده بود، بدون این که منتظر راهنمایی سرگرد بشود با یک حرکت عقب 
و جلو دور زد و در جهت عکس مسیر قبلی به راه افتاد. به دنبال او سرگرد پلیس هم 
دور زد و ما را در مسیری خارج از جمعیت قرارداد ولی راننده  من هایکاز نتوانست با 
اتومبیل بزرگ کرایسلر خود در آن خیابان تنگ دور بزند و درنتیجه همان جا در انتظار 
سرنوشت ماند. خوشبختانه پلیس قبلًا برای پیشگیری از حوادث احتمالی شماره  
سیاسی اتومبیل ما را به شماره  عادی تبدیل کرده بود که کمک فوری ناحیه  پلیس 

محلی ما را از مهلکه نجات داد.
   اتومبیل ما توسط ســرگرد به پارکینگ زیرزمینی یک بانک در همان نزدیکی که 
مانند یک پناهگاه بالقوه بود، هدایت شد و من و سفیر انگلیس با آسانسور از زیرزمین 
به دفتر مدیرعامل بانک هدایت شــدیم. مدیرعامل بانک ما را با مهربانی پذیرفت و در 
مدتی که در دفتر او بودیم از پنجره  مشرف به خیابان به خوبی جریان تظاهرات را نظاره 
کردیم. در حدود نیم ساعت بعد نیروهای ضربتی وارد عمل شدند و با شلیک تیر هوایی 
و پرتاب گاز اشک آور جمعیت را پراکنده کردند. پس از آرام شدن خیابان از مدیرعامل 
بانک خداحافظی کردیم و با آسانسور مجدداً به پارکینگ زیرزمینی هدایت شدیم. این بار 
برای تأمین امنیت بیشتر یک اتومبیل سدان بانک را در اختیار ما گذاشتند و سرانجام با 
هدایت سرگرد پلیس در میان ازدحام جمعیت به محل سفارت انگلیس رسیدیم. هایکازر 
راننده  من هم قبلًا به آنجا رسیده بود و از اینکه به علت سنگینی اتومبیل، تظاهرکنندگان 

نتوانسته بودند آن را به داخل جوی انداخته و آتش بزنند خوشحال به نظر می رسید.
   دو سه روز بعد تظاهرات و ناآرامی در تهران به کلی از کنترل خارج شد. صبح روز 
چهارم نوامبر ]۱۳آبان[ گروهی مجهز به وسایل آتش زا در خیابان های اصلی شهر 
به راه افتادند و با برنامه  قبلی ساختمان هایی را که قبلًا نشان کرده بودند آتش زدند. 
بسیاری از بناهایی که طعمه  حریق شد ســاختمان بانک و سینماها یا مغازه های 
مشروب فروشــی بود. تاکتیک تیم های آتش زننده این بود که تمام اسباب و اثاثیه  
موجود در اتاق های بزرگ یا سرسرای منازل را با مواد آغشته به بنزین آتش می زدند 
و ساکنان آن ها ناگزیر محل را تخلیه می کردند... شعله های دود و آتش خارج می شد 

و در عرض دو ساعت گویی تمام شهر در آتش می سوخت.«
منبع: مأموریت در ایران )خاطرات سولیوان- آخرین سفیر آمریکا در ایران(، ترجمه 

ابراهیم مشفقی فر ) مرکز اسناد انقلاب اسلامی- ۱۳۹۲ (

سوشی؛ بخوریم یا نخوریم؟
 به گزارش خبرآنلاین، فاخره بهبهانی متخصص بهداشــت 
مواد غذایی گفت: سوشی یکی از معروف ترین فینگر فودهای 
سنتی ژاپنی اســت که چندی اســت برخی از ایرانی ها با 
الگوبرداری از سبک غذای ژاپنی ها از طرفداران پروپاقرص 
این غذا شده اند. سوشی از ترکیب برنج پخته شده ژاپنی با 
طعم سرکه، ماهی خام، سبزیجات و… تهیه شده و درون 
یک لایه جلبک پیچیده و به صورت سرد سرو می شود. ماهی 
تن، ماهی قزل آلا، ماهی دم زرد، ماهی اســنپر و مارماهی 
محبوب ترین مدل های ماهی برای تهیه سوشــی هستند. 
این غذا همراه با سس ســویای شــور یا زنجبیل ورقه ای 
خورده می شود. اما آیا این غذا به دلیل دارا بودن ماهی خام 
می تواند برای سلامتی مشکل زا باشد؟  اجزای تشکیل دهنده 
سوشی همه مغذی هســتند، ماهی که سرشار از پروتئین، 
امگا۳، ویتامین ها و موادمعدنی است. جلبکی که محتویات 
سوشی در آن پیچیده می شود، جلبکی به نامNori و غنی 
از ریز مغذی ها و خواصی شــبیه  ســویا دارد  و ضدالتهاب 
و ضدســرطان اســت. برنج نیز حاوی کربوهیــدرات و به 
خصوص ویتامین های گروه B است. زنجبیل مورد استفاده 
خواص ضدســرطان، کاهنده چربی خون، ضدمیکروب و 
ضدالتهاب دارد.   در سوشی از ماده ای به نام خمیر واسابی 
استفاده می شــود که در تهیه آن از ترب ســبز ژاپنی بهره 
گرفته می شود که به دلیل کمبود آن در ایران عموما از ترب 
معمولی، پودر خردل و رنگ سبز که ظاهری شبیه   واسابی 
دارد استفاده می شود. این گیاهان هم به خودی خود دارای 
خواص مطلوب تغذیه ای هستند. اما ماهی مورد استفاده در 
سوشــی که اغلب به صورت خام استفاده می شود، به دلیل 
پروتئین بالا،  فســادپذیری زیاد و قابلیت تکثیر و پرورش 
انواع میکروب هــای بیماری زا و انگل ها را دارد که بســیار 
خطرآفرین اســت و ترویج و مصرف این غذا ممکن اســت 
خطرات جبران ناپذیری را به بار آورد. میکروب ها و انگل های 
بیماری زایی که اغلب در اثر مصرف فرآورده های خام دریایی 
به انسان منتقل می شوند؛ شــامل باکتری های سالمونلا، 
لیستریا و… و انگل آنیزاکیس و ویروس هایی مثل نورواک 
است که علائم گوارشی مثل دل پیچه، تهوع، استفراغ و علائم 
عمومی مثل ســردرد، تب، گرفتگی عضلات و... در انسان 
ایجاد کرده و در افراد با ایمنی پایین مثل خانم های باردار، 
کودکان، سالمندان و افراد دارای بیماری های زمینه ای حتی 

منجر به مرگ می شود  .
  تشخیص سلامت سوشی، غیرممکن است: سوشی آماده 
را می توان به مدت یک تا دو روز در یخچال البته در ظرف در 
بســته و تا یک ماه در فریزر  نگهداری کرد. گرچه نگهداری 
سوشی در فریزر توصیه نمی شود چون این محیط، طعم آن را 
تغییر می دهد. نگهداری بیش از یک ساعت سوشی در دمای 
اتاق و رســتوران به هیچ وجه مجاز نیست. با توجه به اینکه 
عوامل بیماری زا امکان دارد خواص حسی مثل طعم، بو، مزه، 
شکل و رنگ سوشــی را تغییر ندهند، تشخیص سلامت آن 
توسط افراد و بدون تایید آزمایشگاهی عملا غیرممکن است.

مرتضی کلیلی   سلامت   قاب  

  قاب مشاهیر
اقتدای محمدعلی کلی به شیخ نعیم قاسم – لبنان - سال ۱۹۸۵

  قاب تاریخ 1
تصویری از چند  سرباز اسیر ایرانی در اردوگاهی در الانبار عراق - سال ۱36۱. 

عکس: پیتر جردن.

  قاب تاریخ 2 
تجمع جمعی از راننده  تاکسی های تهران مقابل سفارت آمریکا در همبستگی با اشغال این 

سفارت به دست دانشجویان – سال ۱3۵۸. )از صفحه علی ملیحی(

  
قاب تاریخ 3
از دنیای زنان 

قاجار؛ از راست 
تاج الملوک 

و هما 
فرمانفرماییان، 

دختران 
زهراسلطان 

عزت السلطنه 
و عباس میرزا 

سالار لشکر.
  قاب نوستالژی  

تهران - سال ۱330. عکس از فردید خادم.
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